
 هنوز     موانع سختی در     مذاکرات   وین
وجود    دارد 

16

استاندار تهران: 

 در روز های آینده
بیش از نیاز مصرفی، کالای 

اساسی توزیع می شود

ادامه روند افزایشی قیمت 
اوراق مسکن

وزارت اطلاعات اعلام کرد: 

مسدودسازی حساب های 
بانکی ۵۴۵ عامل غیرمجاز 

ارزی و رمزارز

گزارش اختصاصی به مناسبت روز پاسداشت 
زبان فارسی: 

 فردوسی پدر ایرانیان
و زبان فارسی

13

2

3

2

13

 رییس جمهور
در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا :

آموزش های عمومی برای 
رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی تداوم یابد

سرمقاله

بر اســاس آماری که  بانک مرکزی ارائه داده 
است،  تعداد افراد و یا شرکتهایی که از ارز ۴۲۰۰ 
تومانی اســتفاده می کنند کمتــر از دو هزار نفر 
هستند که متأسفانه تاکنون بالغ بر ۵۵ میلیارد 
دلار ارز ۴۲۰۰ تومانی بین آنها توزیع شده است تا 
کالاهای اساسی و مورد نیاز کشور را وارد کنند و با 

قیمت ارزان بدست مردم برسد.
در اینکه ایــن طرح ۴۲۰۰ تومانــی از همان 
ابتدا غلط و اشتباه بوده اســت شکی نیست زیرا 
این پولهای هنگفت که تفاوت زیادی با ارز واقعی 
دارد، در اختیار هر آدم صالحی هم قرار گیرد امکان 
فاسد شدن او بسیار است و لازمه اش سیستمی 
کاملًا الکترونیکی بود که تمــام مراحل آن باید 
ثبت و ضبط می شــد و نظارت بر ورود اجناس و 
نگهداری آنها و توزیع عادلانه آن هم کاری است 
که عملًا ممکن نیست و زمینة سوء استفاده و فساد 
اقتصادی را پدید آورده است و معلوم نیست حتی 
به اندازه نصف این مبلغ هم کالا به دســت مردم 

رسیده باشد.
در انجام جراحی اقتصادی هم شــکی نیست 
ولی ای کاش ابتدا یک قدری به مبارزه با فســاد 
و رانت ارزی این دو هزار نفر رســیدگی می شــد 
و حســاب و کتابی محکم از آنها انجام می شد و 
بســیاری اموال باد آورده آنها که قطعاً  متعلق به 
مردم و بیت المال است، اگر مصادره می شد قدری 

گره گشایی برای دولت و ملت پدید می آمد...
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مرتضی نجفی قدسی  

 مشکل اصلی اقتصاد کشور
کاهش ارزش پول ملی است

وزیر کار:   

در اقتصاد تورمی بخش زیادی از 
حقوق مردم از بین می رود

 رئیس کل بانک مرکزی: 

 سند اصلاح نظام بانکی
 با قدرت اجرا می شود
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جزئیات تجارت ایران با روسیه و اوکراین در زمان جنگ
جریان تجاری ایران با روســیه و اوکراین در دوماه ابتدایی 
جنگ بین دو کشور نشــان می دهد که فقط واردات از روسیه 
افزایش داشته اســت، صادرات به این کشــور و البته مجموع 

تجارت با اوکراین افت تا بیش از ۹۰ درصدی را ثبت کرده است.
تنش های سیاسی بین اوکراین و روسیه در اواخر بهمن ماه 
سال گذشته شدت گرفت و عملا وارد جنگ شدند، اتفاقی که 
در وضعیت تجاری دو کشور با سایر کشــورها با توجه به اینکه 
تامین کنندگان بخشی از کالاهای اساسی هستند، حائز اهمیت 

بوده است.
ایران تا زمان شروع جنگ این دو کشــور یعنی در ۱۰ ماهه 
اول سال گذشــته، حدود دو میلیارد دلار با آنها تعامل تجاری 
داشت که عمده آن تا حدود ۱.۸ میلیارد دلار  مربوط به روسیه 
بود. گندم، ذرت، جو، دانه های روغنی از جمله اقلامی اساســی 
وارداتی ایران از روسیه تا زمان جنگ این کشور بوده و از اوکراین 

نیز هر چند محدودتــر، کالاهایی مانند  گنــدم، ذرت، روغن 
آفتابگردان، ماشین آلات و یا برخی تجهیزات نفتی وارد کرده 

بود.
با گذشت حدود سه ماه از شروع جنگ بین روسیه و اوکراین، 
وضعیت تجاری ایران با این دو کشور از گمرک ایران مورد بررسی 
قرار گرفــت و در همین رابطه، لطیفی-ســخنگوی گمرک- 
گزارشی از تبادل تجاری با آنها در فاصله اسفند سال قبل تا پایان 

فروردین امسال، به ایسنا ارائه کرد.
تجارت ۳۸2.۸ میلیون دلاری با روسیه در دو ماه

بر اساس این گزارش، در دو ماه مورد بررسی، تجارت ایران و 
روسیه حدود ۹۳۰.۴ هزار تن به ارزش بیش از ۳۸۲.۸ میلیون 

دلار بوده است.
ســهم واردات از روســیه ۷۵۸.۶ هزار تن به ارزش ۳۲۱.۳ 
میلیون دلار بوده که نســبت به دو ماه اسفند ۱۳۹۹ و فروردین 

۱۴۰۰ حدود ۱۰۹ درصد در وزن و ۲۹ درصد در ارزش رشــد 
داشته است. در دوره مشابه سال گذشته، حجم واردات ایران از 

روسیه ۳۶۲.۶ هزار تن به ارزش ۲۴۹ میلیون دلار بوده است.
از اقلام اساسی وارداتی ایران از روسیه در این مدت می توان 

به گندم و ذرت اشاره کرد.
کاهش ۳۶ درصدی صادرات به روسیه

وضعیت صادرات ایران به روســیه در اســفند پارســال و 
فروردین امسال کاهشی بوده اســت؛   به طوری که ۱۷۱.۸ هزار 
تن به ارزش ۶۱.۵ میلیون دلار صادرات انجام شــده که نسبت 
به دوره مشابه قبل ۲۲ درصد در وزن و ۳۶ درصد ارزش کاهش 
داشته است. در دوره گذشــته ۲۲۰.۹ هزار تن به ارزش ۹۶.۱ 

میلیون دلار صادرات به روسیه انجام شده بود.
واردات از اوکراین ۹۸ درصد کم شد

اما جریان تجارت ایــران و اوکراین در دو ماه مورد بررســی 

کاهشی و در مجموع ۵.۹ هزار تن به ارزش ۳.۴ میلیون دلار بوده 
اســت. میزان واردات ایران از اوکراین حدود ۵۶۳ تن به ارزش 
۵۶۵.۷ هزار دلار بوده اســت، در حالی که ایــران در ماه پایانی 
۱۳۹۹ و ابتدایی ۱۴۰۰، حــدود ۲۰.۷ هزار تن به ارزش بیش از 

۲۷ میلیون دلار واردات از اوکراین داشته است.
بر این اساس واردات از اوکراین در اسفند پارسال و فروردین 
امســال، ۹۷ درصد در وزن و ۹۸ درصد ارزش کاهش داشــته 

است.
کاهش ۷۶ درصدی صادرات به اوکراین

صادرات ایران با این کشور نیز کاهشی بوده است؛ به طوری 
که در این دوره ۵.۳ هزار تن به ارزش ۲.۹ میلیون دلار صادرات 
انجام شده که ۶۳ درصد در وزن و ۷۶ درصد ارزش کاهش دارد. 
در دوره مشابه ســال قبل صادرات ایران به اوکراین حدود ۱۵ 

هزار تن به ارزش ۱۲.۳ میلیون دلار بوده است.

16 صفحه - سال هجدهم
یکشنبه - 25 اردیبهشت 1401
15 May 2022 - 1443  13 شوال
قیمت   5000  تومان

www.shakhesabz.ir

 شیوع کرونا بشدت جدي است
 پس ماسک بزنیم 

روزنامه شماره:  4247

التفات به مُــد روز در سیاســت ورزي نه یک تاکتیــک  که نوعي 
استراتژي براي حصول به مغزِ مطالبات است؛ خواست هایي که با پرواز 
بر فراز آسمان چپ ها و راست ها، در نهایت، دست یازدین به آشیانه اي 
را هدف گرفته که سکناتش در مغرب زمین و وجناتش پاي در زمینِ 
استحاله  ي هویت ســاکنند. تاریخ معاصر ایران وعده هاي سوسیال 
و عشوه هاي لیبرال کم در خود ندیده؛ شوق والس با ریتم هاي فلوت 
سحرآمیزِ پاپاگنوها، همیشه شرقي ها را فریفته ي پامیناهاي غرب 
کرده )۲( و بشــارتِ »تغییر« یگانه کاتالیزور و محرکــه اي بوده که در 

کارزارهاي سیاسي براي چرخش هاي پارادایمي ریل ساخته است.
آنچه »نادر انتخابـــي« در خلال مصاحبه اش با نشریه اندیشه پویا 
)شماره ۷۶( اشاره کرده گواهي بر شیفت هاي پارادایمي یک نویسنده 
و اکتیویست کهنه کار است که آشکارا از تعویض اردوگاه و وداع با تمام 
ارزش هاي آن سخن گفته است؛ دگردیسي اي که از مختصات متأخر 

او پرده برداري کرده است: »مـــوقعیت نادر«.
»انتخابـــي« از قضا صادقانــه از دو چهره ي اثرگــذار در تاریخ 
معاصر ایران نام برده و علقه ها و دستاوردهایشــان را ســتوده و براي 
ادامه مسیر قطارِ تجدد در کشور، راه بلديِ نقشــه هاي آنان را یادآور 
شده؛ روشــنفکراني که به زعم او »مي دانستند چه مي خواهند و چه 

نمي خواهند«.
براي رمزگشایي از نشــانيِ »انتخابـــي« و »موقعیت نادر« باید 
بهدهه هاي ابتدایي قرن پیش بازگردیم؛ ایامي که در آن )محمدعلي( 
فروغي ها و )سیدحسن( تقي زاده ها چیزي داشتند که روشنفکران 

قرن جدیدِ وطن، فاقد یا با اندکي مسامحه، حیران آنند.
به استناد گفته هاي ابراهیم توفیق، استاد معزول جامعه شناسي 
تاریخي دانشکده علامه  طباطبایي؛ میان تقی زاده و فروغی اشتراکاتی 
بنیادی وجود داشته و هر دو از ایده »ترقـــــی« تبعیت می کردند. با 
ردیابي آرمان مشترک این دو الگويِ »انتخابـــي«، مکان وقوع عیان 

مي شود: »غـــرب«؛ اتوپیایي که براي تحقق ترقي باید به آن برسیم. 
دلواپسي براي دست یافتن به ترقي، آنها را بیش از پیش با مفهومِ 
از خود بیگانه   کننــده ي »عقب ماندگي« مواجه کــرد. کلیدي که 
چرخاندنش در قفل درب هاي جامعه ســنت مدار ایراني مي توانست 
ملت قدیم را به ملت جدید رسانده و کاروان سنت را به قافله ي تمدنِ 

متجدد شده الصاق کند.
عیسی صدیق اعلم )وزیر فرهنگ انتهاي دهه ۴۰ ایران( در شمار 
نخستین افرادي است که تاختن بر تقي زاده را پایه ریزي کرد؛ چنانچه 
در عنفوان جوانيِ قرن ماضي نیز طرح تأســیس دانشــگاه  تهران را 
درانداخته بود. از همان روزي که تقي زاده مانیفست غربي شدن از فرق 
سر تا ناخن را بر زبان آورد، عیسي خان ذره اي در کوفتن هجمه ها از فراز 
تا فرود تقي زاده فرو نکاست. صدیق اعلم برخلاف زعیمش )رضا خان( 
رویکرد غربي ســازي همه جانبه را تقبیح و بي توجهي به داشته هاي 
سنتي و ملي را برنمي تافت. جدل او با تقي زاده البته در دربار طرفدار 
نداشت و جذبه ي شکل گیري و اســتقرار »دولت- ملت« در مفهوم 
غربي اش، در چشم منورالفکران خوش تر از دگماتیسمِ صدیق  اعلمي 

نشست.
خلقِ ایده »انقلاب مشروطه« شکوفا شدن نهال گفتماني بود که 

تقي زاده در باغ رویاهایش آن را مي پرورید...
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یادداشت
حامد شرف الدين

خواب تجدد و خیال غرب در تقلاي چپ و غلت راست
كلاه فرنگي بر سر ديوان شرقي )1(

شوک ورود خودروهای خارجی؛

کاهش قیمت خودروهای داخلی

3

یک تحلیلگر مسائل بین الملل گفت: مهم ترین پیام می تواند 
این باشد که مذاکرات مرتبط با برجام هنوز به طور کامل شکست 
نخورده و می تواند روزنه ای باشــد در این جهــت که کماکان 

می شود اختلافات بین ایران و امریکا حل و فصل شود.
احمد فاطمی نژاد در گفت وگو با ایســنا با اشــاره به ســفر 
اخیر امیر قطر به ایران، اظهار کرد: قطر طی ســال های اخیر از 
جنبه های مختلف به یک بازیگر قابل توجه در سطح منطقه و 
حتی فراتر از منطقه تبدیل شده است. یکی از جنبه های اصلی 
که قطر را تبدیل به یک بازیگر برجســته نموده، به اقتصاد رو به 
توسعه این کشور برمی گردد. این کشور در زمینه های مختلف 
از جمله انرژی، صنایع نفت و گاز سرمایه گذاری هایی را داشته 
است. مشترک بودن برخی ذخایر قطر با ایران موجب شده که 
وضعیت این کشور با وضعیت ایران پیوند بخورد و به روابط این 

دو کشور با یکدیگر اهمیت ویژه ای ببخشد.
وی همچنین جایگاهی که قطر طی سال های اخیر به مرور 

زمان در حوزه سیاسی به دست آورده را از دیگر عواملی دانست 
که موجب شده این کشور به یک بازیگر اثرگذار در نظم منطقه 
تبدیل شــود و کشــوری اثرگذار و میانجیگری بین بازیگران 

مختلف دولتی و غیردولتی شود.
این تحلیلگر مسائل بین الملل بیان کرد: ارتباط بسیار خوب 
قطر با کشــورهای اروپایی، آمریکا، چین و روسیه و نهادهای 
غیردولتی منطقه مانند حماس، حزب الله و طالبان، این نشان 
را می دهد که این کشــور پتانســیل بالایــی در میانجی گری 
بین گروه های مختلف دارد. این عوامل موجب شده که قطر را 
تبدیل به یک بازیگر قابل توجه برای ایران کند و ایران به دنبال 

گسترش روابط با این کشور باشد.
فاطمی نژاد همچنین به نقش تأثیرگذار قطر در جهت دهی 
افکار عمومی در ســطح منطقه و بین الملل اشاره کرد و گفت: 
رویکردی کــه قطر در خصــوص گروه های ضد اســرائیلی و 
مقاومت دارد، در بین کشورهای محافظه کار خلیج فارس یک 

رویکرد بینابینی است و این می تواند برای ایران جذاب باشد.
وی در ادامه در پاسخ به این سؤال که آیا سفر امیر قطر به ایران 
می تواند تاثیر قابل توجهی بر بهبود بحران های منطقه باشــد، 
عنوان کرد: هر چند در بحران های منطقه عوامل بسیاری نقش 
دارند و حتی برخی عوامل خارج از کنترل دولت ها هستند، ولی 
سفرهای این چنینی مانند سفر امیر قطر به ایران می تواند قابل 

توجه باشد.
عضو هیات علمی گروه علوم سیاســی دانشــگاه فردوسی  
تصریح کرد: هرچند قطر بازیگری اســت که بــا ایران، ترکیه، 
عربســتان، امارات و کشــورهای مختلف ارتباط خوبی دارد و 
می تواند در کاهش تنش های منطقه ای نقش مثبت ایفا کند، 
اما اینکه بگوییم این سفرها پایانی بر بحران منطقه باشد، کمی 

خوش بینانه است.
فاطمی نژاد ادامه داد: با این وجود اغلب رســانه های غربی با 
ســردمداری رویترز، معتقدند هدف اصلی امیر قطر از سفر به 

ایران این بوده که در خصوص مذاکرات وین و بن بســتی که در 
مذاکرات وین اتفاق افتاده میانجی گــری کند و برای اختلاف 
ایران و امریکا حد وسطی ایجاد و در نزدیک تر کردن دیدگاه های 

دو کشور تلاش کند.
وی اضافه کرد: البته در راســتای گسترش صلح در منطقه 
عوامل بســیاری از جمله مســائل مرتبط با فلسطین، سوریه، 
یمن، افغانستان دخیل هســتند، هرچند در ایجاد صلح هر دو 
کشور ایران و قطر بازیگران مؤثری هستند.  اگرچه ایران به لحاظ 
سیاســی و عملیاتی بازیگری اثرگذار است، اما قطر هم چون با 
طرفین کشــورها در منطقه ارتباط خوبی دارد، می تواند نقش 

میانجی را ایفا کند.
فاطمی نژاد در خصوص پیام سفر امیر قطر به ایران به دیگر 
کشورهای منطقه گفت: مهم ترین پیام می تواند این باشد که 
مذاکرات مرتبط با برجام هنوز به طور کامل شکست نخورده 
و می تواند روزنه ای باشــد در این جهت که کماکان می شود 
اختلافات بین ایران و آمریکا حل و فصل شود و با بازگشت نفت 
ایران به بازار جهانی بازار را از حالت دشــواری که دارد تغییر 
دهد. هرچند این پیام برای برخی کشورها خوشحال کننده و 

برای برخی ناراحت کننده خواهد بود.

یکتحلیلگرمسائلبینالملل:

عدم شکست کامل مذاکرات وین، مهم ترین پیام سفر امیر قطر به ایران بود

نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اســلامی گفت: ریشه 
مشکلات اقتصادی فعلی کشــور، ربطی به دولت رئیسی ندارد و 

ناشی از سیاست های غلط اقتصادی دولت تدبیر و امید است.
هادی بیگی نژاد در گفتگو با مهر، با اشــاره به اقدامات مخرب 
اقتصادی دولت روحانی، اظهار داشت: قیمت ارز در سال ۹۲ و آغاز 
کار دولت تدبیر و امید حــدود ۳ هزار تومان بــود. از یاد نمی بریم 
که ولی الله ســیف، رئیس بانک مرکزی دولت ســابق در آن زمان 
مصاحبه کرد و گفت قیمت ارز کمتر از ۳ هزار تومان منطقی نیست 
و نباید اینگونه باشــد. قیمت ارز با ناکارآمدی هــای دولت تدبیر و 

امید به ۳۰ هزار تومان افزایش یافت.
وی متذکر شد: نتیجه ســوء تدبیر دولت روحانی در زمینه ارز 
منجر به کاهش ارزش پول ملی کشــورمان شــد، به  گونه ای که 

ارزش پول کشــورمان به حدود یک دهم کاهش یافته است. سایر 
کالاها نیز متناسب با قیمت ارز رشــد می کند. گرانی های فعلی تا 
حد زیادی نتیجه اقدامات اشتباه اقتصادی است که در دولت سابق 

اتفاق افتاد.
نماینده مردم ملایر در مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: 
ریشه مشکلات اقتصادی فعلی کشور، ســوءمدیریت های دولت 
گذشــته اســت و نمی توانیم بگوییم که در گذشــته هیچ اتفاقی 
نیفتاده، از این رو باید اقدامات اشــتباهی را که در گذشته رخ داده 

به خوبی برای مردم تبیین کنیم.
وی ادامه داد: دولت روحانی اعلام می کرد ما ارز به میزان کافی 
داریم و به هر فردی حتی کسانی که ســفر تفریحی می رفتند، ارز 
۴۲۰۰ تومانی تخصیص می داد. نتیجه این رویکرد غلط آن شد که 

میزان ذخایر ارزی در کشورمان کاهش یافت، قیمت ارز به شدت 
افزایش یافت و دولت روحانی مجبور شــد پایه پولی را بالا ببرد و به 
سمت چاپ پول رفت که این کار هم نقدینگی و تورم را تشدید کرد.

بیگی نژاد با تاکید بر اینکه مردم باید به این مسئله توجه کنند که 
گرانی های فعلی ربطی به دولت رئیسی ندارد و این گرانی ها ناشی از 
سیاست های غلط اقتصادی دولت تدبیر و امید است، تصریح کرد: 
در دولت روحانی ما ارز را از بازار به قیمت ۲۸ هزار تومان خریداری 
می کردیــم و آن را به قیمــت ۴۲۰۰ تومان بــه واردکننده گندم 
می دادیم. واردکنندگان، گندم و نهاده های دامی را با ارز ترجیحی 
وارد می کردند و توقع آن بود که کالاهای اساســی با قیمت پایین 
به دست مردم برســد، اما اینگونه نبود. تفاوت ارز آزاد و ترجیحی 
بسیار زیاد بود و همین مسئله بسیاری از افراد را وسوسه کرد و باعث 
شد که هم فساد به وجود آید، هم شکاف طبقاتی ایجاد شود و هم 

کالاها به قیمت ارزان به دست مردم نرسد.
نماینده مردم ملایر در مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: 
تفاوت ارز آزاد با ارز ترجیحی بســیار زیاد اســت و مشخص است 

کسانی که از این طریق منافعی داشــتند و رانتخوار بودند، از این 
سیاســت ارزی دولت ناراحت هســتند و درباره شــرایط کشور 

جوسازی می کنند.
بیگی نژاد تاکید کرد: بنده به مسببان وضع موجود و کسانی که 
در دولت قبلی حامیان دولت تدبیر و امید بودند، می گویم ایرادی 
ندارد که به سیاست دولت رئیســی انتقاد داشته باشند، اما باید به 
مردم بگویند کــه ارز ۳ هزار تومانی را تحویــل گرفتند و به قیمت 
۳۰ هزار تومان به دولت ســیزدهم تحویل دادند. آنان باید بگویند 
در هشت سال گذشــته چه کارهایی انجام دادند. هر مشکلی که 
الان داریم، نتیجه اقدامات غلطی است که از دولت روحانی به ارث 

رسیده است.
وی یادآور شــد: از زمانی که دولت ســیزدهم آغاز به کار کرده 
است، رئیس جمهور به دنبال آن است در اقتصاد ثبات ایجاد کند، 
اما این مسئله مستلزم آن اســت که در وهله اول قیمت کالاها به 
ارزش واقعی خودشان برســند و تا زمانی که این اتفاق نیفتد، این 

ثبات به وجود نمی آید.

نمایندهمردمملایردرمجلسشورایاسلامی:

جوسازی رانت خواران
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 مشکل اصلی اقتصاد کشور
کاهش ارزش پول ملی است 

ادامه از صفحه اول: اخیراً دولت محترم تصمیم گرفته است 
تا ارز ترجیحی را برای هفت قلــم کالای باقیمانده مانند گندم،  
روغن مایع وجامــد،  دارو و نهاده های دامی حــذف کند و ما به 

التفاوت آن را به حساب مصرف کنندگان واریز نماید.
البته اگر افزایش قیمت منحصر به همین چند قلم کالا مانند 
مرغ و تخم مرغ و روغن و لبنیات و ماکارونی و آرد صنعتی باشد 
شاید با یارانه ای که اختصاص می دهند، قابل جبران باشد، ولی 
واقعیت این اســت که موج گرانی ایجاد شده روی همه کالاها و 
خدمات تأثیر می گذارد و درست است که یارانه چهارصد هزار 
تومانی یا ششصدهزار تومانی اختصاص می یابد ولی به اندازه ده 
برابر آن به خاطر تورم ایجاد شده به دیگر هزینه ها اضافه می شود 
و لذا این طرح هم شاید به ضرر اقشار مخصوصاً ضعیف جامعه 
باشد چون تورم ایجاد شده قدرت خرید آنها را کاهش می دهد و 
در چنین شرایطی بهتر آن است که دولت خودش کالاها و اقلام 
لازم را وارد کرده و با توجه به اینکه ما در شرایط جنگ اقتصادی 
هســتیم کالاهای اساســی را همانند زمان جنگ به صورت 
دفترچه بسیج اقتصادی یا کوپن یا کالابرگ توزیع کند،  تا مورد 

قاچاق و سوء استفاده و احتکار هم قرار نگیرد.
البته به تخلفات آن کســانی که رانت خوار ارزی بوده اند و به 
وظیفه شان درســت عمل نکردند باید به شدت پیگیری شود 
و اموال مردم از حلقوم آنها بیرون کشــیده شود و لازمه عدالت 

اسلامی نیز چنین مؤاخذه ای هست.
امّا مشکل اصلی اقتصاد کشــور ما کاهش ارزش پول ملی 
است، بنده در سال ۱۳۷۰ یعنی ۱۳ سال بعد از پیروزی انقلاب 
اســلامی با هزینه یکصد هزار تومان به مکه معظمه جهت حج 

تمتع مشرف شدم.
توجه کنید سی سال پیش یک ســفر خارج کشور با هزینه 
رفت و برگشــت هواپیما و اقامت یک ماهه در هتل های مکه و 
مدینه و پذیرایی ســه وعده کامل و دیگر خدمات زیارتی جمعاً 
یکصد هزار تومان تمام شد که الآن با این مبلغ حتی یک مرغ هم 
نمی توان خرید و شاید بتوان فقط یک ساندویچ ساده خرید و یا 
یک شانه تخم مرغ به خانه برد و خلاصه این پول بسیار بی ارزش 

شده است! 
چاپ پول بدون پشتوانه جهت جبران کسری بودجه توسط 
دولتها یکی از دلایل اصلی کاهش ارزش پول ملی است، آن پولی 
که توسط بانک مرکزی چاپ می شود در حقیقت برداشتن آن 
پول از جیب همة مردم ایران اســت و این کار درستی نیست و 
مردم هم به این کار رضایت ندارند و لذا حلیّت آن هم محل تردید 

است.
دولتها برای جبران کســری بودجه باید اولاً هزینه های زائد 
و اضافی را بکاهند و ثانیاً برای تأمیــن کمبود بودجة لازم خود 
می توانند از بسیاری ساختمانهای بی مصرف و اضافی وزارتخاته 
ها، مؤسسات دولتی و شبه دولتی و شرکتهای وابسته  به آنها که 
بیشمار هســتند، بگذرند و آنها را به فروش برسانند،  بسیاری از 
بانک ها ساختمانهایی دارند که واقعاً اضافه بر نیاز آنهاست و در 
حقیقت املاک را به عنوان سرمایه گذاری خریداری کرده اند و 

همین امر موجب افزایش نرخ مسکن و ساختمان هم می شود.
به هرحال دولتها در سالهای گذشــته ملک و املاک زیادی 
بدســت آورده اند و اگر درصدی از این اموال را بفروش برسانند 
کسری بودجه شان تأمین خواهد شد و نیازی به فشار به مردم 

نیست.
حل مســئله برجــام نیز یکــی از مســائلی اســت که در 
گشایش های اقتصادی کشورمان تأثیر مستقیم خواهد داشت، 
گر چه در این مدت جمهوری اســلامی توانســته است که تا 
حدودی تحریم ها را دور بزنــد و از راههای مختلف نفت خود را 
بفروشد و لیکن تا مادامی که تحریم بانکی برقرار باشد، مبادلات 
ارزی و صادرات و واردات کالاها به سختی انجام می شود و گاهی 

هم دچار فساد می شود.
امیدواریم همت اصلی دولت جناب آقای رئیسی بر تقویت 
ارزش پول ملی باشد که تنها در این صورت است مردم ما از خطر 
فقر و فقیر شــدن نجات پیدا می کنند،  البته مطمئناً مبارزه با 
فساد اقتصادی که وجهه اصلی ایشــان از ابتدای دولت تاکنون 
بوده است با همکاری قوه محترم قضائیه ادامه پیدا کند و دیگر 
مفسدین اقتصادی جمهوری اسلامی را محل امنی برای خود 
ندانند و آحاد مردم و دستگاههای مختلف نیز همانطور که رهبر 
معظم انقلاب فرمودند کمک کنند تا انشاء الله این دولت بتواند به 

حل مشکلات اساسی مردم و اصلاح زیر ساخت ها نائل آید.

وزارت اطلاعات اعلام کرد
 مسدودسازی حساب های بانکی

۵۴۵ عامل غیرمجاز ارزی و رمزارز
با رصد و اشراف اطلاعاتی بر شــبکه دلالان غیرمجاز ارزی، 
معاملات پنهان و مشــکوک ارزی و رمزارز کشور، حساب های 
بانکی ۵۴۵ نفــر از عوامل غیرمجاز ارزی در ســطح کشــور 

شناسایی و مسدود شد.
به گزارش وزارت اطلاعات،  با رصد و رهگیری های اطلاعاتی 
این وزارتخانه، ضمن اشراف بر شــبکه دلالان غیرمجاز ارزی، 
معاملات پنهان و مشــکوک ارزی و رمزارز کشور، با همکاری 
بانک مرکزی و با دستور مقام قضائی، حساب های بانکی ۵۴۵ 
نفر از عوامل غیرمجاز ارزی در سطح کشور شناسایی و مسدود 

شدند. 
با اجرای طرح برخورد با عوامل داد و ستد غیرمجاز ارزی در 
مدت اخیر، ۹۲۱۹ فقره حســاب بانکی با گردش بیش از ۶۰۰ 

هزار میلیارد ریال از این عناصر در سطح کشور مسدود شد.
وزارت اطلاعــات ضمــن اعــلام پایش دقیق و مســتمر 
فعالیت های غیرقانونی ارزی و غیرمجاز رمز ارز، به مردم شریف 
ایران اطمینان می دهد که علاوه بر رهگیری و برخورد با عاملین 
التهاب در بازار ارز، همزمان و همراه بــا اجرای کامل اقدام ملیّ 
مردمی ســازی و توزیع عادلانه یارانه ها، اجازه سوء استفاده از 
فضای معاملات غیرقانونی و قاچاق کالاهای اساسی را نخواهد 
داد و از هیچ تلاشی برای حفظ آرامش و ثبات بازارهای مرتبط با 

معیشت مردم دریغ نخواهد کرد.
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کوتـاه

خواب تجدد و خیال غرب در تقلاي چپ 
و غلت راست  

کلاه فرنگي بر سر دیوان شرقي)1( 
ادامه از صفحــه اول: او باور داشــت عدم 
موفقیت مشروطه ریشــه در همان عقب ماندگي 
همیشــگي دارد که مردم ایران دست به گریبان 
آنند؛ ملتي تربیت نشــده که پاشنه آشیل تحققِ 
مظاهر تجدد است؛ امتي که اگر بخواهند مي توانند 

هرگونه استبداد را ناممکن سازند. 
محمدعلي فروغي نیز در جبهه اي دیگر تلاش 
مي کرد سنت را از دست علما و روحانیان گرفته و آن 
را جلوه اي دولتی و سپس در خدمتِ ساختنِ دولتي 
مدرن قرار دهــد. مســئله در آن روزها نه تعینات 
ظاهريِ دعوا بر ســر مشــروطه که اساساً کنترل 
قطار مدنیت به شیوه غربي بود. اگرچه روشنفکران 
گاهي در تقابل با یکدیگــر بودند اما در نهایت، مغز 
اندیشه هایشان موقعیت ســازي به وقتِ مدرنیته 

بود. 
پروژه فکــريِ »فرنگی مآب« کــردن ایران نه 
محصول دهه هــاي اخیر که قدمتي بــه درازناي 
یک صـده دارد. روزگاري در این ملک، »حکومت 
ملي« و »اســتبداد منــور« چــاره ي درد جامعه 
بــراي زایمانِ مدرنیته پنداشــته مي شــدند اما 
کوهشان موش زایید و پهلوي زا شدند و روزگاري 
نیز چــپ روي و توده بــازي، دل وجان مســحور  
مي کردنــد که اتحاد جماهیرشــان با شــوروي 
فروپاشید. امروز اما ملغمه اي از تطهیرسازي هاي 
شاه مدارانه و درآمیختگي هاي ملونِ لیبرالیستي 
و نئولیبرال مد روز شده اند. اندیشه ها به باد سپرده 
شــده، جنگ افزارهــا غلاف گشــته و چریک ها 
نارنجک هایشــان را در اینســتاگرام منفجــر و 
بیت کوین بازانه و دلخسته ، رهپوي بازارهاي رهاتر 

از ماهي آزاد شده اند. 
روشــن فکر ایرانيِ مطلوب در قرن ۱۴۰۰ براي 
توابین ماضي، روشــن فکري اســت که مي داند 
چه چیزي را از چه کسي مي خواهد؛ منورالفکري 
که مطالبه اش خواست غرب اســت؛ عاملي که از 
موقعیت شرقي اش تا ابد ناراضي است و تا به وصال 
غرب نرسد دست از تکاپو نمي کشد. براي این نگاه، 
روشن فکرِ خجســته، مقلد و منقاد است. باد براي 
اهتزاز بیرقِ آرمان او وســیله، و هدف، ســرنگونيِ 
درفش کاویاني و مزاوجتِ مام وطن با عالیجنابانِ 

فرنگـــي است. 
_________

پي نوشت: 
)۱( اشــاره به رمان دیوان غربي - شرقي نوشته 
یوهان وولفگانگ فون گوته )شــاعر، فیلســوف و 

دانشمند آلمانی(
)۲( اشاره به اپراي فلوت سحرآمیز اثر وولفگانگ 

آمادئوس موتسارت )آهنگساز نامدار اتریشی(

رییس جمهور در جلسه ستاد ملی 
مقابله با کرونا :

آموزش های عمومی برای 
رعایت دستورالعمل های 

بهداشتی تداوم یابد
رئیــس جمهور با اشــاره به کاهش چشــمگیر 
آمار قربانیان و مبتلایان بیماری کرونا در کشــور به 
مسئولان وزارت بهداشت توصیه کرد با استفاده از این 
فرصت نسبت به تهیه شناسنامه سلامت و تکمیل 

بانک اطلاعات سلامت شهروندان اقدام کنند.
به گزارش ایسنا، آیت الله  سید ابراهیم رئیسی 
در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با اشاره به کاهش 
چشمگیر آمار قربانیان و مبتلایان کرونا، از زحمات 
و تلاش های کادر درمان کشور برای صیانت از جان 
مردم و همچنین مشارکت و همکاری دستگاه های 
مختلف با وزارت بهداشت برای تامین نیازهای کادر 

درمان قدردانی کرد.
رئیس جمهور در عین حال بر تداوم آموزش های 
عمومی و همچنین تقویت پیشگیری و نظارت بر 
رعایت دستورالعمل های بهداشتی تاکید و با توجه 
به کاهش شدت شــیوع کرونا به مسئولان وزارت 
بهداشــت توصیه کرد از این فرصــت برای تهیه 
شناسنامه و تکمیل بانک اطلاعات سلامت آحاد 

جامعه استفاده کنند.
رئیســی همچنین گفت: همه بیمارستان ها و 
مراکز درمانی کشور و مجموعه هلال احمر باید با 
تجهیز امکانات و تامین داروها، همواره آمادگی خود 
را در برابر سویه های جدید و احتمالی بیماری کرونا 

حفظ کنند.

دبیر شورای عالی امنیت ملی: 
دولت چابک با اصلاح ساختارها و 

همراهی مردم از موانع عبور می کند
دبیر شورای عالی امنیت ملی پیشرفت ایران را 
اراده تغییر ناپذیر کل نظام خواند و تاکید کرد: دولت 
چابک با اصلاح ســاختارها، بهینه سازی منابع و 

همراهی مردم از همه موانع عبور می کند.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، علی شمخانی 
روز آدینه در حساب کاربری خود در توئیتر نوشت: 
پیشرفت ایران اراده تغییرناپذیر کل نظام است که 

دشمن با جنگ هشت ساله و تحریم مانع آن شد.
وی ادامه داد: دولت چابک با اصلاح ساختارها، 
بهینه ســازی منابع و همراهی مردم از همه موانع 

عبور می کند.
دبیر شــورای عالی امنیت ملــی تأکید کرد: 
اعتراض های محدود برخی هموطنان نگران هیچ 
نسبتی با موج سواری رسانه های معاند و دنباله های 

داخلی آنها ندارد.

یک عضو هیات رییسه مجلس شورای اســلامی هدفمندی یارانه های پنهان و اعطای آن به دهک های نیازمند را برنامه ای 
عدالت محور و مخالف نگاه لیبرالی دانست و گفت: با رصد اقدامات دولت و نظارت دقیق بر اجرای قانون، تمام قد از آیت الله رئیسی 
و تصمیمات اصلاحی کابینه حمایت می کنیم. به گزارش ایسنا، سید محسن دهنوی نماینده تهران در مطلبی در صفحه توییتر 

خود با اشاره به اصلاحات اقتصادی دولت در تغییر در پرداخت نظام یارانه نوشت: »ماجرای  دلار جهانگیری  نحس ترین میراث 
دولت قبل بود. اکنون که شخص رئیس جمهور آبرویش را گذاشته و سعی در جبران خرابی های گذشته دارد، عده ای که ما را یاد 

گلام در گالیور می اندازند با تهمت هایی مثل »تصمیم لیبرالی دولت«، سعی در تضعیف دولت و رییس جمهوری دارند.
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وزیر کشور با قدردانی از مردم به دلیل عدم 
استقبال از فراخوان دشــمنان، تأکید کرد که 
دولت ســیزدهم به وعده هایی که داده عمل 
می کند و این آغاز راه شکوفایی اقتصادی مردم 

ایران است..
به گزارش ایرنا، احمد وحیــدی در برنامه  
گفت وگوی ویژه خبری اعــلام کرد که مردم 
خــوب می دانند  دولــت برای منافــع آن ها 
حرکت می کند و آنان هم با بزرگواری مسائل 
را همراهــی کردند که این همراهی در شــأن 
ملت ایران اســت. این دنباله همراهی با دولت 
سیزدهم بعد از مســأله کرونا است که میزان 
تلفــات از ۷۰۰ به ۲ نفر و حتــی کمتر کاهش 

یافته است.
وزیر کشور همچنین با اشــاره به قول ها و 
وعده های دولت خاطرنشــان کرد: مثلا دولت 
قول داد که روابط خارجی را بهبود می بخشد و 
امروز شاهدیم که در وضعیت بهتری قرار داریم.

وحیدی در بحث اصلاح یارانه هم خاطرنشان 
کرد که یارانه ها باید اصلاح می شد و این اصلاح 
یارانه ها بــه نفع مردم و طبقــات کم برخوردار 
اســت. البته مردم هم همراهی می کنند چون 
در این طرح منافع روشــن و ملموســی برای 
مردم وجود دارد و اولین خواســت در این طرح 
رسیدن عادلانه یارانه به مردم است. این آغاز راه 

شکوفایی اقتصادی مردم ایران است.
به گفتــه وی، در ارز ترجیحی ثروتمندان 
چند برابر بقیه مردم از یارانه استفاده می کردند 

که باید عادلانه می شد.
وزیر کشور با اشــاره به حضور روز گذشته 

رئیس جمهور در جمع مردم بیان کرد که وقتی 
مردم حس کنند رئیس جمهور میان آن هاست 
اعتمــاد می کنند. قدردان مردم هســتیم که 
به خوبی با این طرح همراهــی کردند. و هرچه 
جلوتر برویم مردم متوجه می شوند با چه طرح 

مهمی که به نفع آحاد ملت است مواجهیم.
وحیدی با اشــاره به علت بروز ناآرامی پس 
از افزایش نرخ بنزین در ســال ۹۸ و عدم بروز 
ناآرامــی در افزایش قیمت هــای اخیر اظهار 
داشت: طرح های گســترده اقتصادی که آثار 
اجتماعی گسترده دارد را باید با مردم در میان 
بگذاریم و دولــت مردمــی نمی تواند جدای 
از توجیه مردم و تبیین مســئله برای مردم و 
همراه ســازی آنان حرکت کند و این شــرط 

ضروری هــر طــرح اقتصادی بــا پیامدهای 
گسترده اقتصادی است.

وی ادامه داد: قوای ســه گانــه برای اجرای 
طرح اصلاح یارانه ها همراه و هم نظر هستند که 

این شرایط نمی تواند ادامه یابد.
رئیس شورای امنیت کشــور با تصریح این 
مورد که به لحاظ وفور کالا مشــکلی نداشته و 
نداریم، گفت:  شاید اختلال موقتی در سامانه 
مشــاهده شــود اما با کمبود مواجه نشدیم و 
اقلامی ماننــد تخم مرغ و مرغ بــه حدی زیاد 
اســت که دولت باید فکر کند چگونه مرغ ها را 
خریداری کند تا تولیدکننــدگان دچار ضرر 

نشوند.
وی افزود: روغن هــم در انبارهــا و هم در 

کارخانه ها موجود است هرچند ممکن است به 
دلیل تغییر از یک وضعیت در برخی ساعات در 

برخی فروشگاه ها تغییر موقت ایجاد شود.
وزیر کشور با بیان اینکه وقتی در غرب وقتی 
چیزی کم می شود غارت می کنند ولی در کشور 
ما حتی هجوم به فروشــگاه ها هم نبود، گفت: 
نهایت اینکه در برخی جاهــا برای خرید صف 

داشتیم که محدود بود.
وحیدی با اشاره به صدور برخی فراخوان ها 
برای برگزاری تجمع اعتراضی خاطرنشــان 
کرد: تعداد فراخوان ها گسترده است و دشمنان 
ملت، فعالند چــون می دانند اگــر از مرحله 
اقتصادی به خوبی عبور کنیم که به لطف خدا 
عبور خواهیم کرد، ملــت ایران در نقطه جدید 

اقتصادی و ملی قرار می گیرد.
وی افزود: همه تلاش دشــمن این است که 
نگذارند اصلاح اقتصادی رخ دهد و همچنین 
تلاش دارند تا به هر بهانــه ای مردم را به میدان 
بیاورند اما مردم ما به انقلاب و نظام و دولت شان 

اعتماد دارند و طبیعتاً این اتفاق نمی افتد.
رئیس شورای امنیت کشور با صحنه سازی 
خواندن انتشار برخی تصویرها گفت: از قزوین 
تصویــری نشــان داده بودند که مــردم پالتو 
پوشیده بودند که معلوم است مربوط به فصل 
و زمان دیگری اســت. مردم با قدرت و صلابت 
از ایــن فراخوان ها اســتقبال نکردند که البته 
معلوم هم است که مردم از گروهک منافقین و 
سلطنت طلبان بی آبرو حمایت نکنند و فقط در 
چند جا چند نفر تا چند ده نفر بودند که تجمع با 

تلاش فرماندهی انتظامی پایان یافت.

وزیرکشور:

 دولت به وعده های داده شده عمل می کند
سرمقاله

خبر کوتاه

کوتـاه

هماهنگ کننــده مذاکرات وین پس از پایــان مذاکراتش در 
تهران شب گذشــته عازم مقر اتحادیه اروپا در بروکسل شد اما در 

میانه  راه در فرانکفورت توسط پلیس آلمان بازداشت شد.
خبرگــزاری مهر،»انریکه مو را« معاون مســئول سیاســت 
خارجی اتحادیــه اروپا و هماهنــگ کننده مذاکــرات وین روز 
چهارشنبه برای دومین بار در ســال جدید به تهران سفر کرد و با 
»علی باقری« مذاکره کننده ارشد جمهوری اسلامی ایران دیدار 

و گفتگو کرد.
سفر هماهنگ کننده مذاکرات وین پس از وقفه ای دو ماهه و 
به پیشنهاد »جوزف بورل« مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 

به حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان انجام شد.
مو را در نهایت پس از پایان رایزنی ها، تهــران را ترک کرد. اما 
ساعتی پس از پروازش، در توئیتی عجیب مدعی دستگیری اش در 
فرودگاه فرانکفورت شد و در حساب کاربری خود در توئیتر نوشت: 
پلیس آلمان در فرودگاه فرانکفورت در مسیر بروکسل در حالی که 

از تهران برمی گشتم، مانع ادامه سفر من شد.
وی در مطلب خود آورده اســت: هیچ توضیحی داده نشــد. 
)متوقف کردن( یک مقام اتحادیه اروپا در یک ماموریت رسمی با 

گذرنامه دیپلماتیک اسپانیایی! گذرنامه و گوشی هایم را گرفتند.
این اقدام پلیــس آلمان که خلاف قوانین بین المللی اســت، 
نقض فاحش کنوانسیون وین است. زیرا بر اساس این کنوانسیون 
کارمندان سیاسی و دیپلماتیک از هرگونه تفتیش مصون هستند. 
البته این نوع رفتار از سوی آلمان مسبوق به سابقه است و در سال 
۲۰۱۸ »اسدالله اســدی« دبیر سوم سفارت کشورمان در اتریش 

هنگام عبور از آلمان با اتهامات جعلی دستگیر شد.
»میخائیل اولیانــوف« نماینده روســیه در ســازمان های 
بین المللی مســتقر در وین نیز در واکنش به این اتفاق در صفحه 
شخصی خود نوشت: اگر با مقامات ارشد اتحادیه اروپا با گذرنامه 
دیپلماتیک، چنین رفتار می شود، مردم عادی چه انتظاری باید 

داشته باشند؟
وی تاکید کرد: بیایید امیدوار باشــیم که این یک سوءتفاهم 

موردی بود که دیگر تکرار نخواهد شد.
اما توئیت های عجیب مو را به اینجا ختم نشــد و این دیپلمات 
با سابقه ی اروپایی، پس از آزادی توسط پلیس آلمان، در فرودگاه 
فرانکفــورت مطلــب مداخله جویانــه ای در خصــوص یکی از 
جاسوسان دستگیر شده در کشورمان منتشــر کرد و نوشت: در 

حالی که منتظرم تا سفرم به بروکسل ادامه یابد، می خواهم تاکید 
کنم که در تهران، لزوم توقف اعدام »احمدرضا جلالی« را مطرح 

کردم و خواستار آزادی او به دلایل بشردوستانه شدم.
ممکن است انتشار این مطلب از طرف آلمانی های قانون شکن 
به انریکه مورا دیکته شــده باشــد، زیرا موضع صریح جمهوری 
اســلامی ایران در مورد جاسوس محکوم شــده در کشورمان به 

وضوح اعلام شده است.
سعید خطیب زاده ســخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان 
در جریان نشست خبری خود با خبرنگاران گفت: جلالی به جرم 
جاسوسی مدت هاست که در جمهوری اسلامی ایران دستگیر و 
حکم او صادر و بازنگری شده و دوباره درخواست بازنگری خورده 
و سال هاست این موضوع پیگیری می شود و خسارات عمده ای هم 
زده و گزارش های دوستان ما در مراکز اطلاعاتی و امنیتی حاکی 
از این است که برخی کشــورهای غربی و رژیم اشغالگر قدس در 

خصوص این عملیات به او کمک کردند.
به هرحال آنچه مشخص اســت، بروز حواشی در روزهایی که 
جو مثبتی بر مذاکرات وین حاکم می شود، امری تکراری است و 

احتمالاً در روزهای آینده باز هم شاهد چنین حواشی باشیم.

توئیتهایعجیب»انریکهمورا«

نقض مجدد قوانین بین الملل توسط آلمان

رئیس دبیرخانه شورای عالی پیشــگیری از وقوع جرم قوه قضائیه 
اعلام کرد که بیشترین آمار زندانیان ایرانی خارج از کشور مربوط به مواد 
مخدر، اقامت غیر مجاز یا ورود غیر مجاز و موضوعات مربوط به ضرب 
و جرح، جعل اسناد و کلاهبرداری است. در حال حاضر بیشترین آمار 

زندانیان ایرانی خارج از کشور مربوط به کشور ترکیه است.
به گزارش معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه، 
در سال های اخیر با افزایش تعداد سفرهای ایرانیان به خارج از کشور 
به قصد سفرهای کوتاه مدت یا مهاجرت بلند مدت، موضوع پیشگیری 
از ارتکاب جرم توسط هم وطنان در کشورهای ثالث برای دستگاه های 
اجرائی و قوه قضائیه حائز اهمیت قرار گرفته اســت. هرچند بر اساس 
آمارهای احصاء شده تعداد مجرمان ایرانی در زندان های خارج از کشور 

نسبت به تعداد هم وطنان ساکن در خارج کشور اندک است.
بر همین اساس در سال گذشته »کارگروه حقوقی قضائی ایرانیان 
خارج از کشــور« به ریاســت وزارت دادگستری تشــکیل و معاونت 
اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه به عنوان یکی از اعضای 
این کارگروه، ریاست »کمیته تخصصی پیشگیری از وقوع جرم ایرانیان 

خارج از کشور« را ذیل کارگروه مذکور عهده دار شد.
دومین جلسه »کمیته تخصصی پیشگیری از وقوع جرم ایرانیان 
خارج از کشــور« با موضوع بررسی ســاز و کارهای اجرایی در حوزه 
خبررســانی، هشــداردهی و اعمال کنترل و محدودیت های بیشتر 

مبادی خروجی با حضور نمایندگان اعضای این کمیته برگزار شد.
علیرضا ســاوری مشاور ارشــد و رئیس دبیرخانه شــورای عالی 

پیشــگیری از وقوع جرم قوه قضائیه در ابتدای جلســه با مروری بر 
مصوبات جلســه قبل گفت: کمیتــه تخصصی پیشــگیری از وقوع 
جرم ایرانیان خارج از کشــور ذیل کارگروه حقوقی و قضائی شورای 
عالی ایرانیان خارج از کشــور فعالیت خود را آغاز کرده است. »ارتقاء 
آگاهی های عمومی و گسترش فرهنگ پیشگیری از وقوع جرم« برای 
اتباع ایرانی مقیم خارج از کشور و یا هم وطنانی که قصد عزیمت به خارج 

از کشور را دارند از اهداف اصلی تشکیل و راه اندازی این کمیته است.
ســاوری اظهار کرد: وظیفــه اداره این کارگروه بــر عهده معاونت 
پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه گذاشــته شده است و هدف اصلی 
آن ارتقای آگاهی های عمومی، دانش پیشــگیری و گسترش فرهنگ 

پیشگیری و اطلاع رسانی مناسب و موثر به ایرانیان خارج از کشور است.
ساوری با بیان اینکه برای این کارگروه دو جامعه هدف در نظر گرفته 
شده اســت، گفت: گروه اول ایرانیانی هستند که قصد سفر به خارج از 

کشور را دارند و دسته دوم ایرانیان مقیم خارج از کشور هستند.
وی بیان کرد: نگاه معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه 
قضائیه این اســت که با مجموعه اقدامات در حوزه ارتقای آگاهی ها 
و گســترش فرهنگ پیشــگیری بتواند از برخی جرایم و تخلفات و 
موضوعاتی که برای ایرانیان در خارج از کشور یا حین سفر رخ می دهد، 

جلوگیری کنیم و آمار مربوط به این موضوعات را کاهش دهد.
رئیس دبیرخانه شورای عالی پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه 
بیان کرد: کارگروه حقوقی-قضایی شورای عالی ایرانیان خارج از کشور 
حمایت و معاضدت قضایی از ایرانیان مقیم خارج از کشور و ایرانیانی که 

قصد سفر به خارج از کشور دارند را به عنوان سیاست راهبردی کلان در 
پیش گرفته است. این راهبردی است که توسط شورای عالی ایرانیان 

خارج از کشور ابلاغ شده است.
ســاوری گفت: رئیس قوه قضاییه اهتمام و توجه لازم برای انجام 
حمایت های قضایی از ایرانیان خارج از کشــور را دارد و این وظیفه بر 

عهده کارگروه حقوقی-قضایی گذاشته شده است.
وی خاطرنشــان کرد: نقطه کانونی و راهبرد اصلــی این کمیته 
ارتقای آگاهی های عمومی، گســترش اخبار و گزارش های مربوط به 
هشداردهی ها با هدف گسترش فرهنگ پیشگیری از جرایم ایرانیان 
است. بیشترین آمار زندانیان ایرانی خارج از کشور مربوط به مواد مخدر، 
اقامت غیر مجاز یا ورود غیر مجاز و موضوعات مربوط به ضرب و جرح، 
جعل اسناد و کلاهبرداری است. درحال حاضر بیشترین آمار زندانیان 

ایرانی خارج از کشور مربوط به کشور ترکیه است.
ساوری با اشاره به سازوکارهای شــکل گرفته برای اطلاع رسانی 
در زمینه پیشــگیری از وقوع جــرم ایرانیان خارج از کشــور گفت: 
درحال حاضر برای اطلاع رســانی در این زمینه ســامانه توصیه های 

مسافرتی راه اندازی شده است.
وی بیان کرد: سامانه توصیه های مسافرتی ذیل سامانه وزارت امور 
خارجه فعال شده و مطابق تصمیمات متخذه یک نسخه از محتواهای 
پیشــگیرانه تولید شده توسط دســتگاه های عضو کمیته تخصصی 
پیشگیری از جرائم ایرانیان خارج از کشور به  صورت مستمر در داخل 

سامانه مذکور بارگزاری خواهد شد.

رئیسدبیرخانهشورایعالیپیشگیریازوقوعجرمقوهقضائیه:

بیشترین آمار زندانیان ایرانی خارج از کشور مربوط به »ترکیه« است

رئیس شــورای تامین کنندگان دام گفت: با اصلاح نظام یارانه، 
قیمت دام و گوشت تغییری نداشته و همانند نرخ های سابق عرضه 

می شود.
منصور پوریان گفت: با توجه به آنکه قیمت دام و گوشــت جزو 

گروه یک کالا نیست، مشمول قیمت گذاری نیست.
او قیمت کنونی دام سبک را ۶۵ تا ۷۰ هزار تومان و دام سنگین را 

۶۵ تا ۶۸ هزار تومان اعلام کرد.
پوریان می گوید: با اصــلاح نظام یارانه، قیمت دام و گوشــت 
تغییری نداشته، هر چند تغییر ارز نهاده های دامی و گرانی مرغ بر 

قیمت تمام شده گوشت قرمز  بی تاثیر نیست.
رئیس شورای تامین کنندگان دام گفت: قیمت کنونی هر کیلو 
لاشه گوسفند ۱۲۵ تا ۱۴۵ هزار تومان و لاشه گوساله ۱۱۰ تا ۱۲۵ 

هزار تومان است.
با اصلاح نظام یارانه ها قیمت مصوب ۴ قلــم کالای مرغ، تخم 
مرغ، روغن و لبنیات افزایش یافت، اما به رغم اعلام قیمت مصوب 
نهاده های دامی، نرخ جدید گوشت و دام اعلام نشده که بنابر گفته 
مسئولان گوشت مشمول قیمت گذاری نیست و تابع نظام عرضه و 

تقاضاست.

قیمت دام و گوشت تغییری نداشته است



3اقتـصــادی

وزیر کار:   
در اقتصاد تورمی بخش زیادی از 

حقوق مردم از بین می رود 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به پنج محور اصلی 
مفهوم اقتصاد مقاومتی گفــت: در یک اقتصاد تورمی بخش 

زیادی از حقوق مردم از بین می رود.
نخســتین همایش »مردمی ســازی اقتصــاد و اقتصاد 
مقاومتی« روز پنجشــنبه ۲۲ اردیبهشــت ماه در دانشگاه 

فردوسی مشهد برگزار شد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این همایش با اشاره به 
پنج محور اصلی مفهوم اقتصاد مقاومتی، شامل مردمی بودن، 
دانش بنیان بودن، عدالت محوری، درون زایی و برون گرایی، 
تأکید کرد: این اصول از اســلامی بودن این نگاه برمی خیزد، 
چه اینکه اقتصاد مقاومتی نسخة معاصر نظام اقتصادی اسلام 

است.
وی افزود: به صدر اســلام و مدیریت اقتصادی درخشان 
رسول اکرم هم که توجه می کنیم اصل و اساس فعالیت های 
اقتصادی بر اساس عملکرد مردم شــکل گرفته است. کتب 
تاریخی دراین زمینه توضیح می دهند که ســرمایه گذاری 
عمدتاً مردمی بوده اســت. خیلی به ندرت برمی خوریم که 
پیامبر اکرم از سوی دولت سرمایه گذاری کرده باشند، بلکه 
عمدتاً ریل گذاری برای تسهیل سرمایه گذاری از سوی مردم 

بوده است.
عبدالملکی با اشاره به اینکه کار حاکمیت تنظیم گری و 
نظارت بر فعالیت هاســت اضافه کرد: در اقتصادهای جدید 
مقاطعی داریم که دولت ها در اقتصاد حضور بســیار پررنگی 
دارند و گاهی متولــی تولید و توزیع هســتند، در برابر اینها 
مکاتبی هم هستند که بر رهایی اقتصادی تأکید دارند، برای 

مثال مکاتب کلاسیک چنین رویکردی دارند.
وی ادامه داد: در اقتصاد اسلامی یک اقتصاد دولتی داریم 
و یک اقتصاد مردمی. دولت باید ساماندهی کند که از ظرفیت 
مردم استفاده شــود و در نهایت هم به ســمت اهداف الهی 

هدایت شود.
عضو هیئت علمی دانشــگاه امام صادق خاطرنشان کرد: 
مبتنی بر اندیشه اقتصادی اســلامی مردم حقوق و تکالیفی 
دارند، هم مردم نســبت به خودشــان و خانواده خودشان و 
هم نسبت به عموم جامعه مســئولیت دارند، و یک بخش از 

مردمی کردن اقتصاد ناظر به تکالیف مردم است.
وی افزود: در بخش دیگر، حقوق مــردم در حوزۀ اقتصاد 
است. برای مثال در یک اقتصاد تورمی بخش زیادی از حقوق 
مردم از بین می رود. یکی از مؤلفه های مهم مردمی ســازی 

رعایت حقوق مردم است.
عبدالملکی در پایان با اشــاره به تسهیل نظام مجوزها در 
دولت فعلی تصریح کرد: دولت باید شــریان ها در اقتصاد را 
طوری تنظیم کند که زمینه ســازی بــرای تحقق حقوق و 

تکالیف مردم انجام شود.

تعلل دولت برای تصویبِ افزایش حقوق 
بازنشستگان پذیرفتنی نیست

عضو هئیت مدیره کانون کارگران بازنشستگان خرم آباد 
گفت: در عین ناباوری بیش از پانزده روز است که هیات دولت 
انقلابی و حامی قشــر ضعیف جامعه هنوز مصوبه ی افزایش 

حقوق را تصویب نکرده است.
حســن موســیوند )دبیر اجرایی خانه کارگر لرســتان( 
در انتقاد از عــدم تائید نهایــیِ مصوبــه ی افزایش حقوق 
مســتمری بگیران گفت: بیــش از این تعلل هیــأت دولت 
را نمی پذیریــم. حدود دو هفته اســت که ســازمان تامین 
اجتماعی مصوبه ی افزایش حقوق مستمری بگیران را امضا 
کرده اما هیأت دولت به قــدری در تصویب آن تعلل کرد که 
مستمری بگیران حقوق اردیبهشت خود را نیز بدون افزایش 

دریافت کردند. 
وی یادآورشــد: طبق ماده ۴۱ قانون کار؛ حقوق کارگران 
باید مطابق با نرخ تورم و ســبد معیشــت افزایش پیدا کند 
و طبق مــاده ۹۶ و ۱۱۱ قانــون تامیــن اجتماعی حقوق 
مســتمری بگیران باید مطابق با مصوبه ی شــورایعالی کار 
افزایش پیدا کند. هر سال هیات امنا تامین اجتماعی، افزایش 
حقوق بازنشســتگان را به اندازه ی مصوبه ی شورایعالی کار 
تعیین می کند و این مصوبه جهت تایید نهایی توســط وزیر 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی به هیأت دولت ارجاع می گردد. 
موسیوند افزود: امسال در عین ناباوری بیش از پانزده روز 
است که هیات دولت انقلابی و حامی قشر ضعیف جامعه هنوز 

مصوبه ی افزایش حقوق را تصویب نکرده است. 
دبیر اجرایی خانه کارگر کرمانشــاه گفــت: هیات دولت 
و دست اندرکاران بدانند بیش از این تعلل در تعیین تکلیف 
حقوق بازنشستگان به صلاح نیست. این افزایش ضرر و زیانی 
برای دولت ندارد و منابع آن توســط تامین اجتماعی که در 

واقع متعلق به شرکای اجتماعی است، تامین می شود. 
عضو هئیت مدیره کانون کارگران بازنشسته و مستمری 
بگیران تامین اجتماعی خرم آباد گفت: امروزه با توجه به تورم 
افسارگسیخته کشور و گرانی لحظه به لحظه، مایحتاج و ارزاق 
عمومی مردم، بازنشستگان و به ویژه حداقل بگیران به سختی 
تامین می شود. در چنین شــرایطی عجیب است که دولت 

برای افزایشِ حقوق بازنشستگان این اندازه تعلل می کند. 
وی تاکید کرد: بازنشســتگان بی صبرانــه منتظر تایید 

مصوبه خود در جلسه هیات دولت هستند.
موســیوند تصریح کرد: همین الان و در صورت تصویب 
افزایش ۵۷درصــدیِ حقــوق حداقل بگیــران و افزایش 
۳۷درصدیِ حقوق متوسط بگیران، باز هم با وضعیت حقوقی 
مطلوب فاصله داریم. امیدواریم در جلســه روز یکشنبه ی 
هیأت دولــت، مصوبه ی افزایش حقوقِ مســتمری بگیران 
نهایی شود و خانواده بزرگ ۱۲میلیونی کارگران بازنشسته 

تامین اجتماعی از این نگرانی درآیند.
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خبر کوتاه

کوتـاه

وزیر امور اقتصادی و دارایی:
تغییر سیاست حمایتی دولت 

مورد اجماع کارشناسان 
اقتصادی است

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: تغییر سیاست 
حمایتی دولــت به جــای اختصاص پرفســاد ارز 
ترجیحی برای کالاها به حمایــت از مصرف کننده، 
مورد اجمــاع کلی صاحــب نظران و کارشناســان 

اقتصادی است.
سید احســان خاندوزی عصر جمعه در نشست با 
اعضای شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
به تشریح ابعاد مختلف طرح اصلاح یارانه ها پرداخت 
و گفــت: تغییر سیاســت حمایتی دولــت به جای 
اختصاص پرفساد ارز ترجیحی برای کالاها به حمایت 
از مصرف کننده از جهت تحلیل اقتصادی و تأثیرات 
اجتماعی آن در دراز مدت، مورد اجماع کلی صاحب 

نظران و کارشناسان اقتصادی است.
وزیر امــور اقتصــادی و دارایی افزود: در اســناد 
سیاست گذاری کشور در ســال های گذشته نیز این 

اتفاق، مورد تأکید بوده است.
خاندوزی خاطرنشان کرد: از ۲۴ قلم کالایی که در 
سال ۱۳۹۷ مشمول ارز وارداتی ارزان بودند ۱۸ قلم 
آنها مانند واردات برنــج، واردات چای، اقلام مرتبط با 
گوشــت قرمز و مانند اینها در دوره دولت قبل حذف 
شد؛ این درحالی بود که حمایت از مصرف کننده در 
کنار حذف این کالاها از سوی دولت قبل وجود نداشت 
و این امر سبب افزایش چند برابری قیمت آن کالاها 

بدون وجود برنامه حمایتی شد.
ســخنگوی اقتصادی دولت افــزود: حذف ۶ قلم 
کالای باقیمانده مورد حمایت ارز ترجیحی را مرحله 
کنونی این طرح دانســت و گفت: هدف ما بر حمایت 
از مصرف کننده در کنار حذف این کالاها از لیســت 

حمایت ارز ترجیحی بوده است.
وزیر امــور اقتصادی و دارایی تصریــح کرد: بنا بر 
قانون، دولت باید این ۶ قلم باقیمانده را در سال گذشته 
حذف می کرد؛ نهایتاً به دلایل مختلفی این موضوع به 
امسال موکول شــد و از آن ۶ قلم، دو قلم نان و دارو از 

لیست کنار گذاشته شدند.
وی با اشاره به حذف ۴ کالای باقیمانده در روزهای 
اخیر افزود: این کالاها به دلیل مضطــر بودن آنها در 
مرحله آخر از لیست حمایت ارز وارداتی ارزان از سوی 
دولت حذف شدند؛ و سعی شد تبعات این موضوع با 

پرداخت ما به التفاوت قیمت ها به مردم جبران گردد.
خاندوزی بیان داشت: برای دولت قابل پیش بینی 
بود که در این فرآیند، کشــور ما با یک نفع بلندمدت؛ 
جهت کاهش فشــار این طرح بویژه روی اقشــار کم 
درآمد، متوســط و فقیر جامعــه، تمهیدات جبرانی 
همچون پرداخت یارانه چند برابــری در نظر گرفته 

شده است.

مدیر سامانه پاسخگویی به 
اعتراض های یارانه ای مطرح کرد:

پاسخگویی به بیش از یک میلیون 
اعتراض دهک بندی یارانه ای

مدیر سامانه پاسخگویی به اعتراض های یارانه ای 
)موسسه رعد الغدیر زیر نظر وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی( گفت: در چهار روز به یک میلیون و ۸۰ هزار 
تماس مردمی در اعتراض به دهک بندی یارانه ها به 

صورت تماس تلفنی و گویا پاسخ داده شد.
»علیرضا اتشــک« ، اظهار داشت: در این مرکز به 
منظور رسیدگی به شکایات و ســوالات مردمی در 
اجرای طرح »مردمی ســازی و توزیع عادلانه یارانه 
ها« به ۸۰ هزار تماس تلفنی با ســامانه ۶۳۶۹ پاسخ 

داده شده است. 
وی افزود: در این ســامانه ۱۳۰ اپراتور پاسخگو 
هستند که ظرفیت پاســخگویی به یک هزار و ۵۰۰ 

تماس در هر ساعت وجود دارد. 
مدیر ســامانه تلفنی پاســخگویی بــه اعتراض 
های یارانه ای) موسســه رعد زیر نظر وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی( با اشــاره به ســامانه گویای 
۰۹۲۰۰۰۰۶۳۶۹ بیان داشت: ۲ هزار خط ظرفیت 
همزمان پاسخگویی به تماس گیرندگان را دارد که 
از زمان اجرای طرح به یک میلیون تماس رسیدگی 

شده است. 
اتشــک تاکید کرد: ایــن ســامانه گویا ظرفیت 
پاســخگویی به یک میلیون تماس در یک ساعت را 

دارد. 
ســامانه تلفنی ۶۳۶۹ وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی در موسســه نیکوکاری رعد الغدیر فعال 
اســت که تمام اپراتورهــای آن از جامعه معلولان 

جسمی  حرکتی هستند. 
امــروز معــاون اول رئیس جمهور بــا حضور در 
موسسه نیکوکاری رعد الغدیر از بخش های مختلف 
سامانه تلفنی ۶۳۶۹ وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
که در این مرکز به منظور رســیدگی به شــکایات و 
ســوالات مردمی در اجرای طرح »مردمی سازی و 

توزیع عادلانه یارانه ها« مستقر است، بازدید کرد.

بازنشســتگان کارگری در اعتراض به عدم تصویب افزایش مســتمری ها تجمع اعتراضی برگزار می کنند. بازنشســتگان 
و مستمری بگیران سازمان تامین اجتماعی قرار اســت روز )بیست و پنجم اردیبهشــت( در اعتراض به عدم تصویب افزایش 
مستمری ها تجمع اعتراضی برگزار کنند. این تجمع در تهران مقابل مجلس و در شهرستان ها مقابل ادارات کل تامین اجتماعی 

برگزار می شود. بازنشستگان انتظار داشتند هیات دولت هفته گذشته افزایش مستمری ها را به تصویب برساند اما علیرغم گذشت 
بیش از دو هفته از ارسال مصوبه ی تامین اجتماعی، هنوز دولت آن را تایید و ابلاغ نکرده است؛ تعلل دولت موجب نارضایتی تمام 

مستمری بگیران سازمان از جمله حداقل بگیران، از کارافتادگان، بازماندگان و بازنشستگان سایر سطوح شده است.
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کارشناســان و تحلیلگران بــازار خودرو 
معتقدند در صــورت آغــاز واردات خودرو به 
کشور، از همان ماه اول شاهد کاهش قیمت ها 
باشیم، چراکه واردات خودرو شوک به بازار وارد 

می کند.
بالاخره پس از ۴ سال توقف واردات خودرو، 
قرار اســت به زودی خودروهای ســواری وارد 
کشور شــوند؛ آن هم در شــرایطی که از زمان 
مطرح شــدن موضــوع آزادســازی واردات 
خودرو در مجلس تــا آزاد شــدن آن، بارها و 
بارها این طرح به شــورای نگهبــان رفت و به 
دلایلی از جمله مخالفت هیــات عالی نظارت 
بر سیاست های کل نظام، به مجلس بازگشت. 
با این وجود بالاخره در روزهای گذشــته وزیر 
صمت، خبر آزادســازی واردات خــودرو را به 
طور رسمی اعلام کرد. سید رضا فاطمی امین 
چهارشنبه هفته گذشته خبر داد که جزییات، 
چگونگــی و روش هــای واردات خــودرو در 
آیین نامه ای که هم اکنــون در مراحل تصویب 

قرار دارد، مشخص شده است.
به گفته وی، در شــرایط کنونی با توجه به 
این که تولید خودرو بسیار کمتر از تقاضای بازار 
اســت، واردات برای تنظیم و کنترل بازار آزاد 
خودرو ضروری است. در آیین نامه پیشنهادی 
واردات خودرو، به انتقــال فناوری برای بهبود 
کیفیت صنعت خــودرو توجه ویژه ای شــده 

است.
بر همیــن اســاس، گفته می شــود امروز 
پیش نویس طرح واردات خــودرو نهایی و فردا 
برای تصویب به هیتت دولت ارسال خواهد شد.

در شرایطی قرار است واردات خودرو از سر 
گرفته شود که از اردیبهشت سال ۹۷ به دلیل 
خروج آمریکا از برجام و از سرگیری تحریم های 
یک جانبه آمریکا، دولت وقت تصمیم به محدود 
کــردن واردات برخی کالاها کــرد که خودرو 
هم یکی از آن ها بود. در واقع به ســبب اعمال 
تحریم ها، فروش نفت و بــه تبع آن منابع ارزی 
کشــور کاهش یافت و دولت بــرای مدیریت 
مصارف ارزی، واردات خودرو را ممنوع کرد؛ به 
طوری که با توقف رسمی ثبت سفارش، در این 
چهار سال خودروی جدید خارجی وارد ایران 

نشد.
افزایش عجیب قیمت خودرو در بازار

در حالی قرار اســت فضــا بــرای واردات 
خودروهای خارجی باز شــود که بازار خودرو 
کشــور در هفته هــای اخیر روند به شــدت 
افزایشی را سپری می کند، به طوری که پراید، 
ارزان ترین خودرو کشــور رنگ ۲۰۸ میلیون 

تومان را به خود دیده است.
گزارش ها نشــان می دهــد کــه در بازار 
خودروهای خارجی نیز شــاهد رشد چند ده 
میلیونی برخی خودروها از ابتدای اردیبهشت 

تاکنون بوده ایم؛ تا جایی که برای نمونه خودرو 
جک جی۴ با رشــد ۲۳ میلیون تومانی روبه رو 
شــده اســت. همچنین هایما S۵ ۶ سرعته 
اتوماتیک رشدی در حدود ۷۰ میلیون تومان 
را تجربه کرده اســت. در عین حــال، ام وی ام 
۳۱۵هاچ بک پــلاس با افزایــش ۲۵ میلیون 

تومان مواجه شده است.
خلاء ۵۰۰ هزار خودرویی در بازار

بنا به گفتــه رییس کمیســیون صنایع و 
معادن مجلــس، در حال حاضــر خلاء ۵۰۰ 
هزارخودرویی در بازار احســاس می شود که با 

واردات، فضا رقابتی می شود.
بر همین اساس، عزت الله اکبری تالارپشتی 
اعلام کرد: با بررســی کمیسیون های مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام مصوب شد دولت 
خودروهایی را که کم مصرف و ایمن هســتند، 

بدون سقف وارد کند.
به گفتــه او، تــا امــروز از خودروســازان 
حمایت هایی شده است که طبق فرموده مقام 
معظم رهبری نباید سوءاســتفاده کنند و باید 
ساختار دو خودروساز اصلاح شود. مثلا دولت 

به جای سهامداری و دخالت، باید ناظر باشد.
اکبــری همچنیــن درباره مصوبــه قبلی 
مجلس در خصوص واردات ۷۰ هزار خودرو نیز 
عنوان کرد: اول، با فرمایشات رهبری کلا مصوبه 
اصلاح شد و این اختیار را به دولت دادیم تا برای 
عامه مردم هرقدر که بتواند بازار را تنظیم کند، 
واردات خودرو را انجام دهد. دوم، ماده ۴ آن که 
مربوط به صادرات قطعه و واردات خودرو بود، 

حذف شد.
وی متذکر شــد: آیین نامه واردات خودرو 
به دست دولت تهیه می شود و دولت شرایط را 

باید برای واردات آماده کند.
رد رسمی یک شایعه

پس از آنکه وزیر صنعت، معدن و تجارت از 
تصویب کلیات واردات خودرو در هیات وزیران 

خبر داد و اعــلام کرد که هفته پیــش رو این 
مصوبه نهایی و جزییات، چگونگی و روش های 
واردات خــودرو اعلام خواهد شــد، اخباری 
به ویژه در شــبکه های مجازی منتشر شد که 
حکایت از تعیین ســقف قیمتی و حجم موتور 
برای خودروهای وارداتی به عنوان محدودیت 

داشت.
در فضای مجازی اخباری منتشــر شــد 
مبنی بر اینکه واردات خودرو با دو شرط سقف 
قیمت خودرو ۷۰۰۰ دلار و حجم موتور ۱۰۰۰ 

سی سی آزاد شده است.
به دنبال این شایعه، جلال رشیدی کوچی، 
نماینده مجلس در توئیتی نوشت: بالاخره گام 
اول برداشته شــد و واردات خودرو آزاد شد. در 
تنظیم آئین نامه واردات خودرو با تکیه بر کلمه 
خــودروی اقتصادی دو شــرط در نظر گرفته 
شده؛ ســقف قیمت ۷۰۰۰ دلار و حجم موتور 
۱۰۰۰ سی ســی. اگر وزیر صمت این توهین 
آشــکار به مردم ایران را اصــلاح نکند، قطعا 

منتظر استیضاح باشد.
اما در واکنش به این شایعه، معاون حقوقی 
وزارت صنعــت، معدن و تجــارت در صفحه 
شخصی خود، این محدودیت ها را برای واردات 

خودرو شایعه خوانده و تکذیب کرد.
محمد جــواد حاجی حســینی اعلام کرد: 
آیین نامه مصوبه هیات دولت در خصوص لغو 
ممنوعیت واردات خودرو توسط وزارت صمت 
با استفاده از دیدگاه های تخصصی و کارشناسی 
در دست اقدام است و شایعات منتشر شده در 
رابطه با محدودیت قیمت و حجم موتور صحت 

ندارد.
واردات خودرو در چارچوب 
سیاست های ارزی بانک مرکزی

مصطفی قمری وفا مدیرکل روابط عمومی 
بانک مرکزی نیز در توئیتی در فضای مجازی 
با عنــوان اجرایی شــدن مصوبه آزادســازی 

واردات خودرو در چارچوب سیاست های ارزی 
و سقف های تعیین شده از سوی بانک مرکزی 
اعلام کرد که مصوبه آزاد سازی واردات خودرو 
در چارچــوب ضوابط، سیاســت های ارزی و 
سقف های تعیین شــده از سوی بانک مرکزی 

جمهوری اسلامی ایران اجرایی خواهد شد.
وی همچنین بیان داشت: هماهنگی کامل 
سیاست های ارزی با سیاســت های ارزی در 
برنامه اصلاحات ساختاری اقتصاد، یک اصل 

مورد وفاق دولت سیزدهم است.
در آستانه سقوط قیمت خودرو؟

در ایــن شــرایط، معــاون وزیــر صنعت 
پیش بینی کرده است که در صورت آزادسازی 
واردات خــودرو، قیمت هــا آرام آرام به آن حد 
عقلانی که مشتری انتظار دارد، نزدیک تر شود. 
منوچهر منطقی، معــاون صنایع حمل و نقل 
وزارت صمت در یک برنامــه تلویزیونی درباره 
مصوبه آزادســازی واردات خــودرو گفت: در 
مصوبه جدید که تنظیم شده علاوه بر دو دهک 
بالا، دهک پایین هم در نظر گرفته شده است. 
به طور مثال تعرفه پایین تری برای دهک پایین 

گذاشتند.
به اعتقاد وی، اگر عرضــه و تقاضا متعادل 
شود قطعا روی قیمت اثر خواهد داشت و پیش 
بینی ما این است که با شروع واردات و ادامه آن، 
قیمت ها آرام آرام به آن حد عقلانی که مشتری 

انتظار دارد، نزدیک تر شود.
مهدی رادفر، دبیــر انجمن واردکنندگان 
خودرو نیز در خصــوص تاثیر واردات خودرو 
بر قیمت بــازار نیز گفت: به نظر می رســد از 
همان ماه اول ما شــاهد کاهــش قیمت ها 
باشــیم چرا که واردات خودرو شوک به بازار 
وارد می کند. به اعتقاد وی، با توجه به قیمت 
خودروهای وارداتی در آینــده بازار به ثبات 

خواهد رسید.
رادفر تاکید کــرد: به نظر می رســد اولین 
خودروهای وارداتی اواخر شهریورماه راهی بازار 
شوند، چراکه تجربه ثبات کرده است تا اجرایی 
شــدن این گونه مصوبات تعلل های بسیاری 

صورت می گیرد.
اتحادیــه  رئیــس  موتمنــی،  ســعید 
نمایشــگاه داران نیز پیش بینی کرد: همزمان 
با ورود نخستین ســری خودروهای وارداتی 
به کشور که احتمالا از ۲ ماه آینده اتفاق بیفتد، 

قیمت ها شکسته خواهد شد.
به گفته وی، امــروز خودروهای خارجی در 
کشور با ســه برابر قیمت های جهانی معامله 
می شــوند و این قیمت ها بــرای خودروهای 
کارکرده و دســت دوم به مراتب بیشتر است. 
بنابراین ورود خودروهــای خارجی در ادامه به 
کاهش قیمت خودروهــای مونتاژی و داخلی 

خواهد انجامید.

شوکورودخودروهایخارجی؛

کاهش قیمت خودروهای داخلی

معاون وزیر راه و شهرسازی از برنامه دولت برای تامین منابع 
مورد نیاز تکمیل مسکن مهر پرند خبر داد و گفت: همچنین منابع 
مالی تکمیل متروی پرند در همکاری و حمایت استانداری تامین 

می شود و در دهه فجر امسال به بهره برداری می رسد.
»علیرضا جعفری« در بازدید از شهر جدید پرند و روند تکمیل 
زیرساخت های آن اعلام کرد: یک سری کمبودها و کسری ها در 
شهر جدید پرند وجود دارد که شــامل واحدهای مسکونی مهر 
باقی مانده و همچنین اجرا و تکمیل واحدهای طرح نهضت ملی 
مسکن است که امیدواریم با برنامه ریزی هایی که انجام شده در 
مشارکت با سازندگان بخش خصوصی و همچنین شهروندان، 
ظرفیت های منطقه پرند مورد اســتفاده قرار بگیرد و به سمت 

مطلوب پیش برود.
مدیرعامل شرکت عمران شــهرهای جدید تصریح کرد: در 
مجموعه دولت این اراده وجود دارد تا تعهدات پیشــین مسکن 
مهر انجام شود، همچنین با احیای فرصت های کنونی شهر جدید 
پرند برای ارتقای ســطح کیفیت و بهبود زندگی شهروندان گام 

موثری برداشته شود. 
معاون وزیر راه و شهرســازی درباره این مطلب که شــرکت 
عمران با فروش اراضی باید تامین مالی تکمیل زیرساخت های 
شهر را انجام بدهد، گفت: بازدید با هدف پاســخ به دستور وزیر 
راه و شهرســازی و ارائه برنامه برای رفع مشکلات و کمبودهای 

شهرهای جدید انجام شد.
وی گفت: با هماهنگی که در دولت انجام شد درصدد هستیم 
تا منابع مورد نیاز برای رفع کمبودها و مشــکلات مردم را تامین 

کنیم.
جعفری با تاکید بر اینکه شهر جدید پرند ظرفیت های فراوانی 
برای رفع کمبودها دارد،اعلام کرد: شــرکت عمران شــهرهای 
جدید متولی مدیریت زمین در منطقه پرند اســت و با توجه به 
اینکه سرمایه اراضی در شهر پرند وجود دارد با ایجاد ارزش افزوده 
در اراضی می توان منابع مورد نیاز برای تکمیل پروژه ها را تامین 

کرد.
وی توضیح داد: به عنوان نمونه یکی از پروژه هایی که در پرند 

نیازمند تخصیص اعتبار اســت متروی پرند بوده که با همکاری 
و هماهنگی با اســتانداری تهران و معاونت عمرانی استانداری 

ظرفیت مورد نیاز برای تکمیل متروی پرند تامین شده است.
مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید ابراز امیدواری کرد با 
پیگیری هایی که در خصوص تکمیل متروی پرند انجام می شود، 
هرچه سریع تر با استفاده از ظرفیت ها و امکاناتی که در خود شهر 
وجود دارد و با جذب سرمایه گذاری بخش خصوصی تامین منابع 
مورد نیاز برای تکمیل پروژه هــای باقی مانده و پروژه های مترو و 
سایر پروژه های زیربنایی همچون تصفیه خانه ها، مراکز درمانی، 

بهداشتی ومذهبی در سال جاری سرعت یابد.
جعفری گفت: منابع مالــی تکمیل پروژه متــروی پرند در 
همکاری و حمایت اســتانداری تامین می شــود. همچنین در 
خصوص موضوعات فنی و اجرایی پروژه متروی پرند جلســه ای 
در هفته گذشته با مجموعه پیمانکاران برگزار شد که با توجه به 
برنامه ریزی های انجام شــده مردم بتوانند در دهه فجر امسال از 

این خط استفاده کنند.

معاونوزیرراهوشهرسازی:

متروی شهر جدید پرند دهه فجر به بهره برداری می رسد

روند افزایشــی اوراق مســکن همچنان ادامــه دارد؛ به 
طوریکه متاهل هــا برای خرید ایــن اوراق باید بیش از ۱۱۹ 
میلیون تومان پرداخت کننــد، درحالی که این رقم در هفته 

قبل حدود ۹۸ میلیون تومان بود.
بررســی آخرین وضعیت قیمت اوراق مســکن نشــان 
می دهد که هر برگ اوراق تسهیلات مســکن در فروردین و 
اردیبهشت و خرداد سال گذشته به ترتیب ۱۲۵ هزار و ۷۰۰، 
۱۲۳ هزار و ۸۰۰ و ۱۲۴ هــزار و ۲۰۰تومان قیمت دارند. هر 
برگ  اوراق تسهیلات مسکن بانک مســکن در تیر، مرداد و 
شهریورماه ســال گذشــته با قیمت ۱۲۳ هزار و ۹۰۰، ۱۲۴ 

هزار و ۴۰۰ و ۱۲۳ هزار و ۹۰۰تومان داد و ستد می شود.
همچنین این اوراق در ماه مهر ســال گذشته ۱۲۴ هزار و 

۵۰۰، در آبان ماه ۱۲۴ هزار و ۱۰۰ و در آذرماه نیز ۱۲۳ هزار 
و ۳۰۰  تومان قیمت دارند. اوراق تســهیلات مسکن در دی  و 
بهمن  سال گذشته نیز با قیمت های ۱۲۴ هزار و ۷۰۰ و ۱۲۴ 
هزار و ۵۰۰ تومان معامله می شود. این گزارش نیز بر اساس 

قیمت بهمن ماه نوشته شده است.
قیمت اوراق برای مجردها و متأهل های تهرانی

بر این اساس، مجردهای ســاکن تهران می توانند تا ۲۸۰ 
میلیــون تومان تســهیلات دریافت کنند که شــامل ۲۰۰ 
میلیون تومان تسهیلات خرید مســکن و ۸۰ میلیون تومان 
وام جعاله می شــود؛ لذا برای دریافــت ۲۰۰ میلیون تومان 
تسهیلات باید ۴۰۰ برگه تسهیلات مسکن خریداری کنند 
که هزینه این تعداد اوراق با تســه ۱۲۴ هزار و ۵۰۰ تومانی، 

۴۹ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان می شــود. همچنین با در نظر 
گرفتن ۸۰ میلیون تومان وام جعاله که بــرای آن باید ۱۶۰ 
ورق به مبلغ ۱۹ میلیون و ۹۲۰ هزار تومان خریداری کنند، 
مجموع هزینه خرید اوراق بــه ۶۹ میلیون و ۷۲۰هزار تومان 

می رسد.
زوج های تهرانی نیز برهمین اســاس می توانند تا ســقف 
۴۸۰ میلیون تومان شــامل ۲۰۰ میلیون تومان تسهیلات 
خرید مســکن برای هر نفر و ۸۰ میلیون تومــان وام جعاله 
دریافت کننــد؛ بنابراین زوجین باید ۸۰۰ برگه تســهیلات 
مسکن خریداری کنند که هزینه آن ۹۹ میلیون و ۶۰۰ هزار 
تومان می شــود که همراه با هزینه ۱۹ میلیــون و ۹۲۰هزار 
تومانــی وام جعاله که بــرای آن باید ۱۶۰ ورق تســهیلات 

مسکن خریداری کنند، در مجموع باید ۱۱۹ میلیون و ۵۲۰ 
هزار تومان پرداخت کنند.

قیمت اوراق در سایر استان ها
ســقف این تســهیلات برای مراکز استان و شــهرهای با 
جمعیت بیش از ۲۰۰ هزار نفر بــرای مجردها به ۱۶۰ و برای 
زوجین به ۳۲۰ میلیون تومان رســیده اســت که با توجه به 
اینکه مجردها باید ۳۲۰ و متاهل های ساکن این شهرها نیز 
باید ۶۴۰ برگه تسهیلات مســکن خریداری کنند، مجردها 
باید ۳۹ میلیون و ۸۴۰ هزار تومان و متاهــل ها نیز باید ۷۹ 

میلیون و ۶۸۰هزار تومان پرداخت کنند.
این وام برای مجردهای ســایر مناطق شــهری به ۱۲۰ و 
برای زوجین این مناطق نیز به ۲۴۰ میلیون تومان رســیده 
اســت؛ بنابراین مجردها باید با پرداخت ۱۴ میلیون و ۹۴۰ و 
متاهل ها نیز با پرداخــت ۲۹ میلیون و ۸۸۰هزار تومان برای 

خرید اوراق نسبت به اخذ این وام اقدام کنند.

ادامه روند افزایشی قیمت اوراق مسکن
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تاکنون موردی از ابتلا به کریمه کنگو 
در گلستان مشاهده نشده است 

معاون ســلامت اداره کل دامپزشــکی گلستان گفت: 
تاکنون مــوردی از ابتلا به تــب کریمه کنگو در اســتان 
مشاهده نشده اســت. خبر هایی از مشاهده دو مورد مبتلا 
به تب کریمه کنگو در سیستان و بلوچستان گزارش شده 

است.
محسن عبدالوند معاون ســلامت اداره کل دامپزشکی 
گلســتان در این باره گفت: تاکنون موردی از ابتلا به این 

بیماری در استان گلستان مشاهده نشده است.
او درباره اقدامات اداره کل دامپزشــکی گلســتان در 
راســتای پیشــگیری از بیماری تب کریمه کنگو گفت: 
نظارت های بهداشــتی در کشــتارگاه های دام استان که 
شامل معاینه بالینی پیش از کشــتار دام، نظارت صحیح 
بر مراحل نگهداری لاشــه ها در پیش سردکن، نظارت بر 
خودرو های حمل لاشــه ها و انتقال به مراکز عرضه است، 

تشدید پیدا کرده است.
عبدالوند می گوید: نظارت های بهداشــتی در مبادی 
ورودی اســتان و پســت های قرنطینه برای جلوگیری از 

ورود دام های فاقد مجوز شدت بیشتری پیدا کرده است.
او گفت: نظارت های بهداشــتی در میادین دام استان 
مثل کنترل دام های دارای شناسنامه، سمپاشی میادین 

دام و خودرو های حمل دام زنده مکرر انجام می شود.
عبدالوند گفــت: همچنین نظارت های بهداشــتی بر 
اماکن عرضــه فرآورده های خام دامی و شناســایی دام با 
احتمال کشــتار غیر مجاز و برخورد با متخلفین با شدت 

بیشتری در حال انجام است.
او می گوید: با افــراد و قصابان دارای ذبــح غیر مجاز و 
خارج از کشــتارگاه برخورد قاطعانه ای می شود.عبدالوند 
گفت: آمــوزش و ترویج عمومــی به ویــژه در گروه های 
در معرض خطــر نظیر دامدارن، کارکنان کشــتارگاه ها، 
ســلاخان، قصابان، کشــاورزان و به خصوص روستائیان 
و عشــایر در راســتای آشــنایی با بیماری و پیشگیری از 
رفتاره های مخاطره آمیــز از دیگر برنامه هــای اداره کل 

دامپزشکی است.
اومی گوید: خرید و تهیه ســم برای سمپاشــی رایگان 
اماکن دامی و دامداری های اســتان انجام شــده است و با 
دهیاری ها، شــورا های اسلامی روســتا ها و شرکت های 
تعاونی دامداران برای انجام امور ســم پاشــی رایگان در 
روســتا ها و واحد های دامی اســتان هماهنگی های لازم 

انجام شده است.
تب کریمه کنگو یک بیماری مشترک بین دام و انسان 
اســت که از طریق گزش کنه، تماس مســتقیم با خون یا 

لاشه حیوان آلوده به انسان سالم منتقل می شود.
در استان گلستان ۳۶۰ هزار راس دام سنگین و حدود 

۲میلیون راس دام سبک وجود دارد.

صلواتی خبر داد: 
میزبانی دانشگاه آزاد اسلامی اصفهان 

از  داوطلبان آزمون وکالت 1۴01

رییس مرکز وکلای قوه قضاییه اســتان اصفهان از آغاز 
رقابت ۴ هزار نفری داوطلبان آزمون وکالت با رعایت کامل 

دستورالعمل های بهداشتی در استان اصفهان خبر داد.
نرگس صلواتی گفت: آزمون فوق العــاده وکالت مرکز 
وکلا، کارشناسان و مشــاوران خانواده قوه قضاییه امسال 
نیز همزمان با سراســر کشــور با حضور ۴ هــزار داوطلب 
این آزمون در اســتان اصفهان برگزار شــد و با همت همه 
دســت اندرکاران و مجریان، ســعی کردیم کــه میزبانی 
پســندیده ای از داوطلبان این ماراتن سراســری داشته 

باشیم.
وی بیــان کرد: امســال جمعیتی بالغ بــر ۷۹ هزار نفر 
داوطلب از سراسر کشــور برای حضور در این آزمون وجود 
داشت که سهم استان اصفهان  ۴ هزار متقاضی بود و از این 
تعداد، ۳ هزار و چهارصد و شــصت و نه نفر در دانشگاه آزاد 
اسلامی واحد اصفهان)خوراســگان( و مابقی در دانشگاه 

آزاد اسلامی واحد نجف آباد حضور داشتند.
صلواتی افزود: متقاضیان ورود به حرفه وکالت امســال 
در این واحــد دانشــگاهی، متشــکل از ۱۶۲۳ متقاضی 
زن و ۱۸۴۶ متقاضــی مرد بودند که صبــح روز جمعه ۲۳ 
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ به مدت ۱۵۰ دقیقــه در ۷ حوزه 
برگزاری آزمــون اعم از از دانشــکده فنی و مهندســی، 
دانشکده علوم تربیتی، دانشــکده علوم انسانی، دانشکده 
حکمرانی اســلامی، دانشــکده کشــاورزی و سالن های 
ورزشی فردوسی و دانشــکده تربیت بدنی با رعایت کامل 

پروتکل های بهداشتی به رقابت پرداختند.
رییس مرکز وکلای اســتان اصفهان تصریح کرد: نحوه 
جذب این آزمون که اولین آزمــون فوق العاده مرکز وکلا 
در ســال ۱۴۰۱ و چهارمین آزمون فوق العاده غیرمتمرکز 
کشوری است، بر اساس قانون تسهیل کسب و کار خواهد 
بود و قبول شــدگان در مرحله کتبی به آزمون شفاهی راه 
خواهند یافت و پس از گــذران دوره ۱۸ ماهه کارآموزی، 
 موفق بــه اخــذ پروانــه وکالت پایــه یک دادگســتری 

خواهند شد.
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خبر کوتاه

کوتـاه

نیروگاه های تولید پراکنده 
خوزستان با حداکثر ظرفیت 

تابستان در مدار هستند   
با هدف حفظ آمادگی و حداکثر ســازی تولید 
نیروگاه های تولیــد پراکنده بــرق در دوره پیک، 
نشستی با حضور مدیرعامل شرکت برق منطقه ای 
خوزستان و ســرمایه گذاران نیروگاه های تولید 

پراکنده در شمال خوزستان برگزار شد.
 در این نشست که با حضور محمود دشت بزرگ 
مدیرعامل و کیومرث زمانی معاون برنامه ریزی و 
تحقیقات این شرکت، شاهپور مظفری مدیر عامل 
شرکت تولید برق گناوه مپنا، مجید محمدکاظمی 
مجری نیروگاه های تولید پراکنده شمال خوزستان 
و خانم غلامی از شــرکت تولید برق سنندج مپنا 
سرمایه گذاران نیروگاه های لور،تنگوان و میانرود 
برگزار شد، مسائل فنی شبکه و حداکثرسازی تولید 
برق مورد بررسی قرار گرفت و این نیروگاه ها متعهد 
شــدند که با حداکثر ظرفیت در دوره پیک شبکه 

نسبت به تولید انرژی برق اقدام نمایند.
همچنین مقرر شــد که پرداخــت مطالبات 
نیروگاه هــای مذکور از شــرکت توانیر توســط 
بــرق منطقــه ای خوزســتان پیگیری شــود و 
هماهنگی های لازم جهت برگزاری جلسات فنی 
مرتبط با موافقتنامه اتصــال با مجری طرح تولید 

پراکنده و انرژی های نو شرکت توانیر انجام شود.
گفتنی است، نیروگاه های لور، تنگوان و میانرود 
با ظرفیت تجمعی ۷۵ مگاوات برای جبران بخشی 
از کمبود تولید برق در شمال خوزستان راه اندازی 
شــده اند و تاکنون بیش از ۴۸۲ میلیون کیلوات 

ساعت انرژی به شبکه تزریق کرده اند.

انعقاد تفاهم نامه فی مابین 
دانشگاه فنی و حرفه ای و 

شرکت گاز استان کرمان
تفاهمنامه فی مابین دانشــگاه فنی و حرفه ای و 
شرکت گاز استان کرمان به منظور ایجاد و گسترش 
همکاری های آموزشی و پژوهشی و ارتقا توانمندی و 
افزایش مهارت دانشجویان در راستای بهره برداری از 
توان علمی و امکانات طرفین در تاریخ سه شنبه ۲۰ 

اردیبهشت ماه منعقد گردید.
این جلســه با حضور منوچهر فــلاح؛ مدیرعامل 
شرکت گاز استان کرمان و مصطفی جعفری کرمانی 
پور؛ رییس دانشــگاه فنی و حرفه ای استان کرمان 

برگزار شد.
لازم به ذکر است، بر اســاس این تفاهم نامه یک 
همکاری نظام یافته ما بین شرکت گاز استان کرمان و 
دانشگاه فنی و حرفه ای کرمان در جهت نیل به اهداف 

طرفین با موضوعات زیر برقرار می گردد:
۱.استفاده از پتانسیل ها و توانایی های آموزشی، 
پژوهشی، تحقیقاتی، فناوری، اشتغال و کارآفرینی و 
تبادل اطلاعات و بهره گیری متقابل از ظرفیت های 
موجود با توجه به اهداف، تعهــدات و در حد امکانات 
طرفین درجهت اســتمرار ارتباط ســازمان یافته 
بین دانشگاه و شــرکت گاز به منظور برطرف نمودن 

نیازهای متقابل.
۲.فرهنگ سازی آموزش های مهارتی در آموزش 
صنعت و ایجاد زمینه های اشــتغال مهارت جویان 

گروه هدف.
۳.نیازسنجی، طراحی برنامه ریزی و اجرای دوره 

های آموزشی و آزمون های مهارتی.
۴.طراحی و اجــرای دوره های مهــارت آموزی 
متناسب با برخی واحدهای درسی به ویژه واحدهای 
کارآگاهی مــورد درخواســت دانشــگاه و معرفی 
دانشجویان جهت گذراندن کارآموزی و پروژه های 

کاربردی.

در هفتمین دوره انتخابات شهرداران عضو 
شورای سازمان شهرداری های کشور؛

شهردار اصفهان، منتخب 
شهرداران کشور شد

شــهردار اصفهان بــا رای شــهرداران منتخب 
استانها، به عنوان عضو شورای سازمان شهرداری ها و 

دهیاری های کشور انتخاب شد.
رئیــس ســازمان شــهرداری ها و دهیاری های 
کشور با اعلام این خبر گفت: هفتمین دوره انتخابات 
شــهرداران عضو شــورای سازمان شــهرداری ها و 
دهیاری های کشــور با حضور شــهرداران منتخب 
اســتان  های کشــور برگزار شــده و با اخد آرای این 
شهرداران، شهردار تبریز، مشهد و اصفهان به عنوان 
ســه عضو اصلی شورای ســازمان شــهرداری ها و 

دهیاری های کشور انتخاب شدند.
مهــدی جمالی نژاد افــزود: به منظــور انتخاب 
شــهرداران عضو شــورای سازمان شــهرداری ها و 
دهیاری های کشــور پیش از این شهرداران منتخب 
استان ها انتخاب شــدند و در جلسه روز چهارشنبه 
۲۱ اردیبهشت ماه شــهرداران عضو اصلی شورا طی 

انتخابات حضوری، تعیین گردیدند.
رئیس سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور 
با بیان اینکه در این انتخابات با رای شهرداران منتخب 
کشور، ۳ نفر به عنوان عضو اصلی شورا انتخاب شدند، 
خاطرنشان کرد: برگزیدگان این انتخابات به ترتیب 
عبارتند از: یعقوب هوشیار شهردار تبریز، سید عبدلله 
ارجایی شــهردار مشــهد مقدس و علی قاسم زاده 
شهردار اصفهان که امید اســت حضور آنها موجب 

تعالی بیش از پیش این شورا باشد.

مدیر امور آب و فاضلاب انزلی از انجام عملیات نگهداری و لایروبی شبکه های فاضلاب این شهر خبر داد.  عباس حسنی 
گفت: با توجه به ثبت ۸۳ مورد تماس شــهروندان با سامانه ارتباطات مردمی شــرکت آبفای گیلان )۱۲۲( در خصوص 

گرفتگی و پس زدگی فاضلاب در مناطق مختلف شــهر انزلی، ۴ هزار متر از شبکه فاضلاب این شهر در فروردین ماه سال 
جاری شستشو و لایروبی شد. وی، هزینه اجرای این عملیات را یک میلیارد و ۲۵۰ میلیون ریال ذکر کرد.  
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در مراســم نکوداشــت روز آزمایشــگاه و 
پاسداشت پرسنل نمونه اســتانی در دانشگاه 
علوم پزشکی اســتان مازندران، از منتخبین 
فنی آزمایشــگاهی در ۲۰۳ آزمایشگاه استان 

مازندران در سال گذشته تجلیل شد.
دکتر تورج اســدی معاون درمان دانشگاه 
علوم پزشکی مازندران در مراسم نکوداشت روز 
آزمایشگاه و پاسداشت پرسنل نمونه استانی در 
دانشگاه علوم پزشکی مازندران ، ضمن تقدیر 
از فعالان ایــن عرصه، اظهار کرد: رشــته علوم 
آزمایشگاهی و خدمات دانشــگاه در این حوزه 
رشد قابل توجهی داشته است و دارای پیشنیه 
خوبی است که با شــتاب فزاینده و خدمات با 

کیفیت بالا همراه است.
دکتر اسدی با بیان اینکه ســربازان جبهه 
ســلامت در خط اول قرار دارنــد، عنوان کرد: 
سیاســت ما بر کمک با رویکــرد مثبت برای 
توسعه خدمات و امورات در بحث های نظارتی، 

همراهی، هدایت و حمایت بوده است.
در ادامه دکتر عباســی مدیرکل پزشــکی 
قانونی استان مازندران در سخنانی با تاکید بر 
لزوم توجه به غربالگری و کمک به آزمایشگاه ها، 
گفت: انتظارمان توجه در بحث پایش اســت، 
امروز جامعه پزشکی آزمایشگاه های مازندران با 
کمترین نمونه بهترین جواب را ارائه می دهند، 
کارشناسان با تسلط بر دستگاه ها نقش درمان را 

متحول کردند.
وی افــزود: چالش اصلــی مــا در جامعه 
آزمایشگاهی به این نکته برمی گردد که اینکه 

تجهیزات امکانات و وســایل ما نظارت صورت 
می گیرد خوب اســت اما آیا شــرکت هایی که 
سرویس خدمات آزمایشگاهی می دهند پایش 

می شوند؟
دکتر عباســی با بیان اینکه پرداخت برخی 
فاکتورها خارج از توان آزمایشگاه است، گفت: 
امیدواریم کارگروهی با کمک پیشکســوتان 
آزمایشگاه در دانشــگاه علوم پزشکی تشکیل 
شود، تا تخلفات بررسی و نسبت به نظارت ویژه 

اعمال شود.
مدیرکل پزشکی قانونی مازندران همچنین 
عنوان کرد: بخش بیمه ها هم چالش عمده ای 
است که معمولا دانشــگاه دخالت نمی کند در 

حالی که در درگیری بــا بیمه ها هم باید نقش 
حمایتی ارائه شود.

همچنین دکتــر محمد شــکرزاده مدیر 
امور آزمایشــگاه های معاونت درمان دانشگاه 
علوم پزشــکی مازندران در این مراسم ، با بیان 
اینکه رســالت ما تامین حفظ و ارتقای سطح 
آزمایشگاهی با ارائه خدمات به هنگام برای آحاد 
مردم است، از فعالیت ۲۰۳ آزمایشگاه با فعالیت 
۱۲۲ مسئول فنی در سطح اســتان مازندران 

خبر داد.
وی افــزود: تمــام تلاشــمان برنامه ریزی 
پروتکل های مشخص است تا با ایجاد فضا برای 
تعبیه آزمایش های غیرروتین در سطح استان 

تلاش کرده تا بتواند نمونه های یونیک و منحصر 
به فرد را بررسی کند.

دکتر شکرزاده با تاکید بر اینکه ایجاد شبکه 
آزمایشگاهی در ســطح اســتان برنامه های 
مهم ماســت، تصریح کرد: مدیریت بهره وری 
آزمایشات در سطح دولتی مشکلات مربوط به 
خودش را دارد ولی تلاش همکارانمان در مسیر 

رفع آن ها جای تقدیر دارد.
مدیــر امــور آزمایشــگاه های معاونــت 
درمان دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران به 
کاهش بحث کســورات در بخش های دولتی 
آزمایشــگاهی تاکید کرد و گفت: ارتقای بحث 
میکروب شناسی در استان نیز باید مورد توجه 
قرار بگیرد، عمده تریــن بحث در بخش دولتی 
بحث معناداری آزمایشــات است که با کمک 

مدیریت آی تی برنامه ریزی شده است.
این مســئول خواســتار همــکاری همه 
آزمایشگاه ها در راســتای تحقق اهداف و ارائه 

خدمت به مردم شد.
در پایــان ایــن مراســم از منتخبین فنی 
آزمایشگاهی مازندران در سال ۱۴۰۰ تجلیل 

و قدردانی شد.
گفتنی است، این مراسم با گرامیداشت یاد 
و خاطره شهید مدافع سلامت شادروان سیده 
محبوبه امینی که به عنوان نهمین شهید خدمت 
دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران کارشناس 
آزمایشگاه شبکه بهداشت و درمان شهرستان 
فریدونکنار که بر اثر ابتلا به بیمــاری کرونا به 

شهادت رسید همراه بود.

برگزاریمراسمنکوداشتروزآزمایشگاهدرمازندران؛

تجلیل از منتخبین فنی آزمایشگاهی در ۲0۳ آزمایشگاه

رشت_سمیه جوان: دکتر محمود عاطف راد مدیر کل بیمه 
سلامت گیلان گفت: افزون بر یک میلیون و۲۶۰هزار و۴۴نفر از 
جمعیت گیلان از طریق ۵صندوق بیمه ای تحت پوشش بیمه 

سلامت استان گیلان قراردارند.
 مدیرکل بیمه سلامت استان گیلان در نشست هم اندیشی 
با رســانه های گروهی با اشاره به هفته ســلامت )۱۷ تا۲۳  
اردیبهشت( که با شعار ” سلامت ما،سلامت سیاره ما” نامگذاری 

شده است از همه تلاشگران عرصه سلامت قدرانی کرد.
وی افزود: یکی از مهمترین وظایف سازمان بیمه سلامت ایران 
از ابتدای تاسیس تا کنون ایجاد پوشش بیمه ای برای افراد فاقد 

پوشش بیمه درمان در جامعه است.
وی اضافه کرد:این افراد کسانی هستند که از طریق دستگاه 
های اجرایی و یــا به صورت اجباری و بر اســاس قانون کار تحت 
پوشش بیمه قرار نمی گیرند ، در این زمینه سازمان بیمه سلامت 
ایران به تناوب در سالهای مختلف درقالب صندوق بیمه ایرانیان 
و بیمه روستایی و در حال حاضر از طریق صندوق بیمه سلامت 

همگانی اقدام به پوشش بیمه ای این افراد کرده است.
 مدیر کل بیمه سلامت یادآورشــد: در حال حاضر در سطح 
کشور۵ میلبون و ۷۰۰ هزارنفر ودر سطح استان گیلان ۲۷۳ هزار 
نفر براساس بند  د تبصره ۱۴ قانون بودجه سال ۱۴۰۱ )افراد فاقد 
بیمه در ســه دهک پایین ( تحت پوشش بیمه سلامت همگانی 

قرار گرفتند.
دکتر عاطــف راد با بیان اینکــه میزان پرداخــت حق بیمه 
درصندوق بیمه ســلامت همگانی با ارزیابی وسع سنجیده می 
شود ، تصریح کرد: تعیین دهک درآمدی خانوار در اختیار وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و پایگاه رفاه ایرانیان می باشد و سازمان 
بیمه ســلامت ایران با اســتعلام از پایگاه مذکور و تعیین دهک 

درآمدی متقاضی، اقدام به بیمه نمودن افراد می کند.
مدیر کل بیمه سلامت گفت: بر اساس آیین نامه مصوب دولت 
در صورتی که افراد در ســه دهک اول درآمدی باشند از پرداخت 
حق بیمه معاف هستند و بقیه افراد از دهک چهارم به تناسب می 

بایست در پرداخت حق بیمه مشارکت داشته باشند.
وی با اشــاره به اینکه نیمی از جمعیت اســتان )یک میلیون 
و۲۶۰هزار و۴۴نفر( تحت پوشش اداره کل بیمه سلامت هستند ، 

خاطرنشان کرد: ۸۲۸هزارو ۹۵۱نفر در صندوق بیمه روستائیان 
، ۱۸۳هزار ۹۱۵نفر کارکنان دولت، ۵۸ هزار و ۵۶۲نفر سایر اقشار 
، ۱۱هزار و ۴۹ نفرصندوق ایرانیان و درصندوق بیمه ســلامت 
همگانی نیز بیش از ۲۷۳ هزار نفر تحت پوشــش اداره کل بیمه 

سلامت استان می باشند.
عاطف راد یکی از مهمترین نیازهای جامعه را توجه به سلامت 
افراد عنوان کرد و افزود: این فاکتور از عوامل توسعه نیز محسوب 

می شود.
وی گفت:با توجه به محدودیت منابع، پیشگیری بیماری ها، 
آموزش و آگاه سازی افراد جامعه و هماهنگ کردن آنها در پذیرش 

و بکارگیری روش های درست برای سلامتی افراد ضروری است.
دکترعاطف راد با تاکید بر اینکه هزینه های پیشــگیری در 
بسیاری موارد کمتر از هزینه های درمانی است، اظهار داشت: 
علاوه بر تشــخیص به موقع و معالجه بیماری، سلامت افراد با 
هدف پیشگیری قابل توجیه خواهد بود که با برنامه استحقاق 
سنجی ونسخه نویســی الکترونیک که پیش نیاز پرونده کامل 

پزشکی درسیستم برای بیماران است محقق خواهد شد.
مدیر کل بیمه سلامت گیلان یادآورشد:در راستای سیاست 
های کلی ابلاغی از سوی رهبر معظم انقلاب در حوزه سلامت و 
به منظور ارتقای نظام سلامت وتحقق دولت الکترونیک ، سازمان 
بیمه سلامت نیز توســعه دولت الکترونیک را از اهداف راهبری 
خود قرار داده و در راســتای نیل به این هدف گام های اساســی 

برداشته است.
وی  نسخه نویسی و نســخه پیچی الکترونیک را از طرح های 

سازمان بیمه سلامت جهت رسیدن به توسعه دولت الکترونیک 
عنوان کرد و گفت:دسترسی آسان و سریع به بانک اطلاعاتی بیمه 
شدگان ،حذف کاغذ ، تسهیل و تسریع در پرداخت مطالبات طرف 
های قرارداد، کاهش دغدغه بیمه شدگان جهت اعتبار و تعویض 
دفترچه ، شناسایی و مشخص کردن هم پوشانی بیمه ها در طرح 

استحقاق سنجی و … از مزایای این طرح است.
وی یاد آور شــد: نســخه پیچی الکترونیک دربیمه سلامت 

گیلان به صد در درصد رسید.
مدیر کل بیمه سلامت گیلان با اشاره به پرداخت های منظم 
و به موقــع اداره کل به مطالبات مراکز طرف قــرارداد گفت: از 
آغاز ســال جاری تاکنــون ۱۲۱ میلیارد تومــان ازمطالبات 
 مراکز طرف های قرارداد با بیمه ســلامت در اســتان پرداخت 

شده است.
عاطف راد ضمــن قدردانی از تلاشــگران عرصه ســلامت 
خاطرنشان کرد: در راستای صیانت از حقوق بیمه شدگان و ارائه 
خدمات مطلوب ، ۹۰ میلیارد تومان به مراکز دولتی و دانشگاهی، 
۵ میلیارد تومان سطح یک روستایی و ۲۶ میلیارد تومان به بخش 

خصوصی پرداخت شده است.
وی یاد آورشد: در حال حاضر، سه هزار و ۸۷ بیمار خاص شامل 
دیالیز ،پیوندی هموفیلی، تالاســمی، و ام اس به صورت رایگان 

تحت پوشش بیمه سلامت استان گیلان هستند.
مدیرکل بیمه ســلامت گیلان با اشــاره به راه اندازی سامانه 
۱۶۶۶ بیمه ســلامت اضافه کرد: این سامانه برای پاسخگویی به 
ارائه دهندگان خدمات سلامت مردم و رسیدگی به درخواست 
های آنها در حوزه بیمه ســلامت، فعال اســت و مردم می توانند 
سوال ها و نظرات خود درباره بیمه سلامت را از طریق این سامانه 

مطرح کنند.
وی یادآور شــد:در زمان حاضر، یک هزار و ۷۵۲ موسسه اعم 
از پزشــکان، بیمارســتان های دولتی و خصوصی، درمانگاه ها، 
آزمایشگاه ها، رادیولوژی ، داروخانه ها و …طرف قرارداد با بیمه 

سلامت استان گیلان هستند.
گفتنی اســت ؛ بیمه شــدگان می توانید با کد دســتوری 
#۱۶۶۶* از طریق گوشــی تلفن همراه خود می توانند از اعتبار 

دفترچه های خود مطلع شوند.

مدیرکلبیمهسلامتگیلان:

نیمی از جمعیت استان گیلان تحت پوشش اداره کل بیمه سلامت هستند

در جریان نخستین روز از بیست و ششمین 
نمایشــگاه صنعت، نفت، گاز، پتروشــیمی و 
پالایــش تهــران، مدیرعامل شــرکت نفت و 
گاز اروندان به همراه دیگــر مقامات و مدیران 
وزارت نفت و شــرکت ملی نفت ایران از آخرین 

دستاوردهای صنعت نفت کشور بازدید کرد.
صبح روز ۲۳ اردیبهشــت ۱۴۰۱، بیســت 
و ششــمین نمایشــگاه بین اللملی نفت، گاز، 
پالایش و پتروشــیمی تهران پس از یک سال 
وقفه به علت محدودیت های کرونایی، با شعار 
»نفت دانش بنیــان، تولید ایرانــی، صادرات 
جهانی«، بــا حضور جواد اوجــی، وزیر محترم 
نفــت، محمدباقر قالیباف، رئیــس و جمعی از 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی، محسن 
خجســته مهر، مدیرعامل شــرکت ملی نفت 

ایران، مدیرعامل شــرکت نفــت و گاز اروندان 
و دیگر مدیران ارشــد صنعت نفــت در محل 
 دائمــی نمایشــگاه های بین المللــی تهران 

گشایش یافت.
مدیرعامل شــرکت نفــت و گاز اروندان و 
جمعی از مدیران ارشد این شرکت با حضور در 
اولین روز از این نمایشگاه از غرفه های شرکت 
های حاضر بازدید به عمــل آوردند و از نزدیک 
در جریان دستاوردها، تولیدات و پروژه  های در 

حال اجرای این شرکت ها قرار گرفتند.
مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان در این 
بازدید با تاکید بر موضوع حمایت از شرکت های 
دانش بنیان به عنوان یک راهبــرد مهم، بیان 
داشت: این نمایشگاه، دستاوردهای بسیار قابل 
توجهی از تلاش های اینگونه شرکت ها و مراکز 

علمی را معرض دید قرار خواهــد داد که از این 
فرصت و ظرفیت داخلی در زمینه افزایش تولید 

و حفظ صیانتی مخازن نفتی باید بهره جست.
عبدالله عــذاری اهوازی تصریــح کرد: برابر 
با فرمایشــات مقام معظم رهبری و در مســیر 
تحقق شعار امســال، صنعت نفت در چارچوب 
سیاست های دولت ســیزدهم، در تلاش برای 
فن آور شدن و ایجاد بهره وری هرچه بیشتر در 

فرآیندهای تولیدی است.
ایشان در ادامه با تاکید بر اینکه تولید دانش 
بینان یک استراتژی محوری این شرکت برای 
انجام وظایف خود اســت گفت: نیل به اهداف و 
ماموریت های نفــت و گاز اروندان به واســطه 
همکاری های صــورت گرفته با دانشــگاه ها، 
مراکــز علمی و شــرکت های دانــش بنیان از 

بیشتری نسبت به گذشته برخوردار شده است.
عــذاری اهــوازی اضافــه کرد: اســتفاده 
حداکثری از این ظرفیت هــای درون زا و توجه 
به شــرکت های داخلی نیز اولویــت دیگری 
برای شــرکت نفت و گاز اروندان وصنعت نفت 
محسوب می شــود که باعث کاهش وابستگی 
به خارج کشــور و بی تاثیر شــدن تحریم های 

ظالمانه خواهد شد.
گفتنی است نمایشگاه امسال با رونق دوباره 
صنعت نفت شاهد حضور ۴۴ شرکت خارجی از 

۱۱ کشور جهان است.
بیست وششمین نمایشگاه بین المللی نفت، 
گاز، پالایش و پتروشــیمی هر روزه از ساعت ۹ 
تا ۱۷ دایر است و ۲۶ اردیبهشت ماه به کار خود 

پایان می دهد.

 حضور مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان
در افتتاحیه و نخستین روز بیست و ششمین نمایشگاه صنعت نفت تهران



شاخه سبز � امام  جمعه س��لفچگان گفت: 
اص��اح نظ��ام هدفمن��دی یارانه ه��ا دس��ت 
رانت خ��واران و مفس��دان را از بیت المال کوتاه 

 می کند. 
به گزارشش��اخه س��بز  به نقل از مرکز خبر 
حوزه، حجت الاسام غروی در خطبه های نماز 
جمعه این شهر سلفچگان، افزود:  رهبر حکیم 
انقاب اس��امی در بیانات اخیرشان در دیدار با 
کارگران فرمودند: »دولت برنامه های مهمی در 

پیش دارد که

دس��تگاه ها و هم��ه آح��اد م��ردم بای��د 
دست به دس��ت هم بدهند تا ای��ن برنامه ها به 
نتیجه برس��د، یکی از برنامه ه��ای مهم دولت 
که  ای��ن روزها در محافل مختلف ه��م در مورد 
آن بحث و گفت وگو می ش��ود، اصاح ساختار 

اقتصادی کشور است که
برای رسیدن به ش��کوفایی اقتصادی و رشد 
مطلوب موانع زیادی بر س��ر راه دولت اس��ت از 
جمله این موان��ع »یارانه  غیرهوش��مند« یا ارز 
ترجیحی اس��ت که یک��ی از معض��ات بزرگ 

اقتصادی است. 
وی اف��زود: یاران��ه ای ک��ه ب��ه  ج��ای آنکه 
در س��فره های مردم توزی��ع ش��ود در اختیار 
واردکنندگان کالا قرار می گرف��ت تا آن جا که 
 گاه��ی یارانه ۱۵ میلیون نفر ب��ه جیب یک نفر 
می رفت؛ از طرفی این امر موجب رانت و فس��اد 

هم می شد، حالا برنامه

دولت چیس��ت؟ برنام��ه دولت این اس��ت 
به  ج��ای اینکه ای��ن یاران��ه به دس��ت تجار و 
واردکنندگان کالا برس��د، به طور مستقیم به 
 جیب مردم برود و در دس��ت آن ها قرار بگیرد؛ 
یعن��ی خ��ود م��ردم مدیری��ت بکنن��د؛ همه 

اقتصاددانان با این امر
موافق هستند، یکی از اصلی ترین وعده های 
رییس جمه��ور، اص��اح و توزی��ع عادلان��ه و 

پرداخت یارانه به عموم مردم بود. 
وی بابیان اینکه بحث ح��ذف ارز ترجیحی 
مطرح نیست، بلکه بحث توزیع عادلانه مطرح 
اس��ت، گفت: به  هر حال برای اصاح  س��اختار 
اقتصادی کشور یک موانعی هم در بین راه وجود 

دارد، کسانی که از این ارز ترجیحی سود زیاد
می بردن��د، این طبیعی اس��ت که مخالفت 
کنند؛ گاهی هم ممکن اس��ت، یک حباب های 
کاذب در س��طح جامعه ب��ه وجود بیای��د، لذا 

 توصیه بنده به مسئولان، اتاق اصناف، بخشدار، 
فرماندار، دادستان و مسئولان قضایی این است 

که نظارت کافی را داشته باشند. 
غروی گفت: متاس��فانه یک عده ای با وجود 
اینکه مثا روغن در انبار دارن��د، اما این روغن را 
احتکار می کنند، به این امید  که شاید قیمت ها 
بیشتر شود و سود بیشتری ببرند؛ این از انسانیت 
به دور اس��ت که این خاف انسانیت و عقانیت 
است، به  مسئولان تاکید می کنم، با کسانی که به 
هر طریقی کالایی را احتکار کرده اند یا به قیمت 
بیش��تر از قیمت مصوب می فروشند،  با شدت 

برخورد کنند. 
وی در بخش دیگر س��خنان خود، با اشاره به 
آیه ای از قرآن کریم اظهار داشت: خداوند متعال 
در قرآن کریم می فرماید:  کس��انی که اهل تقوا 
می شوند، هیچ یاس، ناامیدی، ترس برای آن ها 
وجود ندارد و همه درها باز می شود و رو به کمال 

رشد  و امید و خوبی ها پیش می رود.   
امام  جمعه سلفچگان خاطرنشان کرد: اگر 
تقوا داش��ته باش��یم، در آزمایش مال و فرزند، 
خداوند ما را کم��ک می کند که چگونه  برخورد 

کنیم. 

امامجمعهسلفچگان:
اصلاح نظام هدفمندی یارانه ها دست رانت خواران را از 

بیت المال کوتاه می کند

پلمبیکانبارمحتکرموادغذاییدرقم

خبر

معاوناستاندارقم:

تامین حقابه های زیست محیطی 
قم با جدیت پیگیری می شود

شاخه س��بز - � معاون سیاس��ی، امنیتی و اجتماعی 
استانداری قم گفت: تامین و تخصیص حقابه ها و تالاب های 
استان به ویژه حفظ  حقابه تالاب مره از اولویت هایی است 
که از دستگاه های استانی و ملی با جدیت پیگیری خواهیم 

کرد. 
به گزارش شاخه سبز به نقل از روابط عمومی اداره کل 
حفاظت محیط زیست اس��تان قم، احمد حاجی زاده در 
بازدید از تالاب مره و  دشته مسیله در سخنانی اظهار داشت: 
وجود تالاب مره در قم یکی از ظرفیت های ارزشمند زیست 
محیطی است که دارای گونه  های غنی جانوری و گیاهی 
بوده و همه ساله و میزبان دسته های بزرگ پرندگان مهاجر 

است. 
وی با اش��اره به نقش تالاب های قم در مقابله با پدیده 
گرد و غبار در مرکز کشور، خاطرنشان کرد: متأسفانه با قطع 
حقابه های  زیست محیطی استان در دهه های گذشته و 
گسترش خشکسالی، کانون های فعال گرد و غبار بسیاری 
در قم شکل گرفته است که  استان های مجاور را نیز تحت 

تأثیر قرار می دهد. 
معاون سیاس��ی و امنیتی اس��تانداری قم بر ضرورت 
تخصیص حقابه های زیس��ت محیطی تالاب مره و دشته 
مس��یله تأکید کرد و گفت:  اندک حقابه این تالاب باید در 
هر صورت حفظ ش��ده و با احیای تالاب ها و رودخانه های 
استان، باید برای کاهش و مقابله با پدیده  گرد و غبار تاش 

کنیم. 
تالاب های استان قم با وسعت حدود ۱۰۰ هزار هکتار، 
حدود ۱۰ درصد از وسعت جغرافیایی استان را تشکیل داده 
و بر همین  اساس، قم یکی از تالابی ترین استان های کشور 

و دارای ظرفیت های عظیم زیست محیطی است. 
تالاب مره در کویر مرکزی کشور و در کیلومتر ۵۰ جاده 
قم � گرمسار واقع شده  و بیش از ۳۳ هزار هکتار وسعت دارد 
و از س��ال   ۱۳۹۸ به عنوان منطقه شکار ممنوع اعام شده 

است. 

مدیرکلغلهقم:

خرید تضمینی گندم و کلزا در قم 
شروع شد

شاخه سبز - - مدیرکل غله و خدمات بازرگانی 
ق��م گفت: فرآین��د خرید تضمین��ی محصولات 
راهبردی گن��دم و کلزا که نقش مهمی در  تامین 
امنی��ت غذایی مردم دارند، از کش��اورزان در این 

استان آغاز شد. 
به گزارش شاخه سبز ، سعید محمدی روز شنبه 
درگفت وگ��و با خبرنگار ایرنا،  بیان کرد: با توجه به 
نزدیک شدن به زمان برداش��ت  گندم و دانه های 
روغنی کلزا در اس��تان قم، جلس��ه کارشناس��ی 
کارگ��روه خرید تضمینی این محصولات در دفتر 
معاونت اقتصادی  استانداری قم برگزار و ۲ محل 
یکی شرکت تعاونی روستای جعفر آباد و دیگری 
شرکت تعاونی روستای رحمت آباد استان که در 
 نزدیکی مزارع کشت کلزا قرار گرفته اند برای خرید 
این محصول و همچنین دو مرکز سیلوی ملکی و 
ش��رکت تعاونی روس��تای  جعفرآباد برای خرید 

تضمینی گندم از کشاورزان استان تعیین شد. 
وی افزود: براس��اس پیش بینی کارشناس��ان 
سازمان جهاد کشاورزی قم، امسال ۲ هزار تنُ کلزا 
و ۲۷ هزار تنُ گندم در مزارع قم تولید  خواهد شد 
که اداره کل غله و خدمات بازرگانی استان، امکانات 
لازم ب��رای خری��د تضمینی این محص��ولات از 

کشاورزان قمی را به  خوبی فراهم آورده است. 
وی ادامه داد: قیمت خرید تضمینی هرکیلوگرم 
کل��زا از کش��اورزان ۱۵  ه��زار توم��ان و قیم��ت 
هرکیلوگرم گندم با مشوق  درنظرگرفته شده ۱۱ 
هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شده اس��ت که با ایجاد 
بسترهای لازم همچون ایجاد باجه بانکی هیچ گونه 
مشکلی در  پرداخت این مبلغ به بهره برداران وجود 

ندارد. 
محم��دی تاکید کرد: از کش��اورزان اس��تان 
می خواهیم اطاعات فعالیت خود را در س��امانه 
پهنه بندی ثبت کنند تا در زمان تحویل  محصول 
خود به مراکز تعیین شده با مشکلی مواجه نشوند. 

وی بیان داش��ت: با همکاری نهادهای نظارتی 
استان همچون سازمان صمت و نیروی انتظامی، 
کنت��رل لازم را ب��ر فرآیند تحویل گن��دم  و کلزا 
خواهی��م داش��ت تا از عرضه خارج از ش��بکه این 
محصولات راهبردی و مهم در تامین امنیت غذایی 

مردم، جلوگیری شود. 
وی ادام��ه داد: فرآین��د خری��د تضمینی این 
محصولات از ۲۰ اردیبهشت ماه در استان قم آغاز 
شده اس��ت و این رون��د برای کلزا ت��ا پایان  زمان 
برداش��ت تقریبا تا پایان فصل بهار و برای گندم تا 

پایان شهریورماه ادامه خواهد یافت. 
بی��ش از ۱۴ ه��زار بهره ب��ردار در زمینه تولید 
محصولات کشاورزی در قم فعال هستند، همچنین 
میزان متوسط تولید بخش کشاورزی  این استان در 
س��ال ۸۵۰ هزار تن در زمینهٔ محصولات زراعی،  

باغی،  دامی، شیات و گلخانه ای است. 
بیش��تر بهره ب��رداران بخش کش��اورزی قم را 
روس��تاییان استان تشکیل می دهند به نحوی که 
کش��اورزی به تنهایی حدود ۵۰ درصد اش��تغال 
 روستاییان در بخش های مختلف استان را به خود 

اختصاص داده است. 

شاخه سبز � انبار یک محتکر مواد غذایی در قم براساس گزارش های دریافتی شناسایی و پلمب شد. به گزارششاخه سبز  به نقل از روابط عمومی اداره کل تعزیرات حکومتی 
استان قم، در پی گزارش دو خبر رسیده مبنی بر  احتکار کالا و همچنین قاچاق کالا در روز جمعه؛ گشت مشترک تعزیرات قم با حضور روسای شعب گشت سیار خود و

همچنین همراهی پلیس امنیت اقتصادی و اماکن نیروی انتظامی، بازرسان اتاق اصناف، سازمان جهاد کشاورزی و  سازمان صمت به نشانی های اعام شده مراجعه 

کردند. پس از بازدید و بررسی، مقادیر قابل توجهی مواد غذایی به علت عدم اعام موجودی کالاها در سامانه جامع انبارها کشف  و محل احتکار با توجه به افزایش اخیر اختیارات 
سازمان تعزیرات حکومتی توسط سران قوا تا اطاع ثانوی پلمب واجناس محل اختفای کالای قاچاق نیز توقیف و تحویل پلیس امنیت اقتصادی شد. 

همچنین پرونده در این خصوص تشکیل و برای رسیدگی به شعب رسیدگی کننده اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارجاع  شد. 
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 سال هجدهم - شماره 4247 
255 اردیبهشت 1401 خبر

SHAKHESABZ@GMAIL.COM

کسب سه مدال توسط فرنگی کاران قم  
ش��اخه سبز - رییس هیات کش��تی قم از کسب سه مدال 
رنگارنگ توسط فرنگی کاران استان در مسابقات بین المللی جام 

شاهد  خبر داد. 
به گزارش شاخه سبز ، هادی علیایی روز شنبه درگفت وگو 
با خبرنگار ایرنا، با اشاره به برگزاری رقابت های بین المللی  جام 
شاهد در شهر رشت استان گیان و عملکرد نمایندگان اعزامی 
قم به این مسابقات، اضافه کرد: از ۴ نماینده قم در این  مسابقات 

سه فرنگی کار موفق به کسب مدال شدند. 
وی ادامه داد: در این مسابقات محمدجانقلی در ۶۰ کیلوگرم 
م��دال برنز، محمدامی��ن جبالی فر در ۶۶ کیلو نش��ان نقره و 
 محمدص��ادق عبداله��ی در ۹۷ کیلوگرم گ��ردن آویز نقره را 

تصاحب کردند. 
علیایی گفت: محمد جانقلی، محمدامین جبالی فر، س��ید 
محمدحسن جالی و محمدصادق عبدالهی نمایندگان کشتی 

فرنگی قم  در این رقابت ها بودند. 
پانزدهمسن دوره رقابت های بین المللی کشتی فرنگی جام 
ش��اهد طی روزهای ۲۲ و ۲۳ اردیبهشت ماه جاری به میزبانی 

 شهر رشت برگزار شد. 
وی در ادامه بیان کرد: از محمدجواد ابوطالبی کشتی گیر ۴۸ 
کیلوگرم استان قم برای حضور در سومین مرحله از اردوی تیم 

 ملی کشتی فرنگی نوجوانان کشور دعوت به عمل آمده است. 
رییس هیات کشتی قم قم تصریح کرد: این اردو طی روزهای 
۲۴ اردیبهشت لغایت ۲ خردادماه در شهرستان شهریار برگزار 

 می شود. 
ابوطالبی در مسابقات بین المللی جام رحیم علی آبادی که 
طی روزهای ۱۷ الی ۲۰ اردیبهشت سال جاری در شهر سرخس 
 برگزار ش��د بر سکوی نخست ایس��تاد و در مسابقات قهرمانی 
نوجوانان کشور در اسفند ماه سال ۱۴۰۰ در مسجد سلیمان به 

 نشان نقره رسید. 

مدیرکلبیمهسلامتقماعلامکرد؛

 ۵۵ هزار قمی درطرح جدید دولت به 
صورت رایگان بیمه سلامت شدند

شاخه سبز � مدیرکل بیمه سامت استان قم از بیمه شدن 
۵۵ هزار قمی در هفته گذشته در قالب طرح بیمه سامت خبر 

داد. 
به گزارش شاخه سبز ،  محمدرضا فخاریان قمی در گفت وگو 
با خبرنگار ایرنا، با تشریح تسهیات فراهم آمده در زمینه بیمه 
 سامت گفت: در دولت سیزدهم تاکنون تعداد افراد بیمه شده 
در بیمه سامت در سه دهک اول به ۵۵ هزار نفر بالغ شده است. 
به گفته وی، کسانی که تازه بیمه شده اند تا پایان سال جاری 

بیمه هستند. 
فخاریان قمی افزود: کسانی که جزو سه دهک اول هستند و 
بیمه نشده اند نیز می تواتند به دفاتر پیشخوان طرف قرارد داد 
ب��ا بیمه  س��امت مراجعه کند و درخواس��ت بدهن��د و کلیه 
ش��هروندان برای طرح مشکات و یا پرس��ش در زمینه بیمه 

سامت می توانند با  شماره ۱۶۶۶ بدون کد تماس بگیرند.  
وی با اش��اره به ویژگی های این طرح خاطرنشان کرد: سه 
دهک اول به طور کامل بیمه هستند و افراد از طریق کد دستوری 
  #۱۶۶۶* می توانند از وضعیت بیمه خود مطلع شوند، و با تعیین 
پزشک خانواده به بخش خصوصی نیز می توانند مراجعه کنند. 

وی گفت: کسانی که پزشک خانواده داشته باشند می توانند 
از طریق این کد دستوری و با وارد کردن شماره یک تاریخ اعتبار 
بیمه،  ش��ماره دو تاریخ بستری و شماره سه پزشک خانواده را 

انتخاب و اطاعات لازم را دریافت کنند.  
مدیرکل بیمه سامت استان قم اضافه کرد: کسانی که تازه 
بیمه ش��ده اند و پزش��ک خانواده ندارند؛ باید مراجعه کنند و 

پزشک خانواده  برایشان در نظر گرفته شود. 
وی ادامه داد: کس��انی که پزشک خانواده ندارند، فقط می 
توانند از امکانات مراکز درمانی بخش های دولتی )بیمارستان، 
درمانگاه و  مراکز پاراکیلینک دولتی( استفاده کنند، اما کسی 
که پزشک خانواده دارد، به شرط تشخیص پزشک خانواده، از 
طریق نظام ارجاع  می تواند به همه مراکز خصوصی نیز مراجعه 

کند.    
فخاریان درباره خدمات بیمه س��امت اظهار داشت: بیمه 

سامت رایگان است و دهک های اول رایگان بیمه شده اند. 
وی اظهار داش��ت: اگر بیمار از طریق نظام ارجاع جلو برود و 
پزش��ک خانواده تش��خیص دهد که بیمار نیاز ب��ه مراجعه به 
متخصص،  فوق متخصص و یا مراکز آزمایشگاهی و رادیولوژی 
بخش خصوصی دارد؛ پزش��ک خانواده می تواند بیمار را ارجاع 

دهد. 
وی تصری��ح کرد: بدون نظام ارجاع، بیمه ش��ده می تواند از 

خدمات مراکز دولتی استفاده کند. 
وی اعام کرد: مراکز درمانی دولتی که شامل بیمه سامت 
می شوند؛ شامل مراکز درمانی زیر نظر دانشگاه علوم پزشکی، 
مراکز  بهداش��ت، مراکز جامع س��امت، بیمارستان علی ابن 

ابیطالب)ع( و درمانگاه فرهنگیان است. 
فخاری��ان در رابطه با دارو گفت: کس��انی که برای درمان به 
مراک��ز درمانی دولتی مراجعه کنند، ب��ه همه داروخانه ها می 

توانند  مراجعه کنند. 
مدیرکل بیمه سامت استان قم همچنین گفت که خدمات 
نازایی نیز از سال گذشته تحت پوشش بیمه سامت قرار دارد. 

خبر رییسجامعهمدرسینحوزهعلمیهقم:

پیگیر نگرانی های اقتصادی مردم هستیم

ش��اخه س��بز � رییس جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم گفت: دغدغه عمومی جامعه 

ما از یک س��و و حضرات آی��ات عضو جامعه 
 مدرس��ین حوزه علمیه قم از سوی دیگر، ما 
را به برگزاری نشس��تی با وزیر محترم امور 
اقتص��ادی و دارایی و پیگی��ری دغدغه ها و 
 نگرانی ه��ای اقتصادی ای��ن روزهای مردم 

ترغیب کرد. 
به گزارش شاخه س��بز  به نقل از تارنمای 
وزارت ام��ور اقتص��ادی و دارای��ی، آیت الله 
سید هاشم حسینی بوش��هری در نشست 
 سید احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی 
و دارای��ی با اعضای ش��ورای عال��ی جامعه 

مدرسین حوزه علمیه قم گفت: 
با توجه ب��ه ش��رایط روز جامع��ه اقتضا 
می ک��رد ک��ه یک��ی از وزرای محت��رم که 
دس��ت اندرکار مس��ایل اقتصادی کشور و 
برنامه جدید  در رابطه با مس��اله معیشت و 
اقتصاد است، در جمع اساتید حوزه علمیه 

قم حضور پیدا کنند و توضیحات لازم در
خصوص برنامه های جدید را ارایه کنند.  

وی خاطرنش��ان ک��رد: دغدغه عمومی 
جامعه ما از یک س��و و حض��رات آیات عضو 
جامعه مدرس��ین از س��وی دیگر م��ا را به 

 برگزاری این نشست ترغیب کرد. 
آیت الله حسینی بوش��هری افزود: قطعا 
ارتباط وثیقی بین اعض��ای محترم جامعه 
مدرسین حوزه با مردم وجود داشته و همین 
 امر سبب انتقال دلمشغولی ها و نگرانی های 
اقتصادی جامع��ه به این اس��اتید و علمای 

دینی می شود. 
در ای��ن نشس��ت اعضای ش��ورای عالی 
جامعه مدرس��ین به ایراد نظرات و پرسش 
های خود از وزیر امور اقتص��ادی و دارایی و 

 دریافت پاسخ های آن ها پرداختند.   

آمارپایینواکسیناسیوندرقم؛

علت زرد ماندن رنگ کرونایی  

ش��اخه س��بز - ل��زوم حساس��یت ادارات و 
دس��تگاه های اجرایی بر امر پیشگیری از کرونا، 
فرصت طایی واکسیناس��یون نباید از دس��ت 
 برود و آمار پایین واکسیناسیون علت زرد ماندن 
رنگ کرونایی قم است از جمله مهم ترین اخبار 

کرونایی یک هفته گذشته در استان  قم است. 
  به گزارش شاخه سبز -  رییس دانشگاه علوم 
پزشکی قم با اش��اره به آخرین وضعیت کرونا در 
این استان، گفت: در شبانه روز  گذشته یک بیمار 

کرونا مثبت جان خود را از دست داد. 
مه��دی مص��ری در گفت وگوی��ی اظه��ار 
داشت: در ۲۴ س��اعت منتهی به بیست و سوم 
اردیبهشت ماه جاری ۱۸ نفر با عائم کرونا  توسط 
اورژانس مراک��ز درمانی قم م��ورد پذیرش قرار 

گرفتند. 
وی تعداد بیماران کرونا مثب��ت را هفت نفر 
عنوان کرد و افزود: ۵۹ بیمار مش��کوک به کرونا 
نیز در بیمارستان های قم تحت معالجه  و درمان 
قرار دارند که پنج نفر از آن ها به دلیل وخیم بودن 
وضعیت جس��می در بخش مراقبت های ویژه 

نگهداری می شوند. 
مصری افزود: از ۵۷ آزمای��ش کرونای انجام 

شده، نتیجه پنج مورد مثبت شد. 
رییس دانشگاه علوم پزش��کی قم بیان کرد: 
از ابتدای اجرای طرح همگانی واکسیناس��یون 

کرونا در اس��تان، یک میلیون و ۸۶۰ هزار و   ۶۱۸ 
دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده است. 

مع��اون سیاس��ی، امنیت��ی و اجتماع��ی 
اس��تانداری قم گف��ت: ادارات و دس��تگاه های 
اجرایی استان پیش��گیری از کرونا را در دستور 
داشته  باشند و با غفلت نکردن از این موضوع آن 

را با حساسیت مورد پیگیری قرار دهند. 
احمد حاجی زاده در جلس��ه ستاد مدیریت 
بحران قم در ت��الار کرامت اس��تانداری، افزود: 
همه از هر ظرفیتی که داریم، برای هدایت  مردم 
به سمت واکسیناس��یون اس��تفاده کنیم و در 
حوزه های کاری مختلف اهتمام جدی داش��ته 

باشیم. 
وی با بیان این که استان هایی که آمار واکسن 
بالات��ری دارند، ماه ها اس��ت که با مش��کلی در 
خصوص این بیماری مواجه نیستند، گفت:  همه 
با حساسیت مساله پیش��گیری را در دستور کار 
داشته باشند و غفلت نکنند، هر مدیری در حوزه 
مرتبط با خودش، مسائل  بهداشتی را مدیریت و 

نظارت کند. 
حاج��ی زاده همچنین با تاکید بر پاس��خگو 
ب��ودن مدی��ران اجرای��ی در م��ورد اقدام هایی 
که در رابطه ب��ا مقابله با کرون��ا انجام می دهند، 
 خاطرنشان کرد: س��تاد مقابله با کرونا در استان 
هر موقع که ضرورت داشته باشد، تشکیل جلسه 
می ده��د، و برگزاری منظم جلس��ه ها  ضروری 

نیست. 
وی خاطرنش��ان کرد: درحال حاضر با توجه 
به اهمیت مباحث اقتصادی، باید به جای ستاد 
مقابله با کرونا، جلس��ه های س��تاد تنظیم  بازار 

به صورت منظم برگزار شود. 
وی ب��ا قدردان��ی از دس��ت اندرکاران طرح 
ش��هید س��لیمانی، بیان کرد: فرمان��داری این 
طرح را با قوت دنبال و بر موضوع های بهداشتی 

 نظارت های دقیق داشته باشد. 
رییس دانش��گاه علوم پزش��کی ق��م گفت: 
فرصت طایی واکسیناس��یون را نباید از دست 
بدهیم و همه گروه ها باید واکسن دریافت کرده و 

 ایمن سازی شوند. 
مه��دی مصری در جلس��ه س��تاد مدیریت 
بحران اس��تان قم در تالار کرامت اس��تانداری، 
افزود: آمار واکسیناسیون کرونا در قم نسبت به 
 میانگین کشوری کمتر اس��ت، برخی استان ها 
که واکسیناس��یون کاملی داشتند، طی سه ماه 

گذشته حتی یک فوتی هم نداشتند. 
وی ادامه داد: این موضوع برای استان قم که 
آمار واکسیناسیون پایین تری دارد، زنگ خطر 

محسوب می شود. 
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم درعین حال 
بیان داش��ت: در ماه اخی��ر فوت��ی  کرونایی در 
قم نداش��تیم یا خیلی محدود ب��وده و از جمله 
 استان های خوب بودیم، اما برخی مرگ ومیرها 
رخ داده که در صورت اهتمام به واکسیناسیون، 

این وضعیت پیش نمی آمد. 
مص��ری اضافه ک��رد: واکسیناس��یون مهم 
اس��ت، باید برنامه ریزی کرده و ب��ر انجام آن در 

جمعیت های مختلف تاکید کنیم. 
به گفته وی، دُز چهارم ب��رای افراد بالای ۷۰ 
سال و دارای بیماری زمینه ای و دُز سوم نیز برای 

بقیه مردم دنبال شود. 
وی با تاکید بر این که بیماری کرونا همچنان 
در جامعه وجود دارد و به هیچ وجه تمام نش��ده 
است، گفت: ما خطر وقوع موج هفتم  کرونا را برای 

اواسط یا انتهای تابستان پیش بینی می کنیم. 
مصری گفت: به عنوان قرارگاه اس��تانی باید 
تمهیدات و پیش بینی ه��ای لازم را انجام دهیم 

و روی بحث پروتکل های بهداشتی توجه  کنیم. 
رییس دانش��گاه علوم پزش��کی قم با اشاره 

به این ک��ه آمار پایین واکسیناس��یون علت زرد 
ماندن رنگ کرونایی این اس��تان اس��ت، گفت: 
 روند واکسیناس��یون در قم مقایسه با میانگین 

کشوری و استان های هم جوار مطلوب نیست. 
مهدی  مص��ری در گفت وگو ب��ا خبرنگاران 
افزود: ع��ادی ان��گاری، پایین ب��ودن ۱۰ تا ۱۵ 
درصدی تزریق واکس��ن در این اس��تان نسبت 
 به میانگین کش��وری، قرار گرفتن قم در مسیر 
مواصاتی و ورود زائران به مناسبت های مختلف 
از جمله نیمه شعبان، تعطیات عید  نوروز، عید 
فطر و برگزاری چند مراس��م ترحیم باعث شده 
وضعیت کرونایی این اس��تان از ۲۸ اس��فندماه 

پارسال تاکنون زرد بماند. 
وی اضافه کرد: از سوی دیگر بیماری هایی از 
جمله اسهال در کودکان و تست های پی سی آر 
منفی نیز جزو آمار کرونا در نظر  گرفته شده  است 
که با اصاح این روند، امیدواریم در هفته آینده 

رنگ کرونایی قم تغییر نماید. 
وی با اش��اره به این که روند واکسیناس��یون 
در این استان مطلوب نیس��ت، ادامه داد: قم در 
تزریق دُزه��ای اول و دوم از میانگین  کش��وری 
عقب اس��ت و بر اس��اس آمارها در دُز سوم این 

عقب ماندگی بیشتر می باشد. 
مصری ب��ا تاکید ب��ر این که باید جلس��ات 
اقناع سازی برای پیش��گیری از واکسن هراسی 
افزایش یابد، تصری��ح کرد: با وج��ود این که در 
قم  یک میلیون و ۳۵۰ هزار نفر جمعیت ساکن 
هس��تند، تاکنون یک میلیون و ۸۵۰ هزار دوز 

واکسن کرونا تزریق شده که آمار پایینی  است. 
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر وضعیت 
کرونا به جایی رس��یده که مرگ ومیر تک رقمی 
ش��ده، ولی با توجه به پیش بینی شیوع  کرونا در 
فصل تابستان باید دستورالعمل های  بهداشتی 

را رعایت کرد. 

رونمایی از المان شهید محمد فراشاهی در قم
  ش��اخه س��بز -  با حضور امیر دریادار حبیب 
الله مع��اون هماهنگ کننده ارت��ش جمهوری 
اسامی سیاری و امیر سرتیپ محمودی و  دیگر 
فرماندهان ارتش و س��پاه پاس��داران جمهوری 
اس��امی ایران و خانواده های معظم ش��هدای 
ارتش از المان ش��هید محمد فراشاهی  رونمایی 

شد. 
به گزارششاخه سبز ، پیام جوادیان سرپرست 
س��ازمان زیباس��ازی ش��هرداری قم در حاشیه 
مراسم رونمایی از س��ردیس شهید فراشاهی  در 

نخس��تین یادواره ۵۶۵ ش��هید ارتش در استان 
قم اظهار داش��ت: مقام شامخ ش��هدا روز به روز 
پررنگ تر و یاد و خاطره آن ها هر  روز تازه تر از قبل 
می شود و شهرداری برای گرامیداشت فرهنگ 
ایثار و ش��هادت و زنده نگهداش��تن یاد شهدا از 

تمامی عزم و  راهکارهای هنری استفاده می کند. 
به گفته وی، یکی از راهکارهای تأثیر گزار در 
این حوزه، ساخت احجام هنری شهیدان بوده که 
سردیس امیر سرلشکر فراشاهی که  از فرماندهان 
ارتش جمهوری اسامی ایران هستند از جمله 

س��ردیس های مؤثر، کاماً حرفه ای، هنری و اثر 
ماندگار استاد قدرت الله  معماریان می باشد. 

سرپرست سازمان زیباس��ازی شهرداری قم 
ادامه داد: پیش از این به پاس خدمات ارزشمند 
ارتش جمه��وری اس��امی ای��ران و همینطور 
 گرامیداش��ت ش��هدای ارتش، س��ردیس امیر 
س��پهبد قرنی و امیر خلبان اکبری رونمایی و در 

شهر نصب شده است. 
وی توج��ه و احترام ب��ه مقام تمام ش��هدای 
کشور را مورد توجه قرارداد و یادآور شد: سازمان 

زیباسازی شهرداری قم نه تنها سردیس  شهدای 
ارتش بلکه از تمامی قش��رهای ش��هید از جمله 
ش��هدای ترور، ش��هدای مدافع حرم، ش��هدای 
اصناف و بازاریان، شهدای بسیج و  سپاه، شهدای 
انق��اب، ش��هدای روحان��ی، ص��ورت نمادین 

سردیس طراحی، ساخته و نصب کرده است. 
جوادیان خاطرنشان کرد: ۱۰ سردیس دیگر 
آماده رونمایی و نصب در س��طح ش��هر بوده که 
گزارش روند اجرایی آن را به س��مع و  نظر مردم 

عزیز و شهیدپرور قم می رسانیم. 



تردد موتورسیکلت ها از چالش های مهم 
حوزه ترافیک در قم است

  ش��اخه س��بز -  مدیرعامل س��ازمان حمل ونقل و ترافیک 
شهرداری قم با بیان اینکه اعمال قانون به روزترین ابزار کنترل 
رفتار  ترافیکی در دنیاست، گفت: فعال کردن دوربین های سطح 
شهر و اعمال قانون در خصوص راکبین متخلف موضوع مهمی 

است که  در دستور کار قرار گرفته است. 
به گزارششاخه سبز ،  ، حسین شعبان زاده با اشاره به اینکه 
یکی از چالش های مهم حوزه ترافیک در س��ال های گذشته و 
سال جاری  موضوع ساماندهی تردد موتورسیکلت هاست، اظهار 
کرد: در این موضوع، وضعیت بسیار آشفته ای را در سطح شهر 
داریم که  راهکارهای مناس��بی هم برای کنترل آن در گذشته 

اجرا نشده است. 
وی ادامه داد: در این خصوص اصاح فرهنگ ترافیکی باید 
در این قشر ایجاد شود و ما در سال جاری با جدیت در این مسیر 

 حرکت خواهیم کرد. 
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با بیان 
اینک��ه در هس��ته مرکزی ش��هر با کمب��ود پارکین��گ برای 
موتورسیکلت ها  مواجه هستیم، گفت: امسال کارهای خوبی در 
این زمینه پیش بینی ش��ده تا بتوانیم آشفتگی های موجود را 

ساماندهی کنیم. 
وی با تأکید بر اینکه اصاح فرهنگ ترافیکی مربوط به یک 
نهاد و ارگان در ش��هر نیس��ت، اذعان کرد: این موضوع چالش 

بزرگی  است که باید با عزم جمعی به آن رسیدگی کنیم. 
شعبان زاده با بیان اینکه اعمال قانون به روزترین ابزار کنترل 
رفتار ترافیکی در دنیاست، گفت: فعال کردن دوربین های سطح 
شهر  و اعمال قانون در خصوص راکبین متخلف موضوع مهمی 

است که در دستور کار قرار گرفته است. 
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم افزود: 
تعداد موتورها روزبه روز در شهر در حال افزایش است و حرکات 
و  رفتار برخی راکبین موتورس��یکلت واقعاً برای خودش��ان و 
همشهریان خطرآفرین است و بیشترین آمار جان باختگان را 

در این حوزه  داریم. 
شعبان زاده خاطرنشان کرد: باید از طریق رسانه ملی و دیگر 
رسانه ها تذکرات لازم به رانندگان به ویژه راکبین موتورسیکلت 
ارائه  شود و در کنار فرهنگ سازی ما نیز با اعمال قانون راکبین 

متخلف به دنبال اصاح رفتار ترافیکی در شهر خواهیم بود. 

باموضوعکنگرهملیشهدایروحانیانجام
شد؛

نشست هم اندیشی سخنگوی سپاه با 
اصحاب رسانه های قم

  شاخه سبز -  سخنگوی سپاه پاسداران انقاب اسامی در 
آس��تانه برگزاری کنگره شهدای روحانی، با مدیران رسانه ها و 
 مطبوعات قم دیدار کرد و در مورد اهداف و دس��تاوردهای این 

کنگره با آن ها به گفت وگو پرداخت. 
به گزارش ش��اخه سبز ، سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان 
شریف س��خنگوی سپاه پاس��داران انقاب اسامی و مسئول 
کمیته اطاع  رسانی کنگره شهدای روحانی ظهر امروز ) شنبه 
( با حضور در شهر مقدس مقدس قم، در آستانه برگزاری کنگره 
ش��هدای روحانی  در قم، با مدیران رسانه ها و مطبوعات استان 

دیدار و گفت وگو کرد. 
شریف با اشاره به برگزاری کنگره شهدای روحانی هم زمان 
با چهارم خردادماه در قم عنوان کرد: در تمام استان های کشور 
یادواره  های ش��هدای روحانی برگزار ش��ده است و در برخی از 
اس��تان ها نیز این یادواره ها دو یا س��ه بار برگزار شده است اما 
مراسم و کنگره  اصلی در قم با حضور مهمانان ملی و بین المللی 

برگزار می شود. 
سخنگوی سپاه پاسداران انقاب اسامی با بیان اینکه دشمن 
از ابزاره��ای رس��انه ای برای وارونه نمایی واقعیت ها اس��تفاده 
می کند،  اظهار کرد: ما با فعالیت های رسانه ای در کنگره شهدای 
روحان��ی به دنب��ال ارائه یک تصویر دقیق و جامع از ش��هدای 

روحانی هستیم. 
وی ادامه داد: نماینده ولی فقیه در سپاه با مدیریت حوزه های 
علمیه نشست های مختلفی را تا کنون برگزار کرده است تا در 
راستای  برگزاری این کنگره از ظرفیت حوزه های علمیه به شیوه 

مطلوب استفاده شود. 
شریف با اش��اره به برگزاری نشست خبری کنگره شهدای 
روحان��ی در ش��نبه هفته آینده گفت: در این نشس��ت خبری 
جزییات کنگره با  حضور حجت الاس��ام والمس��لمین حاجی 
صادقی نماینده ولی فقیه در س��پاه برای خبرنگاران تش��ریح 

می شود. 
وی از توجه کنگره شهدای روحانی به خدمات روحانیت در 
هنگام بایای طبیعی، دستاوردهای روحانیت در راستای مقابله 
با کرونا  و ش��هدای روحانی مدافع حرم ی��اد کرد و گفت: برای 
ش��هدای روحانی مدافع حرم مراسمی مستقل پنج شنبه این 

هفته در جوار مزار  شهید قاسم سلیمانی برگزاری می شود. 
شریف گفت: روحانیون آزاده در قزوین و روحانیون فرمانده 
در خوزستان گردهم خواهند آمد و برای روحانیون جانباز نیز 

مراسمی  برگزار خواهد شد. 
وی به سرکشی از چهار هزار خانواده شهید در نقاط مختلف 
کشور به عنوان یکی از برنامه های کنگره شهدای روحانی اشاره 
کرد و  گفت: این برنامه تا روز برگزاری کنگره ش��هدای روحانی 

ادامه خواهد داشت. 
در ادامه این نشس��ت مدیران رس��انه های قم بر لزوم تولید 
محتواهای کاربردی از جمله کتاب در کنگره شهدای روحانی، 
گسترش  فعالیت های تبلیغی برای معرفی شهدای روحانی به 
ویژه ش��هدای شاخص این قش��ر، اس��تفاده از ابزارهای نوین 
رسانه ای از جمله  انیمیشن برای معرفی شهدا، تولید محتواهای 
ویژه فضای مجازی، نامگذاری روزی به نام ش��هدای روحانی و 
برگزاری جشنواره  رسانه ای ویژه شهدای روحانی تاکید کردند. 

همچنین، افزایش تعامات مسئولان ستاد کنگره شهدای 
روحانی با اصحاب رس��انه، تهیه تاریخ ش��فاهی از رزمندگان 
روحانی، تبیین  اهداف کنگره برای مردم، از دیگر مباحث مطرح 

شده توسط اهالی رسانه در این نشست بود. 

گزارش
SHAKHESABZ@GMAIL.COM

WWW.SHAKHESABZ.IR
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محمدمهدیهادیبهپژوهشگرو
قمپژوه:

شهرک امام خمینی قم اولین 
طرح منطبق با استانداردهای 

بین المللی  

  شاخه سبز - چهارصد و بیس��تمین جلسه بنیاد 
قم پژوهی با عنوان »بررسی بنای شهرک امام خمینی 
و نقش  مرحوم س��یدابوالفضل تولیت« روز سه شنبه 
بیستم اردیبهشت ماه     در دانشگاه طلوع مهر قم  برگزار 

شد.  
به گزارش شاخه س��بز ، محمدمهدی هادی به در 
ابتدا به نقش تاریخی خاندان تولی��ت در قم پرداخت 
و به طور وی��ژه  نقش مرحوم س��یدابوالفضل تولیت را 
در طرح ریزی و بنای ش��هرک ام��ام خمینی تبیین 
کرد. وی از نظر پیش��ینه  تاریخی با اش��اره به پیشگام 
بودن روحانیت ش��یعه در محرومیت زدایی جامعه و 
کمک به مس��تضعفین، به نقش  تنی چن��د از علمای 
نامدار مانن��د مرحوم حاج ش��یخ عبدالکریم حایری، 
مرحوم سیدش��هاب الدین مرعش��ی نجفی،  مرحوم 
سیدابوالقاسم خویی و ... در خانه سازی برای روحانیان 

در قم پرداخت.  
این پژوهش��گر در ادامه افزود: اولین اق��دام برای 
خانه س��ازی برای محرومان در سراس��ر کشور در ۲۱ 
فروردین ماه   ۱۳۵۸ طی پیامی از سوی امام خمینی، 
انجام ش��د که طی آن اقش��ار گوناگون م��ردم برای 

مشارکت در این امر خیر  حضور فعال داشتند.  
ارتباط خوب مرح��وم تولیت با س��ران جمهوری 
اس��امی به وی��ژه ام��ام راح��ل و مرحوم هاش��می 
رفس��نجانی که در  جری��ان مب��ارزات علیه حکومت 
شاهنشاهی شکل گرفته بود و همچنین تصمیم قبلی 
خود مرحوم تولیت، سبب  شد قطعه ای پنجاه هکتاری 
در محدوده جنوب ش��رقی ش��هر قم که امروزه بلوار 
شهید کریمی نام دارد، برای  مس��کن محرومان اهدا 
کند و همچنین مبلغ پنجاه میلی��ون تومان نیز برای 
پیشبرد این هدف بابت دستمزد  مهندسین و کارگران 

اختصاص دهد.  
عملیات اجرایی س��اخت این ش��هرک با ساخت 
۱۱۷۵ واحد من��ازل ویایی در قطع��ات ۱۲۰ و ۱۵۰ 
متری ب��ا طرحی زیب��ا  و منحصر به فرد در بهار س��ال 
۱۳۵۸ آغاز شد و در سال ۱۳۶۲ به طور کامل به پایان 

رسید و در اختیار محرومان  قرار گرفت.  
وی در ادامه به معم��اری ویژه و ناب این ش��هرک 
به خصوص طراحی نقشه آن اش��اره کرد و افزود: هنر 
معماری تابع  اصول و ضوابط معین و شناخته شده ای 
اس��ت و پیوندی اس��توار با فرهنگ جامعه و الگوهای 
رفتاری دارد. به همین  سبب سبک معماری هر دوره 

انعکاسی از فرهنگ و هنر آن دوره محسوب می شود.  
هادی به افزود: مس��ئولیت طراحی ش��هرک امام 
خمینی به شرکت بین المللی مهندسی ایران ایریتک 
سپرده شد.  مهندس کامبیز آرامی معمار اصلی پروژه 
ش��هرک امام خمینی قم بود. این شرکت یک شرکت 

مشاور صنعتی  وابسته به شرکت ملی فولاد بود.  
در طراحی این ش��هرک س��عی بر آن بوده تا با در 
نظر گرفتن ش��رایط اقلیم��ی و رعای��ت اقداماتی که 
برای کنترل  اقلیم گرم و خش��ک ش��هر قم لازم بود، 
ساختمان هایی ساخته ش��ود که مناسب آن شرایط 
باشد و آفتاب نتواند  به راحتی نفوذ کند. ساختمان هایی 
با زاویه خاص نسبت به خورشید ساخته شد و فضاهای 
سبزی در کنج های  ورود به محله ها کاما در دسترس 
افراد ایجاد شد تا ضمن گذر از کوچه ها با توجه به زاویه 
طراحی ش��ده، بر اثر  پرس��پکتیوها فضای زیبایی در 

چشمانشان مجسم شود.  
این پژوهشگر در ادامه گفت : از ابتدای برنامه ریزی 
برای س��اخت ش��هرک یکی از اهداف اصل��ی پروژه، 
ارزان س��ازی  و مقرون به صرفه بودن هزینه س��اخت 
برای اقش��ار محروم بود. شناژهای س��اختمان ها به 
طور یک تکه ام��ا در عین  حال بس��یار محکم ریخته 
شد. شناژبندی، س��ازه بتنی، کاف کف و دیوارهای 
مشترک، سری سازی ش��ده و پایه ها  به طور مشترک 

اجرا شد.  
در هنگام س��اخت تمامی امکانات م��ورد نیاز در 
یک ش��هرک از جمله درمانگاه، مدرس��ه، مس��جد، 
فروشگاه های  بزرگ و کوچک لحاظ شد.این شهرک 
یکی از اولین نقاطی بود که در شهر قم گازرسانی به آن 

صورت پذیرفت.  
از تعداد ۱۱۷۵ واحد مسکونی در این پروژه تعداد 
۴۹۵ واحد در سمت راست بلوار شهید کریمی فعلی 
و مابقی در  سمت چپ که مسجد قدس و فروشگاه ها و 

فضاهای آموزشی قرار دارد، ساخته شد.  
کوچه های شهرک با عرض هش��ت متری و طول 
بسیار کم س��اخته ش��ده و در ابتدا و انتهای کوچه ها 
فضاهای س��بز  مناس��ب وجود دارد ب��ه طوریکه این 
شهرک را به یک مکان نمونه در شهر قم از نظر فضای 

سبز مناسب برای  سکونت تبدیل کرده است.  
در مرکز ش��هرک مس��جد زیبایی طراحی شد که 
مقبره مرحوم تولیت نیز در آن واقع اس��ت. در اطراف 
آن مغازه ها  و فروش��گاه ها برای خرید مایحتاج مردم 
در نظر گرفته شد. مس��جد کاما بلند و به اصطاح 
معماری در مقیاس  انسانی در نظر گرفته شده است؛ 
به گونه ای که وقتی انسان در کنار مسجد می ایستد 
و به آن نگاه می کند در  مقایس��ه خودش با مسجد، 
مس��جد کاما بلند اس��ت و فرد خودش را کوچک 

می بیند.  
این پژوهش��گر در پایان ضمن ابراز نگرانی و تاسف 
نسبت به وضعیت فعلی آرامگاه مرحوم سیدابوالفضل 
تولیت،  خواس��تار اقدامی حقوقی از س��وی نهادهای 

مربوطه به ویژه بنیاد قم پژوهی شد. 

شاخه سبز - مدیرکل تعزیرات حکومتی قم از توقیف یک دستگاه اتوبوس حامل ۲۲۰ جفت کفش کتانی قاچاق به ارزش ۱.۸  میلیارد ریال در این استان خبر 
داد.   به گزارش شاخه سبز به نقل ازروابط عمومی اداره کل تعزیرات حکومتی استان، مهدی ریاضی افزود: ماموران کاشف در حین  کنترل خودروهای عبوری در 
میدان ۷۲ تنَ به یک دستگاه خودروی اتوبوس مظنون که پس از توقیف و بازرسی از این خودرو،   ۲۲۰ جفت کفش کتانی به ارزش یک میلیارد و ۷۹۰ میلیون و 

۹۲۲ هزار و ۵۵۰ ریال را به ظن قاچاق کشف و سپس مراتب جهت  سیر مراحل رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارسال شد. 

ریاضی ادامه داد: با تشکیل پرونده، شعبه نخست ویژه رس��یدگی به تخلف های قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، ضمن  احضار متهم، به دلیل نکردن 
مدارک مثبته گمرکی، اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانست. وی اضافه کرد: متهم عاوه بر ضبط محموله مکشوفه قاچاق به نفع دولت، با احتساب جزای نقدی بدل 
از ضبط خودرو، در  مجموع به پرداخت مبلغ ۳۸ میلیارد و ۸۰۰ میلیون ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم شد. وی همچنین خاطرنشان کرد: بر اساس قانون، 

محموله مکشوفهِ قاچاق توسط مرجع کاشف در اختیار اداره جمع آوری و فروش اموال  تملیکیِ استان قرار گرفت. 

گزارششاخهسبزازهشتمیندورۀکرسیهایآزاداندیشی:
رئیساندیشکدهمطالعاتانقلاباسلامیطلوعمهر:

فضای ملتهب کشورباید آرام شود

ش��اخه س��بز - حج��ت الاس��ام 
والمس��لمین مهاجرنی��ا ب��ا اش��اره به 
مش��کات اخیرگفت : به هر حال یک 
امتحان  سختی است که همه ما نسبت 
به آگاهی بخش��ی و فضاس��ازی در این 
حوزه مس��ئولیت داریم و بایستی یک 
قدری  فض��ا را آرام کنی��م. فضا خیلی 
ملتهب ش��ده اس��ت. اگر ف��رض کنید 
مش��کات اقتصادی مث��اً چنددرصد 
باش��د، فض��ای  احساس��ی و هیجانی 
الان چندین برابر این فضا اس��ت و این 

مناسب شرایط ما نیست. 
ب��ه گ��زارش ش��اخه س��بز ، حجت 
الاسام والمسلمین محسن مهاجرنیا 
در هشتمین نشست از هشتمین دورۀ 
کرس��ی  های آزاداندیش��ی ب��ا عنوان 
»آینده پژوهی انقاب اس��امی«که به 
همت مجمع هماهنگ��ی پیروان امام و 
رهبری  استان قم و اندیشکده مطالعات 
انقاب اس��امی در دانشگاه طلوع مهر 
قم به صورت حضوری و مجازی برگزار 
می   شود، گفت: آینده پژوهی نیاز امروز 
انق��اب و بلکه از ض��روری ترین بحث 
های مربوط به انقاب است، اینکه می 
 گویم ضروری ترین چ��ون تا الان ما هر 
چه راجع به انقاب بحث کردیم، راجع 
به گذشته انقاب بوده است.  عوامل آن 
چه بود، رهبری ام��ام چطور بود، نقش 
مردم چق��در بود. بازت��اب های انقاب 
ب��ود، دس��تاوردهای انقاب  چ��ه  بود. 
همه مباحث مربوط به گذشته بود، اما 
اینک��ه آینده چه اتفاق��ی خواهد افتاد، 

بحث جدیدی  است. 
وی افزود: حقیقتاً یکی از بحث های 
ضروری امروز جامعه ما راجع به آینده 
است که ما به کجا می رویم؟.  روندهای 
موجودی که الان در اقتصاد، سیاست، 
فرهنگ و اخاق وجود دارد،  اینها ما را 

به کجا می برند؟
  شما اگر جامعه را مثل یک رودخانه 
ای تصور کنید، مس��یر این رودخانه به 

کجا ختم می شود؟
والمس��لمین  الاس��ام  حج��ت 
مهاجرنیا با اش��اره به مش��کات اخیر 
افزود: به هر حال یک امتحان س��ختی 
اس��ت که  همه ما نس��بت ب��ه آگاهی 
بخش��ی و فضاس��ازی در ای��ن ح��وزه 
مس��ئولیت داریم و بایستی یک قدری 
فض��ا را آرام کنیم.  فض��ا خیلی ملتهب 
شده اس��ت. اگر فرض کنید مشکات 
اقتصادی مثاً چنددرصد باشد، فضای 
احساس��ی و  هیجانی الان چندین برابر 
این فضا اس��ت و این مناسب شرایط ما 

نیست. 
استاد حوزه و دانشگاه گفت:  بالاخره 
ف��راروی آین��ده انقاب اس��امی یک 
سری احتمالات وجوددارد، این روندی 
 که الان به لحاظ اقتصادی وجود دارد، 
اگر به همین منوال پیش برود، وضعیت 
خوبی نیست  و اگر همینطور جلو  برود، 
فضای آینده مناس��بی برای ما نیست. 
به هر حال این باید کنترل ش��ود و باید 
بدانیم برای پیش گی��ری و  جلوگیری 
از ح��وادث ناخواس��ته از چه دانش��ی 

استفاده کنیم ؟. 
مهاجرنیا اف��زود: در آین��ده پژوهی 
آین��ده ه��ای ممک��ن و متنوع��ی در 
فراروی انق��اب اس��امی متصور می 
ش��ود که همه  اینها نیاز به برنامه ریزی 
دارد. فتیله بعض��ی از اینها را باید پایین 
کش��ید، بعض��ی از آنها را بای��د پررنگ 
کرد. و همه  این م��وارد نیاز ب��ه برنامه 
ریزی دارد. دقیق��اً همان کاری که الان 

نمی کنیم. 
وی افزود: اگر ما م��ی گوییم  یکی از 
احتمالات این اس��ت م��ا در اینده روبه 
افول برویم  اینطور نیس��ت که  بگوییم 
 نه، اصاً اس��م این حرف را نیاورید، این 

خوب نیست. چرا؟
  این واقعیتی اس��ت که اگر سیستم 
اقتص��ادی  و اخاق��ی م��ا ب��ه لحاظ 
فرهنگی همین طور پی��ش برود، باید 
برای آن  فکری ک��رد، باید برنامه ریزی 
کرد. بای��د آن را اصاح ک��رد. این یکی 
از احتمالاتی است که در آینده ممکن 
اس��ت  اتفاق بیافتد وبررس��ی برخی از 

روندها این را نشان می دهد. 
رئیس اندیش��کده مطالعات انقاب 
اس��امی طلوع مهر س��پس گفت:  ما 
می خواهیم انقاب حفظ ش��ود. بهتر 
هم  بشود. ش��گفتی در دنیا ایجاد کند. 
معجزه خلق کن��د. همه دنی��ا بگویند 
ای��ران ابرقدرت آینده اس��ت.  به لحاظ 
 سیاس��ی، اقتصادی، فرهنگی، کش��ور 
اول منطقه شویم که البته این مطلوب 
ما است. چکار باید بکنیم که این  اتفاق 
بیافتد؟ همینط��وری که اتف��اق نمی 
افتد. آیا سیس��تم برنام��ه ریزی های 
ما، مسیرهای ما، چش��م اندازهای ما، 
 سیاس��ت های کان م��ا، آگاهی ملت 
ما و عش��ق و عاقه ملت، وفاداری ملت 
به نظ��ام و تعهد ملت این را نش��ان می 
 دهد؟ آیا ما به  سمت آن آیندۀ مطلوب 
می رویم؟ به هر صورت آیا اینها نیاز به 
برنامه ریزی ندارد ؟آیا برای  س��اختن 

آینده  نباید روی آن کار کرد؟
در   : اف��زود  مهاجرنی��ا  اس��تاد 
اصطاحات آینده پژوهی می گویند از 
طریق چهارعامل شما می توانید روی 
سرنوشت  آینده اثر بگذارید و در خراب 

کردن یا بهتر کردن آن مؤثر شوید:  
اولی��ن عام��ل تأثی��ر ب��ر آین��ده 
»رونده��ای موج��ود« هس��ت ک��ه 

روندهای موجود را باید کنترل کرد. 
   وی در تبیی��ن ای��ن عامل با اش��اره 
به ش��رایط پیش آم��ده در کش��ور در 

خصوص نان و آرد و... گفت:   
به هر صورت اینها چیزهایی اس��ت 

که در آینده نأثیر می گذارند. روندهای 
موجود تعیین کننده آینده هستند و ما 
 نگران هستیم که این روندهای موجود 
در آینده انق��اب تأثیر بگذارد. بالاخره 
آینده که صد سال آینده نیست.  همین 

فردا هم اینده هست. 
وی دومی��ن عام��ل را »رونده��ای 
بین الملل��ی« دانس��تند و گفتند الان 
در جن��گ روس��یه و اوکرای��ن، م��ی 
گویند به لح��اظ  اینکه این دو کش��ور 
صادرات گندمش��ان زیاد بود و به همه 
دنی��ا صادر م��ی کردند و روس��یه جزء 
تولیدکنن��دگان و  صادرکنندگان برتر 
نفت جهانی اس��ت و خیل��ی چیزهای 
دیگر، جن��گ اینه��ا روی اقتصاد بین 
المللی تأثیر گذاش��ته  اس��ت. مملکت 
داری یعن��ی اینکه ش��ما بای��د اینها را  
رصد کنید و مراقب باشید. دنیا همین 
اس��ت. فردا یک اتفاق  م��ی افتد، یک 
جن��گ دیگری اتف��اق می افت��د، یک 
حمله دیگری رخ می دهد . ما باید برای 
همه این اتفاقات برنامه  داش��ته باشیم، 
نبای��د بگوییم  خب ی��ک اتفاقی افتاده 

است.  
استاد فلس��فه سیاس��ی در حوزه و 
دانش��گاه »تصویرهای��ی ک��ه از آینده 
در جامع��ه وجود دارد« را عامل س��وم 
بر ش��مرد  و گفت: الان یک عده ناامید 
هس��تند، ی��ک ع��ده هم خ��وش بین 

هستند می گویند ؛
الحمدلله مش��کلی نیس��ت ما داریم 
رش��د می کنی��م و ی��ک ج��وری هم 
تعریف می کنند که اصاً نارس��ایی ها  
را نمی  بینند. می گویند همه به سمت 
کم��ال داریم می رویم. .ع��ده ای  هم با 
اعتقاداتشان آینده را ترسیم می کنند. 
 یعنی شما هر چه هم بگویید می گوید 
انشاءالله امام زمان)عج( می آیند و امام 
زم��ان) عج( ب��ر همه این ن��کات  توجه 
دارند و  هرکس��ی با این اعتقادش یک 

تصویری از آینده دارد. 
مهاجرنیا افزود: طب��ق آمارهایی که 
از  دنیای مج��ازی می دهن��د، ما جزء 
فعالترین کش��ورهایی هس��تیم که با 
دنیای  مجازی ارتباط داری��م. ملت ما 
الان هم��ه تصویرپرداز ش��ده اند. همه 
آینده نگار ش��ده اند. ی��ک تصویری از 
آینده الآن  در جامعه هست. آنهایی که 
مسئولیت برنامه ریزی دارند، مسئول 
هس��تند که آینده را ترس��یم کنند، آیا 
م��ی  توانند به ای��ن ذهنیت م��ردم بی 

توجه باشند؟
  افکار عمومی یعنی چه؟ کجا باید به 

افکار عمومی توجه کرد؟

  اگر همه ملت به این نتیجه رسیدند 
که م��ا داریم رو به س��قوط م��ی رویم، 

مدیران کاری بکنید،  
بعد شمای مس��ئول بیایید بگویید 
نخی��ر، خ��دا را ش��کر الحم��دلله هیچ 
مش��کل نیس��ت، راحت بخوابید که ما 
بیدار  هس��تیم. این یعن��ی مخالفت با 
افکار عمومی. یعنی اینکه ش��ما دارید 

آینده را از دست می دهید. 
وی ب��ی توجهی ب��ه اف��کار عمومی 
را خطرناک دانس��ت و گفت: بترس��یم 
از اینک��ه یک وقت��ی اف��کار عمومی و 
تصویری  ساخته ش��ود که دیگر نشود  
آن را کنت��رل ک��رد. چطور ش��د که ما 
انقاب کردی��م؟ انق��اب زمانی اتفاق 
افتاد که امام  راحل  )ره( اصل حاکمیت 
خدا را در دل مردم جا انداخت. تکلیف 
شرعی را برای مردم ترس��یم کرد، بعد 
هم گفت  این فضای موجود و این نظام 
شاهنشاهی باطل اس��ت، باید برداشته 
شود. همه مردم وقتی که به این اعتقاد 
 رس��یدند، دیگر از جانش��ان گذشتند، 
آمدن��د پ��ای هم��ه پیامده��ای آن 
ایس��تادند. همان افکار عمومی مسیر 
آینده را  تغیی��ر داد،  انقاب اس��امی 
محصول هم��ان تغییراف��کار عمومی 

هست.  
امروز م��ا مس��ئولیت داری��م که به 
این اف��کار عموم��ی و تصویرهایی که 
ذهن جامع��ه را می س��ازد توجه کنیم 
و  متأس��فانه دش��من و همه آنهایی که 
با این نظام مش��کل دارند، ب��ه خوبی از 
این موقعیت به نفع خود اس��تفاده می 

 کنند.  
مهاجرنیا افزود: چهارمین عاملی که 
آینده را می س��ازد، »کنش اجتماعی« 
اس��ت. رفتار مردم اس��ت. این  مرحله 
 نوبت به اقدام و  عمل می رس��د . ش��ما 
وقتی که جامعه را طوری درست کنید 
که در صورت نیاز حرکت کند،  تقویت 
کند. قیام کند، ل��ذت ببرد،کمک کند،  
یک کاری بکند. یا اینکه جامعه  به گونه 
ای باش��د تا جامعه با  مثا  گران ش��دن 
یک کالای��ی تظاه��رات راه بیندازند. 
یک جایی را خراب کنند. یک فحش��ی 
بدهند. اینها از آن چیزهایی  اس��ت که 
بس��یار هم خطرناک اس��ت و آینده را 
همین چیزها درس��ت م��ی کند. الان 
دشمن دقیقاً روی س��وژه هایی که  در 
جامعه درست ش��ده است برنامه ریزی 
می کند. اف��کار عمومی را می س��ازند 
وآرام آرام ه��م کن��ش اجتماعی ایجاد 

 می شود. 
وی در پایان گف��ت : آیندهای که ما 
می گوییم با س��حر و ج��ادو و معجزه و 
کرامت و الهام نیس��ت. بلکه ب��ا برنامه 
 ریزی و آینده نگری نگذاریم این صحنه 
ایج��اد ش��ود. نگذاریم این مش��کات 
پیش بیاید ک��ه ده روز بعد، یک س��ال 
 بعد، پنج س��ال بعد آثار مخ��رب آن به 
جامعه برسد و آینده را خراب کند. اینها 
چیزهایی بود که تعیی��ن کننده  آینده 
اس��ت و همه م��ا  وظیفه داری��م برای 

آینده برنامه ریزی کنیم. 

 ۱.۸میلیاردریالکفشکتانیقاچاقدرقمکشفشد

ویدومی�نعام�لرا»رونده�ایبی�نالملل�ی«دانس�تندوگفتندالان
درجن�گروس�یهواوکراین،م�یگویندبهلح�اظاینکهایندوکش�ور
صادراتگندمش�انزیادبودوبههمهدنیاصادرمیکردندوروس�یه
ج�زءتولیدکنن�دگانوصادرکنندگانبرت�رنفتجهانیاس�توخیلی
چیزهایدیگر،جنگاینهارویاقتصادبینالمللیتأثیرگذاش�تهاست.
مملکتدارییعنیاینکهش�مابای�داینهارارصدکنیدومراقبباش�ید.
دنیاهمیناس�ت.فردایکاتفاقمیافتد،یکجنگدیگریاتفاقمیافتد،
یکحمل�هدیگ�ریرخمیده�د.مابایدب�رایهمهای�ناتفاق�اتبرنامه

داشتهباشیم،نبایدبگوییمخبیکاتفاقیافتادهاست.



برترین های ورزش استان قم  در دو گزینه  هیات ورزشی و 
ورزشکار برتر در سال ۱۴۰۰ توسط پیشکسوتان، کارشناسان 
و  خبرنگاران انتخاب خواهند شد،این نظر سنجی  شب گذشته  

به پایان  رسید.  
بع��د از بررس��ی کمیت��ه داوران نف��رات برتر که توس��ط 
پیشکس��وتان، کارشناس��ان و خبرنگاران ورزش��ی انتخاب 
شده اند،روز  چهارش��نبه ۲۸ اردیبهش��ت ماه درسالن بعثت 

ساعت ۳۰/۱۷ تجلیل می شوند. 
 ۱،نام و نام خانوادگی :محمد جواد صادقی

پیشکسوت شنا، نجات وغریق
هیات اول:جانبازان و معلولین  

هیات دوم:والیبال  
هیات سوم :کشتی

ورزشکار اول:اصغر حسن زاده  
ورزشکار دوم:گلستانی  

ورزشکار سوم :حسینی جد

 ۲،نام و نام خانوادگی :فهیمه علی عسکری
مربی بدنسازی

هیات اول ورزش های همگانی
هیات دوم :وزنه برداری

هیات سوم :شطرنج

 ۱، نام و نام خانوادگی :محمد رضا بهرامی  
مدیر عامل جمعیت هال احمر استان قم  

هیات اول :جانبازان و معلولین  
هیات دوم :تیراندازی  

هیات سوم :شنا  
ورزشکار اول :گلستانی  

ورزشکار دوم :حسن زاده  
ورزشکار سوم :حسینی جد

 ۲،نام و نام خانوادگی :محمدصادق شهیدی فرد
مربی تنیس روی میز

هیات اول :تنیس روی میز
هیات دوم :کشتی

هیات سوم :بسکتبال با ویلچر
ورزشکار اول :محمدحسن حبیبی

ورزشکار دوم :گلستانی
ورزشکار سوم محمدنژاد

 ۳،نام و نام خانوادگی :میر ابوالحسن میرهادی
خبرنگار  

هیات اول ،کشتی  
هیات دوم ،جانبازان  

هیات سوم :بدمینتون  
ورزشکار اول :خانم فاطمه خلیلی  
ورزشکار دوم :گلستانی جانبازان  
ورزشگار سوم :اصغر حسن زاده

 ۴،نام و نام خانوادگی :امیر حبیبی
  مربی آمادگی جسمانی

هیات اول :ورزش های همگانی

 ۵،نام و نام خانوادگی :مهدی فرجی
هیئت رئیسه بدمینتون

هیات اول :بدمینتون
هیات دوم :کشتی

هیات سوم :جانبازان و معلولین
ورزشکار اول :نجاتی

ورزشگار دوم :معین خاکی

 ۶،نام و نام خانوادگی :سید اکبر حسینی
مربی بدنسازی

هیئت ورزش های همگانی

 ۷،نام و نام خانوادگی :خدیجه رضایی
ورزشکار رزمی کیک_بوکسینگ

هیات اول :هندبال  
هیات دوم: بدمینتون  
هیات سوم :بسکتبال  

ورزشکار اول :فاطمه خلیلی
ورزشکار دوم :لناز قاسمی

ورزشکار سوم :خدیجه رضایی

 ۸، نام و نام خانوادگی :اسماعیل فتحی
مربی تنیس روی میز

هیات اول :تنیس روی میز
هیات دوم :یاتسکتبال

هیات سوم :کشتی
ورزشکار اول :محمدحسن حبیبی

ورزشکار سوم :گلستانی ورزشکار دوم :محمد نژاد 

 ۹، نام و نام خانوادگی :آزاده مهدوی
نایب رئیس تنیس روی میز

هیات اول :تنیس روی میز
هیات دوم :جانبازان و معلولین

هیات سوم :کشتی
ورزشکار اول :محمد حسن حبیبی

ورزشکار دوم :ساره احمدی
ورزشکار سوم :زهرا مصباحی

 ۱۰،نام و نام خانوادگی محمدمهدی حلوایی
رئیس هیئت والیبال

هیات اول :کشتی
هیات دوم والیبال

هیات سوم :بدمینتون
ورزشکار اول :نجاتی کشتی

ورزشکار دوم :میکاییلی کشتی
ورزشکار سوم :محمدمهدی زرقان وطن والیبال

 ۱۱، نام و نام خانوادگی :محمد مصباحی
تنیس روی میز دبیر هیئت 

هیات اول :تنیس روی  
هیات دوم :بدمینتون  

ورزشکار اول :محمد حسن حبیبی

 ۱۲،نام و نام خانوادگی :محسن نیک نیا

روابط عمومی ورسانه/خبر
هیات اول :فوتسال
هیات دوم :کشتی

پهلوانی
هیات سوم :کاراته  

ورزشکار اول :علی اصغرحسن زاده
ورزشکار دوم :نجاتی  

 ۱۳، نام و نام خانوادگی :ابوالفضل خاکی
مربی کشتی

  هیات اول :بدمینتون
هیات دوم :کشتی
هیات سوم: کاراته

ورزشکار اول :محمد معین خاکی

 ۱۴ ،نام و نام خانوادگی :ابوالفضل صولتی
پیشکسوت فوتبال
هیات اول :کشتی

ورزشکار اول :علی رضا نجاتی

 ۱۵،نام و نام خانوادگی :مهدی حاجیلو  
خبرنگار خبرگزاری فارس، فوتسال  

هیات اول :کشتی، اهمیت دادن به بحث استعد
ادیابی و حمایت از ورزشکاران و مربیان  

هیات دوم :ورزش های زورخانه ای، اهمیت دادن 
به مرام پهلوانی و برگزاری مسابقات مختلف  

هیات سوم :تکواندو، برگزاری کاسهای
 استعدادیابی و اهمیت دادن به جوانان  

ورزشکار اول :مسعود عباسی پدیده لیگ برت
ر فوتسال ایران و حضور در تیم ملی  

ورزشکار دوم :میرقاران مقدم، بازیکن خوش
 تکنیک تیم بسکتبال شمیدر قم  

ورزشکار سوم :امیر عبدی  

 ۱۶،نام و نام خانوادگی :سپیده نظیری
داوری

  هیات اول :ترای اتلون
  هیات دوم :هندبال

هیات سوم :بدمینتون  
ورزشکار اول :الناز قاسمی

ورزشکار دوم :فاطمه خلیلی
ورزشکار سوم :فایزه عابدینی

میرهادی
صولتی

مهدی حلوایی
محمدرضا بهرامی
خانم آزاد مهدوی

محمد جواد صادقی

ورزشی
SHAKHESABZ@GMAIL.COM
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نظر سنجی برترین های ورزش استان قم در سال ۱۴۰۰  

خبر

حریفتدارکاتیتیمملیایرانرابیشتربشناسید

کانادا با نسل طلایی مقابل ایران

پنج کوهنورد قله »خُلِنو« پیدا 
شدند

رییس هیات کوهنوردی و صعودهای ورزشی استان تهران 
از پیدا ش��دن پنج کوهنورد گم ش��ده در ارتفاع��ات »خُلنِو« 

خبرداد. این  پنج نفر سالم هستند. 
اسماعیل اس��ماعیل زاده روز شنبه در گفت وگویی اظهار 
داش��ت: روز گذشته یک تیم دونفره و یک تیم سه نفره در راه 
صعود به  قله خُلنِو مفقود شدند که با همکاری هال احمر و این 

هیات، تجسس برای یافتن آنها آغاز شد. 
وی ادام��ه داد: برهمین اس��اس امروز یک تی��م ۸ نفره از 
امدادگران و جستجوگران راهی منطقه شده اند و بالگرد هال 
احمر نیز  در حال جستجوی هوایی بود تا اثری از آنها پیدا کند. 

در نهایت پنج تن از آنان پیدا شدند. 
خلنو، قله ای با ارتفاع ۴۳۷۵ متر اس��ت که در منطقه البرز 
مرکزی واقع شده است و بلندترین قله استان تهران است. خلنو 
و  آزادکوه، هر دو حدود ۴۳۷۵ متر ارتفاع داش��ته و پس از قله 
دماوند و قله علم کوه س��ومین و چهارمی��ن قلل مرتفع البرز 

مرکزی  به شمار می روند. 

دیدار دوستانه فوتسال ایران و 
آرژانتین قطعی شد؛  کادرفنی 

جور مسوولان را کشید
دیدار دوس��تانه ای��ران برابر آرژانتین با تاش مس��تقیم 

کادرفنی تیم ملی فوتسال کشورمان قطعی شد. 
تیم ملی فوتس��ال ایران جهت آماده سازی برای حضور در 
جام ملت های آسیا ۲۰۲۲ با تیم های ملی آرژانتین و پاراگوئه 

در  کشور آرژانتین دیدار خواهد کرد.  
این بازی ها با تاش مستقیم کادرفنی تیم ملی تدارک دیده 
شده و در تیرماه انجام می شود. شاگردان وحید شمسایی برای 
حضور  در آرژانتین تنها باید هزینه پرواز به آنجا را بپردازد و باقی 

هزینه ها بر عهده آرژانتین خواهد بود.  
کادرفنی تیم ملی فوتس��ال کشورمان با تیم های اسپانیا، 
پرتغال و ژاپن نیز مذاکراتی داش��تند و قرار اس��ت دیدار با این 

تیم ها در  صورت هماهنگی زمانبندی لازم، برگزار شود. 

پیروزی شاگردان »کمپدلی« در 
دومین دیدار تدارکاتی

تیم ملی والیبال زنان ایران در دومین دیدار تدارکاتی خود 
در صربستان موفق به شکست باشگاه »تنت« این کشور شد. 

تیم ملی والیبال زنان ایران در دومین دیدار تدارکاتی خود 
در اردوی صربس��تان به مصاف تیم تنت این کش��ور رفت و با 

نتیجه ۳ بر   ۲ حریف را شکست داد. 
شاگردان »الساندرا کمپدلی« که در ست ابتدایی با نتیجه 
۱۵ بر ۲۵ نتیجه بازی را به تیم تنت واگذار کرده بودند در ست 
دوم با  نتیجه ۲۵ بر ۲۱ بر حریف غلبه کردند. ست سوم ۲۵ بر 
۲۲ به نفع تیم تنت به پایان رسید و تیم ملی والیبال زنان ایران 
در دو  س��ت پایانی به ترتیب با امتیازهای ۲۵ بر ۱۱ و ۱۵ بر ۷ 

فاتح میدان شد. 
مهسا کدخدا به دلیل آسیب دیدگی مچ پا و محدثه مشتاقی 

به دلیل سرماخوردگی در این مسابقه حضور نداشتند. 
تیم ملی والیبال زنان ایران از روز ۱۹ اردیبهشت تمرینات 
خود را با حضور ۱۶ بازیکن در اردوی برون مرزی صربس��تان 
آغاز  کرده است و این تمرینات تا ۲۶ اردیبهشت ماه ادامه خواهد 

داشت. 
این تیم فردا یکشنبه در ادامه اردوی برون مرزی خود دیدار 

دوستانه دیگری خواهد داشت. 
شبنم علیخانی، فرزانه زارعی، آیتک سامت، پوران زارع، 
زهرا کریمی، هانیه محتش��می پور، تهمینه درگزنی، مهس��ا 
صابری،  مهس��ا کدخدا، الهه پورصالح، محدثه مشتاقی، هاله 
متقیان، مائده برهانی، سمانه سیاوشی، فاطمه امینی و مریم 

حبیبی بازیکنان  حاضر در این اردو هستند. 
صدیقه اسامی )سرپرست(، الساندرا کمپدلی )سرمربی(، 
فاطمه رشیدی )مربی( و نوید مشجری )مشاور فنی( اعضای 
کادر فنی  تیم ملی والیبال زنان در این اردو را تشکیل می دهند. 

رییس کمیته ملی المپیک از 
فدراسیون پهلوانی بازدید کرد

 »سیدرضا صالحی امیری« رییس کمیته ملی المپیک 
از فدراس��یون ورزش های زورخانه ای و کش��تی پهلوانی 

بازدید کرد. 
سیدرضا صالحی امیری رییس کمیته ملی المپیک به 
همراه پیمان فخری سرپرست بازی های آسیایی و دیگر 
مسوولین کمیته  ملی المپیک امروز )شنبه( از فدراسیون 

ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی بازدید کرد. 
صالحی امی��ری بعد از بازدید از بخش ها و کمیته های 
مختلف فدراسیون بازدید، نشستی با مهرعلی باران چشمه 
داش��ت و رئیس  فدراسیون  در این نشست پس از نمایش 
نماهنگ سرود ملی ورزش زورخانه ای، گزارشی از اقدامات 

فدراسیون ارائه کرد. 
در پایان این دیدار، باران چش��مه با اهدای شال و نماد 
پهلوانی از اقدامات صالحی امیری در جهت ترویج فرهنگ 

پهلوانی تقدیر  به عمل آورد. 

وزیر ورزش و جوانان طی حکمی، »محمد اسفندیارپور« را به عنوان مشاور خود و عضو کارگروه مطالعات اقتصادی  منصوب کرد. سید حمیدسجادی با صدور حکمی، اسفندیارپور مدیرعامل 
باشگاه گل گهر را به عنوان مشاور وزیر و عضو کارگروه مطالعات  اقتصادی منصوب کرد. در حکم وزیر ورزش و جوانان آمده است: جناب آقای دکتر محمد اسفندیارپور

با استعانت از خداوند متعال و با عنایت به سوابق و تجربیات ارزنده جنابعالی، به موجب این اباغ به سمت” مشاور وزیر و  عضو کارگروه مطالعات اقتصادی” منصوب می شوید. 

انتظار دارم با توجه به منویات مقام معظم رهبری)مدظله العالی( به ویژه سیاستهای کلی اقتصاد مقاومتی و با نظر به تاکیدات  ریاست محترم جمهوری اسامی ایران، با همکاری نخبگان 
و اساتید دانشگاهی، فرهیختگان درون و برون سازمانی و سایر  اعضای کارگروه، در راستایاهداف و برنامه های دولت مردمی و عدالت محور و منطبق با برنامه های وزارت ورزش و جوانان در 

جهت رشد اقتصادی  صنعت ورزش کشور تاشی مضاعف داشته باشید. توفیق روز افزون شما را در سایه توجهات حضرت ولی عصر)عج( مسئلت می نمایم. سید حمید سجادی
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مایلیکهن:

اصولی به جای تیم ملی به مشکلات تیم 
شهرش بپردازد

محمد جواد صادقی مهاجر نیا

خانم آزاد مهدوی

میر هادی

مهدی حلوایی

صولتی محمدرضا بهرامی

ش��اگردان »دراگان اس��کوچیچ« در اولین دیدار 
تدارکاتی خود در مسیر حضور در جام جهانی ۲۰۲۲ به 
مصاف کانادایی می روند  که بعد از ۳۶ س��ال توانست 

دوباره به جام جهانی صعود کند. 
تیم ملی فوتبال ایران در نخستین دیدار تدارکاتی 
پیش از حضور در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر روز ۱۵ خرداد 
میهمان کانادا خواهد  بود. در ادامه این گزارش با این تیم 

جوان بیشتر آشنا خواهیم شد. 
ماجراجویی قرمزها با نسل طایی خود بعد از ۳۶ 
س��ال غیبت در گروه  F  با بلژیک، مراکش و کرواسی 
خواهد بود که این  گروه را به جنگ س��تارگان تبدیل 
می کند. در اینجا  می توانید با این گروه بیشتر آشنا شوید. 

اولین بازی رس��می کانادا در تاریخ ۷ ژوئن ۱۹۲۴ 
میادی برابر تیم ملی فوتبال استرالیا برگزار شد که با 

برتری ۳ بر ۲  استرالیا همراه بود. 
این دومین حضور قرمزها بعد از انتظاری ۳۶ ساله 
برای حضور در بزرگترین رویداد فوتبالی جهان است. 
پیش از این کانادا  فقط یک بار توانسته در سال ۱۹۸۶ 
به جام جهانی صعود کند و نتوانست به مراحل بالاتر راه 

یابد. 
کانادا توانسته ۲ بار در سال های ۱۹۸۵ و ۲۰۰۰ به 

مقام قهرمانی جام طایی کونکاکاف دست یابد. 

لقب تیم ملی فوتبال کانادا قرمزها است که به دلیل 
وجود رنگ قرمز در پرچم و لوگو این تیم است. 

کانادا در آخرین رنکینگ فیفا با ۱۴۷۹ امتیاز در رتبه 
۳۸ و هف��ده پله پایین تر از تیم ملی فوتبال ایران قرار 
گرفته است. این  تیم پس از مکزیک، آمریکا و کاستاریکا 
چهارمین تیم در رده بن��دی فیفا از تیم های منطقه 

کونکاکاف است. 
هدایت تیم فوتبال کانادا به عهده جان هردمن ۴۶ 
ساله انگلیسی است که تقریبا مربی ناشناس در دنیای 
فوتبال بوده که توانست  نام خود را در تاریخ فوتبال کانادا 
به خوبی ثبت کند. تیم ملی کانادا توانس��ت صعودی 
تاریخی را به جام جهانی پس از ۳۶ سال  داشته باشد و 
جان هردمن نه تنها توانست برای تیم ملی فوتبال این 
کشور تاریخ ساز شود بلکه به اولین مربی تاریخ تبدیل 
 خواهد شد که هم در جام جهانی مردان و هم در جام 

جهانی زنان مربیگری کرده است. 
قرمزها در مرحل��ه انتخابی جام جهانی آمریکای 
شمالی و مرکزی نمایش دور از انتظاری و فوق العاده ای 
داشتند و توانستند با  کسب ۲۸ امتیاز ۸ برد ۴ مساوی 
و ۲ باخت به عنوان تیم اول از جدول ۸ تیمی مسابقات 

به طور مستقیم به جام رویاها صعود  کند. 
بهترین بازیکن و پاسور تیم کانادا در مرحله انتخابی 
جام جهانی آلفونس��و دیویس ۲۱ ساله پدیده جوان 
باشگاه بایرن مونیخ آلمان  نام دارد که توانست در ۱۱ 

بازی ۵ گل، ۸ پاس گل و نمره ۷.۳ را کسب کند. 
بهترین گلزن کانادا در این مرحله نیز سایل لارین 
۲۶ ساله مهاجم باش��گاه بشیکتاش ترکیه است که 
توانست در ۱۴ بازی ۱۳  گل را به ثمر بر ساند و نمره ۷ 

را در کارنامه خود ثبت کند. 
دیگر بازیکن تاثیرگذار کانادا در مرحله انتخابی جام 
جهانی جاناتان دیوید ۲۲ س��اله مهاجم باشگاه لیل 
فرانسه است که در ۱۶  بازی ۹ گل، ۵ پاس گل و نمره 

۷.۱ را کسب کند. 

علیرضا علی محمدی
سرمربی اس��بق تیم ملی فوتبال کشورمان 
گفت: واقعا برای من جای س��وال است که چرا 
احسان اصولی همه کاره شده است. او  به جای 
تیم ملی باید به فکر سقوط نکردن تیم شهرش 

باشد. 
محمد مایلی که��ن در گفت وگو ب��ا ایرنا در 
خصوص حری��ف تدارکاتی تیم مل��ی فوتبال 
کش��ورمان اظهار داش��ت: کانادا از گروهی به 
 جام جهانی صعود کرده ک��ه در آن تیم آمریکا 
حضور داشته است. آن ها توانس��تند جلوتر از 
آمریکا به عنوان تی��م اول به جام  جهانی صعود 
کنند. کانادایی ها به طور قطع تیم قابل احترام 
و قدرتمندی است و ش��باهت بازی این تیم به 

آمریکا زیاد است. 
وی ادامه داد: اینکه می گویند این تیم حریف 
مناسبی برای ایران نیست، کاما اشتباه است. 
همیش��ه افرادی هس��تند که انتقاد  می کنند. 
معنی و مفهوم بازی های تدارکاتی این است که 
این دیدارها باعث بالا رفتن انسجام و هماهنگی 
تیم شود اما طبیعی  اس��ت که نمی شود همه را 

راضی نگه داشت. 
سرمربی س��ابق تیم ملی فوتبال کشورمان 
در خصوص عملکرد هیات رییسه فدراسیون 
فوتبال در چند وقت اخیر، اظهار داشت:  از روز 
اول که ش��هاب الدین عزیزی خ��ادم به عنوان 
رییس فدراس��یون انتخاب ش��د، من یکی از 
مخالفان سرسخت او بودم اما بعد از  کسب نتایج 
تیم ملی و صع��ود به جام جهان��ی نظرم کاما 
تغییر کرد و اگر قرار باشد به عزیزی خادم نمره 

داده ش��ود من نمره ۱۹  از ۲۰ را خواهم داد. تیم 
ملی بعد از اخراج مارک ویلموتس در ش��رایط 
بسیار سختی قرار داشت و از شانس کمی برای 
صعود  به جام جهانی برخوردار بود اما با حضور 
رییس و سرمربی جدید توانستیم به عنوان تیم 

اول و به آسانی به جام جهانی صعود  کنیم. 
مایلی کهن تصریح کرد: البت��ه در آن زمان 
با آمدن دراگان اس��کوچیچ موافق نبودم اما با 
نتایج درخشان و بی س��ابقه ای که  فدراسیون و 
کادرفنی تیم ملی بدست آوردند، نظرم تغییر 
کرد. این نتایج حاکی از این ب��وده که یک فکر 

خوب پشت تیم است. 
وی افزود: ح��الا بماند که چ��ه اتفاقاتی در 
فدراس��یون پیش آمده و باعث ای��ن دعواها و 
به هم زدن هیات رییس��ه ش��ده است. چطور 
 امکان دارد که یکدفعه هیت رییسه تصمیم به 
این کار بگیرد؟ چرا در هفت، هش��ت ماهی که 
عزیزی خادم کار می ک��رد، این  تصمیم گرفته 
نشد؟ شما از رییس فدراسیون چه انتظارهایی 

داشتید که محقق نشد؟ تیم ملی به راحتی به 
جام جهانی صعود کرد  و در این شرایط توانست 
باعث ش��ور و نش��اط در میان مردم ش��ود. چه 
اتفاقی افتاد که او عزل ش��د؟ اگر خودسَر عمل 

کرده چرا از  اول جلوی کارهایش گرفته نشد؟
پیشکس��وت فوتبال کش��ورمان ادامه داد: 
واقعا برای من جای سوال است که چرا احسان 
اصولی همه کاره این آقایان شده است.  بنده به 
شخصیت حقیقی او احترام می گذارم اما مگر 
او رییس هیات استان خراسان رضوی نیست؟ 
این اس��تان یک تیم دارد به  اس��م شهر خودرو 
مش��هد و اصولی بارها با مالک این باش��گاه چه 
در رس��انه و چه بیرون از آن دعوا و جدل داشته 
است. چطور  نتوانستند به این تیم کمک کنند 
و آن را حفظ کنند؟ شهر خودرو در حال حاضر 

در معرض سقوط از لیگ برتر است. 
مایلی کهن اضاف��ه کرد: الان بیش��ترین 
تصمیمات تی��م ملی توس��ط اصولی گرفته 
می ش��ود. او حداقل باید در ابتدا اختافات و 
 مشکات تیم استان خود را درست می کرد تا 
به این شکل نیفتند، بعد سراغ تیم ملی می آمد. 
وقتی که شما یک رئیس فدراسیون  موفق را 
توسط هیات رییس��ه کنار می گذارید، یعنی 
روی توانایی ه��ای این رئیس ای��راد وارد بوده 
اس��ت، در صورتی که  عزیزی خ��ادم بهترین 
عملکرد را داش��ته و اگر اش��کالی دیده شده، 
باید همان موقع جلس��ه برک��زار می کردند 
و رس��یدگی انجام می ش��د،  نه اینک��ه بعد از 
موفقیت تیم ملی بیاییم با استناد به اتفاقات 

گذشته او را عزل کنیم. 



  ش��اخه س��بز - رژی��م صهیونیس��تی در 
هفته های گذشته، از موضع بی طرفی نسبت به 
جنگ اوکراین خارج شد و مواضع نسبتا تندی 

 علیه مسکو اتخاذ کرد. 
مهسا مژدهی: رژیم صهیونیستی هیچ وقت 
فکرش را نمی کرد که وزیرخارجه روسیه مقابل 
دوربین ها بنشیند و در توجیح حمله به  اوکراین، 
حتی هیتلر را هم یهودی بخواند. شوک مصاحبه 
لاوروف باعث شد تا تل آویو هم به فکر بیفتد تا راه 
خود را از مس��کو، در  میانه راه جدا کرده و دست 
به واکنش علیه حمله روس��یه به اوکراین بزند. 
روابط روسیه و اس��راییل در دو دهه گذشته در 
بهترین  حالت خود قرار داشته است. حتی جنگ 
اوکراین هم باعث نش��د تا رژیم صهیونیس��تی 
دست از حمایت مس��کو بردارد، اما حالا اوضاع 

 بین این دو سخت پیش می رود. 

تنش از کجا شروع شد؟
بیش از یک میلیون نفر از اهالی سرزمین های 
اش��غالی را یهودیان روس تش��کیل می دهند. 
هر چند یهودی ه��ا در ابتدای قرن بیس��تم در 
 ش��وروی روزگار س��ختی را گذراندند، اما حالا 
ورق برگشته است و روابط بین انها و مسکو قوی 
به نظر می رس��د. از ابتدای جن��گ  اوکراین هم 
رژیم صهیونیستی س��عی کرد خودش را به آن 
راه بزند و با موضوع به طور مستقیم درگیر نشود. 
اما بالاخره و در حالی  که سکوت تل آویو تعجب 
متحدانش را برانگیخته بود، آنها نسبت به کشتار 
غیرنظامیان اوکراینی به روس ها با احضار سفیر 

مسکو،  اعتراض کردند. 
اختافات از زمانی حال��ت علنی گرفت که 
روس��یه از ش��ورای حقوق بشر س��ازمان ملل 
کنار زده ش��د: حدود ده روز قبل، بع��د از آن که 
 خبرهای��ی از کش��تار غیرنظامی��ان اوکراینی 
انتشار یافت، ش��ورای حقوق بشر سازمان ملل 
عضویت روس��یه را به تعلیق در آورد و  دوستی 
تل آویو و مس��کو هم مانع از این اتفاق نش��د. اما 
حمایت اس��رائیل از این تصمیم، مس��کو را به 
شدت خشمگین کرد. عاوه بر  این، یائیر لاپید، 
وزیر خارجۀ اسرائیل صریحاً روسیه را به کشتار 

غیرنظامیان متهم کرد. 
در مقاب��ل، وزارت خارج��ۀ روس��یه ای��ن 
موضع گیری ه��ای صهیونیس��ت ها را ی��ک 
»اقدام ضد روس��ی« دانس��ت و با پرداختن به 
مساله  فلسطین س��والاتی در مورد رفتار رفتار 
اسراییلی ها در این زمینه پرسید و دولت اسرائیل 
را به شدت مورد انتقاد قرار داد. مسکو  اعام کرد 
که اس��رائیل می خواهد با اس��تفاده از موضوع 
جنگ اوکراین، توجه اف��کار عمومی را از یکی از 
طولانی ترین اختافات  حل نشده منحرف کند. 
مسکو از محاصرۀ نوار غزه نیز انتقاد کرد و افزود 
که غزه به یک زندان بدون س��قف تبدیل شده 

است. 
وزارت خارجۀ روس��یه همچنین گوش��زد 
کرد که اسرائیل مس��بب طولانی ترین اشغال 
ارضی در دوران بعد از جنگ دوم است و  اشغال 
س��رزمین های فلس��طینی با موافقت ضمنی 

غربی ها و بخص��وص آمریکا ادامه پی��دا کرده 
است. 

همزم��ان اتفاق دیگ��ری هم افت��اد. پوتین 
خواس��تار تعیین تکلیف در م��ورد محوطه ای 
در بیت المقدس ش��د که به »صحن الکساندر« 
 معروف است. این صحن و کلیسای وابسته به آن 
از جمله بناهایی است که روسیۀ تزاری در مرکز 
بیت المقدس ساخته بود. مسکو  ادعای مالکیت 
بر ای��ن محوط��ه را دارد، اما اخیراً ی��ک دادگاه 
اس��رائیلی این ادعا را رد کرده است. رسانه های 
اس��رائیلی می نویس��ند که  پوتین در این باره 

شخصاً نامه ای برای نفتالی بنت فرستاده است. 
نتانیاهو در دو دهه گذشته تاش زیادی برای 
حفظ رابطه اسراییل و روسیه کرده بود. روس ها 
جزو نخس��تین کش��ورهایی بودند که  انتقال 
پایتخت را از تل آویو به قدش اشغالی پذیرفتند 
و در این مرحله حت��ی از آمریکایی هم جلو زده 

بودن��د. در تنش اخیر هم  برق��راری یک تماس 
تلفنی بین بنت و پوتین نشان داد، دو طرف مایل 
به دامن زدن بیشتر بر اختافات خود نیستند. 
تل آویو تحت  فشار شدیدی برای واکنش نشان 
دادن به حمله روس ه��ا به اوکراین ق��رار دارد 
و به س��ختی می تواند از این فش��ارها را نادیده 
بگیرد. با  این حال لابی روسیه در سرزمین های 
اشغالی قوی تر از آن اس��ت که اجازه دهد رژیم 
صهیونیس��تی به یک نی��روی ضد روس��ی در 

 مجامع بین المللی مبدل شود. 
از س��وی دیگر هرچند ش��خص زلنس��کی 
یهودی است و انتظار داشت تا از سوی اسراییل 
مورد حمایت ق��رار بگیرد ام��ا تقاضایش برای 
 خرید س��اح از صهیونیس��ت ها پاسخ مثبتی 
رژیم نش��ان داد در نهایت  دریافت نکرد و اینٔ 
قرار نیست مانند امریکا و اروپا پشت  روسیه را در 
جنگ خالی کند. بعید به نظر میرسد که حتی 
در ادامه این جنگ هم روسیه موضع خود را در 
بی طرفی نظامی نقض  ک��رده و بخواهد بر روی 
روابط ۲۰ س��ال اخیر خود با مسکو خط بطان 
بکشد. با این حال پیدا کردن یک راه میانه برای 
رژیم  صهیونیس��تی کاری دش��وار خواهد بود. 
موافقت آنها با تعلیق عضویت روسیه از شورای 
حقوق بشر سازمان ملل نشان داد که تل آویو  در 
مقابل فشارهای متحدانش نمی تواند بر موضع 

خود برای مدتی طولانی باقی بماند. 
در نهایت به نظر می رسد اسراییلی ها دست 
ب��ه اقدامات��ی نمادی��ن در محکومیت جنگ 
اوکراین بزنند. برخی تحلیلگران معتقدند رژیم 
 صهیونیس��تی ممکن است دس��ت به فروش 
برخی س��اح های غیرپیش��رفته ب��ه کی یف 
بزند ی��ا در برخی از موارد در س��ازمان های بین 
 المللی، آرایی علیه مسکو بدهد که چندان موثر 
نیستند و بیشتر جنبه ظاهرسازی دارند. هنوز 
مشخص نیس��ت که در آینده موضع  تل آویو در 
مورد تحریم ها چه باشد. در همین حال پایگاه 
آکسیوس می نویسد سوال بزرگ این است که 
آیا تنش ها منج��ر به تغیی��ری  در رفتار ارتش 
روس��یه در قبال حم��ات هوایی اس��رائیل در 

سوریه می شود یا خیر

دلیل بازداشت مورا مشخص شد

  شاخه س��بز -  ایرنا نوش��ت: یک تارنمای خبری به نقل از 
محافل دیپلماتیک اروپایی گمانه زن��ی کرد که تغییر مکرر 
بلیط بازگشت به  اروپا به بازداشت انریکه مورا و همراهانش در 

آلمان منجر شده باشد. 
تارنمای آمریکایی پولیتیکو دیش��ب )۲۳ اردیبهشت( به 
نقل از پلیس آلمان نوش��ت که مورا و دو دیپلمات همراهش 
به مدت ۴۰ دقیقه  و به دلیل هشدارهای رایانه ای بی ارتباط با 
افراد مذکور و مرتبط با مسیر پروازی آنها، بازداشت و بازجویی 

شدند. 
به نوش��ته این تارنمای خبری، مقام ه��ای اتحادیه اروپا 
احتمال می دهند که برنامه مسافرت دیپلمات های اروپایی 
که به خاطر برنامه  متغیرش��ان در تهران مجبور شدند تا رزرو 
بلیط پرواز بازگشت به اروپا را چندین بار تغییر دهند، هشدار 
خودکار مرزبانی آلمان را  بدون توجه به هویت این مس��افران 

فعال کرده است. 
معاون دبیرکل س��رویس اق��دام خارجی اتحادی��ه اروپا 
دیروز توییت کرد که در راه بازگشت از تهران او را در فرودگاه 

فرانکفورت  آلمان بدون هیچ توضیحی نگه داشتند. 
این مقام بلندپایه اتحادی��ه اروپا که ب��رای رایزنی درباره 
مذاکرات هس��ته ای وین به تهران آمده بود، ادامه داد: پلیس 
آلمان در راه  بازگشت به بروکس��ل از تهران، من را در فرودگاه 

فرانکفورت بدون هیچ توضیحی نگه داشته است. 
هماهنگ کننده اتحادی��ه اروپا در مذاکرات وی��ن با ابراز 
تعجب از اینک��ه چرا یک مقام ارش��د اروپای��ی باید با چنین 
وضعیتی روبرو  ش��ود، افزود: یک مقام اتحادی��ه اروپا در حال 
ماموریت رسمی با داش��تن گذرنامه دیپلماتیک اسپانیایی، 
تلفن های همراه و گذرنامه خود  را تحویل داده )ضبط شده( 

است. 
مورا به عن��وان هماهنگ  کننده مذاک��رات رفع تحریم ها 
از سه ش��نبه گذش��ته به تهران س��فر کرده بود تا اختافات 

باقی مانده در مذاکرات  وین را کاهش دهد. 
وی ظرف دو روز با معاون سیاس��ی وزیر خارجه و مذاکره 
کننده ارشد ایران دیدار کرده و پنج شنبه شب راهی بروکسل 

شد. 

روسیه درصدد برگزاری همه پرسی در 
اوکراین است؟

شاخه سبز - ایرنا نوشت: وزارت دفاع انگلیس در تازه ترین 
ارزیابی خود از تح��ولات اوکراین ادعا ک��رد: بخش مرکزی 
طرح تهاجم  اولیه روس��یه به احتمال زیاد این بوده که از همه 
پرسی های تقلبی برای قرار دادن اکثر مناطق اوکراین تحت 

حاکمیت طولانی مدت  طرفدار روسیه استفاده کند. 
در بیانیه روز ش��نبه وزارت دفاع انگلیس آمده اس��ت: اداره 
نظامی - غیرنظامی تحمیلی روسیه در خرسون اعام کرد که از 

مسکو  می خواهد این منطقه را به فدراسیون روسیه ملحق کند. 
در ادامه ادعا ش��ده اس��ت: این واقعیت که روسیه تنها در 
تحمیل یک رهبری محلی طرفدار روسیه در خرسون موفق 
شده است،  شکس��ت تهاجم روسیه در پیش��روی به سمت 

اهداف سیاسی خود در اوکراین را برجسته می کند. 
وزارت دفاع انگلیس ادعا کرد: اگر روسیه همه پرسی الحاق 
به روسیه را در خرسون برگزار کند، تقریباً به طور قطع نتایج را 
 دستکاری خواهد کرد تا اکثریت را طرفدار خروج از اوکراین 
نشان دهد. اما احتمالاً شهروندان منطقه خرسون به اعتراض 

خود با  اشغال روسیه ادامه خواهند داد. 
از ابتدای جنگ در اوکرای��ن وزارت دفاع انگلیس آخرین 
ارزیابی خود را از تحولات در این کش��ور گزارش می دهد. در 
واقع انگلیس  از زمان آغاز جن��گ اوکراین، به بازیگر فعالی در 
عرصه این نبرد تبدیل شده و با اتخاذ مواضع ضد روسی، ارسال 
تسلیحات و  تجهیزات نظامی و اعمال تحریم  علیه روسیه به 
تنش  و درگیری ها دامن زده است. این کشور تقریبا هفته ای 

یک بار تحریم های  جدیدی را علیه روسیه وضع می کند. 
جنگ در اوکراین اکنون دومین ماه را پشت سر گذاشته و 
در حالی که رئیس جمهوری اوکراین از کشته شدن ۱۶ هزار 
نیروی  روس��یه خبر می دهد، وزارت دفاع روسیه تنها کشته 

شدن یکهزار و ۳۵۱ نفر را تایید کرده است. 
س��ازمان ملل متحد اواخر فروردین اعام ک��رد که از آغاز 
جنگ در اوکراین حدود ۱۲ میلیون نفر بی خانمان شده اند. 
این آمار شامل   ۴.۹ میلیون پناه جو که کشور را ترک کردند و 

۷.۱ میلیون نفری است که در داخل کشور آواره شده اند. 

بین الملل
SHAKHESABZ@GMAIL.COM

آیا تاجیکستان محل مناقشه جدید می شود؟

۸
واکنشایلهانعمربهکشتهشدنخبرنگارالجزیره

شکرآبشدنروابطمسکووتلآویو؛

رژیم صهیونیستی در دوراهی غرب و روسیه قرار گرفته است

همزمان اتفاق دیگری هم افتاد. پوتین خواستار تعیین تکلیف در مورد محوطه ای در 
بیت المقدس شد که به »صحن الکساندر«  معروف است. این صحن و کلیسای وابسته 
به آن از جمله بناهایی است که روسیۀ تزاری در مرکز بیت المقدس ساخته بود. مسکو 
 ادعای مالکیت بر این محوطه را دارد، اما اخیراً یک دادگاه اسرائیلی این ادعا را رد کرده 
است. رسانه های اسرائیلی می نویسند که  پوتین در این باره شخصاً نامه ای برای نفتالی 

بنت فرستاده است. 

ش��اخه س��بز - تحلیلگران اعام کردند، 
چنانچه نتوان تهدیده��ا از جانب گروه های 
تندرو در افغانستان علیه تاجیکستان را مهار 
کرد،  ممکن است این کشور به محل مناقشه 

جدیدی تبدیل شود. 
به گزارش روز شنبه ایرنا، روسیه از تجمع 
تندروه��ا در مرز افغانس��تان نگران اس��ت. 
س��رگئی لاوروف وزیر امور خارجه روس��یه 
 جهت شرکت در جلسه ش��ورای وزرای امور 
خارجه اتحادیه مشترک المنافع در ۱۳ می 
وارد تاجیکستان ش��د و همراه دیگر شرکت 
 کنندگان امنیت آس��یای مرکزی را بررسی  

کردند. 
اواخ��ر هفت��ه گذش��ته، ش��به نظامی��ان 
گروه تروریس��تی داعش که در اس��تان تخور 
افغانستان متمرکز ش��ده اند، به سمت پاسگاه 
مرزی  شماره ۱۲ در منطقه پیانج تاجیکستان 
تیراندازی کردند. این ب��ار آنطور که نیروهای 
مرزی کمیته دولتی امنیت ملی تاجیکستان 
 گزارش داده اند، گلوله ها ب��ه طور تصادفی به 
خاک تاجیکس��تان اصابت ک��رده و در نتیجه 
نبرد یک س��اعت و نیمه بین نیروهای  طالبان 
و داعش رخ داده اس��ت. خطر شکس��تن مرز 
همچنان پابرجاس��ت. در قلمرو افغانس��تان 
در امتداد رودخانه پیان��ج، گروه های  افراطی 

دیگری هم متمرکز شده اند. 
تاجیکس��تان با افغانس��تان بیش از یک 

هزار و ۵۰۰ کیلومتر مرز مشترک دارد. 
پیش از این، س��رگئی لاوروف وزیر امور 
خارجه روس��یه به این واقعی��ت توجه کرده 
ب��ود. وی که در م��اه مارس س��ال جاری در 
نشس��ت  همس��ایگان افغانس��تان در چین 
صحبت می ک��رد، گفت که با وج��ود توقف 
درگیری ه��ا در افغانس��تان به ط��ور کلی، 
هنوز نمی توان  وضعیت امنیتی این کش��ور 
را با ثبات خواند. فعالیت های س��ازمان های 
تروریس��تی بین الملل��ی مانن��د داع��ش و 
القاعده همچنان عامل جدی  تنش هس��تند 
و تن��ش مضاعفی در نتیج��ه فعالیت فعالان 
پنجش��یر از جبهه مقاومت مل��ی ایجاد می 

شود. 

به گفته وی، طرح گروه ه��ای رادیکال و 
حامیان آنها برای بی ثبات کردن کشورهای 
آس��یای مرک��زی و ص��دور ب��ی ثبات��ی به 
روس��یه  نگران کننده اس��ت. یک سیگنال 
هش��داردهنده، تجمع گروه ه��ای جماعت 
انص��ارالله در منطقه م��رزی افغانس��تان و 
تاجیکستان اس��ت. وی  همچنین افزود که 
روس��یه اس��تقرار زیرس��اخت های نظامی 
آمریکا و نات��و و حض��ور افغان های��ی که به 
آنها خدمت می کنند در قلمرو  کش��ورهای 
همس��ایه را ب��ه وی��ژه در آس��یای مرکزی، 

غیرقابل قبول می داند. 
به رغم اظه��ارات وزیر خارجه روس��یه، 
ایالات متح��ده به تامین مال��ی برای تقویت 
م��رز تاجیکس��تان و افغانس��تان ادامه می 
دهد. به نظر  می رس��د که مسکو و واشنگتن 
مس��ابقه ای ترتی��ب داده اند ت��ا ببینند چه 
کس��ی بودج��ه بیش��تری به تاجیکس��تان 

اختصاص می دهد. 
آس��یا پ��اس گ��زارش داد که روس��یه 
کمک مالی بی��ش از ۱۰۰ میلیون دلاری به 
دوشنبه برای س��اخت یک پاس��گاه در مرز 
تاجیکس��تان و  افغانس��تان می دهد. ایالات 
متحده نیز اعام آمادگ��ی کرد که قصد دارد 
پاس��گاه مرزی خود را در مرز تاجیکس��تان 
و افغانس��تان بس��ازد.  جان مارک پامرشیم 
س��فیر آمری��کا در تاجیکس��تان گف��ت که 

واش��نگتن طی دو س��ال آینده بیش از ۶۰ 
میلی��ون دلار ب��رای امنیت  تاجیکس��تان 
هزینه خواهد کرد. به عنوان بخش��ی از این 
کمک، دولت آمریکا پهپادهای شناس��ایی 
پوما را ب��رای نظارت ب��ر حری��م هوایی  این 
کش��ور در مناطق م��رزی به تاجیکس��تان 

عرضه خواهد کرد. 
این دیپلمات آمریکای��ی گفت: جزئیات 
تواف��ق ۲۰ میلی��ون دلاری در ح��ال حاضر 
توس��ط طرفین در حال مذاکره اس��ت. وی 
در عی��ن حال  تاکی��د کرد ک��ه آمریکا قصد 
ایجاد پای��گاه نظامی در خاک تاجیکس��تان 
را ندارد. به گفته وی، بیش از ۳۰ س��ال - در 
طول این همکاری   - ای��الات متحده صدها 
میلیون دلار به تاجیکس��تان اختصاص داده 
است. پومرش��یم گفت: »در س��ال ۲۰۲۲، 
واش��نگتن به »یاری دهنده  ش��ماره یک« 

برای تاجیکستان تبدیل خواهد شد. 
به گفت��ه »الکس��اندر کنیازف« اس��تاد 
دانشگاه ایالتی س��ن پترزبورگ و کارشناس 
آس��یای مرکزی و خاورمیانه، ایالات متحده 
می خواهد  حضور خ��ود را در منطقه در پس 
زمین��ه رویدادهای مش��ترک تایی��د کند و 
موقعیت خود را در آس��یای مرکزی از طریق 
تاجیکس��تان  تقویت کند. در عین حال، این 
امکان وجود دارد ک��ه آمریکایی ها نیز هدف 
دیگری را دنبال کنند. مثا کمک واشنگتن 

ب��ه دولت  تاجیکس��تان ب��ه عن��وان یکی از 
اعضای س��ازمان پیم��ان امنی��ت جمعی) 
 CSTO  (م��ی توان��د باعث ایج��اد تنش یا 

سؤال در خود سازمان  شود. 
در م��ورد جهت گی��ری افغانس��تان نیز 
باید در نظر داش��ت که موضع دوش��نبه که 
از همکاری با طالب��ان در کاب��ل امتناع می 
ورزد، با  موضع مسکو، پکن، تهران و تاشکند 

متفاوت است. 
کنی��ازف معتقد اس��ت که اگر س��ازمان 
پیمان امنیت جمعی بتواند به تاجیکس��تان 
کمک کند موضع خود در قبال افغانستان را 
اصاح  کند، خوب خواهد بود. این کارشناس 
در عی��ن حال خاطرنش��ان ک��رد: حکومت 
طالبان نیازی به درگی��ری در مرزها ندارد. 
آنها تاش  می کنند تا کنترل همه گروه های 
رادیکال را در دس��ت بگیرند ی��ا در بدترین 

حالت به نحوی بر آنها تأثیر بگذارند. 
وی گفت: »امروز برخی انتقالات از خاک 
تاجیکس��تان در حال انجام اس��ت. این می 
تواند افراد یا اس��لحه باش��د. در هر صورت، 
 وضعیت نگران کننده اس��ت، زیرا دوش��نبه 
با چنین اقداماتی روسیه و س��ازمان پیمان 
امنیت جمع��ی را تحریک می کن��د و آنها را 
به  درگیری با دولت طالب��ان که عماً دولت 

فعلی واقعی است، می کشاند. 
ای��ن کارش��ناس، بح��ران داخل��ی در 
تاجیکس��تان را رد نک��رد و تصری��ح ک��رد” 
گورنو-بدخش��ان، جای��ی که مقام��ات این 
ولایت خودمختار به  طور روش��مند فعالان 
سیاسی را مورد آزار و اذیت قرار می دهند، یا 
مرز تاجیک و قرقیزستان جایی که درگیری 
های بین قومی یا  حتی اعتراضات اجتماعی 
در مناطق جمهوری هر لحظه ممکن اس��ت 
رخ دهد، می تواند ب��ه مولد بحران داخلی در 

تاجیکستان تبدیل  شود. 
کنی��ازف تاکید ک��رد: “هی��چ مخالفت 
نهادینه شده ای در تاجیکستان وجود ندارد 
اما س��لول های رادیکال پراکنده هستند و از 
طرفی  وضعیت اس��فبار مردم به صلح کمک 

نمی کند. 

ممنوعیت صادرات گندم هند با 
افزایش بحران غذایی در جهان

   شاخه سبز - با افزایش بحران غذایی در جهان 
هند تصمی��م به ممنوع ک��ردن ص��ادرات گندم 

گرفت. 
به گزارش خبرآنای��ن و به نقل از س��ی ان بی 
سی، به گفته کارشناش��ان موج گرمای شدید هم 
منجر به کاه��ش تولید ش��ده و افزایش  قیمت به 
دلیل تقاضای شدید صادرات، هند را مجبور کرد 

تا صادرات گندم را متوقف کند. 
البته دولت هند تاکید کرد به اسناد امضا شده 
قبلی ب��رای صادرات به کش��ورهایی که به امنیت 

غذایی خود احتیاج مبرم دارند، پایبند  است. 
پس از کاه��ش صادرات حوزه دریای س��یاه به 
دلیل جنگ اوکراین، خریداران به س��مت دومین 
تولید کننده بزرگ جهان هج��وم بردند و  هند هم 
قول داد تا رکورد ۱۰ میلیون تن صادرات را به ثبت 

برساند. 
اما چن��د روز بعد از وع��ده وعیده��ای بزرگ، 

دستور ممنوعیت صادرات امضا شد. 
این تصمیم مس��تقیما باعث افزایش بیش��تر 
قیمت گندم در جهان می ش��ود و ضربه بزرگی به 

مصرف کنندگان فقیر در آسیا و آفریقا  خواهد زد. 
افزایش قیمت مواد غذایی و انرژی، تورم خرده 
فروشی س��الانه در هند را در ماه آوریل به بالاترین 
حد خود در ۸ سال اخیر س��وق  داد و اکنون هر تن 
گندم ۲۵ هزار روپی��ه مع��ادل ۳۲۲ دلار معامله 
می ش��ود که از رقم حمایتی دولت یعنی ۲۰۱۵۰ 

روپیه بالاتر  است. 
از س��وی دیگر به دلیل گرما ممکن اس��ت این 
کش��ور کمتر از ۱۰۰ میلیون تن گندم برداش��ت 

کند. 
اما به نوش��ته س��ی ان ان، اوکراین و روسیه ۱۴ 
درصد از گندم جه��ان را تولید می کنند و صادرات 
از دریای سیاه به دلیل جنگ  متوقف شده و باعث 
ش��ده تا خریداران به س��مت دومین تولیدکننده 

جهان یعنی هند هجوم ببرند. 

المیادین:

  پرونده مذاکرات در وین بار 
دیگر فعال شد

شاخه س��بز – ش��بکه تلویزیونی المیادین 
امروز )ش��نبه( به نقل از منابع نزدیک به هیات 
ایران��ی در مذاکرات وی��ن تاکید ک��رد : پرونده 

 مذاکرات در وین بار دیگر فعال شده است. 
به گفته المیادین منابع مزب��ور درعین حال 
گفتند: هنوز زود است از دس��تیابی به توافق در 
آینده نزدیک سخن به میان آوریم و این  موضوع 

نیازمند بحث و بررسی بیشتری است . 
آنان ابراز داش��تند: اروپایی ها بخاطر بحران 
فراروی ش��ان به دلیل جن��گ در اوکراین و نیاز 
شدیدش��ان به نفت و گاز ایران عجله  دارند تا هر 
چه زودتر در مذاک��رات وین با ته��ران به توافق 

برسند . 
بر اس��اس ای��ن گ��زارش، »ج��وزف بورل« 
مس��ئول سیاس��ت خارجه اتحادیه اروپا دیروز 
» ازس��رگیری مذاکرات« در خص��وص احیای 

 توافق هسته ای را اعام کرد. 
بورل گف��ت : مذاکرات متوقف ش��ده بود اما 
دوباره از س��رگرفته شده اس��ت . من تصور می 
کنم س��فر انریکه مورا هماهنگ کننده  اروپایی 
مذاک��رات وین ب��ه ته��ران باعث ح��ل و فصل 

موضوع شده است. 
هماهن��گ کنن��ده اروپایی مذاک��رات وین 
چهارشنبه گذشته در تهران با علی باقری کنی 
مذاک��ره کننده ارش��د ای��ران در مذاکرات وین 

 دیدار و گفت وگو کرد. 
از س��وی دیگ��ر ب��ر پای��ه همین گ��زارش ، 
حس��ین امیر عبداللهی��ان وزیر خارج��ه ایران 
دیروز )جمع��ه( از امکان دس��تیابی ب��ه توافق 
خوب  س��خن به میان آورد البته به ش��رط آنکه 
واشنگتن تصمیم سیاس��ی خود را اتخاذ کرده و 

به تعهداتش عمل نماید.  
عبداللهیان خاطرنش��ان کرد که سفر انریکه 
مورا به تهران و گفت وگوهایش فرصتی دیگری 
برای تمرکز یافتن بر ابتکارات جهت  حل و فصل 

مسائل لاینحل مانده در مذاکرات فراهم آورد. 
ب��ه گفت��ه المیادی��ن ، روزنامه انگلیس��ی » 
فایننش��ال تایمز » در هفتم ماه می ) شنبه ۱۷ 
اردیبهشت ( خاطرنش��ان کرد : اتحادیه اروپا در 
 حال بکار بردن آخرین تاش خود جهت نجات 
توافق هس��ته ای ایران و پای��ان دادن به حالت 

رکود موجود در آن بسر می برد. 

  شاخه سبز -  ایلهان عمر، نماینده کنگره آمریکا به کشته شدن خبرنگار الجزیره واکنش نشان داد. 
 ”او پس از اینکه حضورش به عنوان یک خبرنگار به وضوح مشخص شده بود، توسط ارتش اسرائیل کشته شد. ما سالانه ۳.۸  میلیارد دلار به اسرائیل بدون 

هرگونه محدودیتی کمک نظامی می کنیم. چه اقدامی برای پاسخگویی در مورد این نقض حقوق بشر  انجام خواهد شد؟

این اقدام در حالی است که اسرائیل دیروز خانه های ۴۰ فلسطینی را هم ویران کرد و آنها را بی خانمان کرد. و همانطور آنها قصد  دارند ۱۰۰۰ نفر را از کرانه 
باختری بیرون کنند - بزرگترین اخراج دسته جمعی از سال ۱۹۶۷ میادی. 

دوباره می پرسم: برای پاسخگو کردن واقعی )دولت اسرائیل( چه چیزی لازم است؟” 
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س��امت نیوز:بیمارانی که از کیس��ت مویی و 
ترشحات چرکی ناش��ی از این ناهنجاری رنج می 
برند و ترس از جراحی با چاقو و  بس��تری ش��دن در 
بیمارس��تان دارند می توانند با لیزر این بیماری را 

درمان کنند. 
به گزارش س��امت نیوز به نقل از مهر، داوود تاج 
بخش متخص��ص جراحی عمومی، اظهار داش��ت: 
کیست مویی و ترشحات چرکی  این بیماری گاهی به 
دلیل ترس افراد از جراحی باعث عفونت های شدید 
بعدی می شود که همین امر روند درمان را طولانی 
و  پیچیده تر می کنند به همین دلیل بیمارانی که از 
این مشکل رنج می برند باید از تکنیک های برداشت 

کیست از طریق لیزر اقدام کنند. 
وی تصریح کرد: با توجه ب��ه اینکه لیزر همزمان 
با برش باعث سوزاندن رگ های خون دهنده ناحیه 
عمل می شود و همین امر سبب  می شود عمل کاماً 
بدون خونریزی باشد. این در حالی است که با توجه 

به صدمه حداقلی اعصاب و بافت ه��ای پیرامونی، 
بیمار بع��د  از عمل نی��ز دردی احس��اس نمی کند 
و ترمیم زخ��م س��ریع تر از جراحی با چاق��و اتفاق 

می افتد. 
تاج بخش ادامه داد: در جراحی با لیزر، کیس��ت 
نیازی به پانس��مان داخل زخم و تراش��یدن زخم 
ندارد و از روز بعد بیمار می تواند  حمام بگیرد و داخل 
زخم را با آب و صابون بشوید در حالی که در جراحی 
معمولی پانس��مان داخل زخم و تراش��یدن زخم 

ضروری  است. 
وی با بیان اینکه بیهوش��ی در هنگامی جراحی 
کیست مویی حذف شده اس��ت؛ افزود: با توجه به 
حداقل برش دیگ��ر نیازی به بیهوش��ی  عمومی یا 
نخاعی و بستری شدن در بیمارستان نیست و درد 
جراحی با لیزر بسیار کم است به طوری که بیمار از 
روز بعد از عمل  کیست می تواند راحت بنشیند در 
حالی که در جراحی معمولی بیم��ار به مدت چند 

هفته باید در منزل استراحت کند. 
این متخصص جراحی گفت: در گذشته به دلیل 
جراحی عمیق و برداش��ت کیس��ت مویی بیمار تا 
مدت ها امکان تحرک چندانی نداشت  و همین امر 
باعث می شد روند درمان و بهبودی را دشوار می کرد 
ضمن اینکه آمبولی و لخته شدن خون در بیمارانی 
مس��ن و یا کم  تحرک حتی گاهی منج��ر به فوت 
می شد در حالی که در ش��یوه های مدرن جراحی 
با لیزر، فعال ش��دن بیمار بافاصله بعد از ترخیص 
 اس��ت که البته همی��ن موضوع احتم��ال ابتاء به 

آمبولی را به صفر می رساند. 
تاج بخش با اش��اره به اینکه انتقال عفونت های 
خطرناک و هپاتی��ت در عمل با لیزر وج��ود ندارد، 
افزود: ممکن اس��ت بعد از جراحی،  کمی احساس 
س��وزش، خارش، درد و بی حس��ی در محل برش 
جراحی باشد یا ممکن است کمی ترشح و کبودی 
و برآمدگی کوچکی  در این قس��مت مشاهده شود. 

البته باید گفت این عائم طبیعی هس��تند و جای 
نگرانی ندارد نکته مهم این است که محل جراحی 

را  نباید خاراند و یا کرم و پودر نزد. 
وی اضافه کرد: معم��ولاً برای درمان کیس��ت 
مویی در بارداری از دارو درمانی اس��تفاده می شود. 
به شرطی که داروها برای جنین  مضر نباشد. برای 
مث��ال در این مرحل��ه داروه��ای آنتی بیوتیک و یا 

آنتی میکروب استفاده می شود یا از داروهایی که در 
رفع درد و  التهاب فرد موثرند. 

تاج بخش خاطرنش��ان ک��رد: در دوره بارداری 
اگر در موارد حاد مجبور به جراحی شدید، هرگونه 
درمان باید به س��ه ماهه دوم موکول  ش��ود. این کار 
معمولاً به علت اینکه عفونت در بدن منتشر نشود 

و به جنین نرسد، انجام می شود. 

مهار عفونت مالاریا با پادتن های 
مونوکال

محققان در نتیجه یک مطالعه جدید متوجه شدند که گروه 
خاصی از پادتن ها موسوم به »پادتن های مونوکال« می توانند 

به مقابله با  مالاریا کمک کنند. 
سامت نیوز:محققان در نتیجه یک مطالعه جدید متوجه 
ش��دند که گروه خاصی از پادتن ها موس��وم ب��ه »پادتن های 

مونوکال« می توانند  به مقابله با مالاریا کمک کنند. 
به گزارش س��امت نیوز ب��ه نقل از ایرن��ا، آنتی بادی  های 
مونوکلون��ال یا پادتن  های تک دودمان��ی نوعی از آنتی بادی ها 
هستند که در  آزمایشگاه ها برای مقاصد تحقیقاتی یا برای درمان 

بیماری ها تولید می شوند.  
به گزارش  پایگاه اینترنتی نیچر، محققان »موسسه پژوهشی 
والتر رید« در آمریکا با همکاری محققان »دانش��گاه دوک« در 
این  مطالعه متوجه ش��دند که گروهی از پادتن  ها موس��وم به 
»پادتن مونوکلونال« می توانن��د راهبرد موثری برای مقابله با 

مالاریا باشند. 
این مطالعه نشان می دهد که پادتن  های مونوکلونال مانند 
 CIS ۴۳، در ارزیابی انگل  های کش��ت شده مالاریا که انسان را 
تحت تاثیر  قرار می  دهند، بیشترین تاثیر را داشته  اند؛ در حالی 
که نوع دیگر پادتن  ها به نام    mAb ۳۱۷، فعالیت بهتری را در 

موش های  مبتا به مالاریا نشان داد. 
محققان اظهار داشتند: شاید تفاوت در ارزیابی پادتن  های 
مونوکلون��ال بتوان��د نواح��ی مجزای��ی را در پروتئی��ن 
 circumsporozoite   نش��ان دهد ک��ه می توان از آن برای 

تولید واکسن  های بهبود یافته استفاده کرد. 
مالاریا که توسط پشه های ناقل شیوع می یابد، سالانه بیش 
از ۲۰۰ میلیون مورد ابتا به همراه دارد و جان صدها هزار نفر را 
 می گی��رد. این بیم��اری در میان زنان و کودکانی که س��اکن 
فقیرترین نواحی جهان با منابع محدود هستند، گسترش قابل 

توجهی دارد. 
به رغم دهه  ها پژوهش در مورد واکسن مالاریا، تاثیر واکسن 
 های کنونی در آزمایش ها کم بوده است. بسیاری از محققان در 
 سرتاسر جهان، توجه خود را به استفاده از پادتن ها در مقابله با 

پروتئین  circumsporozoite  معطوف داشته اند. 
برخاف واکسن  ها که واکنش محافظتی آنها به چندین دوز 
نی��از دارد و چندین ماه زمان می برد، ممکن اس��ت پادتن های 
مونوکلونال  بافاصله پس از تزریق یک دوز، ماه ها محافظت ارائه 
دهند و هزینه بسیار کمتری نس��بت به ابداع داروهای جدید 
داش��ته باش��د.لیزر  جایگزین ترس از جراحی کیست/ انتقال 

عفونت منتفی می شود
بیمارانی که از کیست مویی و ترشحات چرکی ناشی از این 
ناهنجاری رنج می برند و ترس از جراحی با چاقو و بستری شدن 
در  بیمارستان دارند می توانند با لیزر این بیماری را درمان کنند. 

سلامت
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لیزر جایگزین ترس از جراحی کیست

رئیسمرکزتحقیقاتایدزایران:

 ۴۰ هزار مبتلا به ایدز در کشور شناسایی شده اند

با ۶ گیاه به مبارزه با آلزایمر 
بروید

به گزارش س��امت نیوز به نقل از ایس��نا،نتایج 
تحقیقات نش��ان می دهد که هویج، روغن زیتون، 
کرفس، آویشن، نعناع فلفلی و بابونه  همگی می توانند 

به محافظت از حافظه در برابر پیری کمک کنند. 
ب��ه گزارش هل��ث دی، همه ای��ن غذاها حاوی 
لوتئولین هس��تند فاونوئیدی که در بس��یاری از 
گیاهان یافت می ش��ود. لوتئولین التهاب مغز  که با 
افزایش سن ایجاد می شود را کاهشی می کند و این 
کار با مهار آزاد ش��دن مولکول های التهابی در مغز 

انجام می شود. 
پروفسور رادنی جانسون، سرپرست این تحقیق با 
مطالعه روی موش ها دریافت، زمانی که لوتئولین در 
رژیم غذایی موش های مسن  قرار بگیرد، التهاب مغز 
کاهش می یاب��د و در عین حال حافظه کاری مانند 
آنچه در گروه های جوان وجود دارد، بازمی گردانده 

 می شود. 
حافظ��ه کاری برای نگه داش��تن بخش های از 
اطاعات بصری، کامی یا س��ایر اطاعات در ذهن 
زمانی که آنها را با مهارت مدیریت  می کنید حیاتی 
است. حافظه کاری بهتر با بهبود یادگیری، توجه و 

سایر نتایج حیاتی مرتبط است. 
پروفس��ور جانس��ون ادامه داد: ما معتقدیم که 
لوتئولین رژیم غذایی به مغز دسترسی پیدا می کند 
و فعال شدن سلول های میکروگلیال و  سیتوکین های 
التهابی ک��ه آنها تولید می کنن��د را مهار یا کاهش 

می دهد. 
این اثر ضد التهابی احتمالا مکانیزمی است که به 
حافظه کاری آنها اجازه می دهد تا به آنچه در سنین 

پایین تر بوده بازگردانده شود. 
این داده ها نشان می دهد که رژیم غذایی سالم، 
پتانسیل کاهش التهاب مرتبط با سن در مغز را دارد 

و می تواند منجر به سامت  شناختی بهتر شود. 
س��ایر منابع رایج لوتئولین شامل کلم بروکلی، 

فلفل سبز، پونه کوهی و جعفری است. 
نتایج این مطالعه نش��ان داد ک��ه لوتئولین با اثر 
مستقیم روی سلول های میکروگلیال کار می کند. 
میکروگلیال سلول هایی در مغز هستند  که به تنظیم 

عملکرد طبیعی کمک می کنند. 
پروفسور جانسون گفت: ما قبا دریافتیم که در 
طول پیری طبیعی، سلول های میکروگلیال بی نظم 
می ش��وند و ش��روع به تولید س��طوح  بیش از حد 

سیتوکین های التهابی می کنند. 
ما فکر می کنیم که این مورد به پیری ش��ناختی 
کمک می کند و یک عامل مستعدکننده برای توسعه 

بیماری های عصبی است. 
برای این مطالعه، موش های جوان تر و مس��ن تر 
به مدت چهار هفته با یک رژیم غذایی شاهد یا مکمل 

لوتئولین تغذیه شدند. 
نتایج نشان داد که موش های مسن تر که مکمل 
لوتئولی��ن دریافت ک��رده بودند تقریب��ا به خوبی 
موش های جوان تر در آزمون های ش��ناختی  عمل 

کردند.  

آنچه بیماران مبتلا به روماتیسم 
مفصلی باید بدانند

آرتریت روماتوئید یا روماتیسم مفصلی یک بیماری 
التهابی مزمن است که در آن سیستم ایمنی بدن ندانسته 
ب��ه مفاصل حمله می کند.  ش��ایع ترین عائ��م آرتریت 
روماتوئید ش��امل درد، تورم و التهاب مفاصل می ش��ود. 
مفاصل در نهایت می توانند بدشکل شوند. احتمال  ابتای 

زنان به این بیماری سه برابر بیشتر از مردان است. 
به گزارش سامت نیوز به نقل از سایت تبیان، اینکه 
عاقبت شما به عنوان کسی که به روماتیسم مفاصل دچار 
است چه خواهد شد  بستگی به عوامل زیادی دارد، از جمله 
  CCP -فاکتور روماتوئید( یا تست آنتی(  RF  اینکه تست
)آنتی بادی ضدسیترولین( شما مثبت  شده است یا نه. دیگر 
فاکتورهایی که می توانند بر عاقبت بیماران روماتیس��م 
مفاصل اثر بگذارند شامل سنی که بیماری تشخیص داده 
 شده، وضعیت سامت عمومی و اینکه عوارضی هم ایجاد 

شده یا نه می شوند. 
در اغلب موارد درمان می تواند آسیب مفاصل را کاهش 
داده یا مح��دود نماید و کیفیت زندگی فرد را بهتر کند. 
انتخاب های درس��ت در  سبک زندگی و پیگیری درمان 
می تواند تفاوت بزرگی در عاقبت بیماران روماتیسمی ایجاد 

کند. 
کیفیت زندگی بیماران روماتیس��م مفصلی چگونه 

خواهد بود؟
آرتریت روماتوئید یا روماتیسم مفصلی می تواند بر تمام 
مفاصل بدن اثر بگذارد و به غضروف ها و تاندون ها آسیب 
بزند. گاهی  آرتریت روماتوئید می تواند بر استخوان ها و دیگر 
ارگان ه��ای بدن نیز اثر بگذارد. افرادی که به این بیماری 
دچارند بیشتر ممکن  است دچار ناتوانی هایی شوند و این 

مسئله بر کیفیت زندگی آنها اثر خواهد گذاشت. 
اگر تست  RF  یا تست آنتی –  CCP  شما مثبت شده 
باش��د، عائم ش��دیدتری از روماتیسم مفصلی را تجربه 

خواهید کرد. 
درم��ان به موقع می تواند درد و ناتوانی های ناش��ی از 
روماتیسم را به حداقل برساند. اگر عائم جدیدی داشتید 
یا عائم موجودتان بدتر  شد فوراً به پزشکتان مراجعه کنید. 

عاوه بر دارودرمانی، یک سری از مراقبت های فردی 
نیز می توانند به بهبود وضعیت عمومی سامت و کیفیت 

زندگی تان کمک  کنند: 
 . ورزش کنید: ورزش های کم ش��دت باید بخش��ی از 
ٔ درمانی ش��ما باش��ند. ترکیبی از ورزش هوازی،  برنامه
قدرتی و کششی می تواند به  شما احساس قوی تر بودن 

بدهد. 
 . اس��تراحت کنید: ش��ب ها خوب بخوابید و طی روز 

هروقت لازم بود به مفاصل خسته تان استراحت بدهید. 
ٔ خوبی داشته باشید: رژیم غذایی خاصی برای   . تغذیه
مبتایان به روماتیسم مفصلی وجود ندارد اما داشتن رژیم 
غذایی س��الم و  متعادل مهم است. میوه و سبزی و غات 
کامل و پروتئین کم چرب بیش��تر بخوری��د و از خوردن 
غذاهای فرآوری شده و هله هوله ها  پرهیز کنید چون سبب 

التهاب در بدن می شوند. 
 . از درمان های مکمل کمک بگیرید: ماساژ، طب سوزنی 
و دارودرمانی می توانند به تس��کین عائم کمک کنند. 
همچنین می توانید از  پدهای گرمایی برای کاهش دردتان 

استفاده کنید. 

اگر دچار روماتیسم مفصلی هستید باید هر زمان که لازم است به پزشک متخصص خود مراجعه کنید. پزشک روماتولوژیست در  بیماری های روماتیسمی و دیگر 
بیماری های خودایمنی تخصص دارد. پزشکتان ممکن است داروهای ضدروماتیسم برایتان تجویز  کند که کمک می کنند فعالیت بیماری کاهش یافته و جلوی 
ٔ درمان برایتان تعیین می کند. او  روند  ٔ افراد یک جور نیست. پزشک شما عوارضتان را ارزیابی و برنامه آسیب به مفاصل گرفته شود. روماتیسم مفصلی برای همه

پیشرفت بیماری تان را کنترل کرده و داروهایتان را در این روند تنظیم می کند. ممکن است گاهی فیزیوتراپی، کاردرمانی و یا  دیگر درمان ها را به شما توصیه کند. 
روماتیسم مفصلی می تواند عوارضی ایجاد کند. نودول های زیر پوست و بد فرم شدن مفاصل، برخی از شایع ترین عوارض اند.  بعضی از افراد ممکن است در ستون 

فقرات گردن دچار مشکاتی شوند. دیگر عوارض احتمالی شامل  این موارد می شود:  . آنمی. التهاب چشم. پوکی استخوان. دیابت
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رئیس مرکز تحقیقات ایدز ای��ران با بیان 
اینکه اکنون ۴۰ هزار مبتا به ایدز در کش��ور 
شناسایی و تحت درمان هستند، گفت : کل 
 مبتایان به ای��ن بیماری در ای��ران ۶۰ تا ۷۰ 

هزار مورد تخمین زده می شود. 
س��امت نیوز:رئیس مرکز تحقیقات ایدز 
ایران با بیان اینکه اکنون ۴۰ هزار مبتا به ایدز 
در کشور شناس��ایی و تحت درمان هستند، 
 گفت : کل مبتایان به این بیماری در ایران ۶۰ 

تا ۷۰ هزار مورد تخمین زده می شود. 
به گزارش سامت نیوز به نقل از ایرنا،مینو 
محرز روز سه شنبه  که به بهانه فرارسیدن ۱۱ 
دس��امبر )۱۱ آذر( روز جهانی مبارزه  با ایدز 
صورت گرفت، افزود: نزدیک به ۴۰ س��ال از 
اپیدمی ایدز می گذرد و هنوز هم کشورهای 
زیادی درگیر پیشگیری، کنترل و  درمان این 

پاندمی هستند. 
وی با بیان اینکه کش��ورهای توسعه یافته 
توانس��ته اند بخوبی ای��دز را کنت��رل کنند، 
خاطرنش��ان کرد: متاس��فانه در ایران که در 
تقس��یم  بندی منطقه جغرافیایی مدیترانه 
به شرقی و ش��مال آفریقا، جز ش��مال آفریقا 
محسوب می ش��ود، هنوز روند ابتا به ایدز رو 
به بالا  است در حالیکه قاره آفریقا توانسته این 

بیماری را تا حدودی کنترل کند. 

انگ اجتماعی عام�ل پنهان کاری 
ایدز

رییس مرکز تحقیقات ایدز ای��ران درباره 
علت روند رو به افزای��ش ایدز در ایران توضیح 

داد: اطاع مردمی درباره بیماری ایدز  بسیار 
کم است و کم کاری رس��انه ها در ارائه آگاهی 

مستمر و شفاف بسیار مشهود است. 
وی اف��زود: در نتیجه نبود اطاع رس��انی 
صحیح، این بیم��اری نوعی انگ اجتماعی به 
شمار می رود که همین عامل باعث پنهانکاری 
 و مراجع��ه نک��ردن مبتای��ان ب��رای انجام 
آزمایش و تست شده است. بر همین مبنا نمی 

توان بیماران را کشف و شناسایی کرد. 
اس��تاد بیماری های عفونی دانشگاه علوم 
پزش��کی تهران تاکید ک��رد: کنترل بیماری 
ایدز با مراجعه مبتایان امکان پذیر است و در 
 غیر اینصورت نمی توان به دنبال این بیماران 

گشت. 

دو سوم مبتلایان به ایدز شناسایی 
شده اند

محرز درباره آمار مبتایان به ایدز در ایران 
اظهار داشت: در حال حاضر ۴۰ هزار مبتا به 
ایدز در کشور شناسایی و تحت درمان  هستند 
این در حالیس��ت که کل مبتایان ۶۰ تا ۷۰ 

هزار مورد تخمین زده می شود. 
وی یادآور ش��د: تعداد زی��ادی هنوز نمی 
دانند مبتا هس��تند یا نه و باید جهت تست 
مراجعه کنن��د ام��ا از ترس ان��گ اجتماعی 

بیماری  خود را پنهان می کنند. 
رییس مرکز تحقیقات ایدز ایران در پاسخ 
به پرس��ش خبرنگار ایرنا درباره تعداد مراکز 
تست ایدز در کشور، گفت: بیش از ۲۰۰  مرکز 
در سراس��ر کش��ور وجود دارد که هم تست 

و هم مش��اوره ایدز  رایگان زیر نظر پزش��ک 
متخصص انجام می شود. 

وی افزود: در ای��ن مراکز، در صورت مثبت 
شدن تس��ت مراجعه کننده، به نزدیکترین 
درمانگاه یا مرکز درمان ایدز معرفی می شود 
 و داروی رای��گان در اختیار او ق��رار می گیرد. 
اما متاس��فانه مردم به دلیل ناآگاه��ی از این 

خدمات، از مراجعه سرباز می زنند. 

ایدز دیگر کشنده نیست
محرز با بیان اینکه بیماری ایدز از سه روش 
تماس جنسی با فرد مبتا، استفاده از سرنگ 
مشترک آغشته به خون آلوده و مادر  باردار به 
جنین منتقل می شود، تصریح کرد: به دلیل 
ناآگاه��ی از نحوه انتقال ایدز، ه��راس از افراد 
مبتا زیاد است در حالیکه این  افراد در محیط 
کار هرگز ناقل نیستند زیرا تماس های عادی 

منتقل نمی شود. 
وی خاطرنشان کرد: ایدز از مادر بارداری 
که تحت درمان اس��ت منتقل نمی شود اما 
در غیر اینصورت جنی��ن هم مبتا خواهد 

شد. 
به گفته رییس مرکز تحقیقات ایدز ایران، 
ایدز دیگر کشنده نیست و بیماران به صورت 
س��رپایی درمان می ش��وند و در برخی موارد 

 بسیار کم نیاز به بستری پیدا می کنند. 
وی با تاکید ب��ر اینکه این بیم��اری قابل 
درمان است، یادآور شد: افراد مبتا می توانند 
ازدواج کنند به شرط آنکه موضوع را به  همسر 
آینده بگوین��د و تحت درمان باش��ند. در این 

شرایط که یکی از زوج ها مبتا و دیگری مبتا 
نباشد برای بچه دار شدن  محدودیتی ندارند. 

بیم�اران ای�دزی که تح�ت درمان 
هستند کرونا نمی گیرند

متخصص بیماری های عفونی در بخشی 
دیگ��ر از ای��ن گفت و گ��و، درب��اره وضعیت 
مبتایان به ایدز و احتمال ابتای آنان به کرونا 
 توضی��ح داد: اچ آی وی مثبت هایی که تحت 
درمان هس��تند بخاطر داروهایی که مصرف 
می کنند از فاکتورهای ایمن��ی بدنی بالایی 
 برخوردار هستند و در نتیجه ابتا به کرونای 

آنان بسیار اندک است. 
وی تاکید کرد: اما افرادی که بیماری خود 
را پنهان می کنند، در رده افراد با ریس��ک بالا 
قرار می گیرند. پس در صورت ابتا به  کرونا به 
شدت درگیر می شوند و ش��دت کرونا در این 
افراد به دلیل سیس��تم ایمن��ی بدنی پایین، 

بیشتر است. 
اول دسامبر )۱۱ آذر ماه( به نام روز جهانی 
ایدز نامگذاری شده که حذف انگ و تبعیض، 
توجه به عم��وم افراد جامع��ه جهت دریافت 
 خدمات سامت بر اساس رویکردهای عدالت 
محور، از کلیدهای اصلی مواجه با این اپیدمی 

است. 
با توجه ب��ه این م��وارد، موض��وع  روز 
جهانی ایدز امسال »همبستگی جهانی، 
 responsibility ( »مسئولیت مشترک
Shared.  solidarity Global ( ن��ام 

گرفته است. 

عضوجمعیتماماییتهرانعنوانکرد؛

اهمیت تست »پاپ اسمیر« برای زنان
عضو جمعیت مامایی تهران گفت: بیشتر 
زنان از ۲۱ س��الگی به بعد باید آزمایش پاپ 
اسمیر را انجام دهند، زیرا برخی از زنان در  خطر 

ابتا به عفونت یا سرطان هستند. 
سامت نیوز:عضو جمعیت مامایی تهران 
گفت: بیش��تر زنان از ۲۱ سالگی به بعد باید 
آزمایش پاپ اسمیر را انجام دهند، زیرا  برخی 
از زن��ان در خطر ابتا به عفونت یا س��رطان 

هستند.  
به گزارش سامت نیوز به نقل از مهر، مرضیه 
ده بزرگی ، اظهار داشت: زنان باید فارغ از فعالیت 
جنسی ، آزمایش پاپ  اسمیر را  در برنامه درمانی 

و پزشکی خود قرار دهند، چرا که پاپ اسمیر 
یک تس��ت غربالگری و در صورت ش��ک به 
ویروس  HPV   بهترین  راه شناسایی ویروس 
  HPV  تست پاپ اسمیر است. از آنجایی که
می تواند سال ها به  طور مخفی و پنهان در بدن 
بماند و ناگهان فعال  شود، ارزش این تست بسیار 

زیاد است. 
این کارش��ناس مامایی افزود: تست پاپ 
اسمیر، نوعی غربالگری برای سرطان دهانه  
رحم است. در واقع برای بررسی وجود سلول  
 های سرطانی و پیش  سرطانی از این آزمایش 

کمک گرفته می شود. 

وی ادامه داد: در صورت تش��خیص سلول 
 های پیش  سرطانی، امکان درمان آنها قبل از 
ابتا به سرطان امکان پذیر است. برای انجام  این 
آزمایش، س��لول  هایی از دهانه  رحم به آرامی 
برداشته می شوند و از نظر عادی یا غیرعادیِ 

بودنِ رشد بررسی می شوند. 
این کارشناس مامایی اضافه کرد: بیشتر 
زنان از ۲۱ س��الگی به بعد باید آزمایش پاپ 
اسمیر را انجام دهند، زیرا برخی از زنان در  خطر 
ابتا به عفونت یا سرطان هستند. همچنین 
اف��رادی که  HIV  مثبت هس��تند و یا در اثر 
ش��یمی درمانی یا پیوند عضو، دچار  تضعیف 

ایمنی بدن  شده اند، باید  آزمایش های بیشتری 
را انجام دهند. 

ده بزرگی گفت: زنان بالای ۳۰ سال که ۳ 
آزمایش متوالی آنها نتیجه ای مطلوب و عادی 
داشته، هر ۵ سال یک بار می توانند تست  پاپ 
اسمیر را همراه با غربالگری  HPV  یا غربالگری 
  HPV  ،ویروس پاپیلوم انس��انی انجام دهند
نوعی ویروس است که باعث زگیل  می شود، 
دلایل اولیه ایجاد س��رطان دهانه  رحم، انواع 
   HPV ۱۶ و ۱۸ اس��ت و چنانچ��ه فردی به 
 HPV  دچار ش��ده باش��د، احتمال ابتا به 
 سرطان دهانه  رحم در این فرد بیشتر خواهد 

بود. 
عضو جمعیت مامایی تهران ادامه داد: زنان 
بالای ۶۵ سال که نتایج  آزمایش های آنها در 
گذشته رضایت  بخش بوده است، ممکن  است 
دیگر نیازی به انجام این آزمایش نداشته باشند. 

 وی در پاسخ به این سوال که فرد بالای ۲۱ سال 
در صورت نداش��تن روابط جنسی نیاز به این 
آزمایش دارد یا خیر، گفت: در کل،  به تمام زنان 
بالای ۲۱ سال توصیه می شود تا هر ۳ سال یک 
بار، غربالگری پاپ اس��میر را انجام دهند. در 
بیشتر موارد، علت  سرطان دهانه  رحم عفونت 
ناشی از ویروس  HPV  است. این ویروس نیز 
از راه رابطه جنسی منتقل می شود، البته تمام 
سرطان های  دهانه  رحم نیز نتیجه این عفونت 

نیستند. 
ده بزرگی افزود: تست پاپ اسمیر برای زنان 
بالای ۲۱ س��ال با داشتن رابطه جنسی هر ۳ 
سال یک بار، ۲۱ تا ۲۹ سال هر ۳ سال  یک بار، 
۳۰ تا ۶۵ سال هر ۳ تا ۵ سال یک بار در صورتی 
که نتیجه  آزمایش  HPV  و پاپ  اسمیر منفی  
است و ۶۵ سال به بالا  ممکن است دیگر نیازی 

به آزمایش نباشد. 



طبیب��ی گف��ت: ص��دام ب��ا اس��تفاده از 
لش��کرهای مکانیزه و تجهیزات ب��ه روز در 
مقابل ایران اسامی که در آن زمان از لحاظ 
تجهیزاتی و  نیروی انسانی دچار مشکل بود، 
قرار گرف��ت؛ وی از ابتدای جنگ س��ه هدف 
جدا کردن خوزس��تان از ایران، تصرف اروند 
و ناب��ودی  انقاب نوپای اس��امی را در س��ر 

داشت . 
پ��س از حمل��ه نیروه��ای عراق��ی ب��ه 
خرمش��هر، یک گردان از ت��کاوران دریایی 
ارتش ب��ه فرمانده��ی هوش��نگ صمدی، 
گردان دژ خرمشهر  به فرماندهی علی قمری 
و دانش��جویان دانش��گاه افس��ری امام علی 
)ع( به فرماندهی حس��ین حس��نی سعدی، 
همچنین تعدادی از نیروهای  سپاه خرمشهر 
ب��ه فرماندهی محم��د جه��ان آرا از معدود 
یگان های نظامی بودند، که به مدت ۳۴ روز 

از شهر دفاع کردند . 
با وجود رش��ادت های ف��راوان نیروهای 
حاضر در خرمشهر، این شهر سقوط کرد و به 

دست نیروهای رژیم بعثی عراق افتاد . 
پ��س از طراحی عملیات ه��ای مختلف و 
پیروزی رزمندگان در این عملیات ها در برابر 
نیروهای تا بن دندان مس��لح عراق، عملیات 
الی  بیت المقدس برای آزاس��ازی خرمشهر 
طراحی و ش��هر خرمش��هر پس از ۵۷۶ روز 
اشغال توس��ط نیروهای ارتش عراق، در روز 
سوم  خرداد س��ال ۱۳۶۱ توس��ط نیروهای 

مسلح ایران بازپس گرفته شد . 

فتح خرمش��هر بازت��اب جهانی داش��ت 
و عراق با از دس��ت دادن خرمش��هر، از نظر 
سیاس��ی تکیه گاهش را ب��رای مذاک��ره از 
دست داد. این  نبرد از لحاظ نظامی، به عنوان 
نقطهٔ عطفی در تاریخ جنگ تحمیلی عراق 

علیه ایران شناخته می شود . 
ب��ر ای��ن اس��اس، گفت وگویی ب��ا »رضا 
طبیبی« دبیر شورای عالی و رئیس سازمان 
نش��ر و تجارب انتظامی و دف��اع مقدس ناجا 
انجام  شده که ماحصل آن در ذیل آمده است : 

دش��منان قس��م خورده ایران برای ضربه 
زدن به ای��ن کش��ور توطئه های زی��ادی را 
طراح��ی کردن��د ک��ه یک��ی از توطئه های 
اس��تکبار جهانی،  تحمیل جن��گ از طریق 
تحریک صدام و حمایت از وی بود؛ استکبار 
جهانی با مطالعه در خصوص وضعیت ایران 
و نابس��امانی های  آن دوران و ب��ا توج��ه به 
مش��کاتی که بین ایران و عراق از گذش��ته 

وجود داشت آتش جنگ را روشن کرد . 
صدام با اس��تفاده از لش��کرهای مکانیزه 
و تجهی��زات به روز در مقابل ایران اس��امی 
که در آن زمان از لح��اظ تجهیزاتی و نیروی 
 انس��انی دچار مش��کل ب��ود، ق��رار گرفت؛ 
وی از ابتدای جنگ س��ه هدف ج��دا کردن 
خوزس��تان از ایران، تصرف ارون��د و نابودی 

انقاب  نوپای اسامی را در سر داشت . 
اس��تکبار جهان��ی و کش��ورهای مرتجع 
منطق��ه از ص��دام ب��ه ص��ورت همه جانبه 
حمایت و ب��رای غلب��ه او ب��ر ای��ران به وی 

کمک های  تس��لیحاتی، اطاعان��ی، نیروی 
انسانی و کمک های مالی می کردند . 

در اوای��ل جن��گ یک��ی از اه��داف مهم 
رزمندگان جلوگیری از پیشروی رژیم بعث 
عراق بود و رزمندگان با ایجاد موانع فیزیکی 

جلوی  حرکت دشمن را می گرفتند . 
ارتش، س��پاه و نیروهای مردم��ی پله به 
پله جن��گ را پیش می بردند و با اس��تفاده از 
تجربیات و ظرفیت هایی که وجود داش��ت با 
ایجاد  جنگ چریکی ضربه هایی به دش��من 
وارد می کردند؛ سپاه با طراحی عملیات های 
مح��دود توانس��ت ضربه ه��ای محکمی به 
دش��من بزند  و عقبه  آن ه��ا را تخریب کند؛ 
سپاه همچنین با اجرای عملیات »یا مهدی« 
در سوسنگرد ضربه ای به دشمن وارد کرد که 
باعث ایجاد  ترس و وحش��ت در دل نیروهای 

عراقی شد . 
پس از اجرای عملیات یا مهدی، عملیات 
»فرمانده کل قوا روح خدا« در ش��رق کارون 
شروع شد؛ فرماندهی این عملیات را سردار 
  »یحی��ی صف��وی« بر عه��ده داش��ت. این 
عملیات ب��ا حدود ۳۰۰ رزمنده آغاز ش��د؛ با 
شناس��ایی های خوبی که صورت گرفته بود، 
یه یک  لش��کر مکانی��زه و تی��پ کماندویی 
صاح الدین ایوبی عراق ضربه  س��ختی وارد 
ش��د و آن ها ناچار ش��دند ک��ه ۱۰ کیلومتر 

عقب نشینی کنند . 
زمان��ی ک��ه خرمش��هر آزاد ش��د، توازن 
قدرت در منطقه تغییر کرد؛ مستکبران باور 

نمی کردند که ایران بتوان��د چنین عملیات 
بزرگی را  انج��ام ده��د. پس از آزادس��ازی 
خرمش��هر کمک های آمریکا و کش��ورهای 
مرتجع منطقه ب��ه رژیم بعثی علنی ش��د و 
همه آن ها ب��ه دنب��ال  نجات ص��دام بودند. 
حت��ی ش��ورای هم��کاری خلیج ف��ارس و 
شورای امنیت ملی سازمان ملل پس از فتح 
خرمشهر، شروع به  موضع گیری علیه ایران 
کردن��د و مداخات زی��ادی در ای��ن زمینه 

داشتند . 
تنها برگ برنده ص��دام در تمام معادلات 
سیاس��ی، در اختیار داش��تن خرمشهر بود؛ 
اما با آزادسازی خرمشهر، ناتوانی رژیم بعث 
عراق  نمایان ش��د. یکی از دلایلی که پس از 
آزادس��ازی خرمش��هر جنگ ادام��ه یافت، 
این بود که ص��دام عهدنام��ه ۱۹۷۵ الجزایر 
را به رس��میت  نمی ش��ناخت و به دلیل عدم 
پای بندی ص��دام به معاهدات بی��ن المللی، 
ما نمی توانس��تیم ریس��ک کنی��م و صلح را 
بپذیریم؛ همچنین مطالبه  برحق رزمندگان 
و خانواده های ش��هدا از دیگر مواردی بود که 

موجب ادامه یافتن جنگ شد . 
پس از آزادسازی خرمشهر هنوز بخشی از 
سرزمین ما در غرب و جنوب در تصرف صدام 
بود؛ مناطقی مثل س��ومار، میمک و  بخشی 
از خاک ما در جنوب در دس��ت دشمن بود و 
اگر در ای��ن زمان به جنگ پای��ان می دادیم، 
سرنوشت خاکی که در تصرف عراق  بود، چه 

می شد؟

روایتِ شجاعتِ رزمندگان آتش به 
اختیار برای دفاع از آبادان

س��پاه آبادان آن موقع به ج��ز دو قبض��ه خمپاره انداز ۸۱ 
میلی متری و دو قبضه خمپاره انداز ۱۲۰ میلی متری، س��اح 
نیمه سنگین دیگری  برای مواجهه با دشمن نداشت اما دست 

از مقاومت نکشید . 
یک��ی از موضوعاتی که با گذش��ت چهار ده��ه از وقوع آن 
همچنان در پرده ابهام باقی مانده اس��ت و تحلیلگران مسائل 
نظامی، به سادگی  از کنار آن گذشتند، دستور انتقال توپخانه 
حیدر شهرضا از آبادان به ۱۷ کیلومتری جاده ماهشهر آبادان 

است . 
این اقدام که با مقاومت نسبتاً شدید سروان محمدی فرمانده 
توپخانه و همچنین افسر شجاع توپخانه ستوان عباسی مواجه 
ش��د، در اوج  درگیری های خرمشهر یعنی روز های ۲۲ یا ۲۳ 
مهرماه انجام گرفت و آبادان و خرمشهر را از آتش مؤثر پشتیبانی 
این آتش��بار ۱۳۰  میلی متری که شامل ۶ قبضه توپ کششی 

می شد، محروم کرد . 
س��پاه آبادان آن موقع به ج��ز دو قبض��ه خمپاره انداز ۸۱ 
میلی متری و دو قبضه خمپاره انداز ۱۲۰ میلی متری، س��اح 
نیمه س��نگین دیگری  برای مواجهه با دشمن نداشت. ظاهراً 
سرهنگ رضوی فرمانده وقت اتاق جنگ که پیش از آن، فرمانده 
ژاندارمری خوزس��تان بود  این دستور را صادر کرده بود. وقتی 
سروان محمدی فرمانده آتشبار توپخانه ۱۳۰ میلی متری گفته 
بود »اگر مرا اعدام هم بکنید،  توپخانه را جابه جا نمی کنم.« این 
افسر دلسوز، متدین و رشید و همچنین ستوان عباسیِ شجاع 
و دلاور از جانب فرمانده مافوق خود  به ش��دت تحت  فشار قرار 
گرفتند و سرانجام مجبور به انتقال توپخانه شدند. البته سروان 
محمدی در نهایت به سرهنگ رضوی چنین  گفته بود: »توپخانه 
را جابه جا می کنم، ولی این کار از لحاظ نظامی به تمام دلایل، 

صحیح نیست ». 
توجیه س��رهنگ رضوی این بود که خرمش��هر محکوم  به 
سقوط اس��ت و آبادان هم در خطر سقوط قرار دارد؛ بنابراین، 
احتمال  دستیابی دشمن به توپخانه بسیار زیاد است و پس  از 
این جابه جایی، با توجه به اینکه برد توپخانه ۱۳۰ میلی متری 
ح��دود ۲۷  کیلومتر اس��ت، از راه دور هم می توان��د آبادان را 
پش��تیبانی کند. البته سرهنگ رضوی به  خوبی می دانست با 
توجه ب��ه اینکه  دیدبان ه��ای ارتش معم��ولاً از فاصله ۶ تا ۷ 
کیلومتری دیدبانی می کردند، از تأثیر مثبت آتشباری توپخانه 
به شدت کاسته خواهد شد و  درنتیجه نه  تنها سقوط خرمشهر 
حتمی خواهد بود، بلکه آبادان نیز به شدت در معرض آسیب و 

سقوط قرار خواهد گرفت . 
خستگی سرهنگ رضوی فرمانده اتاق جنگ در ۲۲ یا ۲۳ 
مهر ۱۳۵۹ به حدی بود که رکن الدین جوادی جانشین وقت 
فرمانده سپاه  آبادان و مسعود خوشبخت نماینده سپاه در اتاق 
جنگ نتوانستند در س��اعت ۱۲:۳۰ نیمه شب معاونش را که 
س��رگرد قدبلندی بود قانع  کنند تا وی را از خواب بیدار کند و 

دربار ه دستور انتقال توپخانه حیدر توضیح دهد . 
سروان محمدی فرمانده توپخانه حیدر در غروب روز ۲۲ یا 
۲۳ مهرماه با دلی پرخون توپخانه را از اروندکنار حرکت داد و 

به  منطقه ذوالفقاری رساند . 
منبع: کتاب دشمن پشت دروازه های شهر

شهید»علیشریفپورقهستانی«؛

شهادت رسیدن به معشوق است
شهید »علی شریف پور قهستانی« در وصیت نامه خود آورده 
اس��ت: مادر گرامی و پ��در مهربانم، خواهش می کنم من بنده 
شرمنده خدا  را ببخشید تا شاید خدا از گناه من بگذرد و شهادت 
من را قبول کند. شهادت در راه رضای خدا برای من مثل اینکه 

به معشوق خود  رسیدن است . 
  »علی شریف پور قهستانی« یکم فروردین ۱۳۴۸  در روستای 
قهستان از توابع شهرستان سیرجان  چشم به  جهان گشود. وی 
تا پایان  مقطع ابتدایی تحصیل کرد. او نیز راننده بود، به عنوان 
بسیجی در جبهه حضور یافت و سرانجام ۵   اردیبهشت ۱۳۶۶ 
در بانه  توسط نیروهای عراقی بر اثر اصابت ترکش، شهید شد . 

بخشی از وصیت نامه شهید »علی شریف پور قهستانی :» 
بسم الله الرحمن الرحیم

خداوند آن دسته از مومنانی که در راهش قتال و مبارزه می 
کنند دوست می دارد آنها مانند ستونهای محکم و استوارند . 

ب��ا درود بی پایان خدا به امام زمان )عج( و بر نایب برحقش 
امام خمینی. ای مردم به گفته شهید مصطفی علی بیگی نژاد 
برای انسان  دو راه وجود دارد حق و باطل پس باید چه کنیم ما 
عقل داریم و می گویم حق بهتر است و باطل بد چرا؟ چون باطل 
می گوید ظلم و  ستم کنید و ندانید چگونه به وجود آمده اید و 
برای چه. ولی حق می گوید ما همه انسان ها باید بدانیم چگونه 

به وجود آمده ایم و چرا . 
من و کس��انی مثل من به خدا اعتقاد دارند می گویند یک 
کس که از همه والاتر اس��ت جهان را آفریده و این آفریننده ما 
می فرماید همه  انسان ها با هم برادر دینی و خواهر دینی هستند 
و حالا که ما به حق اعتقاد داریم بر ما واجب اس��ت بشتابیم به 

سوی حق . 
ای مردم کسانی هستند می خواهند حق وجود نداشته باشد. 
هر کاری دوست داشته باشند بکنند مثا می خواهند از ما کار 
بکشند و  خود راحت زندگی کنند ولی ما نمیگذاریم چون خدای 
بزرگ دوست ندارد این چنین باشد. خدای مهربان و دانا دوست 
دارد ما همه  انس��انها مثل هم باشیم و به ضعیف تر از خودمان 

ستم نکنیم . 
ای مردم بشتابید به سوی جبهه ها خدای نکرده رهبر کبیر 
انقاب اسامی امام خمینی را تنها نگذارید در آخر از پدر و مادر 
گرامی  و خویشاوندانم و مخصوصا از مادربزرگم گوهر خواهش 
می کنم گریه نکنید . من دوست ندارم کسی برایم گریه کند . 

مادر گرامی و پدر مهربانم شاید من به شماها خوبی نکرده 
باشم خواهش می کنم من بنده شرمنده خدا را ببخشید تا شاید 
خدا از گناه  من بگذرد و ش��هادت من را قبول کند. شهادت در 
راه رضای خدا برای من مثل اینکه به معش��وق خود رس��یدن 

است. 

فرهنگِ پایداری
SHAKHESABZ@GMAIL.COM
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آزادی خرمشهر توازن قدرت در منطقه را برهم زد

حضور خانواده شهید حسن 
تهرانی مقدم در نمایشگاه کتاب

مدیر انتشارات شهید کاظمی گفت: خانواده های 
شهیدان »حسن تهرانی مقدم« پدر صنعت موشکی 
ای��ران و »نوید صفری« از  ش��هدای مدافع حرم در 
نمایشگاه کتاب به بیان رشادت های شهدا و ایثارگران 

می پردازند . 
سی و سومین نمایشگاه بین المللی کتاب پس از 
دو سال تعطیلی در حالی با استقبال مردم روبرو می 
شود که رنگ و بوی شهدا به  ویژه سردار شهید حاج 
قاس��م سلیمانی بیش از پیش به رنگ و بوی شهدا را 
در دل های مردم زنده می کند. حالا انتشارات شهید 
 کاظمی که به عنوان ناشری پیشتاز در چاپ آثار شهدا 
توانس��ته به عنوان ناشر برتر انتخاب شود، در برنامه 
های امس��ال خود عاوه  بر برگزاری نشست هایی با 
نویسندگان کتاب های دفاع مقدس از برخی خانواده 
های شهدا همچون محسن فخری زاده، حسن تهرانی 
 مقدم و برخی دیگر از شهدای دفاع مقدس و مدافع 
حرم دعوت کرده تا نمایش��گاه کتاب را با عطر و بوی 

شهدا معطر کنند  . 
مجید شکرالهی مدیر انتشارات شهید کاظمی در 
گفت و گو با خبرنگار فرهنگی ایرنا گفت: امسال در 
نمایش��گاه کتاب مهمانانی ویژه  در غرفه انتشارات 
شهید کاظمی حضور می یابند و افتخار داریم تا ضمن 
دیدار با خانواده های ش��هدا، برخ��ی از کتاب های 
فرهنگ  ایثار و ش��هادت را به مردم معرفی کنیم. به 
عنوان نمونه خانواده شهید حسن تهرانی مقدم بعد 
از ظهر امروز )ش��نبه( مهمان ویژه ما  هس��تند و به 
بررسی کتاب خط مقدم، نوشته فائضه غفار حدادی 
و محمدحس��ین پیکان��ی می پرداریم ک��ه روایتی 
داس��تانی و مستند از  تشکیل یگان موشکی ایران با 
محوریت زندگی شهید حسن طهرانی مقدم است و 
این کتاب در هفدهمین دوره انتخاب بهترین کتاب 

 دفاع مقدس، برگزیده شده است . 
وی افزود: همچنین خانواده شهید نوید صفری از 
ش��هدای مدافع حرم امروز در نمایشگاه حاضر می 
شوند و به همین مناسبت کتاب  نوید شهید نوشته 
مرضیه اعتمادی را مورد بررسی قرار می دهیم که به 

زندگی این شهید اختصاص دارد . 
شکرالهی اضافه کرد: در همین روز کتاب های سر 
بر خاک دهکده نوشته فائضه غفار حدادی با موضوع 
پیاده روی اربعین و کتاب  به من دست نزن از همین 
نویسنده که به روزنوشت های کرونایی یک نویسنده 
خانه دار اختصاص دارد، با حضور نویسندگان مورد 
 بررسی قرار می گیرد. کتاب خورشید که غرق نمی 
شود نوشته غفار حدادی از دیگر کتاب هایی است که 
درب��اره آن صحب��ت می  کنیم و ای��ن کتاب روایتی 
داستانی از زندگی شهید محمد شمس است؛ نوجوان 
۱۸ س��اله ای که در گردان خط ش��کن غواص، یک 
 اس��طوره بودو زیرا جان خود را فدا کرد تا عملیات لو 

نرود و جان بقیۀ رزمندگان در امان بماند  . 
سی وسومین دوره نمایش��گاه بین المللی کتاب 
تهران با شعار »با کتاب سامتیم« تا ۳۱ اردیبهشت 

ماه از ساعت ۱۰ تا ۲۰ میزبان  عاقه مندان است . 

کتاب بخرید و با شهدا عکس 
یادگاری بگیرید

 »نشر شاهد« با ارائه بیش از ۴۰۰ عنوان کتاب 
و برنامه ه��ای وی��ژه فرهنگی در سی وس��ومین 
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران حضور  دارد که 
۵۶ عن��وان از این آثار، از تازه های این انتش��ارات 

هستند . 
غرفه نش��ر شاهد در س��ی و سومین نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران عاوه بر عرضه آثار متنوع 
با موضوع ایثار و شهادت، هر روز  یک مسابقه آناین 
کت��اب برگزار و به برگزی��دگان آن، جوایزی نظیر 
س��یم کارت تلفن همراه و هدای��ای فرهنگی اهدا 

می کند . 
خانواده معظم ش��هدا و ایثارگران از ۵۰ درصد 
تخفیف در این غرفه بهره مند می شوند، همچنین 
تمامی بازدیدکنندگان از غرفه نشر  شاهد می توانند 
با شهدا عکس یادگاری بگیرند و از طریق نرم افزار 

ویژه، تفألی به وصیت نامه شهدا بزنند . 
رونمایی از دو عنوان کتاب با عنوان های تویی که 
نش��ناختمت درباره شهید محس��ن فخری زاده و 
حدیث آرزومندی درباره ش��هید  مصطفی گودرز 
خزایی، از دیگر برنامه های نش��ر ش��اهد در سی و 

سومین نمایشگاه کتاب است . 
این آثار با حضور مس��ئولان بنیاد شهید و امور 
ایثارگران و س��ایر مقامات کش��وری و لشکری در 
س��الن سرای اهل قلم نمایشگاه  بین المللی کتاب 

تهران رونمایی می شوند . 
همچنین برگزاری ۲ نشس��ت ادبی با موضوع 
نقش و جایگاه زنان در ادبیات ایثار و شهادت در روز 
سه شنبه، ۲۷ اردیبهشت از  ساعت ۱۶ و ۳۰ دقیقه 
تا ۱۷ و ۳۰ دقیقه و نشس��ت ادبی با موضوع نقش 
ادبیات، ش��عر و داس��تان در انتقال فرهنگ ایثار و 
شهادت به  نسل جدید در روز شنبه، ۳۱ اردیبهشت  
از ساعت ۱۶ و ۳۰ دقیقه تا ۱۷ و ۳۰ دقیقه در سالن 
ناشران داخلی نمایشگاه بین المللی  کتاب از دیگر 

برنامه های نشر شاهد در این روزها است . 
سی و سومین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 
از ۲۱ تا ۳۱ اردیبهش��ت ۱۴۰۱ با ش��عار با کتاب 
سامتیم در مصای امام خمینی )ره(  برگزار شده 
و غرفه نش��ر ش��اهد در راهروی ۲۲، غرفه ۳۲ قرار 

دارد . 

مسابقه فرهنگی با عنوان »سام بر خرمشهر« به مناس��بت فرا رسیدن چهلمین سالگرد آزادسازی خرمش��هر، همزمان با سراسر  کشور در شیراز برگزار 
می شود . 

مسابقه فرهنگی با عنوان »سام بر خرمشهر« از سوی بنیاد شهید و امور ایثارگران به مناسبت فرا رسیدن چهلمین سالگرد  آزادسازی خرمشهردر سراسر 

کشور برگزار می شود . شرکت در مسابقه »سام بر خرمشهر« برای عموم آزاد است و  این مسابقه از پنجشنبه پانزدهم اردیبهشت ۱۴۰۱ با  پاسخ  به   بیست سوال 
عمومی پیرامون دفاع مقدس و آزادی خرمشهر در سایت نوید شاهد آغاز شده و تا دهم خرداد ادامه خواهد داشت . 

نتایج مسابقه »سام بر خرمشهر« را پانزدهم خرداد ۱۴۰۱ اعام و به ۴۰ نفر از برگزیدگان به قید قرعه مبلغ پنج میلیون ریال  اهدا خواهد شد. 
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سردار بایرامی با تاکید براینکه ذائقه شناسی 
براس��اس مخاط��ب نس��ل ام��روز و نوجوانان 
دهه ۹۰ نیازمند تخصص و مهم اس��ت، گفت: 
 تولیدات ادبی کودک دفاع مقدس که براساس 
ذائقه شناسی مخاطب شکل گرفته شده باشد 
در تولید انیمیش��ن، موش��ن گرافیک، تولید 
 مستند و حتی فیلم کوتاه می تواند مورد استفاده 

قرار گیرد . 
با اش��اره به حضور تولیدات این مجموعه در 
سی و سومین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 
اظهار داشت: امسال در قالب دو نشر  بنیاد حفظ 
آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس و صریر در سه 
غرفه در نمایشگاه کتاب تهران سعی کرده ایم به 
یک چیدمان خوب  یک ش��خصیت خوب برای 
کتاب های دف��اع مقدس قائل باش��یم چراکه 
معتقدیم ظاهر غرفه نیز در جلوه گری به مردم 
موثر است و قصد  داریم زیبایی های دفاع مقدس 

را در این جلوه گری ها نشان دهیم . 
وی با اشاره به رویکرد این مجموعه به ادبیات 
کودک و نوجوان گفت: تمام مجموعه های تابع 
بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع  مقدس در 
سراسر کشور تا کنون در حوزه کودک و نوجوان 
بیش از ۶۰۰ عنوان کتاب به چاپ رسانده است 
که در غرفه نمایشگاه  امسال قریب به ۴۰۰ کتاب 

عرضه شده است . 
رئیس س��ازمان ادبیات و تاریخ دفاع مقدس 
با تاکید براینکه تولید کت��اب کودک و نوجوان 
دارای هزینه های سنگینی اس��ت، افزود: دفاتر 
 استانی بنیاد حفظ آثار و نش��ر ارزش های دفاع 
مقدس س��الانه چند کتاب ک��ودک و نوجوان 
با کیفیت با استفاده از س��وژه های خوب تولید 
 می کنند؛ تاکید ش��ده اس��ت هر آم��وزه دفاع 
مق��دس و جری��ان مقاومت را با ش��کیل ترین 
شکل ممکن به مخاطب منتقل کنند؛ موفقیت 
در  این مسیر سختی هایی دارد که با استفاده از 
روانشناسان و جامعه شناس��ان سعی کرده ایم 

محصولات خوب و به روزی را تولید کنیم . 
بایرامی خاطرنشان کرد: سال ۱۴۰۰ حدود 
۱۷۰ عن��وان کتاب ک��ودک و نوج��وان تولید 
کرده ایم که در نوع خودش خوب بود، اما  زمانی 
این را مطلوب می دانیم که به لحاظ کمی سالانه 
هزار عنوان کتاب به چاپ برسانیم و پایبند به این 
حرف هستیم به شرط اینکه  سوژه های خوب را 

دنبال کنیم . 

ابعاد ش�خصیت ش�هید س�لیمانی 
سوژه تولید کتاب کودک

وی عن��وان کرد: در گذش��ته مجموعه ای با 
عنوان قهرمانان چاپ می کردیم که نمونه هایی 
از آن در رابطه به شهید صیاد ش��یرازی و  دیگر 
شهیدان به چاپ رس��یده بود، اما متوقف شده 
بود و سعی داریم این مجموعه احیا شود و تاکید 
داریم برای هر یک ش��هدا باید یک  کار خوب با 
جلوه ها و نثر و داستان های خوبی برای نوجوانان 
تولید کنیم؛ در حوزه کودک نیز اگر سالانه هزار 
کتاب را ب��ا بهترین  تصویرگری ه��ای خوب به 
سبک جدید کتاب هایی که در دنیا مرسوم است 
تولید کنیم حتما به بخشی از اهداف مورد نظر 

دست پیدا  می    کنیم . 

رئیس س��ازمان ادبیات و تاریخ دفاع مقدس 
اظهار داشت: سوژه های ناب بسیاری در موضوع 
دفاع مقدس وج��ود دارد و با توجه به  ش��هادت 
سردار حاج قاسم سلیمانی که اثرگذاری آن در 
لایه های مختلف اجتماعی فوق العاده زیاد بوده 
است باید روی این شخصیت  ویژه تر کار کنیم؛ 
خصوصاً درباره مهربانی های ایش��ان و برخورد 
با کودکان و نوج��وان می توانیم متن و تصاویر و 

اشعار خوبی  عرضه کنیم . 

کتاب ک�ودک را با نظر کارشناس�ان 
اجتماعی و روانشاسی چاپ می کنیم

سردار بایرامی درپاسخ به س��والی پیرامون 
چشم انداز این مجموعه در حوزه تولید آثار ادبی 
کودک و نوجوان گفت: در حوزه گستره ی  ملی 
و کشوری معتقدیم هر استان باید سوژه هایش 
را برمبنای ک��ودک تنظیم کند البت��ه در این 
حوزه نیازمندیم اهالی ادب و  جامعه شناسان و 
روانشناسان کودک سوژه ها را مورد کارشناسی 
قرار دهند تا بهترین تولیدات را برای کودک رقم 
بزنیم؛ البته در  سراس��ر کشور به شدت نیازمند 
محتوای مرتبط با کودک هستیم و در تراز ملی 
باید بهترین ها شناس��ایی و تبدیل به محصول 

شود . 
وی پیوند بین ناش��ر، نویس��نده و تصویرگر 
و کارشناس��ان و طراحان کت��اب را برای تولید 
محتوای کودک مهم و ضروری دانست و  تاکید 
کرد: باید طرح و جلد و سبک کتاب های جدید 
برای مخاطب کودک و نوجوان تولید شود و در 
این زمینه چش��م انداز مهمی  خواهیم داشت. 
کارگروه ک��ودک و نوجوان س��ازمان ادبیات و 
تاریخه دفاع مقدس چش��م انداز این مس��یر را 
روشن خواهد کرد چراکه  اساتید خوبی درحال 

تحقیقات هستند . 

تولیدات ادبی ک�ودک دفاع مقدس 
مورد اس�تفاده دیگر حوزه های هنری 

قرار می گیرد
رئیس س��ازمان ادبیات و تاریخ دفاع مقدس 
خاطرنش��ان ک��رد: از هم��ه ی مجموعه هایی 
مانند کانون پرورش فکری کودک و نوجوانان، 
 بهزیستی، آموزش و پرورش و دیگر مجموعه ها 
اس��اتیدی را شناس��ایی کرده   ای��م و معتقدیم 
بخش��ی از این ظرفیت ه��ا هن��وز وارد میدان 
 نش��ده اند که تقاضا داریم در این می��دان به ما 
کمک کنند. تولید گذش��ته کودک و نوجوان 
حوزه دفاع مقدس فردمح��ور و با کمترین کار 
 کارشناس��ی بوده اس��ت که اگر این ظرفیت را 
کارشناس��انه تولید می کردیم ام��روز موفق تر 

بودیم . 
سردار بایرامی با تاکید براینکه ذائقه شناسی 
براساس مخاطب نس��ل امروز و نوجوانان دهه 
۹۰ نیازمند تخصص است، گفت: تولیدات  ادبی 
کودک دفاع مقدس که براساس ذائقه شناسی 
مخاطب ش��کل گرفته ش��ده باش��د در تولید 
انیمیشن، ریال موشن گرافیک و تولید مستند 
 و حتی فیلم کوتاه می تواند مورد اس��تفاده قرار 

گیرد. 

رئیسسازمانادبیاتوتاریخدفاعمقدس

چاپ ۶۰۰ کتاب کودک و نوجوان در حوزه دفاع مقدس



کارشناس مسائل غرب آس��یا گفت: قطر 
به عنوان حلقه اتصال دیپلماس��ی بین ایران و 
سایر کشورهای عضو شورای همکاری  خلیج 

فارس ایفای نقش می کند. 
حس��ن هانی زاده در گفت وگو با خبرنگار 
سیاس��ت خارجی ایرنا، با اش��اره به سیاست 
تعاملی و فعال ش��دن دیپلماس��ی اقتصادی 
 جمهوری اس��امی ایران در قبال کشورهای 
منطق��ه، گف��ت: سیاس��ت خارج��ی دولت 
س��یزدهم مبتن��ی ب��ر ایج��اد همگرایی با 
کش��ورهای  منطقه اس��ت. ریی��س جمهور 
کش��ورمان در ابت��دای ریاس��ت جمه��وری 
خود، صریح��ا اعام کرد که دولت س��یزدهم 
آماده تعامل با  همه کشورهای منطقه به ویژه 
کشورهای حوزه خلیج فارس است و از همان 
زمان همکاری بین دولت س��یزدهم و برخی 
 کشورهای عضو شورای همکاری خلیج فارس 

شکل گرفت. 
این کارش��ناس مس��ائل غرب آسیا اضافه 
کرد: قطر یکی از کش��ورهای عضو ش��ورای 
همکاری خلیج فارس است که در طول  چهار 
دهه گذش��ته و بعد از پیروزی انقاب اسامی 
روابط مناس��بی بر اس��اس احترام متقابل با 

جمهوری اس��امی ایران داش��ته و به  عنوان 
حلقه اتصال بین ایران و سایر کشورهای عضو 
ش��ورای همکاری خلیج ف��ارس ایفای نقش 

کرده است. 
وی افزود: کشور قطر چه در دوره امیر سابق 
قطر، ش��یخ حمد آل ثانی و چه در دوره فرزند 
ایشان ش��یخ تمیم بن حمد آل ثانی،  همواره 

روابط بسیار متعادل و رو به رشدی بوده است. 
اخیراً شیخ تمیم بن حمد آل ثانی تمایل خود 
را برای ایجاد رابطه بین  ایران و س��ایر کشورها 
و تقویت این رابطه و همچنین حل مشکات 
مربوط به مذاکرات ایران و کشورهای ۱+۴ در 
وین، اعام  آمادگی کرده است. سفر تمیم بن 
حمد آل ثانی به تهران هم در این راس��تا قرار 

دارد. 
این کارشناس مسائل غرب آسیا با تأکید بر 
اینکه قطر بارها در مسأله برجام نقش مثبتی 
ایفا کرده است، گفت: ولی با توجه به  اینکه الان 
جنگ یمن و عربستان در حال کاهش است و 
عربستان هم اعام آتش بس کرده است، به نظر 
می رسد قطر می تواند  در حوزه همکاری بین 
ایران و کشورهای عضو شورای همکاری خلیج 
فارس و برجام و نزدیک کردن دیدگاه ایران با 
برخی  کش��ورهای اروپایی و آمریکا می تواند 
بخشی از دستاوردهای سفر آقای شیخ تمیم 

بن حمد آل ثانی امیر قطر به تهران باشد. 
هانی زاده در پای��ان با بیان اینکه نقش قطر 
در حل بحران های منطقه ای بس��یار سازنده 
اس��ت، خاطرنش��ان کرد: قطر می تواند نقش 
 کاما متعادلی به عنوان یک چکش تعادل در 
روابط ایران و ش��ورای همکاری خلیج فارس 

تلقی شود.  
وی تاکید کرد: همکاری های دیپلماس��ی 
اقتصادی دولت سیزدهم، نشان از بازگشایی 
گره های اقتصادی موجود دارد و اینکه  دولت 
در تاش اس��ت تا همکاری های اقتصادی با 

کشورهای منطقه را افزایش دهد. 

مدیر کل جدید امور ایرانیان خارج از کش��ور وزارت امور خارجه منصوب ش��د. 
حس��ین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کش��ورمان در حکمی رضا عام��ری را به عنوان مدیرکل ش��ورای عالی امور 

ایرانیان  خارج از کش��ور منصوب کرد. 
عامری تاکنون عهده دار مسئولیت های مختلفی از جمله س��فیر جمهوری اسامی ایران در کشورهای سودان، الجزایر 

بوده  اس��ت.وی همچنین مدیر کل خاورمیانه وزارت امور خارجه بوده اس��ت. 

رایزنسفارتفلسطین

امیدوارم اخبار آزادی قدس به زودی 
منتشر شود

رایزن س��فارت فلس��طین گفت: رژیم صهیونیس��تی با 
اقدامات وحشیانه خود نشان داد که از حقیقت واهمه دارد. 

محمد مصطفی جهیر در گفت وگو با خبرنگار سیاس��ت 
خارجی ایرنا، با اشاره به محکومیت رژیم صهیونیستی از سوی 
مردم ایران  در پی به ش��هادت رس��اندن خبرنگار فلسطینی 
الجزی��ره، گفت: واکنش ها در کل دنیا نس��بت ب��ه این عمل 
جنایتکارانه بسیار عالی بود.  همه از مسئله فلسطین حمایت 

کردند. 
رایزن س��فارت فلس��طین در تهران اضافه ک��رد: مایلم از 
جمهوری اسامی ایران، از رئیس جمهور، وزارت امور خارجه، 
مجلس  شورای اسامی و تمام موسسات و رسانه های گروهی 

به خاطر حمایت هایشان سپاسگزاری کنم. 
وی اف��زود: این عم��ل وحش��یانه نش��ان داد ک��ه رژیم 
صهیونیس��تی از حق و حقیقت ترس دارد و ه��ر صدایی که 
بخواهد حقیقت ظلمی که  بر ملت فلسطین می شود را نشان 

بدهد، آن را خفه می کنند. 
مصطفی جهی��ر در پایان گف��ت: من از تمام رس��انه های 
گروهی، به خصوص خبرنگارانی ک��ه در این زمینه بیانیه ای 
صادر کردند تش��کر  می کنم و امیدوارم ان ش��اءالله روزی فرا 

برسد که این مصاحبه ها در قدس آزادشده، انجام شود. 

سفارت ایران در دمشق حمله 
تروریستی به سوریه را محکوم کرد

سفارت جمهوری اس��امی ایران در س��وریه حمات 
تروریستی در حومه حلب، نبل و الزهرا را محکوم کرد. 

به گزارش حوزه سیاست خارجی ایرنا، سفارت جمهوری 
اس��امی ایران در دمش��ق در صفحه توییتر خود نوش��ت: 
دس��ت های  تروریس��م بار دیگر ثابت کرد که آن ها ابزاری 
در راستای اجرای طرح های بیگانگان هستند و از بمباران 
مراسم تشییع شهدا هیچ  ابایی ندارند و کودکان بی گناه را 
به قتل می رسانند.ما اقدام این دستان تروریستی در حومه 
حلب و دو منطقه نبل و الزهرا را  محکوم می کنیم و از خداوند 
می خواهیم که به خانواده ش��هدای ای��ن حادثه صبر عطا 

فرماید. 
روز گذش��ته رس��انه های خب��ری از حمل��ه راکت��ی و 
خمپاره ای گروه های تروریس��تی به مراس��م تشییع پیکر 

شهدای دفاع ملی سوریه خبر  دادند. 

سیاسی
SHAKHESABZ@GMAIL.COM
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کارشناسمسائلغربآسیا:

 »قطر« حلقه اتصال دیپلماسی ایران به شورای
 همکاری خلیج فارس

رضا عامری مدی�رکل ایرانیان خارج 
از کشور شد

بورل:

مذاکرات با ایران به زودی از سر 
گرفته می شود

مسئول سیاس��ت خارجی اتحادیه اروپا با مثبت 
توصیف کردن سفر معاونش به تهران، گفت این سفر 
اجازه ازس��رگیری مذاکرات  با ایران را داد. »جوزپ 
بورل« مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا امروز 
)جمعه( از ادامه پیدا کردن مذاکرات رفع  تحریم های 
ای��ران در آینده نزدیک خب��ر داد. بورل در گفتگوی 
کوتاهی با خبرنگاران پیش از ورود به جلس��ه سران 
گروه ۷،  گفت: س��فر »انریکه مورا« به تهران »بسیار 
مثبت« بود و مذاکرات با ایران به  زودی از سر گرفته 
می شود. به نوشته  خبرگزاری فرانسه، وی در این باره 
توضیح داد: »مذاکرات هسته ای با ایران تعلیق شده 
بود، اما س��فر هماهنگ کننده اتحادیه  اروپا به ایران 
اجازه ازس��رگیری مذاکرات را داد«.این مقام ارشد 
اروپایی همچنین ابراز امیدواری کرد که حصول توافق 
نهایی  بی��ن ای��ران و طرف های غرب��ی در وین، در 
دسترس است.»انریکه مورا« معاون مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا و  هماهنگ کننده مذاکرات وین 
روز چهارشنبه برای دومین بار در سال جدید شمسی 
به تهران آمد و با »علی باقری« مذاکره  کننده ارشد 
جمهوری اسامی ایران در محل وزارت امور خارجه 

دیدار کرد. 

توییت عجیب مورا پس از ترک 
تهران

معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در 
توییتی اعام کرد در بازگش��ت از تهران در مس��یر 
بروکسل، پلیس آلمان او را  متوقف کرد و گذرنامه و 
گوشی هایش را گرفت.»انریکه مورا« معاون مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا در توییتی اعام  کرد 
پلی��س آلمان در حالی که در مس��یر بروکس��ل در 
بازگشت از تهران بوده، مانع ادامه سفر او شده است.

این دیپلمات اروپایی  که هماهنگ کننده مذاکرات 
وین است و برای گفت وگو در همین خصوص به تهران 
س��فر کرده بود، در توییتی نوشت: پلیس  آلمان در 
فرودگاه فرانکفورت در مسیر بروکسل، در حالی که 
از تهران برمی گش��تم، مانع ادامه سفر من شد. هیچ 
توضیحی داده  نشد؛ متوقف کردن یک مقام اتحادیه 
اروپا در یک ماموریت رسمی با گذرنامه دیپلماتیک 

اسپانیایی. گذرنامه و گوشی هایم را  گرفتند. 

وزیر خارجه جمهوری آذربایجان در گفت وگوی تلفنی با وزیر امور خارجه از سفر خود به ایران خبر داد. 
به گزارش حوزه سیاست خارجی ایرنا، حسین امیرعبداللهیان و جیحون بایراموف وزیران امور خارجه جمهوری اسامی ایران و 

 جمهوری آذربایجان بعد از ظهر امروز در یک گفت وگوی تلفنی رایزنی و تبادل نظر کردند. 

آخرین تحولات روابط دو جانبه به ویژه در حوزه های سیاسی، اقتصادی، تجاری، کنسولی، پارلمانی و اجرای توافقات کمیسیون 
 مشترک اقتصادی دو کشور از محورهای این گفت وگو بود. 

وزیر امور خارجه جمهوری آذربایجان در این گفت وگو اعام کرد به زودی به ایران سفر می کند.   
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مخالفت تمام قد عضو مجمع تشخیص مصلحت با 
واردات خودرو

مصطفی میرس��لیم:چاره رفع نواقص تولی��دات داخلی و 
بهبود کیفیت تحقیر و توقف تولید صنعتی نیست زیرا بر خاف 
شعار  سال و مفاد سند تحول دولت است. باید دولت همت خود 
را برای اصاح صنعت صرف کند. پناه بردن به واردات نامحدود، 
 پاک کردن صورت مساله و هدر دادن ارز محدودی است که با 
تخفیف دادن قیمت نفت صادراتی عاید کشور شده و باید برای 
 تأمین مواد و کالاهای ضروری و رشد کشور بکار گرفته شود و 
نه راضی کردن وارداتچی ها!ما موظفیم بکوش��یم ضعف های 
 خود را برطرف کنیم و می توانیم؛ شایس��ته نیست ضعف ها را 
بهانه کنیم برای دریوزگی از بیگانگان یا تبدیل ش��دن به بازار 

 مصرف آنها. 

نماینده مجلس: شورای نگهبان هیچ نماینده ای را 
تهدید نکرده،از سوی فرد دیگری بوده است

مجتبی توانگر، نماینده مجلس: امروز جمله ای از اینجانب 
نقل ش��د که نمایندگان مخالف طرح صیانت به ردصاحیت 
تهدید  شده اند.هیچ تماس��ی در این خصوص از سوی شورای 
نگهبان باهیچ نماینده ای انجام نشده است.این تهدید ازسوی 
شورای  نگهبان نبوده و از س��وی فردی بوده که مخالفین خود 
را به اسرائیلی بودن متهم می کند.شورا تاکنون نه درمورد طرح 
صیانت  و نه هیچ طرحی تا پایان تصویب در مجلس، نفیا و اثباتا 
اظهار نظری نداشته است. با وجود تهدیدات، هیچ فرد و نهادی 
نیز  نمی تواند از ابزارهای قانونی برای فش��ار به شورای نگهبان 
علیه نمایندگان اس��تفاده کند.در دو سال گذش��ته، همواره 
شورای  نگهبان بر اساس شرع و قانون درجهت مطالبات مردم و 
همواره در کنار مجلس بوده است و همیشه نگاه دقیق و عمیقِ 
 کارشناسی از این نهاد مهم دریافت شده است و اتفاقا با اذعان 
نمایندگان محترم ادوار مختلف مجل��س، فقها و حقوق دانان 
 محترم در این دوره، ارتباط کارشناس��ی تر و تخصصی تری با 

نمایندگان و متخصصین داشته اند. 

ایلان ماسک از خرید توییتر موقت دست کشید
ایان ماسک روز جمعه اعام کرد که خرید شرکت توییتر 
را تا مشخص شدن جزئیات کامل حساب های کاربری جعلی 
در این  ش��بکه اجتماعی به حال تعلیق در می آورد. با رس��می 
شدن این تصمیم ارزش سهام شرکت توییتر پیش از گشایش 
وال اس��تریت در  معامات الکترونیکیِ بازار بورس نیویورک 
حدود ۲۰ درصد س��قوط کرد. مدیر عامل تس��ا که در حال 
حاضر حدود ۹۳ میلیون  دنبال کننده در توییتر دارد، با انتشار 
پیامی در این شبکه اجتماعی نوشت که در انتظار برما شدن 
حقایق در خصوص  حساب های هرزنامه و جعلی در این شبکه 
اجتماعی است که شمار آنها از سوی این گروه کمتر از ۵ درصد 

اعام شده است. 

علم اله�دی: اولین اث�ر اجرای طرح جدی�د دولت، 
براندازی فقر مطلق است

امام جمعه مش��هد:با طرح تحول، فاصل��ه طبقاتی از بین 

می رود و قش��ر آس��یب پذیر قدرت خرید پیدا می کنند، حالا 
جنس و کالا  گران اس��ت ولی پ��ول دارد که تهی��ه کند.آقای 
رئیس جمهور مک��رر گفته در ای��ن دول��ت می خواهیم فقر 
مطلق براندازی ش��ود، یعنی  دیگر نگوییم یک خانواده هست 
که از تأمین ناهار و ش��ام روزمره خودش عاجز اس��ت، این فقر 
مطلق باید براندازی شود.با این  کمک معیشتی، حتی خانواده 
۵ نفره که هیچ شغل و کس��بی ندارد، ماهی دو میلیون تومان 
به او بدهند، ق��درت خرید خیلی نیازها  و ل��وازم زندگی را پیدا 

می کند./مهر
حداد عادل: امروز هر کسی یک تلفن همراه دارد، کِش کار از 

دست همه در رفته
غامعلی ح��داد عادل بیان کرد: حس��ن کار تش��کیاتی 
هم افزایی است، همان که می گوید یک دست صدا ندارد. امروز 
بدانید وضع  رس��انه در دنیا به کلی با ۳۰ س��ال پیش متفاوت 
شده. ما اول انقاب فکر می کردیم. اگر رادیو و تلویزیون دست 
ما باشد، تمام  اس��ت. امروز در دنیا هر کس��ی یک تلفن همراه 
دستش است و کش کار از دست همه در رفته و حتی متدینین 
و انقابی ها تحت  تاثیر قرار گرفته ان��د و جنگ، جنگ ادراکی 

شده است. این ها کار تشکیاتی می خواهد تا مدیریت شود. 

امام جمعه کرج: جراح�ی یک مق�دار درد و دوران 
نقاهت دارد؛ باید تحمل کنیم

حسینی همدانی، امام جمعه کرج: مردم به خوبی متوجه 
هستند تاش ها برای بهتر ش��دن اوضاع است وقتی ناچار به 
جراحی  ش��دیم، چون جراحی یک مقدار درد و دوران نقاهت 

دارد، باید تحمل کنیم تا از این مرحله عبور کنیم./ایرنا

 »یکتا جمالی« به آلمان پناهنده شد
یکتا جمالی، نخس��تین زن وزنه ب��ردار ایران ک��ه به مدال 

جهانی رسیده است، به آلمان پناهنده شد. 

انتقاد عبدالله گنجی از »تظاهر به نداری« 
عبدالله گنجی، فع��ال رس��امه ای اصولگ��را از »تظاهر به 
نداری« مردم انتقاد کرد.عبدالله گنجی مدیرمسئول روزنامه 
همش��هری در  توئیتی نوش��ت:بخش قابل توجه��ی از مردم 
حقیقتا دچار مش��کل هس��تند اما تظاهر به ن��داری تراز ۸۵ 

میلیونی را نشان می دهد که  با شاخص های زیر نمی خواند: 
 - تقریبا به تعداد خانوارهای ایرانی خودرو داریم.  - با دو روز 
تعطیلی راه های تفریحی کشور قفل می شود.  - در مصرف لوازم 

آرایشی و عمل دست بردن در طبیعت بدن در جهان اولیم. 

نماینده مجلس: ارز ۴۲۰۰ تومانی سفره های زیادی 
را با لقمه حرام پر کرد

نایب رئی��س مجلس با بی��ان اینک��ه خانواده های ضعیف 
بهره ای از ارز ۴۲۰۰ تومانی نداشتند گفت: خیلی از سفره هایی 
که با  رانت پهن شده بود و از ارز ۴۲۰۰ تومانی بهره مند بودند، 
با لقمه حرام مواجه شدند چراکه پول پرداختی که به نام مردم 

 نصیب عده ای شد منجر به سوء استفاده آنان شد. 

توئیت شمخانی درباره اعتراضات اخیر
دبیر ش��ورای عالی امنیت ملی، پیش��رفت ای��ران را اراده 
تغییر ناپذی��ر کل نظام خوان��د و تاکید کرد: دول��ت چابک با 
اصاح  ساختارها، بهینه س��ازی منابع و همراهی مردم از همه 
موانع عبور می کند.به گزارش ایرنا، علی ش��مخانی روز آدینه 
در حساب  کاربری خود در توئیتر نوشت: پیشرفت ایران اراده 
تغییرناپذیر کل نظام است که دش��من با جنگ هشت ساله و 
تحریم مانع آن  شد.دبیر شورای عالی امنیت ملی تأکید کرد: 
اعتراض های محدود برخی هموطنان نگران، هیچ نسبتی با 

موج سواری  رسانه های معاند و دنباله های داخلی آنها ندارد. 

واکنش اولیانوف به رفتار پلیس آلمان با »انریکه مورا« 
نماینده روسیه در س��ازمان های بین المللی در واکنش به 
خبر ممانعت از ادامه سفر مورا در فرودگاه فرانکفورت پرسید: 
اگر با  مقامات ارش��د اتحادیه اروپ��ا با گذرنام��ه دیپلماتیک 
چنین رفتار می ش��ود، مردم عادی باید چه انتظاری داش��ته 
باشند؟ »میخائیل  اولیانوف« نماینده روسیه در سازمان های 
بین المللی مستقر در وین در توییتی به اقدام پلیس آلمان در 
ممانعت از ادامه س��فر   »انریکه مورا« معاون مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا در فرودگاه فرانکفورت واکنش نشان داد. 
وی در این خصوص  نوشت: اگر با مقامات ارشد اتحادیه اروپا با 
گذرنامه دیپلماتیک چنین رفتار می ش��ود، م��ردم عادی چه 
انتظاری باید داشته  باشند؟ بیایید امیدوار باشیم که این یک 
سوءتفاهم موردی بود که دیگر تکرار نخواهد شد.انریکه مورا 
معاون مسئول سیاست  خارجی اتحادیه اروپا امروز )جمعه( در 
توییتی اعام کرد پلیس آلمان در حالی که در مسیر بروکسل 
در بازگشت از تهران  بوده، مانع ادامه سفر او شده است. وی در 
این خصوص نوشت: هیچ توضیحی داده نشد؛ متوقف کردن 
یک مقام اتحادیه  اروپ��ا در یک ماموریت رس��می با گذرنامه 
دیپلماتیک اسپانیایی. گذرنامه و گوشی هایم را گرفتند.معاون 
»جوزپ بورل« سپس  اعام کرد: اکنون به همراه دو همکارم، 
سفیر اتحادیه اروپا در س��ازمان ملل در وین و رئیس گروه ویژه 
ایران س��رویس اقدام  خارجی اتحادیه اروپا آزاد شده ایم. ما را 
جدا از هم نگه داشتند. از ارائه هرگونه توضیح در مورد آنچه به 

نظر نقض  کنوانسیون وین است، خودداری کردند. 

امام جمعه اصفهان: ماکارونی خب گران شده؟ آدم 
چیز دیگری می خورد

طباطبایی نژاد امام جمعه اصفهان با زیر سوال بردن خرید 
بیش از نیاز برخی مردم در روزهای گذشته تصریح کرد: فردی 
اصا  ماکارونی دوست نداشته، اما حالا که گران شده رفته چند 
بسته از آن خریده است؛ خب گران شده؟ آدم چیز دیگری می 
خورد،  مردم بدانید مغازه ها پر اس��ت مس��ئولان نمی گذارند 
مغازه ها خالی ش��ود؛ صبر کنید تا تنش بخوابد، اگر سر و صدا 

کنید، آبروی  کشور را برده اید. 

پایان مهلت انتقال حس�اب ش�رکت ها به حس�اب 
واحد خزانه

رئیس کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسامی گفت: 

طبق بند الف تبصره ۷ قانون بودجه س��ال های ۹۸ تا ۱۴۰۰، 
 دس��تگاه های اجرایی موضوع ماده ۵ قانون مدیریت خدمات 
کش��وری و ماده ۲۹ قانون برنامه شش��م توسعه مکلف شدند 
کلیه  حس��اب های ریالی خود )درآمدی و هزینه ای( را صرفاً از 
طریق خزانه داری کل کشور و نزد بانک مرکزی افتتاح کنند. 
شجاعی  با تذکر این نکته که نگهداری هر گونه حساب توسط 
دس��تگاه های مذکور در بانکی غیر از بان��ک مرکزی در حکم 
تصرف  غیرقانونی در اموال عمومی است ادامه داد: دستگاه های 
یاد شده موظند کلیه دریافت ها و پرداخت های خود را فقط از 

طریق  حساب های افتتاح شده نزد بانک مرکزی انجام دهند. 
وی با اش��اره به قانون بودج��ه ۱۴۰۱ تأکید ک��رد: در بند و 
تبصره ۱۹ قانون بودجه امسال آمده است دستگاه های اجرایی 
 موضوع ماده ۲۹ قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه موظف به 
مسدود نمودن حس��اب های فرعی خود تا پایان فروردین ماه 
 بودند. گزارش ها نشان می دهد علی رغم هشدارها و مکاتبات 
مستقیم و غیر مستقیم کمیسیون اصل نود، همچنان برخی 
 ش��رکت ها از حس��اب های فرعی در نزد بانک ه��ای تجاری 
استفاده می کنند. وی افزود: همچنین طبق جزء ۵ بند )الف( 
تبصره   ۱۴ قانون بودجه امس��ال، بانک مرکزی مکلف است تا 
پایان اردیبهشت ماه س��ال ۱۴۰۱ نس��بت به مسدود کردن 
حس��اب های  ش��رکت های تابعه وزارت نفت ن��زد بانک های 
تجاری مربوط به منابع ناش��ی از فروش داخلی فرآورده آن ها 
اقدام کند. شجاعی  هشدار داد: شرکت های مذکور در فرصت 
باقی مانده به وظایف قانونی خود عمل کنند. در صورت کوتاهی 
یا عدم اجرای  قانون، کمیس��یون اصل نود برخ��ورد جدی با 
متخلفان خواهد داشت. وی با اشاره به الزام قانونی ایجاد حساب 
واحد در بانک  مرکزی افزود: ایجاد حساب واحد از طریق خزانه 
داری و در نزد بانک مرکزی، موجب انضباط بخشی به بودجه 

دولت و  جلوگیری از فساد می شود. 

تداوم قرعه کشی خودرو تا اواخر سال آینده
منطقی معاون وزیر صمت درباره اینکه آیا قرعه کشی ها که 
ادامه خواهد داشت یا خیر، تصریح کرد: با توجه به بازار  نامتعادل 
خودرو، نکته مهم در قرعه کشی این است که متقاضی بیشتر 
از تولید است و بخش��ی خودرو را کالای سرمایه ای  محسوب 
می کنند؛ پیش بینی می کنم تا اواخر سال آینده، همانطور که 
وزیر صمت گفتند، اغلب قرعه کشی ها منتفی و از بین  خواهد 
رفت و ما به س��مت کیفیت محصول و عقایی شدن قیمت و 

تأمین نیازهای مردم خواهیم رفت. 

حباب سکه یک میلیون تومانی شد
کش��تی آرای عضو هیات مدی��ره اتحادیه ط��ا و جواهر 
تهران از بزرگ تر شدن مجدد حباب س��که در این هفته خبر 
داد و گفت:  حباب س��که نیز در ابتدای هفته ای که گذشت در 
محدوده ۴۰۰ هزار تومان قرار داش��ت، اما  درآخرین روز هفته 
)پنجشنبه(  حباب هر قطعه سکه به یک میلیون تومان افزایش 
پیدا کرد. کشتی آرای در رابطه با میزان تقاضا در این هفته نیز 
اظهار کرد:  روز چهارشنبه افزایش تقاضا هم برای خرید سکه و 
طا و هم برای خرید ارز در بازار دیده شد. با آغاز روند صعودی 

 قیمت ها، به نوعی انگیزه ای در بازار ایجاد و سبب شد متقاضی 
خرید س��که، طا و ارز بیشتر شود. روز گذش��ته نیز با توجه به 
 تعطیلی برخی واحدها و س��اعات اداری کمتر، میزان تقاضا از 
میزان عرضه نیز فراتر رفت و تامین متناسب با میزان تقاضا  بود 
و همین موضوع منجر شد حباب س��که به یک میلیون تومان 

برسد. 

رئیس مجلس: گاز مبنای تجارت قرار گیرد
رئیس مجلس شورای اسامی گفت: تجارت انرژی کشور 
هم اکنون مبتنی ب��ر نفت خام اس��ت و ن��ه گاز. گاز به دلایل 
مختلف از  جمله دور زدن تحریم بس��یار مهم اس��ت؛ بنابراین 
باید جهت گیری تغیی��ر کند و گاز مبنای تج��ارت قرار گیرد. 
محمدباق��ر قالیب��اف در  آیین گش��ایش بیست وشش��مین 
نمایش��گاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی اظهار 
کرد: مجلس شورای اس��امی با افتخار  به عنوان تسهیل گر و 
تنظیم گر برای تحول در صنعت نفت اق��دام و خدمت خواهد 
کرد و از هیچ کمک��ی دریغ نخواه��د کرد. وی با  بی��ان اینکه 
انتقال مس��تقیم پول به چرخه اقتصاد کش��ور در هر کجای 
دنیا تورم زاس��ت، اظهار کرد: این کار نعمت منابع را به  نقمت 
بدل می کند که امروز ش��اهد این امر هستیم. رئیس مجلس 
شورای اسامی با بیان اینکه باور داریم منابع زیرزمینی متعلق 
 به دولت ها نیست و به نس��ل امروز و آینده تعلق دارد، گفت: از 
این روی، باید بدانیم که خام فروشی و مصرف کردن در هزینه 

 جاری، مناسب نیست. 

توقف صادرات گاز روسیه به اروپا از لهستان
راشاتودی: شرکت گازپروم روسیه اعام کرد که این شرکت 
امکان صادرات گاز به اروپا از طریق خط لوله عبوری از لهستان 
 را         به خاطر تحریم های مقابله جویانه مسکو علیه بروکسل ندارد. 
سرگئی کوپریانو، سخنگوی شرکت گازپروم می گوید: بخشی 
 از خط لوله انتق��ال گاز یامال به اروپا از لهس��تان عبور می کند 
که این ایستگاه متعلق به ش��رکت یوروپل گاز زیرنظر شرکت 
 گازپروم و یک شرکت بزرگ لهس��تانی است. روز چهارشنبه 
بود که مسکو لیستی از شرکت های اروپایی را         که تحریم کرده 
 است، منتشر کرد و در این لیست در میان ۳۱ شرکت اروپایی 
نام شرکت یوروپل گاز نیز به چشم می خورد. گازپروم در کانال 
 رسمی تلگرامی خود آورده؛ انتشار این لیست تحریم ها برای 
شرکت گازپروم به معنای ممنوع شدن استفاده از خط لوله ای 
 است که متعلق به شرکت یوروپل گاز بوده و با عبور از لهستان 

گاز را         به اروپا منتقل می کند. 

افرادی که یارانه نگرفتند، سه ماه فرصت اعلام دارند
حجت الله عبدالملکی وزی��ر تعاون، کار و رف��اه اجتماعی 
در توئیتر نوش��ت: معیش��ت و آرام��ش م��ردم دغدغه اصلی 
رئیس جمهور  اس��ت؛ دش��من می خواهد حالا که قرار است 
یارانه ها، مردمی و عادلانه توزیع شود با انتشار شایعه، آرامش 
ش��ما را برهم بزند؛  مردم عزیز هر فردی به هر دلیل مش��مول 
دریافت نش��ده، س��ه ماه فرصت اعام دارد؛ یارانه، برای شما و 

مبلغ آن محفوظ است. 



دبیر یازدهمین کنفرانس الگوی اس��امی 
ایران��ی پیش��رفت از ارائ��ه ۵۶ مقال��ه در ۱۰ 
درگاه تخصص��ی این کنفرانس خب��ر داد که 
طی  روزهای چهارش��نبه و پنجش��نبه ۲۸ و 
۲۹ اردیبهش��ت به صورت مجازی و حضوری 

برگزار می شود. 
یازدهمی��ن  گف��ت:  اکب��رزاده  ه��ادی 
کنفرانس الگوی اس��امی ایرانی پیشرفت با 
موضوع الگوی اسامی ایرانی پیشرفت؛ آغاز، 
اجرا  و تقس��یم کار مل��ی با ارائ��ه ۵۶ مقاله در 
۱۰ درگاه )پن��ل( تخصصی در هش��ت محور 
برگزار می ش��ود که ش��امل محورهای حوزه 
 علم، خردورزی و پیش��رفت، حوزه پیشرفت 
و تحول در نظام تصمیم گیری و برنامه ریزی، 
حوزه معنویت و پیش��رفت، ح��وزه  مطالعات 
اجتماع��ی و فرهنگی تکنول��وژی، حوزه آب، 
محیط زیس��ت و امنی��ت غذای��ی در اجرای 
الگوی پیش��رفت، حوزه حکمرانی،  س��رمایه 
اجتماع��ی و پیش��رفت، ح��وزه جمعی��ت و 
خانواده در اجرای الگوی پیشرفت و همچنین 
حوزه پیشرفت دریاپایه؛ الزامات،  چالش ها و 

آینده نگری است. 
معاون علمی مرکز الگوی اس��امی ایرانی 
پیش��رفت اضافه کرد: مقالات پوس��تری این 
کنفرانس به صورت خارج از ش��بکه   )آفاین( 
ارائه خواهد ش��د. همچنین در این کنفرانس 

از رس��اله برتر مقطع دکتری ک��ه در ارتباط با 
موضوع الگوی اس��امی ایرانی  پیش��رفت به 
نگارش در آمده اس��ت، تقدیر به عمل خواهد 

آمد. 
اکب��رزاده گف��ت: کنفرانس های س��الانه 
مرک��ز الگ��وی اس��امی ایرانی پیش��رفت، 
رویداده��ای هدفمندی هس��تند که اگرچه 
به تولید دان��ش  و هم افزایی علمی در مباحث 
مربوط به پیشرفت کمک خواهند کرد، اما هر 
کدام هدف خاصی را در تعریف و شکل  گیری 
 موضوعیِ بخشی از ش��اکله کلی الگو و نقشه  

راه تدوی��ن آن، دنبال می  کنن��د. طرح ابعاد و 
زوایای مختلف موضوع��ات در هر  کنفرانس و 
پرداختن به آن ها، زمینه گس��ترش و تعمیق 
تامات فکری و مطالع��ات و تحقیقات علمی 
صاحب نظران را به ش��کلی  هم  اف��زا و همگرا 
فراه��م خواهد س��اخت و می تواند بس��تری 
مناسب برای پاسخگویی به برخی از پرسش -

های بنیادین و کان  الگو و تبادل  نظر در مورد 
آن ها را بوجود آورد. 

وی پنج هدف کلی از برگزاری کنفرانس-
 های سالانه الگوی اس��امی ایرانی پیشرفت 

را برش��مرد و گفت: هر چند ک��ه در هر یک  از 
کنفرانس  ه��ای س��الانه مرکز، ب��ه موضوعی 
خاص   پرداخته می ش��ود که بر طبق نقش��ه 
راه تدوین الگو توس��ط ش��ورای عالی  تعیین 
می  ش��ود ولی در واقع، اهداف چندگانه  ای را 
مانند بهره  گیری از ظرفیت علمی کشور برای 
پاس��خگویی به برخی  پرس��ش های بنیادین 
در حوزه پیش��رفت اس��امی ایرانی و کمک 
ب��ه تکمیل بخش��ی از مدل مفهوم��ی الگوی 

پیشرفت تعقیب می کنیم. 
رص��د فعالیت  ه��ای علم��ی در موض��وع 
کنفران��س و دس��تیابی ب��ه آخری��ن یافته-
 ه��ای پژوهش��ی، موج آفرین��ی و جری��ان-

 س��ازی فکری  در حوزه مباحث پیش��رفت و 
ایجاد بس��تری مناس��ب برای پژوهش��گران 
ای��ن عرصه جه��ت ارائه نظ��رات در محیطی 
عالمانه و نقد و  پالایش آن ها، فرصت  س��ازی 
برای پژوهش��گران جوان به منظور آشنایی با 
مسائل و موضوعات اساسی حوزه پیشرفت و 
 همچنبن ارائه گ��زارش از فعالیت های جاری 
مرکز ب��ه جامعه علم��ی کش��ور و هم فکری 
برای گام های بعد از جمله اهدافی اس��ت که 

 اکبرزاده به آن اشاره کرد. 
عاق��ه من��دان ب��رای کس��ب اطاعات 
تکمیلی به درگاه یازدهمین کنفرانس الگوی 

اسامی ایرانی پیشرفت مراجعه کنند. 

 ۵۶ مقال�ه در یازدهمی�ن کنفران�س بین الملل�ی الگوی 
اسلامی ایرانی پیشرفت ارائه می شود

مدرس حوزه علمیه، »جه��اد تبیین« را 
بیان حقایق و برکات انقاب دانست و گفت: 
باید بدون تعصب، ضعف ها کاستی ها و  منشا 
آن مشخص شود و همه مسئولانه برای رفع 
آن تاش کنی��م، در این میان نویس��ندگان 
و روایان تاری��خ انقاب، نقش و  مس��ئولیت 

مهمتری در این جهاد دارند. 
حجت الاسام علیرضا کریمی درحاشیه 
سی و سومین نمایش��گاه بین المللی کتاب 
اظهار داش��ت: جهاد یعنی ت��اش کردن به 
اندازه  همه وس��ع و ظرفیت ای��ن جهاد می 
تواند در مقابل دش��من مهاجم باشد و جهاد 
تبیی��ن یعنی توضی��ح قدرتمن��د حقایق و 
معارف بر  مبنای بی��ان روز برای مخاطبان و 

مردم.  
وی به مبان��ی جه��اد تببینی ک��ه رهبر 
معظم انقاب اس��امی فرمودند اشاره کرد 
و افزود: انقاب اسامی ایران ۴۳ سال پیش 
بر  اس��اس مبانی معارف دین اس��ام و قرآن 
ش��کل گرفت و به پیروزی رس��ید، عدالت از 
محوری ترین مباحث معرفت��ی دین مبین 
 اس��ام اس��ت، همچنین در اس��ام بر عزت 
و کرامت مردم تاکید ش��ده تا زیر سایه ظلم 

مستکبران عالم نباشد.  
کریمی تاکید ک��رد: خدا ب��رای کفار راه 
س��لطه بر مردم قرار نداده است، هیچ کتاب 
آس��مانی مانند ق��رآن حقایق را ب��ا برهان و 
تعق��ل  و منطق تبیی��ن نکرده اس��ت. قرآن 
حت��ی ب��ه مخالفان خ��ود هم اج��ازه حرف 
زدن داده اس��ت.بلکه می گوی��د اگر حرف و 
اس��تدلالی  دارید بیان کنید و پایه های دین 
اسام بر اساس همین تفکر مستحکم است. 

با همین روش و من��ش از نظر فرهنگی هیچ 
راه  سلطه ای برای کفار باقی نمانده است.  

وی توضی��ح داد: یک��ی از آث��ار انقاب ما 
خارج کردم ما از س��لطه مس��تکبران جهان 
ب��ود. این حقایق بای��د بیان ش��ود البته باید 
بدون  تعص��ب و ضعف ه��ا و کاس��تی های 
مدیریت��ی اقتصادی دی��ده و بیان ش��ود و 

نقد ش��ود و همه هم باید دس��ت به دس��ت 
ه��م بدهیم ای��ن  ضعف ه��ا بر طرف ش��ود 
کار گویندگان و نویس��ندگان ما این اس��ت 
ک��ه حقای��ق و ب��رکات انقاب اس��امی و 
حتی ضعف ها و نش��ا آن  نیز تببین ش��ود و 
همگی چه مردم چه مدی��ران برای رفع این 

مشکات تاش کنند.  

چگونه خمس اموال را محاسبه کنیم؟
نویس��نده کتاب خم��س درآمدها و مال 
حال مخلوط ب��ه حرام گفت: ای��ن کتاب را 
برای تفهم و محاسبات مالی برای روحانیون 
که  خمس را محاس��به می کنند و همچنین 
برای افرادی که می خواهند حساب و کتاب 
خمس اموال حتی در گذش��ته انجام دهند، 
 نوش��تم. از بخش ارباح مکاس��ب مبانی را بر 

اساس نظریات فقها استخراج کردم.  
کریمی با اش��اره به دو نظریه رایج فقهی 
درباره مسائل مالی افزود: نظریه امام راحل و 
رهبر معظم انقاب بیان می کند »اگر  درآمد 
کسبی از هزینه های سال اضافه بیاید به آن 
خمس تعلق می گیرد« این درآمد کسبی و 
مطلق الفایده را توضیح دادی��م که  اگر برای 
مردم توضیح داده ش��ود متوجه می ش��وند 
به کدام م��ال و درآمد آنه��ا خمس تعلق می 
گیرد یا اص��ا تعلق نمی گی��رد.  این مدرس 
حوزه علمیه خاطر نش��ان کرد: در این کتاب 
س��والاتی که برای مش��خص کردن خمس 
معوق ام��وال از گذش��ته وج��ود  دارد که به 
محاسبه خمس کمک می کند و مجزا حکم 
هر کدام مشخص شده است که بعد از انتشار 
کت��اب فایل ه��ای صوتی آن  برای تش��ریح 

دقیق مبانی تولید شده است.  
وی به آثار ارائه ش��ده در نمایگشاه کتاب 
تهران اشاره کرد و گفت: روحانیون بسیاری 
از این نمایش��گاه به ویژه از بخش کتاب  های 
حوزوی بازدید کردند، البته من به جز کتاب 
های حوزوی آثار موضوع��ات دیگر در غرفه 

های مختلف را هم بازدید کردم. 

معاونستادتوسعهوبازسازی
عتباتعالیات

مشارکت مردم برای توسعه عتبات ۳۷ 
درصد افزایش یافت

معاون فرهنگی و مشارکت های مردمی ستاد توسعه 
و بازس��ازی عتبات عالیات گفت: مش��ارکت مردم برای 
توسعه و بازس��ازی  عتبات در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال 

قبل ۳۷ درصد رشد داشته است. 
یوسف افضلی اظهار داش��ت: هر ساله مشارکت مردم 
برای توسعه و بازسازی عتبات عالیات در مقایسه با سال 
قبل خود باوجود  برخی مسائل و مش��کات اقتصادی، 

بیش از ۳۰ درصد افزایش دارد. 
وی ب��ا قدردان��ی از ملت ای��ران و عاش��قان خاندان 
عصمت و طه��ارت و خیرین کمک کننده به توس��عه و 
بازس��ازی عتبات، افزود: با  ش��عار هر ایرانی هفت هزار 
و ۵۰۰ تومان برای س��ال جاری از هر گون��ه ارائه کمک 
نق��دی و غیرنقدی ب��رای توس��عه و بازس��ازی  عتبات 

استقبال می کنیم. 
به گفته وی، اگر هر ایرانی س��الی ی��ک بار با پرداخت 
این مبلغ برای توس��عه عتبات مش��ارکت داشته باشد، 
اجرای طرح های در  دست س��اخت و نیاز به بازسازی به 

سرعت به انجام خواهد رسید. 
معاون فرهنگی و مشارکت های مردمی ستاد توسعه 
و بازس��ازی عتبات عالیات گفت: بر همین اساس برای 
ترمی��م و بازس��ازی  حرم ه��ای مطهر در س��ال جاری، 
نیازمن��د اعتباری در حدود ه��زار و ۳۰۰ میلیارد تومان 
هس��تیم که از مح��ل کمک ه��ای نقدی و  غی��ر نقدی 
مردمی، نذر خیران حرم س��از و موقوفات تامین خواهد 

شد.   
وی با بیان اینکه در کنار طرح های در حال اجرا، چند 
طرح جدید نیز تعریف ش��ده اس��ت، اضافه کرد: افزون 
بر توس��عه  حرم های مطهر، برنامه بازس��ازی و توس��عه  
م��زار چند ش��خصیت بزرگ دین��ی و مل��ی مدفون در 
عراق تعریف ش��ده اس��ت که  خیران می توانند داوطلب 

مشارکت در این طرح ها نیز باشند. 
افضلی با اش��اره به برنامه ریزی ص��ورت گرفته برای 
تحوی��ل کامل طرح توس��عه ح��رم م��ولای متقیان در 
تابستان امس��ال گفت: با  توجه به اجرای آخرین مراحل 
تکمیلی طرح توس��عه حرم حضرت عل��ی)ع( مزین به 
نام صحن و شبس��تان حضرت زهرا)س( ب��ا   ۲۲۰ هزار 
مترمربع زیربن��ا، خیران فق��ط چند م��اه فرصت برای 

مشاکت در فیض توسعه این حرم مطهر را دارند.   
وی به اجرای همزم��ان دو مرحله توس��عه حرم امام 
حسین)ع( در کربا اش��اره کرد و گفت: مرحله نخست 
طرح جامع توس��عه  حرم سیدالش��هدا)ع( مزین به نام 
صحن حض��رت زینب )س( ب��ا زیربنایی بی��ش از ۱۳۵ 
هزار مترمربع هم اکنون به مرحله  اجرای تاسیس��ات و 

نماکاری رسیده است. 
وی افزود: مرحله دوم طرح توس��عه حرم امام حسین 
)ع( مزین به نام صحن امام حس��ن مجتب��ی)ع( با ۱۰۰ 
هزار متر مربع  زیربنا از اسفند سال گذشته کلید خورده 

است.   
معاون فرهنگی و مشارکت های مردمی ستاد توسعه 
و بازس��ازی عتبات اظهار داشت: در ش��هر کاظمین که 
مضجع مطهر پ��در و  فرزند ام��ام رضا)ع( اس��ت، طرح 
توس��عه زیرس��طحی به نام صحن امام محمد باقر)ع( با 
وس��عت نزدیک به ۶ هزار متر مربع در  حال اجراس��ت. 
همچنین در شهر سامراء و حرم مطهر امامین عسکریین 
)ع(، در کن��ار طرح ه��ای بازس��ازی مثل س��نگ  فرش 
 محیط، مراحل تجهیز کارگاه برای طرح بزرگ »تقویت 

و استحکام سازی حرم مطهر« آغاز شده است. 
وی ادامه داد: ستاد توسعه و بازسازی عتبات دو طرح 
برای بازس��ازی و توس��عه مزار سلمان فارس��ی، صحابه 
جلیل القدر پیامبر  اکرم )ص( در شهر مدائن و رئیسعلی 
دلواری چه��ره استعمارس��تیز تاریخ معاص��ر دارد که 

عاقه مندان می توانند در آن مشارکت  کنند. 
وی تاکی��د کرد: مطمئن ترین ش��یوه مش��ارکت در 
فیض توس��عه حرم های مطه��ر و کمک ب��ه طرح های 
اعام شده، شماره گیری کد  دس��توری ستاره ۷۲ مربع 
)#۷۲*( و مراجع��ه به بخش پرداخت ن��ذر در تارنمای 

ستاد توسعه و بازسازی عتبات عالیات است. 
افضلی با تاکید بر اینکه حدود س��ه هزار موکب دارای 
شناسنامه و پروانه فعالیت در کشور فعال هستند، گفت: 
اقدامات لازم در  خصوص فعالیت موک��ب داران در ایام 
اربعین در ح��ال انجام و برنامه ریزی اس��ت و متقاضیان 
جدید برای دریافت پروانه فعالیت  می توانند به س��امانه 

این ستاد مراجعه کنند. 
معاون فرهنگی و مشارکت های مردمی ستاد توسعه 
و بازس��ازی عتبات عالیات اظهار داشت: مجوزهای یک 
ساله برای  متقاضیان جدید اخذ پروانه فعالیت موکب ها 
صادر خواهد شد و برای افرادی که مدت زمان مجوز آنها 

به پایان رسیده،  مجوزهای سه ساله صادر خواهیم کرد. 
به گفته وی، در ص��ورت موافقت دولت ع��راق برای 
بازگش��ایی راه زمینی عتبات عالی��ات، پیش بینی های 
لازم برای ارائه  بهترین خدمات به زائران حضرت س��ید 

الشهدا )ع( در دست بررسی و برنامه ریزی است. 
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مصرفکفارهدرغیرموردآن
س��ؤال: در مس��جد صندوقی ب��رای جمع 
آوری کفارات گذاش��ته ایم و مبل��غ زیادی در 
آن ریخته شده اس��ت آیا می توان برای مخارج 

 مسجد از آن استفاده کرد؟
جواب: جایز نیست، کفاره باید طبق موازین 

شرعی به مصرف فقرا رسانده شود. 

پرداختکفارۀ غیرسیدبهسید
س��ؤال: پرداخت کف��اره روزۀ غیر س��ید به 

سادات چه حکمی دارد؟
جواب: مانعی ندارد، البته احتیاط مستحب 

اجتناب از این کار است. 

زمانپرداختفدیه
سؤال: برای کسانی که بخاطر مریضی روزه 
نگرفت��ه اند و یقی��ن دارند ای��ن مریضی خوب 
شدنی نیست و همیشگی اس��ت آیا می  توانند 
کفاره )فدیه( نگرفتن روزه را قبل از ماه مبارک 

رمضان بعدی پرداخت کنند؟
جواب: مجزی نیست. 

مصرفکفاره
س��ؤال: مق��داری کفاره جم��ع آوری 
ش��ده آیا می توانیم برای فقرا ارزاق تهیه 

کنیم؟
جواب: اش��کال ندارد ول��ی باید توجه 
داش��ته باش��ید که کف��اره جمع ش��ده 
طبق همان م��د طعامی که جمع ش��ده 
باید به فقیر داده ش��ود، ب��ه  عنوان مثال 
اگ��ر پرداخت کننده کف��اره هزینه تهیه 
مد گندم را داده باش��د، باید همان تهیه 
شود و تبدیل آن به برنج و امثال آن جایز 

 نیست. 

پرداختکفارهوفدیهبهافراد
واجبالنفقه

پرداخت کفاره و فدیه به کس��انی که واجب 
النفقه انسان محسوب می شود )مانند فرزند و 

مادر( صحیح نیست. 
س��ؤال: آیا می توانم کفارۀ عمد و غیر عمد را 

به دامادم که فقیر محسوب می شود، بدهم؟
جواب: اش��کال ندارد ولی باید توجه داشت 
که کف��اره عم��د به ش��صت فقی��ر )جداگانه( 
پرداخت می ش��ود، بنابر این اگر کفاره عمدی 
باش��د  فقط می توانید یک مد طعام به ایش��ان 

بدهید. 

بیمارمقطعی
کس��ی که بیمار باش��د و بیماری او مقطعی 
است و تا ماه رمضان سال بعدی بهبود پیدا می 
کند نس��بت به فدیه وظیفه ای ندارد ولی  لازم 
است بنابر احتیاط تا رمضان سال بعد روزه ها را 
قضا کند و در غیر این صورت عاوه بر قضا کفاره 
تاخیر )یک م��د معادل   ۷۵۰ گ��رم طعام( لازم 

می شود. 

فوتشدنروزهبهجهتبیماری
کس��ی که به خاطر بیماری روزۀ ماه رمضان 
را نگرفته، اگر بیماری اش ت��ا ماه رمضان آینده 
ادامه یابد، قضای روزه ها از او س��اقط  می شود و 
باید برای هر روز یک مدّ طعام ب��ه عنوان فدیه 

به فقیر بدهد. 
اگر انس��ان بر اثر بیماری روزۀ م��اه رمضان 
را نگی��رد و پ��س از م��اه رمضان بیم��اری اش 
برطرف ش��ود ولی بافاصله ع��ذر دیگری پیدا 
 کند و نتواند ت��ا ماه رمضان بعد قض��ای روزه را 
بگیرد، بای��د قضای آن روزه ها را در س��ال های 
بعد بگی��رد، همچنین اگر عذر دیگ��ری  غیر از 
بیماری در ماه رمضان داشته باشد و پس از ماه 
رمضان برطرف ش��ود ولی تا ماه رمضان بعد بر 
اثر بیماری نتواند روزه  بگی��رد، باید آن روزه ها 

را قضا کند. 

کفارهتأخیر
اگر شخصی در ماه رمضان به سبب عذری 
روزه نگیرد و بع��د از رمضان ع��ذر او برطرف 
ش��ود و با این حال قضای روزۀ خ��ود را  به جا 
نیاورد ت��ا ماه رمض��ان آینده فرا برس��د، باید 
عاوه بر قضای روزه برای هر روز یک مدّ طعام 

به فقیر بدهد. 
کفارۀ تاخیر یک مد طعام است؛ یعنی ۷۵۰ 
گرم گندم، آرد، نان، برنج یا سایر مواد غذایی 
که باید به فقی��ر داده -ش��ود و  دادن پول آن 
 کافی نیست مگر اینکه اطمینان داشته باشد 
که فقیر به وکالت از ش��خص طع��ام خریده و 
س��پس آن را به عنوان کفاره قب��ول می کند، 
که  در این حالت اش��کال ن��دارد؛ بنابراین اگر 
در مورد مذکور اطمینان ن��دارد که صَرف در 

مورد کفاره می شود یا نه، کافی نیست. 

خمسسرمایه
سؤال: با توجه به اینکه قیمت خرید اجناس 
مغازه با قیمت فروش به مش��تری تفاوت دارد، 
ماک برای محاس��بۀخمس موجودیِ  مغازه، 

قیمت خرید است یا قیمت فروش؟
جواب: اجناس را به قیمتی که در سررس��ید 
سال خمس��ی قابل نقد شدن اس��ت، محاسبه 

کنید. 
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مهرواره هوای نو به عنوان نخستین مهرواره هیات ها 
و تشکل های دینی امشب )شنبه( با تجلیل برترین های 
چهار هزار هیات  که بیشترین نقش را در ترویج فرهنگ 
حس��ینی و حل مش��کات فرهنگی و اجتماعی جامعه 

داشته اند، به کار خود پایان می دهد. 
مهرواره هوای نو را می توان اولین و بزرگترین مهرواره ای 
دانست که به طور خاص به هیات ها و تشکل های دینی می 
 پردازد و تاش دارد نگاه هیات ها و رویکرد آنها را نسبت به 
عموم مردم و فعالیت های خودشان ارتقاء دهد و با نشان 
دادن  فعالیت های موثر هیات ها به عموم مردم، سبب بهتر 

دیده شدن هیات ها در بین مردم و مسئولان شود.  
این مهرواره از ابتدای پاییز سال گذشته با هدف اصلی 
آشنایی عموم مردم با هیات ها و بهتر دیده شدن فعالیت 
هیات ه��ا آغ��از به  کار ک��رد و قرار بود بهمن ۱۴۰۰ به کار 
خود پایان دهد ولی کرونا باعث تاخیر در برگزاری مراسم 
اختتامیه شد و به همین  دلیل با تاخیری چند ماهه امشب 
با تجلیل از حدود ۴۰ برگزیده در رش��ته های مختلف از 

میان چهار هزار هیات در تالار وحدت  پایان می یابد. 
مهرواره هوای نو در اولین دوره خود به سه بخش هیات، 
کتاب هیات و ستایشگران اهل بیت علیهم السام پرداخته 
است که  هرکدام شامل محورها و رشته هایی تخصصی 
هستند. منتخبین این دوره توسط هیت داوران مهرواره 
هوای نو متشکل از افراد  متخصص و خوشنام در هر بخش 
و رشته انتخاب شده و امشب مفتخر به دریافت تندیس 

درخت زرین مهرواره می شوند. 
وحی��د ملتجی دبیر مهرواره هوای نو هفته گذش��ته 
در نشس��ت خبری این جش��نواره گفت که ۸۰ تش��کل و 
هیات مذهبی به مدت سه  روز با دعوت از برخی مسئولان 
ارشد و میانی نظام به گفت و گو و مطالبه گری در حوزه 
هیات می پردازند که  از پنجشنبه  این نشست ها با حضور 

محمدمهدی اس��ماعیلی وزیر فرهنگ و ارش��اد اسامی، 
ع��زت الله ضرغامی وزیر میراث فرهنگی،  گردش��گری و 
صنایع دس��تی، علیرضا زاکانی ش��هردار تهران، حجت 
الاس��ام محمد قمی رئیس س��ازمان تبلیغات اسامی و 
دیگر  مس��ئولان برگزار ش��ده و این نشست ها امروز پایان 

می یابد. 
به گفته ملتجی قرار نیست این مهرواره به ساماندهی 
هیات ها بپردازد بلکه بهترین ها را بر اساس شاخص هایی 
تعیین و  معرفی می کند ولی این مهرواره به دنبال آن است 
تا با شعار )در هوای نوی هیات نفس تازه می کنیم( هیات 
را به  محلی  برای گرفتن تصمیم های بزرگ تبدیل کند و 
هیات جایی برای آرامش بیشتر است و جایی برای تجربه 

زندگی خوب و مکانی  برای دوستی های ماندگار و جایی 
برای کمک همدیگر است. 

این مهرواره از سه بخش تشکیل می شود که در بخش 
ستایشگران اهل بیت )ع( در محور اصلی شامل مداحی 
و مدیح��ه خوان��ی  و در مح��ور ویژه ش��امل تقدیر از نغمه 
سرایان، تقدیر از اقدامات شاخص، نسل حسینی و شهید 
حاج قاس��م سلیمانی است. شاخصه  های مدیحه خوانی 
در این مهرواره شامل تسلط در اجرا، رعایت آداب و شئون 

مداحی، انتخاب شعر و توانمندی صداست.  
بخش کتاب دارای دو محور اصلی است که موضوع محور 
اول، کتاب سال عاشورا شامل رشته های پژوهش، شعر 
و نوحه،  ادبیات داستانی، کودک و نوجوان، مستندنگاری 

و روایت و همچنین آثار هنری مکتوب اس��ت و در محور 
اصلی دوم مربوط به  کتاب س��ال هیات و ش��امل محتوای 
کاربردی هیات، مس��تندنگاری هیات و متون آموزشی و 
پژوهش��ی هیات اس��ت. البته این بخش  یک محور ویژه با 

عنوان تاریخ شفاهی هیات دارد. 
بخش هیات نیز دارای محورهای اصلی، ویژه و جنبی 
اس��ت که در محور اصلی موضوع هایی همچون س��اختار 
و تشکیات،  مضمون و محتوا، هنر هیات، رسانه هیات، 
تولیدات هیات، هیات و اقتصاد، هیات و خدمات اجتماعی، 
هی��ات و خان��واده، هی��ات  و نوجوانان و همچنین هیات و 
بانوان مطرح می شود. محور ویژه شامل سه رشته نسل 
حسینی، کرونا و بزرگان عرصه منبر  است و محور جنبی 
نیز مربوط به خدمات آموزشی پژوهشی، خدمات هنری 
رس��انه ای، خدمات حمایتی س��ازمان دهی و  همچنین 

بانیان و حامیان است.  
بیش از ۲۹ هزار اثر در سه بخش به دبیرخانه مهرواره 
رس��یده که مجموع ش��رکت کنندگان هفت هزار و ۴۹۹ 
نفر بودند. دو  هزار و ۲۸۵ نفر در بخش ستایشگران اهل 
بیت )ع(، چهار هزار و ۲۸۵ هیات در بخش هیات و ۶۳۵ 
کتاب در بخش کتاب.  تعداد آثار رس��یده به مهرواره س��ه 
هزار و ۹۰۳ اثر  به بخش ستایش��گران، ۲۴ هزار و ۵۲۲ 
اثر به بخش هیات و ۸۵۵ اثر به  بخش کتاب هیات است. 

حالا امشب قرار است شاهد اختتامیه ای متفاوت باشیم 
که در تالار وحدت با نماز مغرب و عش��اء آغاز می ش��ود و 
سخنران های  آن مثل رئیس سازمان تبلیغات اسامی و 
برخی شخصیت های فرهنگی و مذهبی در کمتر از ۱۰ 
دقیقه به بیان دیدگاه ها و  نظرات خود بپردازند و در پایان 
از برگزیدگانی که شاید تا کنون کمتر کسی با آنان آشنا 
باشد یا آنان را دیده باشد، مورد تجلیل  قرار خواهند گرفت. 

اجرشان با صاحب هیات. 

نخستین مهرواره هیات های 
مذهبی به کار خود پایان می دهد
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 ضرورت توجه به ایمنی اماکن تجمعی
با پایان محدودیت هایی کرونایی  

با فروکش کرونا؛ ایمنی را فراموش 
نکنید 

در ساعات پایانی شنبه، هفدهم اردیبهشت ماه بود که خبر 
آتش سوزی در یک خوابگاه دانشجویی و نجات دست کم ۱۵۰ 
نفر از دانشجویان از این محل منتشر شد، خبری که گرچه در 
ظاهر به خیر گذشت، اما زنگ خطری جدی را به صدا درآورد و 
آن ایمنی اماکنی است که در دوران محدودیت های کرونایی 

تعطیل شده و حالا بازگشایی شده است.
به گزارش ایسنا، سخنگوی آتش نشــانی تهران از وقوع 
حریق در یک خوابگاه دانشجویی خبر داد، خوابگاهی که به 
گفته او ۱۰ طبقه، دارای حدود ۴۰۰ نفر ســاکن و متعلق به 
یکی از دانشگاه های تهران بوده و در ساعات پایانی روز شنبه 
هفدهم اردیبهشــت دچار حریق شــده بود. حریقی که در 
قسمت حیاط پشتی این ســاختمان به مساحت حدود ۱۵ 
متر مربع رخ داده بود و آتش  ناشی از سوختن ضایعات طبقات 
این ساختمان را در برگرفته بود. این حریق در نهایت به خیر 
گذشت و حدود ۱۵۰ دانشجو هم که یا به پشت بام رفته یا در 

طبقات گرفتار شده بودند، از سوی آتش نشانی نجات یافتند.
این حادثه اما زنگ خطری جدی را به صــدا درآورد و آن 
ایمنی اماکن تجمعی است که پس از محدودیت های کرونا 
دوباره فعالیت خود را از ســر گرفته اند. اینکه وضعیت ایمنی 
در چنین اماکنی چقدر مناســب اســت و پس از وقفه ای دو 
ســاله چقدر بر رعایت فاکتورهای ایمنــی در آن ها نظارت 
می شود. سید جلال ملکی، سخنگوی سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهر تهران در گفت وگو با ایسنا به این موضوع 
پرداخته و می گوید:  ایمنی مهم ترین مولفه در اماکن تجمعی 
از ورزشگاه و سینما گرفته تا مجتمع های مسکونی و هتل ها 
و خوابگاه ها به حســاب می آید و به هیچ عنوان نباید قربانی 
موارد دیگری شود. اما متاسفانه شاهد آن هستیم که در موارد 

متعددی به این مولفه توجه لازم نمی شود.
وی ادامه می دهد:  در ایام شــیوع کرونا، ما شاهد تعطیلی 
برخی از این اماکن مانند ورزشــگاه ها، خوابگاه ها، سینماها، 
ســالن های تئاتر، تالارهای پذیرایی، شهربازی ها و ... بودیم، 
برخی دیگر از این اماکن نیز با ظرفیت کمتر و محدودیت در 
پذیرش فعالیت داشتند و همین موضوع نیز سبب شده تا در 

مواردی احتمال فراموشی اصول ایمنی در آنها قوت بگیرد.
ملکی به حادثه حریق در یک خوابگاه دانشــجویی اشاره 
کرده و می افزاید:  این حادثه تنها یک نمونه هشــداری بود و 
ممکن است احتمال وقوع ده ها حادثه مشابه دیگر نیز وجود 
داشته باشد. از این رو لازم است یکســری نکات مدنظر قرار 
گرفته و حتما نســبت به بررســی و چک کردن فاکتورهای 

ایمنی در این اماکن اقدام شود.
سخنگوی ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهر 
تهران، وضعیت خاموش  کننده ها، انباشت ضایعات، تغییر در 
چیدمان، شرایط سیم کشی ساختمان، وضعیت لوله کشی، 
نصب اجاق گاز و تجهیزات گرمایشی و سرمایشی، وضعیت 
دودکش ها و تهویه ها و ... را از جمله مــواردی عنوان کرد که 
ممکن است طی این دو سال تغییراتی در آنها ایجاد شده باشد 
و به همین دلیل لازم است که حتما نسبت به بازدید ایمنی از 

این موارد و رفع خلاءها و مشکلات موجود اقدام شود.

 مدیر مرکز درمان ناباروری ابن سینا
مطرح کرد

انتقاد از نحوه اجرای پکیج حمایتی 
بیمه سلامت از درمان زوج های نابارور

مدیر مرکز درمان ناباروری ابن ســینا بــا انتقاد از نحوه 
اجرای پکیج حمایتی بیمه ســلامت از درمــان زوج های 
نابــارور، بازنگــری در چگونگــی اعمال ایــن حمایت ها 
را خواســتار شــد و گفت: ما به عنوان جهاد دانشــگاهی 
برای همکاری با بیمــه اعلام آمادگی کردیــم و می دانیم 
این سیاســت در کشــور فراگیر نخواهد شــد مگر این که 
سازمان های بیمه این موضوع را بازنگری کنند و به هر زوج 
نابارور یک پکیج حمایتی تعیین شــده را بدون بروکراسی 

ارایه دهند.
به گزارش ایســنا،   علی صادقی تبار در نشســت خبری 
کمپین حمایت از زوجین نابارور که به مناسبت روز جمعیت 
برگزار شد، گفت: در مرکز خود شــاهد بودیم افرادی طی 
سال های گذشته از روش های اشتباه درمانی استفاده کرده 
بودند و زمان زیادی از عمر خود را برای مســیرهای اشتباه 
گذاشته بودند و زمانی مراجعه می کردند که دیر هنگام بود 

ولی امروزه این خطاها کاهش یافته است.
وی افزود: ما در کشــور خود با دو هــدف اصلی، زوجین 
نابارور را درمــان می کنیم. اول اینکــه خانواده های ایرانی 
شایســتگی دارند که با آرامش و امیــد در کانون های گرم 
خانواده زندگی کنند و جوانان حق دارند که این مشــکلی 
که گریبانگیر ۲۵ درصد زوجین اســت را رفع کنیم. در بعد 
دوم موضوع جمعیت بســیار مهم است. جمعیت در برخی 
کشــورها با پذیرش مهاجران جدید ترمیم می شــود و در 
برخی کشــورها مثل ما با توجه به تولیــد جمعیت و ایجاد 
امکانات می تواند ترمیم شــود. در کشــور مــا با جمعیت 
۸۴ میلیون نفری که دغدغه آینده را داریم، می بایســت به 

موضوع جمعیت به درستی توجه کنیم.
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کوتـاه

شهردار تهران مطرح کرد؛  
 تهران به ۵ هزار اتوبوس

نیاز دارد 
شــهردار تهران گفت: متــرو تهران به ۳ ســال 
زمان برای بهبود شــرایط موجود احتیــاج دارد و در 
همین راستا قرارداد خرید ۶۳۰ واگن با چین امضا و 

همچنین تهیه ۴۲۰ واگن داخلی دنبال می شود.
به گزارش خبرنگار مهر، علیرضا زاکانی شــهردار 
تهران در حاشــیه بازدید از مرکز ســامانه مدیریت 
شهری سازمان بازرسی شــهرداری تهران و در جمع 
خبرنگاران با اشاره به تماس های مردمی پاسخ داده 
شده توسط وی، گفت: امروز در این مرکز به سه تماس 
تلفنی پاسخ دادم که ۲ مورد آن ناظر بر ساخت و ساز و 
یک مورد درباره برداشته شدن جدول و گذاشتن نرده 

به جای آن بود.
وی در پاســخ به ســوالی درباره تجهیــز ناوگان 
عمومی مترو بیان کرد: در ۷ خط متروی تهران هزار 
و ۵۰۰ واگن تردد دارد و البته با کمبود هزار واگن نیز 
مواجهه هستیم و از سوی دیگر بســیاری از واگن ها 

نیازمند بازسازی هستند.
زاکانــی ادامه داد: البته در ســال های گذشــته 
انبارهای ما تأمین نشــده بودند و در بخشی ظرفیت 

اقلام ما صفر بود که به دنبال تجهیز آنها هستیم.
شــهردار تهران با اشــاره بــه قراردادهای خرید 
واگن های مترو بیان کرد: مترو تهران به ۳ سال زمان 
احتیاج دارد و قرارداد خرید ۶۳۰ واگن با چین و ۴۲۰ 

واگن داخلی دنبال می شود.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا از ظرفیت 
هلال احمر و اورژانس در مترو تهران اســتفاده شده 
است یا خیر گفت: هلال احمر و اورژانس نمی توانند 
اقداماتی ناظر و حمل و نقــل انجام دهند اما در مواقع 

اورژانسی از کمک آنها بهره مند خواهیم شد.
زاکانی درباره توسعه اتوبوسرانی تهران بیان کرد: 
تهران با کمبود ۵ هزار دســتگاه اتوبوس مواجه است 
اما در ســال جاری ۳ هزار و ۲۵۰ دستگاه اتوبوس به 

ناوگان حمل و نقل عمومی تهران افزوده می شود.

رئیس مرکز وکلا:
۷۹ هزار و 11۶ داوطلب در 
آزمون وکالت شرکت کردند

رئیس مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران 
خانواده قوه قضاییه گفت: آزمون ملی وکالت با حضور 
۷۹ هزار و ۱۱۶ داوطلب، در ۵۰ حوزه امتحانی سراسر 

کشور برگزار شد.
به گزارش ایرنا از مرکز وکلا، کارشناســان رسمی 
و مشــاوران خانواده قوه قضاییه، حسن عبدلیان پور 
افزود: در این آزمون که به صورت فوق العاده توســط 
مرکز وکلا برگزار شــد، پذیرفته شدگان پس از طی 
مرحله مصاحبه و کارآمــوزی، پروانه وکالت دریافت 

خواهند کرد.
وی خاطرنشــان کرد: این آزمــون فاقد ظرفیت 
بوده و پذیرفته شدگان پس از کسب حد نصاب نمره 
و تحویل مدارک در مصاحبه و آزمون شفاهی شرکت 

می کنند.
به گفته عبدلیان پــور، زمان دقیــق اعلام نتایج 

اطلاع رسانی خواهد شد.
رئیس مرکز وکلا اضافه کرد: پــس از لغو آزمون 
وکالت کانون های وکلا در ســال گذشــته، آزمون 
مرکز وکلا به صــورت فوق العاده برگزار شــد تا حق 
داوطلبانی که خودشان را برای آزمون از پیش اعلام 
شده  کانون های وکلا آماده کرده بودند، تضییع نشود. 
اگرچه هماهنگی های برگزاری این آزمون فوق العاده، 
سخت و خارج از برنامه بود اما رســالت مرکز در ارائه 
خدمات حقوقــی ملی و ارتقا شــأن جامعه حقوقی 
همچنین مواردی مانند حمایت از فارغ التحصیلان 
حقوق اقتضا می کرد که به رغم همه مشــکلات، این 

آزمون برگزار شود.
وی با اشــاره به اینکه علاوه بر آزمون فوق العاده، 
آزمون وکالت ســالانه مرکز وکلا طبق روال از پیش 
اعلام شده، برگزار خواهد شد، گفت: مرکز وکلا امسال 
دو آزمون وکالت برگزار خواهد کرد. قانون تســهیل 
صدور برخی مجوزهای کســب  و کار، نهاد وکالت را 
مکلف می کند تا هر ساله نســبت به برگزاری آزمون 

جذب کارآموز وکالت اقدام کند.
عبدلیان پور تصریح کرد: مطابق قانون، داوطلبانی 
کــه بتوانند ۷۰ درصــد میانگین نمــره یک درصد 
بالاترین نمره آزمون را کسب کنند، قبول شده آزمون 
تلقی خواهند شد بنابراین امکان اینکه تعداد نفرات 
پذیرفته شده نسبت به پذیرفته شدگان آزمون های 

قبلی مرکز وکلا کمتر یا بیشتر باشد وجود دارد.

لزوم ورود سمن ها به مقوله 
مبارزه با اعتیاد

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر گفت: با این حجم 
از تهدیدها و مشکلاتی که در مباحث امنیتی و تولید و 
قاچاق مواد مخدر با آن مواجه هستیم؛ قطعاً نیاز به یک 

عزم ملی داریم.
ســردار مجید کریمــی، در گفتگو بــا خبرنگار 
مهر و در پاسخ به این ســوال که پلیس تا چه میزان با 
ســازمان های مردم نهاد )سمن ها( در جهت کاهش 
اعتیاد و مبارزه با آن همکاری می کند، افزود: بخشی 
از سازمان های مردم نهاد یا همان سمن ها و خیرین 
در حوزه مرکز سروش ناجا و نیروی انتظامی که محل 
درمان معتادان هســتند؛ ورود کردند و در این زمینه 
همکاری های شایانی می کنند؛ اما این میزان همکاری 
کفایت نمی کند؛ باید بیش از این خیرین وارد بحث 
مبارزه با مواد مخدر بشــوند و در حوزه های مختلف 
که یکی از آن می توانند موضــوع برخورد با معتادان 

متجاهر باشد؛ باید پلیس همکاری کنند.
وی با اشــاره به اینکه به رغــم اینکه وظیفه پلیس 
بیشتر به ایجاد امنیت های سلبی مربوط است، گفت: 
با این وجود پلیس در حوزه ایجابی هم دست یاری به 
سوی سمن ها دراز کرده است و ما از خیرین امنیت ساز 
و دیگر خیرین درخواست می کنیم که در این حوزه به 

کمک پلیس بیایند و در این حوزه ما را یاری کنند.

استاندار تهران گفت: در موضوع ذخیره و موجودی کالا در ســطح کشور هیچ مشکلی نداریم و در روز های آینده بیش 
از نیاز مصرفی مردم، کالای اساسی توزیع می شــود. به گزارش دانشجو، استاندار تهران گفت: مشکلات موجود در مسیر 
توزیع رفع می شود و مشکلات توزیع را با دقت زیر نظر داریم و در روز های آینده شاهد اشباع بازار خواهیم و در کوتاه مدت 

میان مدت و بلند مدت آثار آزاد سازی قیمت ها به نفع مردم کشور خواهد بود. به گفته منصوری، در روز های آینده بیش از 
نیاز مصرفی مرغ توزیع خواهد شد و شاهد خلوت شدن صف های نانوایی و تعادل نسبی بازار خواهیم بود و موضوع کمبود 

ماکارونی تقریبا حل شده است و تصور ما این است که نهایت ۴۸ ساعت آینده در بازار روغن هم به تعادل می رسد.
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فاطمه مداح نظری - شاید زبان پارسی، 
زبانی جهانی نباشــد و مردم دنیا با آن روز خود 
را نگذرانند اما می توان گفت که نوای گوش نواز 

این زبان در جهان طنین انداز است.
انســان، موجودی جمعی اســت و ارتباط 
داشــتن با دیگران و گذرانــدن وقتی هر چند 
اندک با آن ها از نیازها و ضرورت های زندگی هر 
کسی است؛ چون بشــر دوست دارد که تجربه 
ها، علاقه ها، غم ها و آلام خود را با انسان هایی از 
جنس خود شریک شده و اطلاعات زندگی اش 

را با دیگران به اشتراک بگذارد.
این برقــراری رابطه از طریــق زبان هموار 
می شود و زبان عامل انتقال اطلاعات از یک فرد 
به شخصی دیگر محسوب شده و مردم در قالب 
کلمه و جمله، افکار خود را به هم شناسانده و به 

فریاد درد های مشترکشان بر می خیزند.
با پیشــرفت تکنولوژی و علــم کامپیوتر 
و شــکل گیری عالمی دیگر با عنــوان دنیای 
مجازی، نیاز انسان به برقراری رابطه با دیگران 
از گذشــته پیشــی گرفته و اگر در زمان های 
قبل رابطــه برقرار کردن محدود به آشــنایان 
و اطرافیــان هر فــردی بود، ایــن روزها دایره 
ارتباطات هر فرد به همه انســان هایی که در 

زمین زندگی می کنند، محدود می شود.
اما افرادی که این روزها در پنج قاره مختلف 
به هــم پیوند خــورده اند، از زبانی مشــترک 
برخوردار نیستند و به گویشی واحد نیاز است 
تا مردم دنیــا در قالب کلمــات آن زبان خاص 
به معاشــرت با هم پرداخته و در جهت نیل به 

اهداف مشترکشان پیش روند.
زبان جهانی، به زبانی اطلاق می شود که در 
بیشترین کشورهای جهان صحبت و فهمیده 
شــود، البته عوامل زیادی در میزان محبوبیت 
یک زبان خاص در میان جهانیان مهم اســت و 
این عوامل باعث شده تا ابتدا انگلیسی و سپس 
اســپانیایی با عنوان زبان های بیــن المللی 
شناســانده شــوند. اما جایگاه زبان فارسی در 

میان این حجم عظیم از زبان ها کجاست؟
غناي ادبیات فارسي  که مملو از تلمیحات، 
تعابیر و ظرایف شوق انگیز و منطبق و سازگار با 
فطرت انسانهاست، در دنیاي امروز، همچنان 
جان و روان مخاطبان و علاقه منــدان خود را 
تحت تاثیر قــرار مي دهد و بدون شــک زبان 
فارسی یکی از خوش آهنگ ترین زبان هاست 
که گوش کســانی را هم که به این زبان مسلط 

نیستند، می نوازد.
بدون شــک می توان گفت ادبیات فارسي 
یکي از مهمترین حلقه ها در سلسله آثار ادبیات 
جهاني و گوهری ممتاز در شرق زمین و دنیای 
اسلام است که در واقع محصول فرایندی عظیم 
از برخوردها و تاثیرپذیري های متقابل است که 
در طول قرن ها انجام پذیرفته و آن را به یکي از 
بزرگترین میراث  فرهنگي بشریت تبدیل کرده 

است.
در حال حاضر در بســیاري از کشــورهاي 
اروپایــي و آمریکا، زبان فارســي آموزش داده 
مي شــود که این خود گواهی بــر غنای ادب 
فارســی و جایــگاه والای آن در میــان دیگر 
زبان های ملل است که منشا این اهمیت هم به 
دانش و بینش و فرهنگ بالای مردم ادیب این 

مرز و بوم، از گذشته تا حال باز می گردد.
این حجــم از خوش آهنگی و انســجام در 
ادب پارسی باعث شده که در سال های ۲۰۱۰ 
، ۲۰۱۱ ، ۲۰۱۲ و ۲۰۱۳ به ترتیب جایگاه زبان 
فارسی به رتبه های ۲۹ ، ۲۴ ، ۲۲ و ۱۷ ارتقا یابد. 
همچنین در ســال ۲۰۱۴ زبان فارسی از این 

حیث رتبه ۱۷ دنیا را در اختیار دارد.
شاید زبان پارســی، زبانی جهانی نباشد و 
مردم دنیا با آن روز خود را نگذرانند اما به جرات 
می توان گفت که نوای گــوش نواز این زبان در 
جهان طنین انداز اســت و فارســی از جمله 
زبان هایی است که در فرایند پیشرفت جوامع و 
علم، برقراری ارتباط و مطالعه تاریخ پیشینیان 

به کار کارشناسان می آید.
به هر حال ایــران مهد پرورش شــاعرانی 
همچون فردوســی، حافظ، ســعدی، مولانا و 
... اســت و وقتی زبانی این تعداد شاعر پر آوازه  
داشته باشــد، بدون حتم زبانی خوب و باحجم  
قابلیت های بالا است که باید قدر آن را دانسته و 
در حفظ و نگهداری آن اهتمام ورزید. باشد که 

زبان پارسی تا ابدیت جاودانه بماند.
بررسی نقشه جامع علمی کشور از یک سو و 
همچنین تأکیدات رهبر انقلاب در دیدارهای 
مختلف با اعضای هیئت علمی دانشــگاه ها و 
متخصصان زبان فارســی اهمیت این زبان را 
به عنوان زبان علمی بین المللی بیش از پیش 
آشــکار می ســازد. به منظور نیل به این مهم، 
سیاســت گذاران عرصه پژوهش و همچنین 
پژوهشگران توجه بیشــتری به انتشار آخرین 
 دســتاوردهای دانشــمندان به زبان فارسی 

نموده اند.

در همین راستا، پژوهشگران در سال های 
اخیر با انتشار نتایج پژوهشی خود در مجلات 
معتبر نمایه شده فارسی و نیز کنفرانس های 
علمی به زبان فارســی در پایــگاه بین المللی 
اســکوپوس و نیز افزایش نمایه سازی مجلات 
فارسی زبان توانسته اند جایگاه و اهمیت زبان 

فارسی را نمایان تر سازند.  
آخرین بررســی انجــام شــده در پایگاه 
استنادی اسکوپوس نشان می دهد که  مدارک 
منتشر شده  و کمیت تولید علم به زبان فارسی 
در ۴۰ ســال اخیر با افزایــش ۱۴۰ برابری و 
متوسط رشد سالانه  ۱۳درصد، بالاترین میزان 
رشد در میان سایر زبان ها به عنوان زبان علمی 
داشته است و با ۲۳ پله ارتقا  از رتبه ۳۸ به رتبه 

۱۵ در میان سایر زبان های دنیا رسیده است. 
پایگاه اســتنادی اســکوپوس بــا در نظر 
گرفتن مجموعــه ای از قوانیــن و مقررات؛ 
مجلاتی به ۶۰ زبان گوناگــون در دنیا نمایه 
کرده و فراوانی انتشارات به زبان های مختلف 
در بازه زمانی ۲۰۱۸-۱۹۶۰حاکی از آن است 
که بیش از ۶۰۵۶۵۴۲۰ مورد از انتشــارات 
نمایه شده در این پایگاه به زبان انگلیسی است. 
هر چند امــروزه زبان انگلیســی زبان اصلی 
علم محسوب می شــود، ولی سهم زبان های 
غیرانگلیسی زبان در مقایسه با زبان انگلیسی 
از کل تولید علم در حال رشــد است. در حال 
حاضر ۸۷۹۲۳۱۱ مدرک نمایه شــده  به ۵۹ 
زبان دیگر دنیا است. بررسی ها نشان می دهد 
که زبان های آلمانی، چینی، فرانسه و روسی 
رتبه های دوم تا پنجم را بــه خود اختصاص 

داده اند.
بررســی داده  ها و تعداد مدارکی که در ۶۰ 
ســال اخیر به زبان فارسی در اسکوپوس نمایه 
شده اســت نشــان       می دهد که در مجموع 
۱۴۹۶۱ مدرک نمایه شــده در اسکوپوس به 
زبان فارسی تا آخر ســال ۲۰۱۸ وجود دارد. از 
نظر تعداد مدارک نمایه شده به زبان فارسی در 
بازه زمانی یاد شده )۱۹۶۰-۲۰۱۸( در پایگاه 
اســکوپوس رشد چشمگیری مشــاهده می 
شود. به طور خاص در طول ۴۰ سال اخیر تعداد 
مدارک نمایه شده به زبان فارسی از ۱۲ مدرک 
در سال ۱۹۷۸، به ۱۵۹۲ مدرک در پایان سال 
۲۰۱۸ افزایش یافته اســت. بنابراین مدارک 
نمایه شــده علمی در این بــازه زمانی افزایش 
۱۴۰ برابری و در نتیجه رشد متوسط سالانه ۱۳ 
درصد داشته و جایگاه زبان فارسی در میان ۶۰ 
زبان علمی دنیا در ۴۰ سال اخیر با ۲۳ پله ارتقا 

از ۳۷ به ۱۵ افزایش یافته است.
بررســی جایگاه ســایر زبان هــا در پایگاه 
اســتنادی اســکوپوس نشــان می دهد در 
طول ۴۰ ســال اخیر برخی زبان های دیگر از 
جمله زبان چینی با رشــد متوسط سالانه ۱۰ 
درصد، زبان ترکی با ۷/۵ درصــد و زبان عربی 
با ۶/۶ درصد بالاترین میزان رشد را داشته اند. 
رشد متوسط سالانه سایر زبان ها اغلب ثابت و 
حتی در برخی موارد منفی بوده است. در سال 
های اخیر ســهم زبان های نروژی، کورواتی، 
اوکراینی، مجارستانی، اســلوونی، اسلواکی، 
بوســنی، لیتوانیایی، فنلاندی و دانمارکی از 
زبان فارسی کمتر شده است. نکته قابل توجه 
تفاوت سهم حوزه های موضوعی علمی در زبان 
ملی کشورهاست به طوری که در اکثر زبان ها  
عمده سهم مدارک موجود در حوزه موضوعی 
پزشکی می باشــد. به طور خاص سهم حوزه 
پزشکی در زبان فارسی حدود ۷۰ درصد، زبان 
ترکی ۶۴ درصد، زبان فرانسه ۶۰ درصد و زبان 
های روسی، آلمانی و اســپانیایی بیش از ۵۰ 

درصد می باشد.
پایگاه های استنادی علاوه بر نشریات علمی، 
همایش های علمی را نیز نمایه ســازی کرده و 
در واقع این   همایش ها نیز ابزاری برای تبادل 
اطلاعات در جوامع علمی هستند. در هر حال 
سهم عمده مدارک علمی به زبان فارسی نمایه 
شده کشــور در پایگاه اســتنادی اسکوپوس 
متعلق به نشــریات علمی بوده و تقریبا حدود 

۶۴% از مدارک و مقالات زبان فارســی در این 
پایگاه متعلق به ۱۰ نشریه ایرانی است. برخی 
نشــریات برتر ترویج دهنده زبان فارســی در 
نمودار ذکر شــده که مهم ترین آنها عبارت از 
مجله دانشکده پزشــکی اصفهان، مجله علوم 
پزشــکی دانشــگاه مازندران، مجله پزشکی 
دانشگاه تهران می باشد.  لازم به ذکر است که 
برخی از این مجلات بیــن المللی دو زبانه بوده 
ولی درصد بیشتر مقالات علمی حوزه پزشکی 

را به زبان فارسی  چاپ می کنند.
بررســی مدارک علمی موجــود در پایگاه 
استنادی علوم جهان اســلام ISC نشان می 
دهد که حــدود  ۵۲۱۱۲۴ مدرک در مجلات 
معتبر نمایه شده در این پایگاه به زبان فارسی 
اســت. این میزان تقریبا برابر با کل مدارک و 
مقالات نمایه شده کشور ) به همه زبان ها( در 
پایگاه اســکوپوس یعنی ۵۷۴۰۳۳  می باشد. 
سهم مدارک نمایه شده کشور در ISC به زبان 
فارسی بر اساس حوزه موضوعی به ترتیب علوم 
انسانی ۴۲ درصد، علوم پزشــکی ۲۳ درصد ، 
علوم کشــاورزی ۱۲ درصد، فنی و مهندسی 
۱۰ درصد، علوم پایه ۶ درصد، محیط زیســت  
و منابع طبیعــی ۴ درصد و هنــر و معماری ۲ 
درصد می باشد.  با این مقایسه نتیجه می شود 
که سهم زبان فارســی به عنوان زبان علمی در 
سطح بین المللی از حد مورد نظر بسیار کمتر 
است و لذا ضرورت برنامه ریزی برای بین المللی 
سازی نشریات علمی فارسی زبان  بیش از پیش 

احساس می شود.
در نقشــه جامع علمی کشور، هشت هدف 
کلان برای نظام علم و فناوری کشور برشمرده 
شده که ششمین آن ارتقای جایگاه زبان فارسی 
در بین زبان های بین المللی علمی است. در این 
نقشــه اقدامات مختلفی برای رسیدن به این 
هدف برشمرده شده اســت که شامل افزایش 
پذیرش دانشجویان خارجی، نگارش مقالات 
علمی تخصصی به زبان روان فارسی، تأسیس 
رشته های زبان فارسی در دانشگاه های مختلف 
دنیا و توســعه و ابداع روش های سهل و سریع 
فارسی آموزی می شــوند، اما گسترش زبان 
فارسی به عنوان یک زبان علمی در سطح بین 
المللی نیازمند یک برنامه راهبردی مشخص 
و راه های عملی برای گســترش زبان فارسی، 
ســرمایه گذاری در صنعت نشــر حرفه ای و 
تشــویق نشــریات و کنفرانس های علمی به 
فعالیت و نشر به زبان فارسی به عنوان زبان علم 

است.
فردوسي در میان تمام شاعران فارسي زبان 
داراي جایگاهي رفیع است و از وي در تاریخ به 
عنوان احیا کننده زبان و ادبیات فارسي یاد مي 
شود. شاهنامه فردوســي که بدون تردید یکي 
از بزرگترین آثاري اســت که به زبان فارســي 
سروه شده مرزهاي ایران اسلامي را درنوردیده 
و با ترجمه هاي بســیار زیاد دســت به دست 
چرخیده است. فردوسي در شاهنامه نقش یک 
عامل وحدت آفرین را ایفا کرده است و به تمامي 
اقوام به صورت یکســان پرداخته است. تاثیر 
فردوسي در تاریخ کهن ایران غیر قابل کتمان 
است و نمي توان نقش وي را در هویت بخشي 

ایرانیان از گذشته تا حال نادیده گرفت.
شــاهنامه فردوســي یکي از غني ترین و 
ارزشمندترین گنجینه هاي زبان و ادب فارسي 
است و بدون تردید نخســتین کتابي است که 
پاسدار کلمات درست و زیباي زبان دري شده و 
آنها را با درستي و امانتداري به دست نسل هاي 

بعدي سپرده است.
تلاش ۳۰ ساله فردوسي در شاهنامه باعث 
شده بسیاري از واژگان زیباي فارسي همچنان 
بعد از گذشت سال ها زنده بمانند؛ در این میان 
عشق و علاقه همه اقوام ایراني نسبت به حفظ 
و مطالعه شاهنامه ســبب شده که فردوسي به 
عنوان آفریننده اثري ماندگار در ذهن و تاریخ 

ایرانیان جاودانه شود.
ایرانیان فرزندان فردوســی هســتند و در 
دامان او پرورش یافته اند؛ چرا که شــاهنامه، 

نامه هزاره های فرهنگ و هنر ایرانی است. اگر 
فردوسی در تاریخ ســربرنمی آورد و شاهنامه 
را نمی ســرود، چه بســا ایرانیان امروز با زبان 

شورانگیز و شیرین فارسی سخن نمی گفتند.
گفته شــده اســت کــه »روزی از محمّد 
حســنین هیکل، نویسنده مشــهور مصری، 
پرسیدند شما مصریان با آن پیشینة درخشان 
فرهنگی چه شــد که عرب زبان شدید؟ گفت، 
ما عــرب زبان شــدیم برای اینکه فردوســی 

نداشتیم...«.
اما چرا علی رغم نفوذ زبــان عربی در ایران و 
رواج عربی نویسی در این دیار و تألیف کتابهای 
بسیار به این زبان توســط ایرانیان، عربی زبان 

رسمی مردم ایران نشد؟
تاریخ گواهی می دهد که ایرانیان، فارســی 
را به همت بــزرگان و اندیشــمندانش حفظ 
کرده و گسترش داده اند. حرکتی که با یعقوب 
لیث صفاری سر سلسله دار صفاریان و با جمله 
»ســخنی که من اندر نیابم چرا باید گفت؟«، 
خطاب به شاعران و نویسندگان دربارش آغاز 
شد و با رودکی و دقیقی و عنصری سنگ بنای 
آن گذاشته شد؛ و با فردوسی و شاهکار جاودانه 

اش شاهنامه به اعتلا و سترگی رسید .
ســرزمین پهناور ایران در طول تاریخ، تلخ 
و شیرین بسیاری را چشیده و فراز و فرودهای 

بسیاری را از سر گذرانده است.
فردوسی برای مقابله با تسلط ستمگرانه و 
برتری جوییهای غیرایرانیــان، مفاخر قومی و 
وصف تمدن باستانی ایران را زنده کرد و توانست 
حس دفاع از کشــور را در بسیاری از مردم زنده 

کند.
تأثیر شاهنامه در روح و فکر ایرانی قبل از هر 
چیز از لحاظ وطن دوستی و سلحشوری است به 
نحوی که هیچ ایرانی پاکیزه سرشتی با خواندن 
ابیاتی از شــاهنامه نمی تواند از احساســات 
و تأثــرات وطن دوســتانه برکنــار بماند و به 

سلحشوری و دلاوری گرایش نیابد.
فردوسی را باید از جمله قهرمانان ملی ایران 
به شمار آورد، شاعری گرانقدر که جانی تازه به 
کالبد زبان فارسی دمید و به باور دکتر ابوالفضل 
خطیبی »به مدد تجربه مندی های گذشته و 
کار عظیم خود زبان فارسی را به مرحله تثبیت 
رسانید و با ســرودن شــاهنامه توانست زبان 
فارســی را از نفوذ واژه های بیگانه حفظ کند و 
ســاختار و هنجارهای نحوی زبان فارسی را از 

گزند بی هنجاری ها نگاه دارد.
زبان فارســی بالندگــی خــود را مدیون 
شاهنامه فردوسی است و به همین دلیل است 
که نام فردوســی با ماندگاری زبان فارسی گره 

خورده است«.
دکتر خالقی مطلق شاهنامه پژوه و مصحح 
معتبرترین نسخه شاهنامه فردوسی به عنوان 

یک ایرانی معتقد است که:
»ما )بخشــی از( ملیت خودمان را مدیون 
زبان فارسی هستیم و زبان فارسی را نیز تا اندازه 

زیادی مدیون شاهنامه  فردوسی هستیم.«
شاهنامه فردوسی یکی از پرمایه ترین و بی 
نیازترین گنجینه های زبان پارســی از نظر در 
برداشــتن لغات و اصطلاحات ادبی است و بی 
شک از این جهت بزرگترین و نخستین کتابی 
است که پاسدار کلمات درســت و زیبای زبان 
فارسی شــده و با پذیرش انبوه این کلمات در 
سینه فراخ خود، آنها را با صحت و امانت به نسل 
های بعدی سپرده اســت. زبان فارسی وسیله 
اســتحکام، اتحاد و ارتبــاط طوایف گوناگون 

ایرانی است.
شاهنامه فردوســی چنان مایه و پایه زبان 
فارســی را غنی و محکم کرده که جایی برای 
فراموشــی این زبان در تاریخ نمانده است. بر 
همین اساس است که شاهنامه فردوسی را به 
مدد زبان فارســی، از پایه ها و بنیادهای اتحاد 

قومی ایرانیان نیز به شمار می رود.
سالها باید می گذشت تا اهمیت واقعی کار 
فردوسی روشن شود و اثر ســترگش جایگاه 
شایســته خود را در تاریخ ایــران زمین بیابد. 
شاهنامه شاهکار حماسی فردوسی اثری است 
که گذشــته، فرهنگ و هویت ایرانیان را تا به 

امروز حفظ کرده است.
فردوسی با نوشتن شــاهنامه نه تنها تاریخ 
گذشته ایران را برای خود نگه داشته، بلکه برای 
تمام ایرانیان این تاریخ را در طول تمام سده ها  

زنده نگه داشته است.
 شاهنامه کتاب اســطوره های ایرانی است. 
اگر فردوسی شــاهنامه را نمی سرود، امروز به 

بسیاری از این اسطوره ها دسترسی نداشتیم.
گذشته از این، شــاهنامه کتاب داستانهای 
کهن ایرانی است کتاب آداب و رسوم و آئینهای 
کهن نیاکان ماست. فردوسی سی سال بی وقفه 
کار کرد تا شاهنامه را به پایان برساند. شاهنامه 
تقویم مصور حماســه و تاریخ و فرهنگ ایران 

زمین است.

گزارشاختصاصیبهمناسبتروزپاسداشتزبانفارسی؛

فردوسی پدر ایرانیان و زبان فارسی
گزارش اختصاصی



 علیپور از هیات مدیره پرسپولیس
استعفا داد 

عضو هیات مدیره پرســپولیس از سمت خود کنارگیری 
کرد. محمــد علی پور که دو ســال قبل بــه عضویت هیات 
مدیره پرســپولیس درآمد، در ابتدای ســال جدید تصمیم 
به کنارگیری از این پست گرفت و اســتعفای خود را به وزیر 
ورزش داد. وزارت ورزش هنــوز درباره این اســتعفا تصمیم 

گیری نکرده است.

بیرانوند از بواویشتا جدا شد
دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران از باشگاه پرتغالی جدا و به 

باشگاه آنتورپ بلژیک بازگشت.
علیرضا بیرانونــد که با قــراردادی به صــورت قرضی از 
آنتورپ بلژیک راهی بواویشتای پرتغال شــده بود، با پایان 
مدت قراردادش با باشگاه پرتغالی، حالا قرار است به آنتورپ 

بازگردد.
بیرانوند که یک ســال دیگر با آنتورپ قرارداد دارد، هنوز 
درباره آینده خود تصمیمی اتخاذ نکرده اما بعید است فصل 

بعد را در این باشگاه بلژیکی بماند.
بواویشتا در آخرین دیدار فصل خود شنبه به مصاف توندلا 

می رود و بعد از این دیدار بیرانوند به بلژیک باز خواهد گشت.

 قطع همکاری ساملوو با تیم ملی
والیبال روسیه

فدراســیون والیبال روســیه خبر داد که دیگر با ساملوو 
همکاری نمی کند.

فدراسیون والیبال روســیه خبر داد که همکاری خود با 
توماس ساملوو ســرمربی فنلاندی تیم ملی روسیه را ادامه 

نخواهد داد و قرار است یک سرمربی داخلی جایگزین او شود.
حال پس از قطع همکاری ســاملوو با تیــم ملی والیبال 
روسی،  پســت هدایت تیم ملی مردان والیبال این تیم خالی 
مانده است. رئیس فدراســیون والیبال روسیه به رسانه های 
روســی در این باره گفت: دلیل عدم از سرگیری همکاری با 
ساملوو در انظار عمومی فاش نخواهد شد زیرا این یک موضوع 

داخلی هیئت رئیسه فدراسیون است.
رئیس فدراسیون والیبال روســیه تاکید کرد که اسامی 
نامزدها که ۳ یا ۴ نفر هستند برای تصدی این پست تاکنون 
اعلام نشده اســت اما آنچه مطمئن اســت این بوده که یک 

متخصص روسی به جای ساملوو خواهد شد.
ســاملوو در مارس ۲۰۱۹ به عنوان ســرمربی تیم ملی 

والیبال روسیه منصوب شده بود.

تساوی فیروزجا مقابل شطرنج باز 
آمریکایی

عیلرضا فیروزجا مقابل وسلی سو به تساوی رسید تا امید 
این شطرنج باز برای رسیدن به رتبه های برتر کم رنگ شود.

علیرضا فیروزجا که در سوپرتورنمنت شطرنج کلاسیک 
ســوپربت رومانی شــرکت کرده اســت، در دور هشتم این 
رقابت ها به مصاف وسلی سو آمریکایی رفت و به تساوی رسید. 
فیروزجا که با ریتینگ ۲۸۰۴ در این مســابقات حضور دارد 
درحالی به تســاوی رضایت داد که حریف او دارای ریتینگ 

۲۷۶۶ بود.
فیروزجا که در این مســابقات عملکرد خوبــی را از خود 
به نمایش نگذاشــته اســت در هفت بازی اخیر خود به یک 
پیروزی، یک شکســت و شش تساوی دســت یافته تا با این 
نتایج ۴ امتیازی شود. فیروزجا بلافاصله پس از اتمام رقابتش 
در رده چهارم این رقابت ها ایستاد و این جایگاه درحالی است 
که رقابت فیروزجا در دور هشــتم اولین بازی بود که به اتمام 

رسید.
ســوپرتورنمنت رومانی اولین رقابت از سری مسابقات 
گرندچس تور ۲۰۲۲ است که در آن ۱۰ شطرنج باز به مصاف 

هم می روند.
قرار است پنج رقابت در ســری رقابت های گرند چس تور 
برگزار شود که مجموع جوایز آن ۱.۴ میلیون دلار تخمین زده 
شده است. همچنین قهرمان سوپرتورنمنت رومانی می تواند 

۱۰۰ هزار دلار را به دست آورد.

 شکست دختران شمشیرباز ایران
در جام جهانی اپه امارات

دختران شمشیرباز اسلحه ایران در جام جهانی اپه امارات 
شکست خوردند و کنار رفتند.

ایران در بخش انفرادی جام جهانی شمشیربازی اپه زنان 
امارات، سه شمشیرباز داشت که هر سه نفر شکست خوردند و 

از مسابقات کنار رفتند.
دو شمشیرباز ایران از مرحله گروهی صعود نکردند و یک 

نفر دیگر در دور نخست جدول مقدماتی بازی را واگذار کرد. 
نتایج به شرح زیر است: 

 مرحله گروهی
اعظم بختی: شش شکست

پریا ماهرخ: سه پیروزی و سه شکست 
سکینه نوری: شش شکست

نوری و بختی موفق به صعود از مرحله گروهی نشدند اما 
ماهرخ راهی جدول مقدماتی شد. 

دور نخست جدول مقدماتی انفرادی
پریا ماهرخ از ایران  ۶ - مونتسرات ویوروس از پاراگوئه ۱۵

رنکینگ شمشیربازان ایران در جام جهانی امارات 
۱۲۸- پریا ماهرخ 

۱۷۲- اعظم بختی 
۱۷۳- سکینه نوری  

ورزشــــی
SHAKHESABZ@GMAIL.COM
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خبر کوتاه

کوتـاه

وزیــر ورزش و جوانان گفت: ســعی ما این 
است که امسال ورزش گران نشود.

حمید ســجادی در حاشــیه مســابقات 
اتومبیلرانی در پاسخ به این سوال که چقدر این 
رشته مورد حمایت است اظهار کرد: خوشحال 
هستیم که بعد از ســپری شدن دوران سخت 
کرونا حیات مجدد ورزش را شــاهد هستیم. 
افــرادی که از این مســابقات دیــدن کردند 
حضورشان موید این اســت که ورزش مجددا 
مورد اقبال قرار گرفته اســت. دســتور ما هم 
همین اســت که هیات دولت و فرمایشــات 
رییس جمهور، شادی، نشاط و زندگی عادی را 
به طرق مختلف مجددا در کشور داشته باشیم. 
سهم ما در ورزش همین است که با برنامه ریزی 
ها خدمت آحاد مختلف مردم در ورزش باشیم. 
روزهای پایانی هفته سلامت را به مردم تبریک 
می گویم. امروز در پایتخت برنامه های ورزشی 
مختلفی داشــتیم. امروز هم مسابقه سرعت 
اتومبیلرانی بود که بعد از دو سال تعطیلی کرونا 
به همت فدراسیون اتومبیلرانی و موتورسواری 

راه اندازی شده است.
وی در ادامه گفت: خوشــحالم بین مردم 
هستم. اگر سکوهای تماشــاگران مسابقات 
اتومبیلرانی بیشــتر هم بود حتما می آمدند. 
این قول را به رییس فدراســیون می دهم که 
برنامه ریــزی کنیم و ظرفیت تماشــاگران را 
اضافه کنیم. مشــکلی هم در پایه های نور این 
پیست داریم. نورافکن ها از سال ها قبل فاقد نور 
است و این رشته جذاب در تاریکی هوا محکوم 
به تعطیلی است. امیدوارم همت کنیم و به اتفاق 
دکتر ناظمی نور این مکان را تجهیز کنیم تا در 
شب های بهار و تابستان هم تماشاگران حاضر 
شوند و از این مسابقات اســتفاده کنند. نکته 
ارزشمند در این رشته و رشته های مرتبط مثل 
آفرود و کارتینــگ و تمامی زیر مجموعه های 
این فدراسیون این اســت که جنبه همگانی 
فوق العاده ای دارد و همه آن را دوســت دارند. 
جنبه قهرمانی هم که  کلاس و جذابیت خاص 

خود را دارد.

وزیر ورزش و جوانان در ادامه گفت: بنابراین 
فدراسیون اتومبیل رانی و موتور سواری یکی از 
فدراسیون های هدف ما است. کاملا من خودم، 
معاونان، مدیران و .. را در خدمت این فدراسیون 
می دانــم و موظف هســتیم در خدمت همه 
فدراسیون ها به ویژه این فدراسیون باشیم. این 
فدراسیون برنامه ریزی خوب و ترافیک کاری 
فوق العاده دارد. هفته گذشته یکی از تیپ های 
خودرو به نمایش گذاشته شد که ۵ هزار بازدید 
کننده داشــت. امروز هم ۳ هزار نفر تماشاگر 
برای مسابقات سرعت حضور دارند. بعدازظهر 
هم نمایش خودرو را با سبک دیگری دارند که 
قرار است رکورد هفته گذشته زده شود. هفته 
آینده هم برنامه دیگری دارنــد. به زودی هم 
قرار اســت یک برنامه مفصل برای خودروی 
کلاسیک پیکان داشته باشــند. قرار است ۵۵ 
سالگی پیکان را جشن بگیرند. این ها اتفاقات 

خوب این فدراسیون است.
سجادی گفت: این فدراسیون خیلی جای 
کار دارد و مورد اســتقبال اســت. امیدوارم ما 
همپای فدراسیون کمک کنیم تا دل مردم شاد 
شود و اوقات فراغت خوبی داشته باشند. بلکه 
علاقه مندانی به این رشته وجود داشته باشند 

که بخواهند در این رشته فعالیت کنند. نه تنها 
مشارکت ورزشی بلکه در بخش سرمایه گذاری 
هم شــاید افرادی علاقه مند باشــند.  ورزش 
همانطور کــه رییس جمهور گفتنــد باید به 

دست مردم اداره شود.
وی در پاســخ به این ســوال که آیا نباید 
شــرکت های خودروســاز در این مسابقات 
حاضر شــوند تا کیفیت خودروهــا هم بهتر 
شــود، گفت: با آقای ناظمــی و همکارانش 
که در فدراســیون صحبت کردم و جلساتی 
هم با مسئولان خودروســاز داشتم. مجددا 
از آنها خواهــش کردیم در مســابقات رالی 
حاضر شــوند. قطعا حضور شــرکت ها باعث 
رونق این رشته می شــود و تبلیغ خوبی است 
که پشتوانه فدراســیون می شود. این الگویی 
اســت که همه جای دنیا اجرا می شــود. در 
همه دنیا شرکت های خودروساز را می بینیم 
که آرم ها و برندهایشــان دیده می شود. قبلا 
هم این سابقه را داشــتیم. کمی فاصله افتاده 
بود اما مــن خواهش کردم مجــددا حضور 
خواهند داشــت و فدراسیون هم همت کرده 
و برنامــه ریــزی دارد. باید تدبیری داشــته 
باشــیم تا آنها را جذب کنیم. امیدوارم بخش 

مســابقات ماشــین های رادیو کنترلی هم 
فعال شــود تا ماکت خودرها را طراحی کنیم 
و خودورســازهای ما در این بخش خودورها 
را به نمایش بگذارند و به مســابقات بیاورند. 
همه مردم این رشــته را دوست دارند. بچه ها 
هم در سنین کم اسباب بازی رادیو کنترلی را 
دوست دارند. وقتی به ورزش تبدیل می شود 
جذاب تر است. تنوع این رشــته فوق العاده 
اســت. امیدوارم که فصل خوبی را آغاز کرده 
باشیم. سالی که نکوست از بهارش پیداشت. 

امیدوارم این روند را تا پایان سال ادامه دهیم.
وی در ادامــه بــه وضعیت نور در پیســت 
اتومبیلرانی آزادی اشــاره کــرد و گفت: چرا 
تاکنون در مورد نور اینجــا غافل بودیم. کمی 
غصه خوردم که چرا در این همه ســال که این 
پیســت فعال بوده ما برای ایــن مجموعه نور 
نداریم که جای سوال اســت. اولین تکلیف را 
خودم می دانم که با شــرکت تجهیز صحبت 
کنم تا به همت مهندس یوسفی نور پیست را 
در شــب تامین کنیم تا بعد از کار آحاد مردم از 

این محیط لذت ببرند.
وی در پایــان در خصوص ورودی باشــگاه 
انقلاب گفت: در طرح بزرگ و ارزشمندی که 
دولت آغاز کرده ما در برخی از دستگاه ها باید 
انجام وظیفه کنیم و در کنار مردم، ما هم نقشی 
را ایفا کنیم تا به تحقــق طرح های اقتصادی 
دولت کمک کنیم. در این راســتا خیلی علاقه 
مند بودیم که ورزش در کشور گران نشود و به 
شرکت توسعه تاکید کردیم که مراقب تعرفه ها 
باشند. تا آنجا که دســت ما است با تمام وجود 
سعی می کنیم تعرفه ها گران نشود. از بخش 
خصوصی هم خواهش کردیم که اگر قرار است 
افزایش تعرفه داشته باشــند در حد معقول و 
منطقی باشد. ســعی ما در این سال این است 
که ورزش گران نشود. مخصوصا اماکن دولتی 
که تحت اختیار خودمان است. شرکت توسعه 
را هم که اشاره کردید اعلام کردیم که ورودی 
مجموعه انقلاب و بخشی از اماکن دیگری که 

در اختیار شرکت توسعه است را گران نکنند.

وزیرورزشدرحاشیهمسابقاتسرعت:

نمی خواهیم ورزش گران شود

»درخشان« سرمربی سایپا شد
 سرمربی سابق پرسپولیس، هدایت تیم فوتبال 

سایپا را برعهده گرفت.
پــس از اســتعفای امیدرضــا روانخــواه از 
سرمربی گری تیم فوتبال سایپا، مدیران این باشگاه 
با گزینه های مختلف وارد مذاکره شدند و در نهایت 
حمید درخشان به عنوان سرمربی جدید این تیم 

معرفی شد.
تیم فوتبال ســایپا در لیگ یک از مجموع ۲۹ 
بازی با کســب ۳۴ امتیاز در جایگاه چهاردهم قرار 

دارد.

 زمان بازگشت اسکوچیچ
به ایران تغییر کرد

»دراگان اســکوچیچ«  طبق هماهنگی انجام 
شده با فدراسیون فوتبال، روز ۲۵ اردیبهشت به 

ایران باز می گردد.
دراگان اسکوچیچ که برای استراحت و دیدار 
با خانواده و همچنین عمل جراحی در کرواســی 
حضور دارد، قرار بود امشب جمعه وارد تهران شود 

اما برنامه بازگشت او به ایران تغییر کرد.
اسکوچیچ یکشــنبه هفته پیش رو وارد ایران 
خواهد شد و ســپس برای اردوهای آماده سازی 
برنامه های تیم ملی و کمپی کــه پیش رو دارند، 

برنامه ریزی لازم را انجام می دهد.
یکی از مســائل مهم اســکوچیچ، مشخص 
شــدن وضعیت قرارداد دســتیاران او است که با 
بازگشــتش به ایران این موضوع هم باید تعیین 

تکلیف شود.
تیم ملی فوتبال ایران در جام جهانی ۲۰۲۲ با 
انگلیس، آمریکا و برنده پلی آف اروپا )ولز با برنده 

اوکراین و اسکاتلند( همگروه است.

داورزنی:
نگاه ورزش قاره کهن به تهران 

است
رئیس فدراســیون والیبال به تعویق بازی های 
آسیایی ۲۰۲۲ اشــاره کرد و گفت: به همین دلیل 
مسابقات والیبال قهرمانی باشگاه های مردان آسیا 
یکی از رویدادهای مهم امســال خواهد بود و نگاه 

ورزش قاره کهن به این رقابت ها است.
بیست ودومین دوره مسابقات والیبال قهرمانی 
باشگاه های مردان آســیا ۲۰۲۲ از روز)شنبه ۲۴ 
اردیبهشت( با حضور هشت تیم در سالن ۱۲ هزار 

نفری آزادی آغاز می شود.
محمدرضا داورزنی رئیس فدراســیون والیبال 
عصر امروز جمعه برای سرکشی و نظارت بر مراحل 
اجرایی مســابقات والیبال قهرمانی باشگاه های 

مردان آسیا در سالن ۱۲ هزار نفری حضور یافت.
وی در ارزیابــی کارهای انجام شــده برای این 
مســابقات، گفت: به لطف خدا تمام کارها به موقع 
انجام شده و آماده شــروع رقابت ها از روز )شنبه( 

هستیم.
رئیس فدراســیون والیبال به لغــو بازی های 
آسیایی ۲۰۲۲ اشــاره کرد و گفت: به همین دلیل 
مسابقات والیبال قهرمانی باشگاه های مردان آسیا 
یکی از رویدادهای مهم امسال در قاره آسیاست و 

نگاه ورزش قاره کهن به این مسابقات است.
وی به حضور بازیکنان شاخص جهانی به همراه 
تیم های شرکت کننده در این رقابت ها اشاره کرد و 
گفت: حضور این بازیکنان نشان دهنده اهمیت این 
مسابقات است و انتظار می رود که بازی های جذاب 

و مورد پسندی برای والیبال پیش رو داشته باشیم.
تیم های شرکت کننده در رقابت های قهرمانی 
باشگاه های مردان آسیا با ستارگان مطرح والیبال 
جهان به مدت هفت روز در تهران به مصاف یکدیگر 

خواهند رفت.
پیکان از اروین انگاپت، نیمیر عبدالعزیز، سعید 
معروف و سیدمحمد موســوی در رقابت های جام 
باشگاه های آسیا اســتفاده خواهد کرد . همچنین 
جانگردن پریــن، ژاورونوک دونوان و ســیمون 

روبرتلندی با تیم شهداب به میدان می روند.
همچنین دیمیتری موزرســکی بازیکن ۲۱۸ 
سانتی متر تیم ملی روسیه که با تیم سانتوری ژاپن 
به تهران آمده است از دیگر بازیکنان مطرح والیبال 

در این رقابت هاست.

دونده ۸۰۰ متر ایران ســهمیه حضور در رقابت های قهرمانی جوانان جهان را به دست آورد. در دومین روز از مسابقات 
قهرمانی کشور در بخش مردان که به میزبانی ورزشــگاه تختی خرم آباد در حال برگزاری است، مسابقات دوی ۸۰۰ متر 
برگزار شد و طی آن یک سهمیه قهرمانی جوانان جهان به دســت آمد. علی امیریان با ثبت حد نصاب ۱:۵۰.۰۵ دقیقه در 

جریان مسابقات دوی ۸۰۰ متر سوم شد و ورودی قهرمانی جوانان جهان به میزبانی کلمبیا را به دست آورد.
ورودی این مسابقات در ماده ۸۰۰ متر ۱:۵۱.۰ است که امیریان موفق به کسب آن شد. پیش از این هم سارینا ساعدی در 

پرش سه گام سهمیه جوانان را کسب کرده بود. بر این اساس ایران تاکنون موفق به کسب دو سهمیه شده است.

WWW.SHAKHESABZ.IR
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25 ارديبهشت 1401

فراخوان آگهـي مناقصه عمومي- نوبت دوم
شرکت گازاستان اصفهان درنظر دارد جهت موضوع زیر:

 موضوع: انجام خدمات نصـب، تعویض و جمع آوری کنتور
و رگولاتور در سـطح شهرستان خمینی شهر و توابع

از  را   )1401/02/19( مورخ   )  2001091138000018  ( فراخوان  شماره  به 
طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه 
از  ها  پاکت  بازگشایی  و  گران  مناقصه  پیشنهاد  ارائه  تا  مناقصه  اسناد  دریافت  از 
www.setadi� آدرس  به  )ستاد(  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه   طریق 

ran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، 
مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی جهت شرکت 
در مناقصه را محقق سازند  لازم به ذکر است کد فراخوان در پایگاه ملی مناقصات 

53116788 می باشد.
تاریخ انتشار مناقصه درسامانه :  از ساعت 14:00 دوشنبه تاریخ 1401/02/19 می 

باشد.
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت : تا ساعت 08:00 روز پنج شنبه تاریخ 

1401/02/29 میباشد.
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : تا ساعت 08:00 روز یکشنبه تاریخ 1401/03/08 می 

باشد.
زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت : 9:00 روز دوشنبه تاریخ 1401/03/09 می باشد. 

مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: 543,000,000 ریال می باشد. 
رفاه  و  کار  تعاون،  سازمان  از    7 کد  داشتن  مناقصه،  این  در  شرکت  منظور  -به 

اجتماعی الزامی می باشد.
های  راهکار  نامه  آیین  مشمول  اشخاص  شده،  حسابرسی  مالی  صورتهای  ارایه   -
نامه شماره26510/ افزایش ضمانت اجرایی و تقویت حسابرسی موضوع تصویب 

ت39039ک مورخ 1388/2/9
خصوص  در  بیشتر  اطلاعات  دریافت  جهت  گزار  مناقصه  دستگاه  تماس   اطلاعات   -
اسناد مناقصه و ارائه پاکت های الف : آدرس  شرکت گاز استان اصفهان واقع در 
خیابان چهارباغ بالا- روبروی مجتمع پارک- امور قراردادها و تلفن )داخلی 3760 و 

یا 3767( 031-38132
- اطلاعات تماس  سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:

- مرکز تماس : 021 41934      دفتر ثبت نام : 33999818 و 33191893
روابط عمومی شرکت گاز استان اصفهان شناسه آگهی: 1۳1۵۶8۲  

دارنده تنها مدال جهانی بوکس ایران گفــت: بای داز فرصت 
به وجود آمده بیشترین استفاده را کنیم و با برنامه خوب به سراغ 
کســب مدال المپیک برویم تا ویترین افتخارات بوکس تکمیل 

شود.
دانیال شــه بخش ، درباره به تعویق افتادن بازی های آسیایی 
۲۰۲۲ هانگژو اظهار کرد: این مسابقات بعد از المپیک برای همه 
کشورهای آسیایی از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است و کشور 
ما هم از این موضوع مستثنا نیست. هدف کاروان ایران نیز کسب 
بهترین نتیجه در این مسابقات بود که بنا بر اعلام کشور میزبان این 
مسابقات فعلا لغو شــد. به هر حال اتفاقی بود که رخ داد و باید این 

موضوع را به فال نیک بگیریم.
او ادامه داد: اگر این مسابقات یک ســال بعد برگزار شود زمان 
کافی برای تیم های ایرانی وجود دارد تا خود را برای مسابقات آماده 
کنیم. می توانیم از این زمان ایجاد شــده برای برگزاری اردوهای 
مشترک و حضور در تورنمنت های تدارکاتی بیشتر استفاده کنیم. 
البته اگر اشتباه نکنم، اگر بازی های آسیایی یک سال دیگر برگزار 
شود با مسابقات کسب سهمیه المپیک پاریس همزمان خواهد 

شد که این موضوع باعث فشرده شدن مسابقات می شود.
شانس مدال بوکس ایران در بازی های آسیایی، ادامه داد: طبقه 
گفته برخی رسانه ها اگر این اتفاق رخ دهد به احتمال خیلی زیاد 
ســهمیه المپیک را از طریق رنکینگ به ورزشکاران بدهند که به 
همین دلیل سعی می کنیم در مســابقات آینده بهترین نتیجه را 

کسب کنیم تا در المپیک پاریس نیز حضور یابیم. الان همه روی 
بوکس ایران حساب باز می کنند و ما نیز باید از این اتفاق بهترین 

استفاده را کنیم.
او تاکید کرد: اینکه ما باید رنگ مدال های خود در مســابقات 
قهرمانی آسیا، بازی های آســیایی و قهرمانی جهان را بهتر کنیم 
قطعا موضوع مهمی است اما در حال حاضر تنها افتخاری که بوکس 
ایران کم دارد مدال مسابقات المپیک است. از الان باید همه تمرکز 
فدراسیون ما کسب مدال المپیک در پاریس باشد که این افتخار 
هم به ویترین افتخارات فدراســیون اضافه شود. شاید تنها من به 
مدال جهانی رسیده باشــم، اما ما یک تیم خوب داریم که جوانان 
با اســتعدادی دارد و تک تک آن ها شانس مدال جهانی و المپیک 
دارند. امیدوارم با برنامه ریزی خوب فدراســیون، تیم ملی ایران 
بهترین نتیجه را در مسابقات پیش رو خصوصا المپیک کسب کند.

دارنده تنها مدال جهانــی بوکس ایران )مدال برنــز(، درباره 
مسابقات قهرمانی کشور نیز گفت: از ۲۹ اردیبهشت شاهد شروع 
این رقابت ها هستیم و من امیدوارم همه بوکسورهای عزیز کشورم 
بتوانند خودشان را نشــان داده و هر کسی که حقش بود پیراهن 
تیم ملی را به تن کند. ضمن اینکه دوســت دارم تاکید کنم شاید 
تا الان فقط دانیال شه بخش از سیستان و بلوچستان در تیم ملی 
باشد اما شک ندارم که در این دوره بوکسورهای خوبی از سیستان 
و بلوچستان به تیم ملی می رسند چون نفرات با استعدادی در تیم 

داریم.

ملی پوش بوکس ایران که مدال نقره قهرمانی آســیا را نیز در 
کارنامه دارد، دربــاره دور جدید این رقابت ها نیــز گفت:  آبان ماه 
امسال این مسابقات برگزار خواهد شد و ما سال قبل ۲ نقره و  ۲ برنز 
در این میدان کسب کردیم که نتیجه خوبی بود. اگر برنامه ریزی 
مناسبی داشته باشیم می توانیم مدال های خود را خوش  رنگ تر 

کنیم.
او تصریح کرد: قهرمانی با هزینه کردن به دســت می آید و ما 
باید به قدری در تورنمنت های خوب شرکت کنیم که رقابت های 
قهرمانی آسیا برای ما جزو میادین سخت نباشد. نمی گویم مدال 
این مسابقات بی ارزش است اما بهتر است دید خود را از الان بیشتر 
روی کسب مدال المپیک بگذاریم تا جوانان ایرانی برای این کشور 

افتخار آفرینی کنند.

تاریخسازبوکس:

هدف ما باید مدال المپیک باشد

با اعلام فدراســیون جهانی تکواندو رقابتهای قهرمانی 
جهان در ســال ۲۰۲۳ به میزبانی باکــو آذربایجان برگزار 

خواهد شد.
فدراسیون جهانی تکواندو، با ارائه گزارشی از نشست فوق 
العاده شورای اجرایی در لوزان سوئیس از میزبانی جمهوری 
آذربایجان در شــهر باکو برای بیســت و ششــمین دوره 

رقابتهای قهرمانی جهان در سال ۲۰۲۳ خبر داد. 
در این گزارش آمده اســت؛ مسابقات قهرمانی جهان به 
دلیل آنکه مصادف با پنجاهمین سالگرد تاسیس فدراسیون 
جهانی اســت به طور ویژه ای برگزار خواهد شد و بر همین 
اســاس تاریخ دقیق این رویداد را در زمان مناسب مشخص 

خواهد کرد.
همچنین  دکتر »چــو« رئیس فدراســیون جهانی در 
حضور توماس باخ رئیس کمیتــه بین المللی المپیک که 
میهمان ویژه این جلســه بود، گــزارش هایــی  از برنامه و 
فعالیت های WT از جمله  موفقیت در برگزاری مسابقات 
جهانی ۲۰۲۲ پومســه در گویانگ  با حضور بیش از ۱۰۰۰ 
تکواندوکار از ۶۳ کشــور، کمک های خیرخواهانه تکواندو 
به ســازمان ملل و به ویژه حمایت از پناهنــدگان و آوارگان 
در برگزاری اولین مســابقات قهرمانی تکواندو توسط بنیاد 

بشردوســتانه تکواندو )THF( در ۱۹ مارس برای بیش از 
۲۰۰ پناهنده در کشور اردن اشاره کرد. 

توماس باخ، رئیــس کمیته بین المللــی المپیک طی 
سخنانی در این نشست گفت: من خوشــحالم که امروز در 
خانه بین المللی المپیک در کنار تکواندوکاران هســتم و به 
دکتر چو و فدراســیون جهانی تکواندو خوشامد می گویم.  
فدراسیون جهانی تکواندو  یار و یاور مهم کمیته بین المللی 
المپیک از نظر مشــارکت در برگزاری المپیــک ۲۰۲۰ و 
اقدامات برگزاری المپیک ۲۰۲۴ بوده است. در  فعالیت های 
بشردوســتانه برای پناهندگان و آوارگان تکواندو همیشه 
پیشگام اســت و اکنون تکواندو جهان با ترکیب تکواندو و 
اینترنت که به برگزاری آنلاین مسابقات منجر شده؛ در حال 
تبدیل شدن به یک رهبر و پیشــگام در ورزش رزمی آن هم 
به صورت وبینار است. ما مشتاقانه منتظر پیشرفت بیشتر 

هستیم. 
 رئیس اتحادیه جهانی تکواندو گفت: ما خوشحالیم که 
تعداد زیادی از اعضای شــورا اینجا در لوزان به ما ملحق می 
شوند و البته این افتخار ما اســت در خدمت باخ هستیم. به 
باکو بابت دریافت میزبانی رقابت های تکواندو جهان در سال 
۲۰۲۳  تبریک می گوییم و شــک نداریم که با تمام تجربه و 

تخصص خود میزبان رویــدادی فوق العاده برای جشــن 
پنجاهمین سالگرد ما نیز خواهند بود. ما همچنین از چین 
برای پیشنهاد میزبانی این مسابقات در شهر  ووشی تشکر 

می کنیم. 
دکتر چو ادامه داد: مســابقات بســیار موفق و خوبی در 
گویانگ کره جنوبی در ماه گذشته برگزار شد و حالا نزدیک به 
گرندپری جهانی رم در ماه آینده هستیم. تکواندو به سرعت 
بعد از همه گیری ویروس کرونا بازگشته است. ما خوشحالیم 
که ورزشکاران و علاقه مندان این فرصت را دارند که بار دیگر 

از رویدادهای تکواندو در کلاس جهانی لذت ببرند. 
باخ همچنین جایزه ویژه کمیتــه بین المللی المپیک را 

قبل از ترک جلسه به دکتر چو اهدا کرد. 
در این جلســه، اعضا همچنین پیشــنهاد انتقال شهر 
میزبان مسابقات تکواندو ۲۰۲۲ از کانکون به گوادالاخارا را 
به دلیل مشکلات سیاسی و مالی بررسی و درنهایت تصویب 

کردند. 
نشســت بعدی اتحادیه جهانی تکواندو اول آگوســت 
خواهد بود و پس از آن مجمع عمومی به مناسبت مسابقات 
جهانی تکوانــدو جوانان و نوجوانان در صوفیه بلغارســتان 

برگزار می شود.

جمهوری آذربایجان میزبان رقابت های تکواندوی قهرمانی 
جهان ۲۰۲۳ شد



سرپرست بانک کشاورزی اعلام کرد:
صدور دامدارکارت با اعتبار 

۲۶۳هزارمیلیاردریالی درجریان است
مهدی رضایی،سرپرســت بانک کشــاورزی روز جمعه 
وطی بازدید ازشــعب فعال این بانک،اعلام کرد برای تمامی 
دامداران معرفی شــده، دامدارکارت باسقف ۲میلیارد ریال 

ونرخ ترجیحی ۱۱درصد صادر می شود.
به گزارش روابط عمومــی وهمکاری هــای بین الملل 
بانک کشاورزی،سرپرست بانک کشــاورزی،ضمن بازدید 
از برخی شــعب این بانک در روز جمعه۲۳اردیبهشــت ماه 
جاری،اظهارداشت:همســو باسیاســت های وزارت جهاد 
کشــاورزی ودولت، دراجرای طرح مردمی ســازی وتوزیع 
عادلانه یارانه ها،از جامعه ارزشــمند دامداران ایران،با صدور 
دامــدارکارت برای تامین ســرمایه درگــردش واحدهای 
مرغداری ودامداری،حمایت می شــود.اعتباردرنظرگرفته 
شــده ازســوی بانک مرکزی درایــن طرح،بالــغ بر ۲۶۳ 

هزارمیلیاردریال است.
رضایی همچنین نرخ ســود ترجیحی برای این خدمت 
را ۱۱درصدوسقف این تســهیلات را ۲میلیارد ریال،اعلام 
وبرآمادگی شعب بانک در سراسر کشــور برای ارائه این نوع 

تسهیلات کارآمد وحمایتی تاکید کرد.

بازدید اعضای فراکسیون زنان مجلس 
از غرفه بانک شهر در اینوتکس ۲0۲۲

جمعی از اعضای فراکسیون زنان مجلس شورای اسلامی 
با حضــور در پارک فنــاوری پردیس، از غرفه بانک شــهر در 
اینوتکس ۲۰۲۲ بازدید و با مدیران ارشــد بانک دیدار و گفت 

وگو کردند.
به گزارش روابط عمومی بانک شهر، در این بازدید که دکتر 
معصومه پاشایی نماینده مرند و جلفا، دکتر فاطمه قاسم پور 
نماینده تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشهر و پردیس، دکتر 
شیوا قاسمی پور نماینده مریوان و ســروآباد حضور داشتند، 
خدمات ارائه شــده از سوی بانک شــهر در بزرگترین رویداد 

نوآوری و فناوری کشور تشریح شد.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی ضمن دیدار از آخرین 
محصولات بانک شهر و آشنایی با دســتاوردهای آن در حوزه 
بانکداری دیجیتال، از این بانک به عنوان بانکی موفق و مشتری 

مدار در شبکه بانکی کشور نام بردند.
این گزارش مــی افزاید، نمایشــگاه اینوتکس ۲۰۲۱یک 
رویداد منحصر به فرد در اکوسیســتم نــوآوری و فناوری در 
ایران است که هر ساله توسط پارک فناوری پردیس و با حضور 
کارآفرینان و صاحب نظران مطرح حوزه علم و فناوری برگزار 

می شود.
هدف اصلی از برگزاری نمایشگاه اینوتکس تلاقی سه ترند 
برتر زیســت بوم نوآوری و فناوری؛ از ســرمایه گذاری بر روی 
ایده ها و استارتاپ ها گرفته تا افزایش همکاری و مشارکت و نیز 

گفت و گو و شبکه سازی میان بازیگران اصلی است.
این نمایشگاه در فضایی به وســعت ۵ هزار متر و با حضور 
حدود ۴۰۰ شرکت دانش بنیان و صنعتی داخلی، استارتاپ، 
شتاب دهنده، شرکت فناور مستقر در پارک های علم و فناوری 
و مراکز رشد برپا شــده که جدیدترین محصولات و خدمات 

فناورانه به بازدیدکننده های حضوری و برخط ارایه می شود.

بانک و بیمه
SHAKHESABZ@GMAIL.COM
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خبر کوتاه

کوتـاه

بانک مرکزی ســند اصلاح نظام بانکی را که به 
تایید رئیس جمهور رســیده اســت با قدرت ادامه 
می دهد تا با اصلاح روابط مدنظر شــاهد بهبود در 

شاخص های کلان اقتصادی باشیم.
به گــزارش روابــط عمومی بانــک مرکزی، 
دکتر علــی صالح آبــادی بــا حضــور در برنامه 
تلویزیونی،»صف اول« به تشریح آخرین اقدامات و 

سیاست های بانک مرکزی پرداخت.
کنترل ترازنامه بانکها آغاز شده است

رئیس کل بانک مرکزی درباره اصلاح نظام بانکی 
گفت: محورهای اصلاح نظام بانکی تدوین و به دولت 
ارائه شده و فعالیت های مربوط به آن آغاز شده است 
که اصلاح رابطه دولت با بانک هــا و بانک مرکزی، 
اصلاح رابطه بانک مرکزی با بانک هــا و بانک ها با 
مشتریان از جمله محورهای اصلی این اصلاح است.

وی افزود: موارد تاثیرگذار در رشــد نقدینگی و 
پایه پولی، استقراض دولت از بانک مرکزی، بدهی 
بانک ها به بانک مرکزی، خالص دارایی های خارجی 
بانک مرکزی و انتشــار اوراق توسط دولت است که 
برای همه این موارد سازوکارهای لازم پیش بینی 

شده است. 
به گفته رئیــس کل بانــک مرکــزی یکی از 
برنامه های جدی بانک مرکزی که شــروع شــده، 
کنترل ترازنامه بانک هاســت که این موضوع، رشد 
نقدینگی را کنترل می کند و تعیین می شود که هر 
بانکی متناسب با ظرفیت ها و سیاست های خود چه 

میزان می تواند رشد ترازنامه داشته باشد.
دکتر صالح آبادی در خصوص پایه پولی و حجم 
نقدینگی نیز گفت: امسال وضعیت بهتری نسبت به 
قبل در زمینه پایه پولی و نقدینگی دنبال خواهیم 
کرد. بدهی دولت باید به سمت کاهش برود و انتظار 
ما این اســت که اگر منابع ارزی دولت بهتر شــود، 
بدهی های دولت به بانک مرکزی از این محل تسویه 
شود. امیدواریم که امسال با بهبود درآمدهای ارزی 

دولت، بدهی های ارزی دولت تسویه شود. 
وی افزود: کسری بودجه دولت از طریق انضباط 
مالی با برنامه ها و جلســات منظمی که بین بانک 
مرکزی، ســازمان برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد 

پیش می رود ان شاالله کنترل خواهد شد.
با اصلاح نظام یارانه ها رانت ناشی از ارز 

ارزان دیگر وجود نخواهد داشت
رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه امروز 
شــکل پرداخت یارانه اصلاح شده؛ بنابراین حذف 
ارز ترجیحی معنی ندارد، ضمن آنکه هیچ مشکلی 
در تامین ارز کالاهای اساســی وجود ندارد افزود: با 
اصلاح یارانه ها رانت ناشــی از ارز ارزان دیگر وجود 

نخواهد داشت.
دکتر صالح آبادی در خصوص تورم ایجاد شده 
با اجرای عادلانه سازی یارانه ها گفت: با محاسباتی 
که انجام شــده، پیش بینی می شــود اثــر تورمی 

عادلانه سازی یارانه ها کمتر از ۱۰ درصد باشد. 
وی خاطرنشان کرد: مسئول اصلی فراهم شدن 
زیرســاخت کالابرگ الکترونیــک وزارت اقتصاد 

اســت که بانک مرکزی هم به آن ها کمک می کند 
که امیدواریم طی دو ماه اجرایی شــود. تا زمانی که 
زیرساخت های لازم برای تخصیص کالابرگ فراهم 

نشود، پرداخت یارانه نقدی ادامه خواهد داشت. 
رئیس کل بانک مرکزی بــا بیان اینکه با اصلاح 
نظام یارانه هــا رانت ناشــی از ارز ارزان دیگر وجود 
نخواهد داشــت، گفت: ما ارز را ارزان به واردکننده 
می دادیم اما در بسیاری از موارد، واردکننده و توزیع 
کننده از رانت استفاده می کردند و مردم کمتر سود 
می بردند که با اصلاح یارانه ها رانت ناشی از ارز ارزان 

دیگر وجود نخواهد داشت.
وی با بیان اینکــه زمانی که واردکننــده با ارز 
۴۲۰۰ تومانی کالا وارد می کرد، به دلیل تفاوت قابل 
توجه نرخ نیما و ارز ترجیحی باعث واردات بیش  از 
نیاز می شد گفت: در این مسیر بخشی از واردات به 
کشــورهای دیگر قاچاق می شد؛ یعنی کشورهای 
دیگر هم از منابع ارزی ما بهره می بردند. همچنین 
به تولید داخل ضربه جدی وارد می شد، چون تولید 

برای تولیدکننده داخلی صرف نمی کرد.
رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه از سوی 
دیگر، کالای نهایی با قیمت متناسب ارز ترجیحی 
به دست مردم نمی رسید، تصریح کرد: در سال های 
اخیر بیش از ۷۰ میلیارد دلار ارز ۴۲۰۰ تومانی برای 
واردات تخصیص داده شد که بخش زیادی از آن به 

سفره مردم نرسید.
وی افزود: امروز شــکل پرداخــت یارانه اصلاح 
شــده اســت؛ یارانه ای که به واردکننده پرداخت 
می شد، اکنون به مصرف کننده پرداخت می شود. 
وقتی اصلاح صورت می گیرد در مرحله اول اصلاح 

قیمتی اتفاق می افتد که نیاز به توضیح دارد.
دکتر صالح آبادی با اشاره به اینکه درست است 
که ابتدا نرخ کالاهای اساســی تغییــر می کند، اما 
مسئولین باید تشــریح کنند که افزایش قیمت به 
شکل یارانه به مردم پرداخت می شود، خاطرنشان 
کرد: اگر اصلاح یارانه ها زودتر اجرایی می شد بهتر 
بود، باتوجه به جنــگ روســیه و اوکراین، قیمت 

جهانی کالاها افزایش پیدا کرد و خیلی از کشورها 
تعرفه واردات را صفر کردند و انگیزه قاچاق از کشور 
ما بیشتر هم شد؛ بنابراین اگر امسال تخصیص ارز 
۴۲۰۰ تومانی ادامه پیــدا می کرد هدر رفت منابع 

ارزی بیشتر می شد.
مشکلی در تامین ارز کالاهای اساسی 

وجود ندارد
دکتر صالح آبادی با اعلام اینکه هیچ مشــکلی 
در تامین ارز کالاهای اساسی وجود ندارد؛ چه بسا 
که در روش جدید سهل تر می شــود افزود: چرا که 
ارز واردات اکنون هــم از طرف بانک مرکزی تامین 
می شــود و هم در ســامانه نیما تامین خواهد شد. 
همچنین به دلیل افزایش قیمــت و میزان فروش 
نفت و فرآورده های نفتی، درآمدهای ارزی بیش از 

گذشته شده است.
رئیس کل بانک مرکــزی در خصوص وضعیت 
صادارت نفتی و غیرنفتی کشور نیز گفت: در حوزه 
صادرات نفتی و غیر نفتی از ســال گذشته تا کنون 
وضعیت بسیار بهتری نســبت به گذشته داریم و 
بدون شک امسال درآمد ارزی و تامین ارز بیشتر از 
قبل خواهد بود. علاوه بر این، روابط خوبی به لحاظ 
بانکی با کشورهای منطقه، همسایه و دوست برقرار 

شده است.
عالی ترین مقام مســئول بانک مرکزی در این 
برنامه به موضوع FATF  اشــاره کــرد و گفت: با 
کشــورهایی که رابطه همکاری مشخصی داریم 
FATF مانع تجارت و تعامل ما نیســت، بلکه مانع 
اصلی در این زمینه تحریم هاست که با سازوکاری 
این موضوع نیز برطرف شــده  است. سال گذشته 
روزانه حجم قابل توجهی واکسن وارد شد که همین 

امر را تایید می کند.
دکتر صالح آبادی درباره اقدامات بانک مرکزی 
برای مبارزه با قاچاق ارز با اشــاره بــا اصلاح قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، گفت: اصلاحات این قانون 
امکانات خوبی برای مبارزه با قاچــاق ارز می دهد 
و یکی دیگر از موضوعات موثــر در مبارزه با قاچاق 

ارز، حاکمیت ریال اســت که اکنون نقل و انتقالات 
وجوه از طریق ســامانه های مربوطه تحت نظارت 
اســت و با آن بخش از وجوه مربوط بــه قاچاق ارز 
برخورد می شود. بدین منظور، در حال حاضر برای 
نقل و انتقال مبالغ بــالای ۲۰۰ میلیون تومان باید 

مستندات به بانک ارائه شود.
وی افزود: از سوی دیگر، سازمان امور مالیاتی نیز 
با وضع مالیات از قاچاقچیان ارز، به مبارزه با قاچاق 
ارز کمک می کند. در حال حاضر اکثر کارتخوان ها 
و سایر درگاه های پرداخت از طریق حاکمیت ریال و 
سامانه های بانک مرکزی تحت اشراف نظام مالیاتی 
قرار گرفته اســت و تفکیک حساب های شخصی 
و تجاری هم به زودی اجرا می شــود که می تواند به 

شفافیت وجوه ریال کمک کند.
نظارت هوشمند بانک مرکزی بر اجرای 

قواعد
دکتر صالح ابادی با بیان اینکــه قواعد نظارتی 
مختلفی در بانک مرکزی وجــود دارد، تاکید کرد: 
قرار است این قواعد نظارتی در سامانه سمات پیاده 
و این سامانه هوشمند شود و تسهیلات در این قالب 

پرداخت شود.
صالح آبــادی در خصوص برنامه هــای بانک 
مرکزی به منظور فروش  ارز توســط بانک ها گفت: 
امسال علاوه بر بانک مرکزی، بانک های دولتی هم 
می توانند عامل فروش ارزهای دولتی باشند. اصلاح 
ارز ۴۲۰۰ تومانی هم به این موضوع کمک می کند 
که این ارزها به قیمت بازار فروخته شــود. براساس 
قانون بودجه امســال، بانک ها برای اســتقراض و 
دریافت خطوط اعتباری از بانک مرکزی باید وثیقه 
بگذارند که عامل مهمی در کنترل تورم و نقدینگی 
اســت. علاوه بر این، بانک ها باید بــرای مدیریت 
نقدینگی خود برنامه داشته باشند و این برنامه را به 
بانک مرکزی اعلام کنند تا در این زمینه پاســخگو 
باشند و در صورت کمبود نقدینگی، آن را از طریق 

بازار بین بانکی و انتشار اوراق تامین کنند.
رئیس کل بانک مرکزی در خصوص فروش اوراق 
گفت: در گذشــته اوراق را صرفا بانک ها خریداری 
می کردند که امسال صندوق ها نیز در این موضوع 
مشــارکت خواهند کرد. با ریپوی معکوس، حجم 
اوراق در بانک مرکزی کم شــده کــه می تواند به 

مدیریت بازار پول کمک کند.
دکتر صالح آبادی در جمع بنــدی به اقدامات 
بانک مرکــزی پرداخت و گفــت: در اصلاح رابطه 
بانک ها با مشــتریان اقدامات خوبی انجام شد. در 
بخش تســهیلات خرد بایســتی دسترسی مردم 
به منابع بانکی و وثایقی کــه باید به بانک ها بدهند 
تسهیل شود که خوشبختانه انجام و ابلاغ شد. امکان 
اعتبارسنجی و افتتاح حساب و امضای الکترونیک 
برای انجام غیرحضوری کارهای بانکی انجام شــد. 
بخشنامه ای ابلاغ کردیم تا با اعتبارسنجی مناسب و 
با حداقل وثایق مردم بتوانند تسهیلات خرد تا ۲۰۰ 
میلیون تومان دریافت کنند که حتما نتایج خوبی 

خواهد داشت.

رئیسکلبانکمرکزی:

سند اصلاح نظام بانکی با قدرت اجرا می شود

خدمات غیر حضوری بانک 
توسعه تعاون به استارتاپ ها و 

شرکت های دانش بنیان 
مراحل گوناگون ارائه خدمــات غیر حضوری 
بانک توسعه تعاون به اســتارتاپ ها و شرکت های 
دانش بنیان در غرفه بانک در نمایشگاه اینوتکس 

برای مراجعین تبیین شد.
در سومین روز از نمایشــگاه نوآوری و فناوری، 
اینوتکس ۲۰۲۲ در پــارک فناوری پردیس، غرفه 
بانک توســعه تعاون محل مراجعه علاقه مندان و 

مراجعین بود.
بر این اســاس همــکاران و متخصصین بانک 
توسعه تعاون به سؤالات و نقطه نظرات استارتاپ 
ها، شرکت های دانش بنیان، دانشجویان و جامعه 
فناوری کشــور در زمینه های اعتبــاری، تجهیز 
منابع، بانکداری، فناوری، امور مشتریان و شرکت 

سمات پاسخ گفتند.
تبیین خدمــات غیرحضوری بانک توســعه 
تعاون به اســتارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان 
مشتمل بر ثبت درخواست بر روی سایت، بررسی 
توسط شعب، اعتبار سنجی توسط شعب، اعلام 
تأیید اعتبارسنجی به مشــتری، ثبت اطلاعات 
در ســامانه صندوق نوآوری و شــکوفایی، انجام 
اعتبارســنجی ویژه توســط صندوق نوآوری و 
شــکوفایی، اعلام تأیید نهایی صنــدوق نوآوری 
و شــکوفایی به شــعب بانک و مراجعه حضوری 
به شــعبه برای تشــکیل پرونده جهــت اعطای 
تســهیلات و یا صدور ضمانت نامــه از مهم ترین 

مباحث ارائه شده به مراجعین غرفه بود.
همچنین نشســتی نیز در خصــوص افزایش 
همکاری ها میان شرکت سمات و مباشران تجارت 
هوشمند امین از مشتریان بانک توسعه تعاون، با 
موضوع بررسی قابلیت های سامانه مبادلات بین 
بنگاهی بخــش کشــاورزی b۲b جهت خدمات 
قابل ارائه برای توزیع کالاهای اساسی برگزار شد.  
این سامانه توسط شرکت ســمات به این شرکت 

ارائه شده است.

میلاد حسینی رئیس اداره روابط 
عمومی بانک کارآفرین شد

طی حکمی از ســوی دکتر احمــد بهاروندی 
مدیرعامل بانک کارآفرین، میلاد حسینی به عنوان 
رئیــس اداره روابط عمومی و تبلیغــات این بانک 

منصوب شد.
به گزارش روابط عمومی بانــک کارآفرین؛ در 
متن حکم مدیرعامل بانک کارآفرین بر بهره گیری 
از خرد جمعی ، اخلاق حرفــه ای و توان همکاران 
نســبت به ایفای وظایف محوله در جهت تحقق 

اهداف بانک کارآفرین تاکید شده است.
حســینی دارای دو دهه سوابق متعدد فعالیت 
رسانه ای، بازاریابی و تبلیغات در سازمان های ملی 
و بنگاه های اقتصادی بزرگ است که از جمله آنها 
می توان به فعالیت در رســانه ملی و شرکت های 

شناخته شده صنعتی و تولیدی اشاره کرد.
لازم به ذکر اســت پیش از این فاطمه فروزان، 
مســئولیت اداره روابط عمومــی و تبلیغات بانک 
کارآفرین را بعهده داشت که در مراسمی با حضور 
مدیرعامل، عضو هیات مدیره و معاونت توســعه 
سرمایه انســانی بانک، از تلاش های ارزنده وی در 

مدت تصدی این سمت، قدردانی به عمل آمد.

مرحله نهایی رقابت اینوکس پیچ ۲۰۲۲ ، روز پنجشنبه ۲۳ اردیبهشت برگزار و پس از رقابت ۱۷ استارتاپ فینالیست و بر 
اساس نظر هیات داوران ، تیم گروه صنعتی پای از کرمانشاه رتبه اول، تیم لندین از تهران رتبه دوم و تیم های نیجر از تهران و 

سلامت سبز دانش پژوه از زنجان به طور مشترک رتبه سوم را کسب کردند .

در مراسم تجلیل از برندگان ، جایزه نقدی ، تســهیلات ۵ میلیارد ریالی و لوح تقدیر از سوی پست بانک ایران با حضور 
مهندس بهمنی عضو هیات مدیره بانک ، به برندگان اعطا شد. شایان ذکر اســت : مهندس بهمنی از پست بانک ایران در 

هیات داوران مرحله نهایی رقابت اینوتکس پیچ ۲۰۲۲حضور داشت .

WWW.SHAKHESABZ.IR
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آگهی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختماهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده۳قانون وماده1۳آئین نامه قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی واراضی 

وساختمانهای فاقدسندرسمی
وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیئت  شماره۱۴۰۰۶۰۳۲۶۰۰۲۰۰۱۳۶۵  برابررای 
ثبتی و  اراضی ساختمانهای فاقدسندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک کبودرآهنگ 
شناسنامه  بشمااره  بهرام  فرزند  حسابگر  ا..  امین  آقای  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات 
مترمربع   ۱۰۶۲۶۵/۶۳ بمساحت  مزروعی  زمین  قطعه  یک  در  کبودرآهنگ  از  ۳۵۵صادره 
مفروز و مجزا شده از پلاک ۱۹۹اصلی واقع در همدان بخش ۴ حوزه ثبت ملک کبودرآهنگ 
است  گردیده  محرز  حسابگر  بهرام  آقای  رسمی  مالک  از  خریداری  کلب حصاری  روستای 
اشخاص  میشوددرصورتیکه  فاصله۱۵روزآگهی  به  دردونوبت  مراتب  عموم  لذابمنظوراطلاع 
انتشاراولین  باشندمیتوانندازتاریخ  داشته  اعتراض  متقاضی  صدورسندمالکیت  به  نسبت 
مدت  ازاخذرسید،ظرف  وپس  تسلیم  اداره  این  رابه  خود  اعتراض  دوماه  مدت  به  اگهی 
نمایندبدیهی  تقدیم  قضائی  مراجع  خودرابه  دادخواست  اعتراض  تسلیم  ازتاریخ  یکماه 
سندمالکیت  مقررات  طبق  اعتراض  وصول  وعدم  مذکور  مدت  انقضای  درصورت   است 

صادرخواهدشد
تاریخ انتشارنوبت اول: 1۴01/۲/10  

 تاریخ انتشارنوبت دوم: 1۴01/۲/۲۵   
محمد صادق بهرامی رئیس ثبت اسناد و املاک کبودراهنگ
م الف ۷8

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

اصلاحی
قطعه یک ایلام

برابر رای اصلاحی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۱۵۰۰۱۰۰۰۰۳۷ مورخ ۱۴۰۱/۱/۱۵ هیات اول / هیات 
دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
 ، قدرت  فرزند   ، احمدی  عاطفه  خانم  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  ثبتی  واحد  در 
به مساحت ۲۸۶/۱۲  متر مربع ،پلاک شماره ۱۱۲ فرعی   ، باب ساختمان  )ششدانگ( یک 
از ۱۲۸۹ اصلی ، واقع در ایلام –  خ خرمرودی – پشت کمربندی ، خریداری شده از رضا 
احمدی و منتسب به مالکیت غلام دادوند محرز گردید ، که در آگهی قبلی پلاک ملک مورد 

تقاضا اشتباه درج و منتشر گردید.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ی ۱۵ روز آگهی می شود در صورتیکه 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند ظرف مدت 
دو ماه و در مورد آگهی های اصلاحی ظرف مدت یک ماه از تاریخ انتشار اولین آگهی ، اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نماید ، بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :1۴01/۲/10

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴01/۲/۲۵
رستمی – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان ایلام

آگهی مفقودی 
سند و برگ سبز خودرو سواری پژو تیپ ۴۰۵GLX-XU۷ مدل 
 ۱۲۴K۱۰۵۵۲۸۶ موتور  شماره  با  متالیک  ای-  نقره  رنگ   ۱۳۹۶
وشماره شاسی NAAM۰۱CEXHK۵۸۷۸۵۰  و شماره پلاک 
از  و  نام مهدی شهنوازی مفقود گردیده  به  ایران ۹۵   ۵۹۳ د ۵۲ 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی 
 ۱۳۸۴ مدل  گل   تیپ  واگن  فولکس  سواری  خودرو  سبز  برگ 
شاسی  وشماره   UDH۳۴۷۸۶۹ موتور  شماره  با  ای  نقره  رنگ 
به    ۴۲ ایران   ۹۵ ه   ۵۲۴ پلاک  شماره  و    IR۸۴۵۲۱۰۰۰۷۲۴
اعتبار  درجه  از  و  گردیده  مفقود  دلوئی  هاشمیان  مهین   نام 

ساقط می باشد.

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

اصلاحی 
قطعه ۹ چوار 

دوم  هیات   / اول  هیات   ۱۴۰۰/۱۱/۲۷ مورخ   ۱۴۰۰۶۰۳۱۵۰۰۱۰۰۵۳۶۰ شماره  رای  برابر 
در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع 
،  به کد ملی  واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای  حمید قیطاسی ، فرزند علی 
۴۴۹۰۰۰۸۳۲۵)ششدانگ( یک باب ساختمان ، به مساحت ۲۴۹/۹۸  متر مربع ،پلاک شماره ۱۴۱۱ 
فرعی از ۵/۲۶ اصلی ، واقع در  چوار – خ شهید فیض الهی – کوچه شهید خلیل مظفری ، خریداری 
شده از مراد قیطاسی و منتسب به مالکیت حاجی مظفری محرز گردیده است که در آگهی قبلی 

مساحت ملک و پلاک مورد تقاضا  توسط روزنامه منتشر کننده ، اشتباه درج و منتشر گردید.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ی ۱۵ روز آگهی می شود در صورتیکه اشخاص 
توانند ظرف مدت دو ماه و در  باشند می  اعتراضی داشته  نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
مورد آگهی های اصلاحی ظرف مدت یک ماه از تاریخ انتشار اولین آگهی ، اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ،دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نماید ، بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :1۴01/۲/۲۵
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴01/۳/۹

رستمی – سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان ایلام

آگهی مناقصه عمومی- نوبت اول
با شماره )1۴01-م -خ-۲8-۷۳-۷۴-۶۹-۷0-۷1-۷۲-۶8-۳۷-۳۶-۲۷-(

شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه در نظر دارد پروژه های آبرسانی وخرید تجهیزات آبرسانی خود را طبق جدول زیر از طریق مناقصه عمومی  توسط اشخاص 
حقیقی و حقوقی تعیین صلاحیت شده به اجرا بگذارد. لذا متقاضیان می توانند برای اخذ اسناد مناقصه از تاریخ درج نوبت دوم آگهی به مدت 8 روز با شماره 
مناقصه های ذیل به سامانه ستاد مراجعه و یا جهت کسب اطلاعات بیشتر به استثنا روزهای تعطیل با شماره تلفن 8254930-0833 تماس  حاصل نمایند. در 

ضمن آگهی مذکور در سایت ملی مناقصات کشور و سایت شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه )www.abfaksh.ir( منعکس می گردد.  

مناقصه/ عنوان
تجدید

موضوع 
عملیات

حجم 
مبلغ تضمین شرکت در مبلغ برآورد اولیه ) ریال(شهرستانواحدعملیات

محل تامین شماره مناقصه سامانه  ستادحداقل رتبه مورد نیازمناقصه ) ریال(
اعتبار

خرید تجهیزات تجدیدآبرسانی
تولید کننده یا تامین 32,294,920,0001,614,746,000استانآزمایشگاهی

کننده دارای نامه 
نمایندگی معتبر یا 

فروشگاه های دارای 
جواز کسب 

طرح 2001007008000095
عمرانی

ست کامل تزریق آب مناقصهآبرسانی
طرح 24,800,000,0001,240,000,0002001007008000096استانژاول

عمرانی

ست کامل تزریق مناقصهآبرسانی
طرح 10,200,000,000510,000,0002001007008000097استانکلریناتورگازی

عمرانی

مناقصهآبرسانی
بازسازی وتوسعه واصلاح 

شبکه وتاسیسات آب 
روستایی    جوانرود

21,864,180,6801,093,209,034جوانرود

5 آب

طرح 2001007008000098
عمرانی

مناقصهآبرسانی
بازسازی وتوسعه واصلاح 

شبکه وتاسیسات آب 
روستایی گیلانغرب

طرح 32,008,475,7071,600,423,7852001007008000099گیلانغرب
عمرانی

مناقصهآبرسانی
بازسازی وتوسعه واصلاح 

شبکه وتاسیسات آب 
روستایی اسلام آباد غرب

اسلام آباد 
طرح 13,686,391,366684,319,5682001007008000100غرب

عمرانی

مناقصهآبرسانی
بازسازی وتوسعه واصلاح 

شبکه وتاسیسات آب 
روستایی کنگاور

طرح 13,219,016,782660,950,8392001007008000101کنگاور
عمرانی

مناقصهآبرسانی
بازسازی وتوسعه واصلاح 

شبکه وتاسیسات آب 
روستایی    روانسر

طرح 8,790,252,354439,512,6172001007008000102روانسر
عمرانی

مناقصهآبرسانی
بازسازی وتوسعه واصلاح 

شبکه وتاسیسات آب 
روستایی پاوه

طرح 12,256,551,239612,827,5612001007008000103پاوه
عمرانی

مناقصهآبرسانی
آبرسانی مجتمع 

چقاچوبین کوثر فاز یک 
دالاهو

طرح 40,650,623,7082,032,531,1852001007008000104دالاهو
عمرانی

خرید قطعات سرابگرم  تجدیدآبرسانی
رفع تنش

سرپل 
7,773,000,000388,650,0000ذهاب

تولید کننده یا تامین 
کننده دارای نامه 
نمایندگی معتبر یا 

فروشگاه های دارای 
جواز کسب

طرح 2001007008000105
عمرانی

روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه

وزارت نیرو
شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه

با سامانه 122 حوادث و اتفاقات آب و فاضلاب را  اطلاع دهید
# من_مراقب_آب_هستم

فرم شماره ۳ ) ابلاغ رای کمیته بدوی استانی ( 
اداره کل تامین اجتماعی استان قم 

به پیوست اصل فرم شماره یک مربوط به آقای   سید اصغر قریشی سید محله  که در جلسه 
1)یک(  ازمجموع  و  استان قم مطرح  آور  زیان  و  بدوی مشاغل سخت  کمیته   14۰1/۰2/2۰ مورخ 
شغل مطرح شده1 )یک(  شغل مورد تایید قرار گرفته است . جهت اقدامات بعدی ارسال می گردد. 

مشاغل تایید شده )ب( مدیر تولید ) شرکت تولیدی جولاباف ( 
وحید وزیری راد مدیر کل - از طرف ترک زاده آرانی 

رونوشت:
۱ - معاونت محترم دانشگاه علوم پزشکی و مدیریت درمان استان جهت استحضار و اقدام مقتضی 

برابرماده ۳ آیین نامه.
۲- شرکت / کارگاه : تولیدی جولاباف  جهت اطلاع .

۳- آقای  : سید اصغر قریشی سید محله     جهت اطلاع . 
این رای به استناد تبصره ۵ ماده ۸ آیین نامه اجرایی مشاغل سخت و زیان آورظرف ۱۵ روز قابل 
تجدید نظر خواهی در کمیته تجدید نظر مشاغل سخت و زیان آور می باشد و درصورت عدم اعتراض 
هریک از طرفین و قطعی و لازم الاجرا شدن رای مذکور به استناد تبصره ۲ ماده۱۶ قانون تشکیلات 
و آیین دادرسی دیوان عدالت اداری ظرف ۳ماه از تاریخ ابلاغ برای اشخاص داخل کشورو ظرف ۶ ماه 
از تاریخ ابلاغ برای افراد مقیم خارج از کشور قابل فرجام خواهی در دیوان عدالت اداری خواهد بود . 
به استناد ماده ۳ آیین نامه اجرایی ، کارگاه هایی که مشاغل آنها به عنوان سخت وزیان آور و از بند 
) الف ( تایید می گردند ، مکلفند ظرف مدت ۲ سال از ابلاغ ، نسبت به رفع صفت سخت و زیان آور 

خود اقدام نموده و نتیجه رابه کمیته بدوی این اداره کل گزارش نمایند . 
اقدام کننده : شفیعی

http://www.abfaksh.ir


 اخــبار کوتاه 
امیر باقری:  

 اقدامات عملی به بومی سازی علوم
در نیروهای مسلح کمک می کند 

معاون تربیــت و آموزش ســتادکل نیروهای مســلح گفت: 
همکاری با مراکز علمی و دانشــگاهی می تواند به ارتقای ســطح 

علمی و آموزش نیروهای مسلح کمک کند.
به گزارش مهر، امیر باقری معاون تربیت و آموزش ســتادکل 
نیروهای مسلح، در مراسم رونمایی از ۷ عنوان کتاب نیروی زمینی 
ارتش در ســتاد فرماندهی این نیرو آغاز شــد، اظهارکرد: محتوا 
مهمترین اصل آموزش است و آموزشی که به  روز و کارآمد نباشد 

نمی تواند نیازهای سازمان را تأمین کند.
وی ادامه داد: اگر چه ترجمه و اســتفاده از متون سایر کشورها 
می تواند کارآمد باشــد، اما ترجمه نمی تواند تمامی نیاز کشــور 
ما را تأمین کند، ترجمه کتــاب روز دنیا می تواند بــه ما در حوزه 
دشمن شناسی کمک کند، اما باید مراقب باشیم که در این عرصه 

به سمت و سوی تقلید نرویم.
معاون تربیت و آموزش ستادکل نیروهای مسلح تصریح کرد: 
باید دقت کنیم که در بحث ترجمه آن چیزی که در کتاب نظامی 
دشمنان ما آمده چیزی است که آن ها از آن عبور کرده اند از این رو 
باید به این نکته توجه ویژه ای داشته باشــیم و از تولید علم روز که 
متناسب با نیاز حوزه عمل خودمان است غافل نشویم. امیر باقری با 
اشاره به اهمیت مطالعه گفت: باید تلاش کنیم که با فرهنگ سازی، 

سرانه مطالعه را در سطح نیروهای مسلح افزایش دهیم.
وی همکاری با مراکز علمی و دانشــگاهی را یکی دیگر از اصول 
مهم در ارتقای ســطح تربیت و آموزش در نیروهای مسلح دانست 
و گفت: همکاری با مراکز علمی و دانشگاهی می تواند به ارتقا سطح 
علمی و آموزش نیروهای مســلح کمک کند. همچنین اقدامات 
عملی و دانشگاهی می تواند به بومی سازی کردن علوم در نیروهای 

مسلح کمک کند.
معاون تربیت و آموزش ستادکل نیروهای مسلح گفت: نیروی 
زمینی در عرصه دفاع مقدس، جبهه مقاومت و عرصه های داخلی 
دارای تجارب بســیار ارزشمندی اســت که می توان این تجارب 

گرانقدر را تبدیل به دانش و راهبردی کرد.

معاون رئیس جمهور:
برنامه هفتم توسعه را پیش از لایحه بودجه 

1۴0۲ به مجلس ارسال می کنیم
معاون رئیس جمهور در امور مجلس گفت: تلاش داریم تا برنامه 
هفتم توسعه را پیش از ارسال لایحه بودجه به مجلس ارسال کنیم تا 

بتوانیم لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ کشور را بر مبنای آن تدوین کنیم.
  به گزارش ایلنا، ســیدمحمد حســینی معــاون امور مجلس 
رئیس جمهور در رابطه با زمان ارسال لایحه برنامه پنج ساله هفتم 
توسعه از سوی دولت به مجلس و تاکید مقام معظم رهبری بر این 
موضوع، گفت: دولت قبل، برنامه ششم را به نحوی تدوین کرد که 
تنها شامل یک ســری احکام بود و با وجود تذکر مجلس اما اقدامی 
در جهت اصلاح نکرد، بنابراین نمایندگان در آن زمان با اخذ مجوز 
از مقام معظم رهبری شروع به تدوین و تصویب برنامه ششم توسعه 

کردند.
وی تصریح کرد: البته بنیه کارشناسی نمایندگان در این زمینه 
نسبت به دولت کمتر اســت زیرا دولت در کل کشــور از روستاها، 
بخش ها تا بخش های بزرگتر نیروهایی را دارد و نســبت به جامعه 
اشراف و آشنایی بیشتری دارد و براین اساس تدوین برنامه های پنج 
ساله توسعه برعهده دولت قرار داده شده است. دولت سیزدهم نیز 
دارای طرح و برنامه های متعددی اســت و در این راستا سند تحول 

خود را در ۳۷ محور و برنامه تدوین و ابلاغ کرده است.
معاون رئیس جمهور در امور مجلس عنوان کرد: تمامی چالش ها 
و راهکارها برای دســتیابی به وضع مطلوب و وظایف دستگاه ها در 
این ســند تحول کاملا مشخص شده اســت. دولت ها گاهی دچار 
روزمرگی می شوند اما دولت ســیزدهم نگاه بلند مدتی برای اتخاذ 
تصمیمات و رویکردها دارد. در این راســتا ستادی برای نظارت بر 
نحوه اجرای سند تحول در دولت تشکیل شده است و نسبت به روند 

اجرایی آن گزارش های لازم را به رئیس جمهور ارائه می کنند.

سخت افزار جدیدی به نام کالابرگ ایجاد 
نمی شود

قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی گفت: تعبیر نادرســتی از 
کالابرگ الکترونیکی شده است و سخت افزار جدیدی بنام کالابرگ 
ایجاد نمی شــود. مفتح گفت: ســخت افزار جدیدی به نام کالابرگ 
ایجاد نمی شود، بلکه از زیرساخت های موجود مانند کارت های بانکی 
استفاده خواهد شد و در مرحله ای که ســامانه تکمیل و اعلام شود، 
افراد مایل به دریافت کالای ارزان، می توانند به مکان های مشخص 

مراجعه کنند.
او می گوید: تا سه ماه آینده امکان ثبت نام و ویرایش اطلاعات در 
سامانه وجود خواهد داشــت و مبلغ یارانه برای افرادی که اطلاعات 

آن ها تائید شود از روز اول پرداختی ها، محفوظ است.
با اجرای طرح اصلاح یارانه ها و واریز یارانه کمک معیشــتی برای 
مردم، قیمــت جدید چهار قلم کالای اساســی از ۲۲ اردیبهشــت 
قیمت های جدید برای ۴ قلم کالای اساسی اعلام شد و قیمت مصوب 
۴ قلم کالای مرغ، تخم مرغ، روغن و لبنیــات افزایش یافت. در ازای 
اینافزایش قیمت یارانه ای ۳۰۰ تا ۴۰۰ هــزار تومانی به ازای هر فرد 

برای خانوار ها واریز شده است.

 اخــبار کوتاه
شریعتی:  

واقعی تر شدن قیمت ها فاصله ثروتمندان 
با فقرا را کاهش می دهد 

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی،تاکید 
کرد: در دو ماهه واریز یارانه نقدی نظارت برشبکه توزیع، برخورد 
با متخلفان و تکمیل بانک اطلاعات مردم و ثبت آمار موزائیکی از 
مصرف واقعی کشور امری ضروری است. به گزارش ایسنا، مالک 
شریعتی نیاسر نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 

در صفحه شخصی خود در توئیتر، نوشت:
 »اصلاح یارانه ها؛

۱. انتقــال  یارانه به آخــر زنجیره کالای اساســی، ضریب 
دسترسی نیازمند واقعی را بالا برده، فســاد در واردات نهاده  و 

قاچاق کالای یارانه ای را کاهش می دهد.
۲. واقعی تر شــدن قیمت، فاصله بهره مندی ثروتمندان از 

یارانه پنهان با فقرا و در نتیجه  ضریب جینی را کاهش می دهد. 
۳. دهک بنــدی ۳-۶-۱ در آغاز کار، حــذف فقط ۱۰% بالا 
و فاصله کم ســهم یارانه ۳۰% خیلی نیازمند با ۶۰% متوسط 

نیازمند، کاملا مدبرانه است.
۴. ســخنان تلویزیونی شــفاف، واریز وجه قبــل از اجرا و 
مسوولیت پذیری شخص  رئیس جمهور با حضور در میان مردم، 

عامل آرامش بخشی، جلب اعتماد مردم و ناکامی دشمن بود. 
۵. در دوره موقت دوماهه: نظارت بر شــبکه توزیع، برخورد 
با متخلفان، تکمیل بانک اطلاعات مردم و ثبت آمار موزائیکی 
از مصرف واقعی کشــور و اجــرای آزمایشــی روش کالابرگ 

الکترونیکی ضروری است و دو هشدار:
۱. نقدی ماندن یارانه ها و حفــظ قیمت های جدید کالاها، 

خلاف قانون مجلس و باعث افزایش  تورم است. 
۲. چنانچه دولت محترم به سرعت و البته با دقت  اصلاح نظام 
مالیاتی )ابتدا PIT و سپس CGT( و نیز  اصلاح نظام بانکداری 
و تحول بازار ســرمایه را طراحی و عملیاتی نکند، اصلاح نظام 
یارانه ها که در کوتاه مدت شــیرین است، در میان مدت خنثی 

شده و در بلندمدت کام مردم و دولت را کاملا تلخ خواهد کرد.«

سخنگوی کاخ سفید: 
حصول  توافق در وین منافع تمام طرف ها 

را تامین خواهد کرد
سخنگوی کاخ ســفید درباره آخرین وضعیت مذاکرات وین 
مدعی شد که خواسته های ایران مانع اصلی بر سر راه بازگشت به 

این مذاکرات است.
به گزارش ایسنا، جن ساکی سخنگوی کاخ سفید در نشست 
خبری هفتگی خود در پاسخ به سوالی درباره اظهارات روز گذشته 
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین درباره مذاکرات 
وین و اینکه “آیا مسکو مانع از ســرگیری این گفت وگوهاست؟” 
همچون سایر مقامات آمریکایی تلاش کرد توپ را به زمین ایران 
بیندازد و خواسته های مشروع ایران را مانعی برای ادامه مذاکرات 

برشمرد.
بنابر گزارش وب سایت کاخ سفید، جن ساکی در این باره گفت: 
دیدگاه ما درباره توافق این است که ایران باید تصمیم بگیرد که آیا 
همچنان می خواهد بر شرایط خارج )از برجام( خود پافشاری کند 

یا آماده امضای یک توافق است.
وی در ادامه بدون اشــاره به زیاده خواهی های واشــنگتن در 
مذاکرات مدعی شــد: ما همچنین بر این باوریــم که امضای یک 
توافق منافع تمام طرف ها را تامین خواهد کرد. اگرچه ما اقدامات 
روسیه در اوکراین و جنگ  و تجاوز علیه اوکراین را محکوم کرده ایم 

اما بزرگ ترین مانع بر سر راه پیشرفت در توافق، ایران است.
جن ساکی در آخرین نشست خبری خود در این سمت در پاسخ 
به سوالی درباره سرنوشت شــهروندان دوتابعیتی بازداشت شده 
در ایران در شرایطی که مذاکرات وین متوقف شده است، تصریح 
کرد: تیم مذاکره کننده ما از وزارت امورخارجه در حال تلاش برای 
بازگرداندن تمام آمریکایی های بازداشت شده در کشوری دیگر به 

خانه خود است.
سخنگوی کاخ سفید افزود: این موضوع، همواره یک مسئله جدا 
از مذاکرات هسته ای با ایران بوده است، آنها در یک کانال نیستند. اما 
رئیس جمهور آمریکا متعهد است و تمام اقدامات لازم را برای آزادی 

این افراد در ایران انجام خواهد داد.

گفت وگوی رابرت مالی و مقام قطری 
درباره برجام

وزارت خارجه قطر طی بیانیه ای اعلام کــرد که وزیر خارجه و 
معاون نخست وزیر این کشور، طی تماسی تلفنی با نماینده ویژه 

آمریکا در امور ایران درباره برجام گفت وگو کرده است.
به گزارش ایلنــا، وزارت خارجه قطر طی بیانیــه ای اعلام کرد 
که »محمد بــن عبدالرحمن آل ثانــی« وزیر خارجــه و معاون 
نخست وزیر این کشور، طی تماسی تلفنی با »رابرت مالی« نماینده 

ویژه آمریکا در امور ایران درباره برجام گفت وگو کرده است.
در این بیانیه  آمده است که دو طرف در این تماس تلفنی درباره 
روابط دوجانبه قطر و ایالات متحده و نیز آخرین تحولات مربوط به 

مذاکرات برجام گفت وگو کرده اند.
این مکالمه به دنبال سفر اخیر »شیخ تمیم بن حمد آل ثانی« 
امیر قطر به تهران انجام شده است که در جریان آن از تلاش ها برای 

احیای برجام حمایت کرد.
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روزنامه

هنوز موانع سختی در مذاکرات وین وجود دارد 
یک پایگاه تحلیلی در گزارشی درباره 
ســفر اخیر نماینده اتحادیــه اروپا در 
مذاکرات وین به تهــران برای رفع موانع 
موجود سر راه رســیدن به یک توافق از 
طریق ایــن مذاکرات، مطــرح کرد که 
موانع موجود در مذاکرات وین قابل حل 

هستند.
به گزارش ایســنا، پایــگاه تحلیلی 
دیپلماتیک در گزارشــی درباره ســفر 
برجامی اخیر انریکه مورا، معاون مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا و نماینده 
آن در مذاکــرات وین به تهران نوشــت: 
مقامات آمریکایی روز جمعه گفتند هنوز 
منتظر توضیحات مفصل تری از ســوی 
انریکه مورا و تیم او درباره رایزنی های این 
هفته شان در ایران هســتند اما در عین 
حال هم این ســیگنال را فرستاده اند که 
چندان درباره وقوع گشایشــی عمده در 

این زمینه خوش بین نیستند.
دپلماتیک در این گزارش آورده است: 
ند پرایس، سخنگوی وزارت امور خارجه 
آمریکا در یک کنفرانس خبری گفت که 
»در موقعیت فعلی، توافق فاصله زیادی به 

قطعی بودن دارد«. او همچنین گفت، » 
به خود ایران بستگی دارد که آیا به زودی 
می خواهد به یک توافق دست بیابد یا نه. 
ما و شرکایمان آماده ایم. مدتی است که 
آماده ایم اما الان واقعا به ایران بســتگی 

دارد«.
در این گزارش همچنین مطرح شد: 
یک مقام ارشــد اتحادیه اروپا روز جمه 
گفته که هنوز موانعی در زمینه رسیدن 
به یک توافق بر سر احیای توافق هسته ای 
ایران وجود دارد اما از نظر او هنوز راه هایی 
برای غلبه بر ایــن مانع وجــود دارد. به 
گفته این مقام ارشــد اروپایی، »ما هنوز 
موانع سختی سر راه یک توافق داریم اما 
گفت وگوی خوب، صریــح  و طولانی با 
ایران نشان داده است که آن ها روی این 
موضوع کار می کنند. مسلما آمریکایی ها 
هم همین طورنــد. بنابراین هنوز راهی 
برای غلبه بر مشــکلات وجود دارد. این 
چیزیســت که قرار اســت روی آن کار 

کنیم«.
علاوه بر این، جوزپ بورل، مســئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا روز جمعه  

در کنفرانســی خبری بیان کرد پس از 
آنکه مورا به ایرانیان این پیغام را رســاند 
که وضعیت بدین شکل نمی تواند ادامه 
پیدا کند، جواب ایران »بســیار مثبت« 
بود. بورل به خبرنگاران در نشست وزرای 
خارجه گروه ۷ گفته بود، »این مســائل 
نمی توانند یک شبه حل شوند. بگذارید 
بگوییم که مذاکرات بلوکه شده بود و حال 
آزاد شده است. مســائل بهتر از آنچه که 
انتظار می رفت پیش رفته است. مذاکرات 
درحال ســکون بود و حال مجددا آغاز 

شده است«.
مذاکرات وین که در راســتای احیای 
توافق هســته ای و لغو تحریم های ایران 
در آوریــل ۲۰۲۱، مدتی پس از روی کار 
آمدن دولت جو بایدن در آمریکا آغاز شد، 
در پی برخی تحــولات اخیر بین المللی 
از جملــه حمله روســیه بــه اوکراین و 
کشمکش های  تهران - واشنگتن بر سر 
برخی مسائل باقی مانده در مذاکرات، تا 

اطلاع ثانوی متوقف شده است.
در این راستا، حسین امیر عبداللهیان، 
وزیر امــور خارجه ایران نیــز روز جمعه 

در توییتی با اشاره به ســفر اخیر انریکه 
مورا به تهــران  و رایزنی هایــش  با علی 
باقری مذاکــره کننده ارشــد ایرانی در 
صفحه توییتر خود نوشــت، » در توافق 
با آقای بورل، ســفر آقای مورا به تهران و 
گفت وگوهایش با همکارم آقای باقری، 
فرصت مجددی بود تــا بر ابتکارات برای 
حل موضوعات باقی مانده مذاکرات وین 
متمرکز شویم. توافق خوب و قابل اتکا در 
دسترس است اگر آمریکا تصمیم سیاسی 

خود را گرفته و به تعهداتش پایبند باشد.
علاوه بــر این، علی شــمخانی، دبیر 
شــورای عالی امنیت ملــی جمهوری 
اســلامی ایران روز جمعــه در توییتی 
نوشــت: مذاکرات وین بــه مرحله ای 
رسیده که گره  آن تنها با پایبندی طرف 
خاطی به راهکارهــای منطقی و اصولی 
ایران باز می شــود. آمریکا با بدعهدی و 
اروپا با بی عملی، فرصــت بهره مندی از 
حسن نیت اثبات شده ایران را به نابودی 
کشــاندند. اگر اراده ای برای بازگشــت 
دارند، ما آماده ایم و توافق در دســترس 

است.

وزیر خارجه قطــر و نماینده ویژه آمریــکا در امور ایــران در خصوص آخرین 
تحولات مذاکرات هسته ای تبادل نظر کردند.

به گزارش ایسنا به نقل از وزارت خارجه قطر، محمد بن عبدالرحمن آل ثانی، 
وزیر خارجه قطر با رابرت مالی، نماینده ویژه آمریکا در امور ایرانی تلفنی گفت وگو 

کرد.
در این تماس تلفنــی درخصوص روابط دوجانبه دو کشــور، آخرین تحولات 

مذاکرات هسته ای ایران و برخی مسائل دیگر رایزنی کردند.
به اساس این گزارش، تمیم بن حمد، امیر قطر اخیرا سفری به ایران داشت و با 

مقامات ارشد کشورمان دیدار و گفت وگو کرد.
امیر قطر بعد از ایران راهی ترکیه شــد و با رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور 

این کشور دیدار و رایزنی کرد.
شیخ تمیم همچنین قرار است به کشورهایی اروپایی از جمله آلمان و انگلیس 

نیز برود.
 از سوی دیگر علی شمخانی، دبیر شورای عالی امنیت ملی جمهوری اسلامی 
ایران روز جمعه در توییتی نوشت: مذاکرات وین به مرحله ای رسیده که گره  آن تنها 
با پایبندی طرف خاطی به راهکارهای منطقی و اصولی ایران باز می شود. آمریکا با 
بدعهدی و اروپا با بی عملی، فرصت بهره مندی از حسن نیت اثبات شده ایران را به 
نابودی کشاندند. اگر اراده ای برای بازگشت دارند، ما آماده ایم و توافق در دسترس 

است.
همچنین جن ساکی، ســخنگوی کاخ سفید در نشســت خبری خود گفت: 
دیدگاه ما درباره توافق این اســت که ایران باید تصمیم بگیرد که آیا همچنان می 
خواهد بر شرایط خارج )از برجام( خود پافشــاری کند یا آماده امضای یک توافق 

است.
وی در ادامه بدون اشاره به زیاده خواهی های واشنگتن در مذاکرات مدعی شد: 
ما همچنین بر این باوریم که امضای یک توافق منافع تمام طرف ها را تامین خواهد 
کرد. اگرچه ما اقدامات روسیه در اوکراین و جنگ  و تجاوز علیه اوکراین را محکوم 

کرده ایم اما بزرگ ترین مانع بر سر راه پیشرفت در توافق، ایران است.

رایزنی وزیر خارجه قطر و نماینده آمریکا در امور ایران درباره مذاکرات هسته ای

سخنگوی شورای نگهبان از تایید طرح »تغییر ساعت 
رسمی کشور« خبر داد.

به گزارش ایســنا، هــادی طحان نظیف در نشســت 
خبری درباره نظــرات شــورای نگهبان دربــاره آخرین 
مصوبات، گفت: طرح »جهش تولید دانش بنیان« چند بار 
بین شــورای نگهبان و مجلس در رفت وآمد بود و در نهایت 
چهارشنبه گذشته مورد تایید شورای نگهبان قرار گرفت. 
این طرح براســاس یک آسیب شناسی خوب طراحی شده 
است و بسیاری از مانع زدایی ها در حوزه تولید دانش بنیان 

انجام گرفته است.
وی افزود: دومین طرح، طرح »تغییر ســاعت رســمی 
کشور« است که مغایر با شرع و قانون اساسی شناخته نشد 
البته در مرحله قبل ابهاماتی نســبت به این مصوبه وجود 
داشــت که با اصلاحات مجلس این ابهامات از بین رفت. در 
این طرح بین ساعت رسمی کشور و ساعت کاری کارکنان 
تفکیک انجام شد. در مورد ساعت رسمی کشور دولت دیگر 
نمی تواند ســاعت را تغییر دهد اما در مورد ســاعت کاری 
کارکنان با توجه به منطقه و جغرافیا دولت می تواند ساعت 
کاری کارکنان را تغییر دهد. این قانون از ابتدای سال ۱۴۰۲ 

اجرایی می شود.
سخنگوی شورای نگهبان بیان کرد: مصوبه بعدی طرح 
»تسهیل صدور مجوزهای کســب و کار« است که شورای 
نگهبان در مرحله قبل ایراد مستقلی نسبت به این مصوبه 
نداشــت اما ایراد هیئت عالی نظــارت را به مجلس منتقل 
کرده بود که در نهایت با رفع ایراد، مصوبه مورد تایید شورا 

قرار گرفت.
طحان نظیف در پاســخ به ســوالی درباره قضازدایی و 

کاهش ورودی پرونده ها گفت: وظیفه شــورای نگهبان بر 
اساس قانون اساسی مشخص اســت و ما در انتهای زنجیره 
تقنین قرار داریم اما از هر طرح و لایحه کارشناسی استقبال 
می کنیم و از لوایح قضایــی نیز چون از بعد کارشناســی 
برخوردارند همیشه اســتقبال کردیم و کمک می کنیم. 
پژوهشکده شــورای نگهبان نیز در خدمت همه نهادهای 

پژوهشی و کارشناسی کشور است.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی در ارتباط با 
استخدام و به کارگیری نیروها در دستگاه هایی خاص گفت: 
این موارد را باید از مجلس بپرسید زیرا تفسیر قانون عادی با 
مجلس است. دستگاه هایی هستند که مقررات استخدامی 
خاص دارند ســابقه آن نیز در قانون محاسبات وجود دارد 
پس این به معنای بی ضابطه بودن نیست. بعضی دستگاه ها 
مســتقل از دولت هســتند و مقتضات خاص خودشان را 

دارند.
وی در پاسخ به سوالی درباره مصوبه تغییر ساعت رسمی 
کشور گفت: هر نهادی باید در راستای وظایف خودش کار 
کارشناســی و تخصصی انجام دهد ما در شــورای نگهبان 
درباره خوب بودن یا بد بودن یک مصوبه و ضرورت تصویب 
آن ورود نمی کنیم و تنها ورود ما در حوزه مغایرت با شــرع 
و قانون اساسی است. گاهی نســبت به مصوبه مخالفین و 
موافقینی وجود دارد که ما در این حوزه ورود نمی کنیم و این 
وظیفه مجلس اســت اما در رابطه با مغایرت با شرع و قانون 

باید کار کارشناسی انجام دهیم.
طحان نظیف در پاسخ به ســوالی در رابطه با نشست با 
ســخنگویان دولت و قــوه قضائیه گفت: این نشســت ها 
در جهت تعامل بین قوا با حفظ اســتقلال آن ها است. این 

نشست ها برای اطلاع پیدا کردن از موضوعات است و ما وارد 
حیطه سایر دستگاه ها نمی شویم. کشور مشکلات اقتصادی 
دارد و همه دستگاه ها باید در جهت رفع آن کمک کنند ما 

نیز در حیطه اختیارات و وظایف خود ورود می کنیم.
ســخنگوی شــورای نگهبان در رابطه با تاثیر فعالیت 
رسانه ای در تایید صلاحیت ها گفت: فضای سیاسی کشور 
باز و آزاد اســت و گروه ها آزاد هســتند در چارچوب قانون 
اظهارنظر کنند اما اقتضائات کشــور این است که بیش از 

گذشته به قانون و مصالح کشور پایبند باشند.
وی در پاسخ به سوالی راجع به طرح شفافیت قوا گفت: 
موضوع شفافیت موضوع مهمی بوده اســت و این طرح در 
حال تصویب اســت و اظهارنظرات بســیاری راجع به آن 
انجام شده. باید اجازه دهید متن نهایی و مصوبه مجلس را 

دریافت کنیم و طبیعتا اعلام نظر کنیم.
طحان نظیف درباره الکترونیکی برگزار شدن انتخابات 
گفت: شورای نگهبان ناظر انتخابات است و نمی تواند به این 
موضوع ورود کند باید پیشنهادات وزارت کشور داده شود و 

بعد ما ورود کنیم.
طحان نظیف در پاسخ به ســوالی راجع به اصلاح قانون 
انتخابات مجلس گفت: دو نکته وجود دارد یکی بحث کلی 
اصلاح قانون انتخابات است که معتقدیم همه تلاش کنند 
تا این اصلاحیه به سال بعد برسد. اما درباره انتخابات استانی 
یا تناســبی بحثی در شــورای نگهبان مطرح نبوده است. 
جلساتی در خصوص اصلاح انتخابات برگزار شده است اما 
بحثی در خصوص انتخابات اســتانی یا تناسبی نداشتیم. 
باید ببینیم پیشنهادات عزیزان ما در مجلس چه بوده است 

و بعد راجع به آن اظهارنظر می کنیم.

سخنگویشوراینگهبان:

طرح »تغییر ساعت رسمی کشور« تایید شد

عکـس  روز 
میدان امیرچخماق 

از شاخص ترین جاهای دیدنی یزد محسوب می شود که در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده و از بخش های مختلفی از جمله بازار، تکیه ، 
مسجد و آب انبار تشکیل شده است. 

* عکس اختصاصی شاخه سبز - عکاس: پریسا زارعی


